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همزمان با ناآرامــی ها و تجمع هــای صنفی در 
برخی شــهرها و نقاط اســتان، از جمله منطقه 
صنعتــی امیرکبیــر، تعــدادی از شــبکه هــای اجتماعــی 
فراخــوان هایــی بــرای تجمــع مــردم در میــدان انقلاب 
اصفهــان بــرای روزهــای چهارشــنبه و پنجشــنبه داده 

بودند که با عدم استقبال مردم روبه رو شد. 
فراخوان هایــی نیز بــرای دیگر شــهرها ماننــد گلپایگان 
 اعــلام شــده بــود کــه اســتقبالی از آن صــورت نگرفــت.
 در همین حال، تجمعات در منطقــه صنعتی امیرکبیر، 
که نهایتــا با دخالــت نیروهای ضد شــورش پایان یافت، 
بازتــاب هــای زیــادی هــم در شــبکه هــای اجتماعــی و 
کــه ســالک  رســانه های خارجــی داشــت، تجمعاتــی 
نماینــده مجلــس و جهانگیــری رئیــس اتــاق اصنــاف 
ح آنها را کف  اصفهان آنها را بحق می دانند،  اما جای طر

خیابان نمی دانند. 
نماینده مــردم اصفهــان در مجلــس در این بــاره گفت: 
مطالبــات کارگران شــهرک صنعتی امیرکبیر بحق اســت 
و مدیران اجرایی باید در چنیــن اعتراضاتی حضور پیدا 
کــرده و پاســخگو باشــند.  حجت الاســلام احمد ســالک 
با بیــان اینکه عــدم توانایــی در تامین مواد اولیــه یکی از 
مشــکلات اصلی قطعه ســازان شــهرک صنعتی امیرکبیر 
اســت، افــزود: قطــع مکــرر بــرق باعــث بــروز مشــکلات و 
ایراداتی در دستگاه های کارگاه های این شهرک شده و 

قطعات مورد نیاز آنان نیز گران شده است.

    اصل مشکل صنعتگران امیرکبیر گرانی است
نماینده اصفهان افزود: کارگران شهرک صنعتی امیرکبیر 
کارگران زحمت کشی هستند که پایبند به نظام و انقلاب 
بوده و باید به مشــکلات آنها رســیدگی کرد؛ بیشــتر  آنان 
قطعه ســاز هســتند و فعالیت هایــی مرتبــط بــا صنعــت 
خــودرو دارند کــه گرانــی دلار، کمبود مــواد اولیه و رشــد 
قیمت هاست. وی با بیان اینکه اصل مشکل صنعتگران 
شهرک امیرکبیر گرانی است، خاطرنشان کرد: در کمال 
تاسف، عامل این گرانی بازار آشفته ارز و ضعف مدیریت 
دولــت در جمــع آوری ایــن موضــوع و عــدم موفقیت در 

هدایت نقدینگی به سمت تولید است.

    فعالیــت کارگران شــهرک صنعتــی امیرکبیر متوقف 
شده

سالک با انتقاد از موج سواری رسانه های بیگانه در این 
خصوص اذعان داشت: کارگران شهرک صنعتی امیرکبیر 
کنــون فعالیت آنان  می خواهند امرار معــاش کنند، اما ا
متوقــف شــده اســت؛ وقتــی اعتراضی شــروع می شــود، 
ممکن است برخی از فرصت طلبان سوءاستفاده  کرده و 
بیگانگان سوار بر این امواج شوند. سالک با بیان اینکه 
مدیران اجرایــی باید در چنیــن اعتراضاتــی حضور پیدا 
کرده و پاسخگو باشــند، افزود: اســتانداری، فرمانداری 
و مسئولان مرتبط با صنعت باید پاسخگوی اعتراضات 

شــهرک صنعتــی امیرکبیــر باشــند؛ نماینــدگان مــردم 
اصفهان در مجلس شورای اسلامی در روزهای گذشته 
در مجلس حضور داشته و در غیر این صورت، میان مردم 

حضور پیدا می کردیم.

    مطالبه در کف خیابان، نه!
رئیس اتاق اصناف اصفهان هم گفت: مطالبات صنفی 
و اقتصادی را در کف خیابان ها نمی توان پیگیری کرد، 
زیرا احتمال ســوء اســتفاده عناصــر بیگانه از این شــیوه 
مطالبه گری وجود دارد. رسول جهانگیری درباره تجمع 
فعــالان صنفــی و کارگــران در شــهرک صنعتــی امیرکبیــر 
کید کرد: خواسته آنها بیشتر  )شــاپور جدید( اصفهان تا
صنفی بود، هرچند عده ای نیز از این فضا سوء استفاده 
کردند و شــعارهای نامربوطی ســر دادند. وی مهم ترین 
خواســته آنهــا را تثبیــت بــازار و قیمــت ارز، رفــع گرانــی، 
حذف مالیات ارزش افزوده در مرحله تولید، قدرالسهم 
10 درصد بیمــه کارگری برخی از کارگاه هــای تولیدی که 
کنون درخواست 30 درصدی را دارد و  تامین اجتماعی ا
پرداخت بدهی برخی شــرکت های بزرگ به کارگاه های 

تولیدی بیان کرد.
 رئیس اتاق اصناف اصفهان در بخش دیگری از سخنان 
خود، دربــاره وضعیــت دیگــر اصنــاف گقــت: باتوجه به 
نوســان قیمــت ارز  در دو مــاه گذشــته، فعــالان صنفــی 
بــا مشــکلات بســیاری مواجه شــده انــد. جهانگیــری با 
کید بر اینکه بازاریان و اصنــاف از یاران قدیمی انقلاب  تا
اســلامی هســتند، بیان کــرد: آنها ایــن روزهــا مطالباتی 
دارند، اما نباید زمینه ای فراهم کنند که باعث استفاده 
مخالفان نظام از این مطالبات شود. رئیس اتاق اصناف 
اصفهــان، مهم تریــن مشــکل بــازار اصفهــان را هماننــد 
سایر نقاط کشور، نوســانات بازار ارز دانســت و گفت: در 
این فضا و شرایط، فروشــنده و تولید کننده نمی توانند 

برای آینــده برنامــه ریزی کننــد. جهانگیری با اشــاره به 
تعامل خوب دســتگاه های اجرایی با اصناف برای حل 
مشــکلات آنها، افزود: مهم ترین مطالبه اصناف، کسبه 
و بازاریــان، تثبیت و ثبــات قیمت ارز اســت. رئیس اتاق 
کید بــر اینکه کمبود خاصی در بازار  اصناف اصفهان با تا
اصفهان وجــود نــدارد، تصریح کــرد: امــا واردکنندگان، 
تولیدکنندگان و فروشــندگان در پی نوســانات اخیر بازار 
ارز نمی توانند قیمت قطعی بــرای کالاهای خود تعیین 
کننــد و بــه همیــن دلیــل، عرضــه کالاهــا از نمایندگی ها 
محدود شده و فروشندگان می گویند که در زمان حاضر 

جنسی برای فروش ندارند. 
جهانگیــری مهــم تریــن خواســته فعــالان صنفــی از 
دولتمــردان را مدیریت نوســانات ارز اعلام کــرد و گفت: 
خ ارز تثبیت شــود، زندگی مردم نیز تعــادل خود را  گر نــر ا
پیدا می کند. به گفته وی، خودتحریم ها در این شرایط 
بیشتر از تحریم های آمریکا، مردم را دلواپس کرده است و 
عده ای با سوء استفاده از این شرایط، کالایی را که با ارز 
چهار هزار تومانی وارد کرده اند،  با قیمت های بیشتری 

در بازار ارائه می کنند.
کیــد بــر اینکــه مــا   رئیــس اتــاق اصنــاف اصفهــان بــا تا
تحریم هــای بدتــر از ایــن را نیــز پشــت ســر گذاشــته ایم، 
تصریح کرد: این روزها بیشتر مباحث روانی روی مردم و 
بازار تاثیر گذاشته است و دولت باید این فضا را مدیریت 
کید  کند تــا آرامش بــه بــازار بازگــردد. وی همچنین بــا تا
بر اینکه به هیــچ عنوان اجــازه اختلال در بــازار کالاهای 
اساســی و مایحتــاج اصلی مــردم را نمی دهیــم، تصریح 
غ در روزهــای اخیر  کــرد: قیمت برخی اقــلام از جمله مــر
افزایش یافته که به دلیل شرایط تولید است. جهانگیری 
اضافــه کرد: قیمــت لبنیات از جمله شــیر نیــز باتوجه به 
کارِ کارشناســی صورت گرفته و بســته پیشنهادی دولت 

افزایش یافت و ربطی به این تحولات اخیر ندارد.  

ارز  و برق، دو مطالبه شاپوری ها
رئیس اتاق اصناف: مطالبات بحق است،  اما جای طرحش کف خیابان نیست

حجت الاسلام سالک، نماینده اصفهان: 

مدیران اصفهان در این 
تجمعات حضور یابند

روز انتخاب در دیرپا ترین نهاد مدنی ایران
     نوروزی،  شهردار اصفهان: کانون وکلای مستقل، حقوق مردم را صیانت می کند
      مهدی مزروعی: استقلال وکیل وابسته به استقلال کانون است



سال چهاردهم، شماره 3262 02
 شنبه

13  مرداد  1397
سیاست

 مبارزه با فساد
 از لایه های بالا شروع شود 

حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی در یادداشتی که در اختیار 
خبرآنلاین قرار داده، گفته است باید مبارزه با فساد 
 را از درون دولــت، قــوه قضایــی و قــوه مقننه شــروع 

کرد.
اســــــت: نـــــوشــــتـــــــه  یادداشـــــــت  ایــــــــن  در  او    
» سه گام، لازمه جامعه بدون فساد است:  نخست 
آنکــه راه هــای تخلــف و دور زدن قانــون مســدود و 

بسترهای فسادزا برچیده شوند. 
دوم، قوانین دربــاره برخورد با مفســدان بازدارنده، 

قاطع، متقن و شفاف باشد.
 ســوم، فرهنگ عمــل بــه قانــون و پرهیز از فســاد در 

جامعه نهادینه شود.
 در چنین فضایی کســی به ســمت فســاد و دور زدن 
قانون نمی رود. البته در ایجاد جامعه بدون فســاد 
به لحاظ مبانی اسلامی از غنای بالایی برخورداریم، 
اما وقتــی پرونده های قضایی نشــان مــی دهد راه و 
گلوگاه های اقتصادی فســادخیز و رانــت خیز کجاها 
هستند و معلوم است در چه حوزه هایی خلأ قانونی 
وجود دارد، افــکار عمومی نمی پذیــرد که همچنان 
این راه هــا و گلوگاه های فســاد بــاز باشــند و قوانین 
بازدارنده نیز وضع نشوند. به ویژه آنکه مردم ببینند 
متخلفان اقتصادی از امنیت برخوردارند و هراســی 
از دستگیری و مجازات ندارند. باید مبارزه با فساد را 
از درون دولت، قوه قضائیه و قوه مقننه شروع کرد. 
فســاد وقتی در لایه های بالا توجیه می شــود، قبح 
آن بــرای مردم کوچــه و خیابان می ریــزد. می گویند 

حقوق های نجومی وفق قانون بوده است.  
در چنیــن حالتــی طبیعــی اســت کــه در لایــه هــای 
پایین تر نمی شــود جلوی مسائل فســادزا را گرفت،  
چون وقتی فســاد هزار میلیاردی توجیه می شــود، 
تخلف 100 میلیــون تومانی یــک فردعــادی که دیگر 

چیزی نیست. 
فساد بدون همکاری افرادی در بدنه دستگاه های 
اجرایی امــکان پذیر نیســت. به عبارت دیگــر ، افراد 
در بدنه دســتگاه ها باید کمک کنند تا فســاد شکل 
بگیــرد، وقتــی چنیــن کســانی حــذف شــوند دیگــر 
راهی برای فســاد پیــدا نمی شــود. تا رانتی نباشــد، 

رانت خوری به وجود نمی آید.
گام هایــی را بــرای شــفاف ســازی   البتــه دولــت 
برداشــت، امــا ایــن یــک گام از گام هایــی اســت که 
بایــد برداشــته می شــد. دولــت بایــد همــه راه های 

فساد را ببندد.
 اصولا لازم اســت عیون مطمئنــی در بدنــه اجرایی 
باشــند، بازرس هایی که قوی و ســالم نظارت کنند 

و تطمیع نشوند.
 مبــارزه با فســاد عــزم جــدی و مســتمر می خواهد و 
خ  الا بــا یــک مــورد برخــورد، تحولــی در این حــوزه ر

نمی دهد.

کره با آمریکا  سپاه در موضوع مذا
تابع مقامات عالی نظام باشد 

پیشــنهاد دونالــد ترامــپ، 
رئیس جمهور آمریکا، برای 
کره بدون  انجام هرگونه مذا
پیش شرط با ایران طیفی 
کنش هــا را در ایــران به  از وا
دنبال داشت. عده ای از آن 
اســتقبال کردند و عده ای خواســتار اعتمادســازی از 
سوی واشنگتن شــدند. برخی از چهره ها نیز موضع 
کــرات با  ســخت تری در پیــش گرفتنــد و هرگونه مذا
ایالات متحده را اساســا نابجا و غیرممکن دانستند، 
ازجمله فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی. 
کنش هایی که چند صدای مختلف را از  مجموعه وا
درون ایــران بــه جهــان مخابــره کــرده و حــالا علــی 
مطهری، نایب رئیس مجلس، با انتقاد از آن به سردار 
سرلشــکر محمد علــی جعفــری نامه نوشــته اســت. 
فرمانده کل سپاه هفته گذشته در پاسخ به پیشنهاد 
ترامپ گفته بود:» بدانید مردم ایران هرگز به مسئولان 
کــره و ملاقــات بــا شــیطان بــزرگ را  خــود اجــازه مذا
نمی دهند... شــما این آرزو را به گــور خواهید برد که 
مقامات جمهوری اسلامی ایران اجازه ملاقات با شما 
را از ملتشان دریافت نمایند... این یک آرزویی است 
که تا پایان دوران ریاست جمهوری تان با شما همراه 
خواهد ماند و حتی رؤســای جمهوری بعدی آمریکا 
هــم آن را نخواهنــد دیــد.« مطهــری بــا انتقــاد از 
اظهارنظرهای این چنینی نوشته است:» جناب  عالی 
و ســایر برادران مجاهد و خوب ما در سپاه پاسداران 
کــره یا عدم  انقــلاب اســلامی در موضوعی ماننــد مذا
کره با آمریکا باید تابع تصمیم مقامات عالی نظام  مذا
 باشــید نه اینکــه راســا بــه عنــوان فرمانده کل ســپاه 
اظهار نظر نمایید. علاوه بر اینکه اعلام چنین نظراتی 
به نمایندگی از ملت باید توســط نماینده و منتخب 
ملت یعنی رئیس جمهور انجام شــود نــه هر مقامی. 
امام خمینی)ره( بارها نظامیان را از ورود به سیاست 
نهی کردند چون موجب اختلاف میان آنها می شود و 
از کار اصلــی خــود بازمی ماننــد. این جمله امــام)ره( 
معــروف اســت کــه در پاســخ بــه اظهــار نظــر یکــی از 
فرماندهان ســپاه دربــاره مســئله ای کــه در مجلس 
مطــرح بــود، فرمودنــد: بــه ســپاه چــه مربوط کــه در 

مجلس چه می گذرد؟« 
نایب رئیس مجلس در بخش دیگری از این نامه آورده 
است:» از معضلات کشور ما دخالت نهادها و مقامات 
مختلف در کار یکدیگر اســت کــه ذکر مصادیــق آن از 
گر مجلس و دولت و  ج اســت. ا حوصله این نامه خار
قوه قضائیــه و شــوراهای عالی امنیت ملــی و انقلاب 
فرهنگی و فضای مجازی و نیروهای مسلح و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مجلس خبرگان رهبری و 
شورای نگهبان هر یک کار خود را درست انجام دهند 
و وارد حوزه دیگر نشــوند، وضع کشور سامان بهتری 

می یابد.« 

نقل                       قول نگاه                      دیگری

تجمع هـا  سـیمای  و  اعتراض هـا  صـدای 
بعـد از پنـج مـاه دوبـاره اصفهـان را بـه 
حـدود شـد  گفتـه  وقتـی  رسـاند.  اخبـار   صـدر 
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مربـوط بـه ایـن اسـتان بـوده و بحـران بی آبـی هم 
صبـر را بـا مـردم ایـن منطقـه بیگانـه کـرده اسـت، 
شـاید کمتر کسـی گوشـش بدهـکار هشـدارها بود؛ 
بـا  و  گذشــــت  کوچـک هـم  از جرقـه  کار  البتـه 
بالارفتن  هـای عجیـب و بی ضابطـه نـرخ ارز از یـک 
سـو و  قطعی مکرر برق از سـوی دیگر، خاکسـترها 
غیرقانونـی  تجمعـات  و  اعتراض هـا  و  رفـت  کنـار 

دوباره به کف خیابان رسید.

ســه روز پایانی هفته گذشــته در اصفهان، به ویژه یک 
خیابان خاص،  به صحنه اعتراض ها بدل شد تا  جمعی 
از کسبه و صنعتگران شهرک صنعتی امیرکبیر اصفهان 
برای سه روز متوالی با حضور در  این خیابان، خواستار 

حل مشکلات خود شوند. 
بیشــتر کارگاه های مستقر در شــهرک امیرکبیر اصفهان 
در زمینه تراشکاری، ریخته گری، مکانیکی، صافکاری، 
ابــزارآلات، ماشــین آلات و تعمیر خودروهای ســنگین 
فعالیــت می کننــد، وضعیــت بــازار و نوســان قیمت ها، 
آنهــا را به خیابان کشــیده بــود. اما عــلاوه بــر اصفهان، 
اعتراضات به شاهین شهر و نجف آباد نیز رسید.  برخی 

شــد. در روزهای اخیر هیچ نوع مجوزی در این ارتباط 
صادر نشــده اســت و برخی رســانه های ضدانقلاب در 
ارتباط با مجوز داشــتن ایــن تجمعــات صحبت هایی 
داشــتند که اعلام می کنیم هیــچ مجــوزی در ارتباط با 
تجمــع نداشــتیم و بــرای تجمعــات این چنینــی هیچ 

مجوزی نمی دهیم.«
ایــن اظهــارات معــاون سیاســی اســتانداری اصفهان 
ح می شــود که با گذشــت دوماه از تعیین  درحالی مطر
مکان هــای تجمــع در تهــران از ســوی هیئــت دولــت 
و دســتور بــه شــوراهای تامیــن ســایر اســتان ها بــرای 
مشــخص کردن چنین مکان هایی در دیگر شــهرهای 
کشور هنوز لوکیشن های اعتراض در اصفهان مشخص 

نشده است.
 طبــق آنچــه محســن مهرعلیــزاده در نشســت خبــری 
گذشــته خود بــه »اصفهان زیبــا« گفــت، مطالعات آن 
شــش ماه پیش و حتی پیــش تــر از تهــران در اصفهان 
آغاز شده است و این مکان ها به زودی اعلام می شود. 
اما نه تنها مکانی در کلانشهر اصفهان مشخص نشد، 
 بلکــه ابهــام هــای قانونــی آن نیــز بــه قــوت خــود باقی 

ماند. 
براســاس این قانون و اعلام وزارت کشــور، مکان های 
تجمع فقط برای احزاب درنظر گرفته شــد و اشــخاص 
و اصنــاف نمی تواننــد با دریافــت مجوز از وزارت کشــور 

دست به تجمع در آن بزنند. / گروه سیاست 

بازاریان نجف آباد نیز با بستن مغازه ها نسبت به وضعیت 
اقتصادی اعتراض کردند و در نهایت بــازار نجف آباد عملا 

تعطیل شد. 
در شاهین شهر نیز تجمع اعتراضی و با محوریت شعارهای 
اقتصادی شکل گرفت. در این تجمع که بیشتر  جمعیت 
آن را زنــان شــاهین شــهری شــکل مــی دادنــد، از بازاریان 
خواسته می شد که به آنها بپیوندند.  گرچه برخی محافل 
غیررسمی حتی از کشته شدن یک نفر درجریان اعتراضات 
روز پنجشــنبه خیابان امیرکبیر خبر می دادند،  اما معاون 

سیاســی و امنیتی اســتانداری اصفهــان ایــن تجمعات را 
محــدود و البتــه صنفــی دانســت و انگیــزه آن را مطالبــات 

اقتصادی عنوان کرد. 
کــه ایــن تجمعــات  کــرد  کیــد  حمیدرضــا طباطبایــی  تا
بدون مجوز بوده اســت: » با توجه به اینکه این تجمعات 
غیرقانونــی و موجــب سوءاســتفاده ضدانقــلاب اســت، 
مطالبات خــود را از مبــادی قانونی پیگیری کننــد. ایجاد 
مشکل برای تردد مردم یا راهبندان در قالب تجمع، عملی 
غیرقانونی اســت و مطابــق مقررات بــا آن برخــورد خواهد 

اصناف محروم از  لوکیشن اعتراض
استاندار به تازگی از تعیین محل های تجمع خبر داده بود

سال اول، شماره 1 02
 چهار شنبه
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فراخوان عمومی دعوت به سرمایه گذاری
 و مشارکت در پروژه های شهرداری اصفهان )شماره فراخوان 97103(

سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان 

سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شــهرداری اصفهان به نمایندگی از شهرداری های 
مناطق 6 و 9 اصفهان، در نظر دارد جهت مشارکت در ساخت پروژه های زیر بر اساس ضوابط و مقررات 

شهرسازی اصفهان از طریق فراخوان مشارکت، شریک انتخاب نماید. 
بدینوسیله از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی علاقمند دعوت می نماید جهت دریافت اسناد فراخوان با پرداخت 
مبلغ پانصد هزار ریال )غیر قابل استرداد( به حساب سپرده شــهرداری اصفهان، شماره 10027600013 نزد بانک 
خ 97/5/18 با در دست داشتن  گهی تا پایان وقت اداری روز پنج شــنبه مور ج آ شهر  شعبه جهان نما، از تاریخ در
فیش پرداختی خود به دبیرخانه این سازمان واقع در بوستان ســعدی، مقابل صدا و سیما، طبقه فوقانی بانک 

ملت مراجعه فرمایند. 

توجه : 
    آخرین مهلت تحویل اسناد فراخوان تا پایان وقت اداری دوشنبه مورخ 97/5/22 می باشد. متقاضیانی که در فراخوان 
قبلی نسبت به ارایه اسناد ارزیابی و مدارک اقدام نموده اند نیازی به ارایه مجدد مدارک و اسناد نبوده و صرفا تکمیل فرم ها 

کفایت می کند. 
   به درخواست هایی که از طریق دیگر یا پس از مهلت مقرر ارایه شوند ترتیب اثر داده نخواهدشد. 

   سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است. 
گهی بر عهده برنده فراخوان می باشد.    هزینه چاپ آ

آگهی مناقصه )نوبت اول( 

آگهی مزایده نوبت اول 

شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان و حومه در نظر دارد واحد تایپ و تکثیر خود را به بخش خصوصی 
گذار نماید. وا

بنابرایــن متقاضیان مــی توانند از تاریــخ 97/5/16 به امــور اداری این شــرکت مراجعــه و فرم های 
کثر تا پایان وقت اداری سه شنبه 97/5/23 تحویل  مربوطه را دریافت و پیشنهادهای خود را حدا

واحد حراست نمایند. 
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه:  بیست میلیون ریال 

شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان و حومه در نظر دارد  اقلام ضایعاتی )روغن سوخته، کاغذ باطله، 
لات، آلومینیوم و ...( خود را از طریق مزایده به فروش رساند، آهن آ

97 بــه امــور اداری ایــن شــرکت مراجعــه و  بنابرایــن متقاضیــان مــی تواننــد از تاریــخ 5/13/
کثر تا پایان وقت اداری پنجشنبه تحویل   فرم های مربوطه را دریافت و پیشنهادهای خود را حدا

واحد حراست نمایند. 
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: پنجاه میلیون ریال 

آدرسمنطقه مساحت زمین کاربریموضوع پروژه ردیف

2929 مترمربعمسکونیمجموعه مسکونی ناژوان 1
کوی ناژوان، نرسیده به سه راه سعدی، بن بست 

ک 202 و 204 بوستان، پلا

5096 مترمربع مسکونی مجموعه مسکونی فرایبورگ 2
خیابان فرایبورگ، بعد از اداره کل راه و شهرسازی، 

عرصه تفکیکی فرایبورگ، قطعه شماره 42

آگهی دعوت مجمع عمومی فوق العاده و مجمع عمومی عادی شرکت زرین نام اصفهان سهامی خاص به شماره ثبت 1795 و شناسه ملی 10260199346

مقام دعوت: هیات مدیره شرکت زرین نام اصفهان 

بدینوسیله به اطلاع کلیه سهامداران شرکت زرین نام اصفهان می رساند تا در جلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخه 1397/05/8 ساعت 10 صبح و 
مجمع عمومی عادی مورخه 1397/05/29 ساعت 8 صبح که در محل قانونی شرکت واقع در اصفهان شهرک صنعتی محمود  آباد خیابان 24  شرکت زرین 

نام اصفهان کدپستی 8161194958 تشکیل می گردد حضور بهم رسانند. 
دستور جلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخه 1397/05/28

1-نقل و انتقال سهام شرکت 
دستور جلسه مجمع عمومی عادی مورخه 1397/05/29

1- انتخاب هیات مدیره 2- انتخاب بازرسین 3- انتخاب روزنامه 

شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان و حومه

شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان و حومه

اعتراض خیابانی اثری در رفع مشکلات ندارد
ح کرد امام جمعه اصفهان  مطر

 آیت الله طباطبایی نژاد در خطبه های نماز جمعه 
اصفهــان گفــت: راه افتــادن در خیابــان هــا برای 
اعتراض به مسائل و مشکلات اقتصادی عاقلانه نیست، زیرا 
این رفتارها می تواند مورد سوء استفاده دشمنان قرار گیرد. 
به گزارش ایرنــا، امام جمعــه اصفهان در خطبــه های نماز 
جمعه  با اشــاره به مســائل پیش آمده در یــک هفته اخیر، 
افزود: دشــمن قصــد دارد بــا اعمال تحریــم ها و اســتفاده از 
راه هــای مختلــف بــه اقتصــاد کشــورمان ضربــه بزنــد و بــا 
ناامیدکردن مردم آنها را به خیابان ها بکشاند و ایجاد آشوب 

کند. 
کید بر اینکه همه این موارد در دســتور کار دشــمن  وی با تا
اســت، ادامــه داد: بســیاری از مردمی کــه در روزهــای اخیر 
تجمع کردنــد، مطالبــات بحقــی دربــاره گرانــی ها، تــورم و 
مالیات داشتند، اما عده ای نیز از جاهای دیگر آمده بودند. 

کیــد بــر اینکه  امــام جمعــه اصفهــان بــا تا
راه افتادن در خیابان برای افرادی که حرف 
های بحق دارنــد، معنا نــدارد؛  مگــر برای 
شیاطین، گفت: این مسائل و مشکلات را 
همه بالادستی ها می دانند و شما آنها را به 

چه کسانی می خواهید بگویید. 
آیت الله طباطبایی نــژاد با اعتقاد بر اینکه 
دولت در مســئله ارز و فروش سکه اشتباه 

کرده و این اشتباه سبب مشکلاتی شده است، افزود: رهبر 
معظم انقلاب در نامه ای به رئیس جمهور  از وی خواســته 
است تا گزارشی درباره فروش ارز و سکه خدمت ایشان ارائه 
کند. امام جمعه اصفهان با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب، 
دولت، علما و مجلس به دنبال بر طرف شدن مشکلات مردم 
هســتند، تصریح کرد: دولت باید اشتباهات خود را بررسی 

و آنهــا را رفع کنــد. به گفتــه وی، زمانی که 
بســیاری از نخبگان و نمایندگان مجلس 
اعتقاد دارند که تیم اقتصادی دولت باید 
تغییر کند،  لازم اســت که ایــن کار صورت 

گیرد،  زیرا آنها موفق نبودند.
کید   آیت الله طباطبایی نژاد همچنین تا
کرد که ارز مسافرتی حتی برای سفر حج نیز 
باید قطع شــود و فقط برای مــوارد خاص 
مانند بیماران و دانشجویان پرداخت شود. وی همچنین 
خواهــان جلوگیــری از تخصیــص ارز دولتــی بــرای واردات 
کالاهــای غیر ضــروری یــا کالایی کــه مشــابه آنهــا در داخل 
گر مردم احساس کنند که  کید کرد: ا تولید می شود، شد و تا
حکومت و دولت ســعی دارند وضعیت کشور را بهتر کنند و 
دولت دقت کند که اشتباه نکند و جلوی قاچاق و تبعیض 

را بگیــرد، با ســختی هــا می ســازند همانطــور که بــا جنگ، 
ساختند. امام جمعه اصفهان با بیان اینکه بسیاری از مردم 
حرف های بحقی درباره مسائل اقتصادی می زنند، افزود: 
مــن از اداره مالیــات خواســته ام کــه به مردم ســخت گیری 
نکنند و کرامت انسانی آنها را در نظر بگیرند. وی با بیان اینکه 
بســیاری از افراد بر اثر تاثیرپذیــری از کانال هــای تلویزیونی 
بیگانه در خیابان ها به راه می افتند، از خانواده ها خواست 
که به هیچ عنوان به فرزندان خود اجازه شرکت در این محافل 
را ندهند. وی با بیان اینکه اجازه دهید تا علما و روحانیون 
حرفشان را بزنند، هرکسی کار خودش را درست انجام دهد 
و فوری قضاوت نکنید، گفت: از قوه قضائیه نیز درخواست 
دارم که در رســیدگی بــه پرونده افــرادی که به کشــور ضربه 
گر  می زنند، سرعت عمل به خرج دهد و از چیزی نترسد و ا

دیدید کسی کاری نکرده است، وی را سریع آزاد کنید. 



 گردش میلیاردی 
ماهیان زینتی

مدیر شیلات و امور آبزیان استان اصفهان 
گفت:میــزان  صیــد آبزیــان در ســال 1375 
،335 هزار تن بوده و این در حالی است که در سال 
96 بــه 724 هــزار تــن رســیده اســت.مجتبی فوقــی 
افــزود :تولیــد آبزیــان از طریــق فعالیت هــای آبــزی 
پروری بین سال های 75 تا 96در استان حدود8/8 
برابر افزایش داشته و این در حالی است که در استان 
تولید ماهیان سردآبی ) قزل آلا(در  این سال ها بیش 
از 123برابر شده است .وی به اهداف آبزی پروری در 
اســتان که مهم تریــن آن  تولیــد پروتئیــن مطلوب، 
بهره  بــرداری بهینــه از منابع آبــی، بازســازی ذخایر 
کوسیستم های آبی ، ترویج مصرف ماهی  و اشتغال  ا
زایــی و در آمــد زایــی هســتند اشــاره  و تصریــح کرد: 
جایگاه تولیــد ماهیان زینتی در اســتان که رتبه اول 
کشور را دارا بوده، حدود 27 درصد کل تولید ماهیان 
زینتــی کشــور را شــامل می شــود و گــردش مالــی آن 
حــدود یکصــد میلیــارد تومــان در ســطح اســتان 

اصفهان است.

برداشت 120 میلیارد مترمکعب 
آب استراتژیک در کشور

ک وزارت جهــاد  مدیــرکل امــور آب و خــا
گفــت: افــزون بــر 120 میلیــارد  کشــاورزی 
مترمکعــب از منابــع آبی اســتراتژیک کشــور از ســال 
کنــون در اثــر ســوء مدیریــت از ســفره هــای  1342 تا
زیرزمینی برداشــت شــده اســت. رضا ســرافرازی در 
گفت و گو بــا ایرنا اظهار داشــت: یکــی از برنامه های 
راهبردی دولت و وزارت جهاد کشاورزی جبران این 
میزان آب برداشت شده و جلوگیری از خطرات ناشی 
از بروز بحران کم آبی و خشکسالی است. وی با اشاره 
به بحران شدید آبی در برخی استان ها و حوزه فلات 
مرکزی ایــران گفت: بحــران کم آبی در اســتان های 
اصفهان و سیستان و بلوچستان به مساله ای فراتر 
از بحث خشکسالی تبدیل شده و وزارت خانه های 
نیرو و جهاد کشاورزی و مسئولان اجرایی این استان 
کــرده اســت. ســرافرازی  هــا را بــه شــدت درگیــر 
اظهارداشــت: در برخی مناطق اســتان سیســتان و 
بلوچستان میزان بارش در ســال زراعی جاری کمتر 
از 10 میلــی متــر بــوده اســت. وی در ادامــه گفــت: از 
مجمــوع حــدود 700 هــزار حلقــه چــاه برداشــت آب 
موجود در کشــور 350 هزار حلقه آن غیرمجاز است. 
ک وزارت جهــاد کشــاورزی  مدیــرکل امــور آب و خــا
افزود: تعداد زیادی از چاه های غیرمجاز قبل از سال 
85 حفــر شــده اند کــه بایــد تعییــن تکلیف شــوند و 
 مابقــی نیــز بــر اســاس قانــون اجــازه برداشــت آب

 ندارند. 

بانــک مرکــزی در نامــه ای بــه وزارت امــور 
کـامـــل  اقـتـصـــادی و دارایــی، فـهـرســـت 
خ رسمی را  شــرکت ها و افراد دریافت کننده ارز به نر

اعلام کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، بنا به دستور 
رئیس جمهــور، عبدالناصر همتــی رئیس کل بانک 
مرکــزی در نامه ای به مســعود کرباســیان، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، فهرســت کامــل واردکنندگانی 
خ رسمی دریافت  که از 22 فروردین تا کنون ارز به نر
کرده انــد را بــرای بهره بــرداری و اقدام لازم از ســوی 

گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد.
بانــک مرکــزی بــر اســاس مصوبــه ســتاد اقتصــادی 
و  افــراد  اســتخراج  و  احصــا  دولــت، مســئولیت 
خ رســمی را بر  شــرکت های دریافــت کننده ارز بــه نر
عهــده دارد. بــر ایــن مبنــا رئیــس کل بانــک مرکزی 
چهارشــنبه دهم مرداد اســامی افراد و شرکت های 
خ رســمی  را در نامــه ای به  دریافت کننــده ارز بــه نر
وزیر امور اقتصادی و دارایی ارســال  کرد تا اقدامات 
بعــدی از ســوی گمــرک جمهــوری اســلامی ایــران 

انجام گیرد.
 پیــش از ایــن بانــک مرکــزی بنــا بــه درخواســت
 دســتگاه هــای ذی ربــط در دو مرحلــه فهرســت 
خ رســمی را منتشــر کرده  دریافــت کنندگان ارز به نر

 است.

کشف نیم میلیون دلار جعلی
باندهای قاچاق ارز و طلا متلاشــی، 15 نفر 
دســتگیر و نیــم میلیون دلار تقلبی کشــف 

شد.
به گزارش پژوهشکده پولی و بانکی،  سربازان گمنام 
امــام زمان)عــج( در اداره کل اطلاعــات آذربایجــان 
غربی با اقدامات اطلاعاتی و تخصصی و با هماهنگی 
مراجع قضائی، دو باند قاچاق ارز و طلا به همراه دو 
باند جعــل اســکناس های خارجی )دلار، یــورو، لیر 
و دینــار عراقی( و ضرب ســکه های تقلبــی را در چند 
مرحله عملیات هوشــمندانه در سطح استان های 
آذربایجــان غربــی، تهــران و برخــی از اســتان های 
عمقــی کشــور شناســایی و مــورد ضربــه قــرار داده و 
 از تــداوم فعالیــت مجرمانــه آنهــا ممانعت بــه عمل

 آوردند.
در ایــن عملیــات 15 نفــر از عوامــل باندهــای مــورد 
نظــر دســتگیر و بیــش از پانصــد هــزار انــواع ارزهــای 
خارجــی )دلار، یــورو و لیــر( و همچنین بیــش از نیم 
میلیــون دلار جعلــی و 122 میلیــون دینــار جعلــی 
عراقی بــه همــراه همه تجهیــزات و ملزومــات جعل 
 اســکناس و ضرب ســکه های تقلبی کشــف و ضبط

 شد.

03 سال چهاردهم، شماره 3262اقتصاد
شنبه

13  مرداد  1397

اقتصاد                                استان

بازداشــت آقــای »ع« و احضــار آقــای »م«... . 
همچنان اعلام حروف الفبا ادامه دارد و مفسدان 
اقتصــادی، رانــت خــواران و ســوء اســتفاده کننــدگان از 
پســت های ســازمانی در پشــت این حروف الفبــا کار خود 
را ادامه می دهنــد. در این میان، تکذیــب و تاییدیه های 
مقامات و مســئولان ادامه دارد. از یک سو اعلام می شود 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بازداشــت و با وثیقه 
آزاد شــده اســت و از ســوی دیگــر روابــط عمومی ســازمان 
صمت، اعلام می کند هیچ یــک از معاونان این وزارتخانه 

بازداشت نشده اند.
پرونــده تخلــف در ثبــت ســفارش خودروهــای لوکــس 
همچنان باز اســت و هر چند روز یک بار خبری در این باره 
منتشــر می شــود. در روزهای پایانی هفته گذشــته برخی 

خبرگزاری ها از بازداشت یکی از معاونان 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با دســتور 
بازپــرس دادســرای تهــران خبــر دادنــد. 
به گفتــه خبرگــزاری ها، ایــن فــرد یکی از 
معاونــان کلیدی وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت است که با دستور بازپرس پرونده 
بازداشــت شــده و از وی تحقیق شــده و 

متهم پس از انجام تحقیقات ابتدایی با قرار وثیقه آزاد شده 
گاه آقــاى »ع« یکــی از مدیران  اســت. به گفته یک منبع آ
وزارت صنعت بــه همراه معاون خــود در رابطه با تخلفات 
صورت گرفتــه در پرونده ثبت ســفارش خودرو بازداشــت 
شدند و با وجود دستگیری این دو نفر و احضار آقاى »م«، 
معاون وزیر صنعت، هنوز برخی افــراد دیگر مرتبط به این 

پرونده دستگیر نشده اند.پیش از این نیز 
سخنگوی قوه قضائیه درباره جدیدترین 
آمــار دســتگیری ها گفــت: اینهــا البته دو 
دســته هســتند که یــک دســته در تهران 
دســتگیر شــده اند که قبلا 13 دستگیری 
داشتیم که پنج نفر نیز به تازگی بازداشت 
شــده اند و بــه تازگــی حکم جلــب افرادی 
گر افراد دیگری در این فاصله زمانی دستگیر  داده شده که ا
شده اند، بنده اطلاع ندارم. به گفته  محسنی اژه ای ابتدا 
به ذهن می رســد که این میزان از تخلف نمی تواند بدون 
همکاری برخی از افراد حداقل در سازمان توسعه و تجارت 
باشد، با این حال مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد هیچ یک از معاونان این 

وزارتخانه بازداشت نشده اند. به گفته این مرکز هیچکدام 
از معاونــان وزیــر در بازداشــت نبــوده و پیــش از ایــن هــم 
بازداشت نشده اند.از ســوی دیگر رئیس پلس فتا ادعای 
هک ســایت را رد کرد تا پرونده این تخلــف هم پیچیده تر 
شود و هم عجیب تر. به گفته سردار کمال هادیانفر، پرونده 
واردات این خودروها که در استان هرمزگان تشکیل شده 
بود به دستور مقام قضایی برای بررسی های فنی به پلیس 
فتا ارجاع شد و بررسی های فنی ما در بخش سایبری نشان 
داد به هیچ وجــه هیچ هک در ایــن ماجرا اتفــاق نیفتاده 
است. با این حال آنچه مطالبه مردم است، شفاف سازی 
درباره تخلف صورت گرفته و مجازات عاملانی است که با 
التهاب آفرینی در بازار خودرو، به ســودهای »غیراتفاقی« 

دست پیدا کرده اند.

اقتصاد                       روز

دولت صدای ما را نشنید
  افزایش همزمان صادرات شیر خشک  و قیمت  لبنیات در داخل

کلاف سردرگم واردات خودرو، پيچیده تر شد
سایت وزارت صنعت و معدن در ماجرای واردات خودرو هک نشده است

قیمـت شـیر خامـی کـه دامداران بـه صنایع لبنـی می فروشـند از 1440 تومان بـه 1570 تومـان تغییر پیدا 

سعید 
غفاری

کـرد و محصـولات لبنـی تـا 32 درصـد گـران شـدند . البتـه مدیرعامـل اتحادیه صنایـع  لبنی پاسـتوریزه 
اسـتان اصفهان مدعی اسـت کـه کارخانه  های اصفهان بـه هیچ وجه موافق افزایـش قیمت ها نبوده اند 
ولـی بـه دلیـل نوسـانات دلار و جذابیـت بـالای صادرات شیر خشـک اگر قیمـت  لبنیات مجـدد افزایش 
پیـدا نکنـد شـاید تا چند روز دیگر کارخانه ها شـیر خامی نداشـته  باشـند که با آن لبنیـات تولید کنند. به 

اعتقاد هومان امیری، افزایش قیمت ها در نهایت به ضرر کارخانه ها تمام می شود

آقای امیری !چرا محصولات لبنی را گران کردید؟
ما محصولات لبنی را گران نکردیم حتی نقشی در قیمت 
جدیــد تعییــن شــده  آن هــم نداشــتیم.صنایع لبنــی از 
ســال 93 تا به حال ضــرر ســنگینی کرده اند مثلا پــگاه در 
طــول دو ســال حــدود دو میلیــارد و 700 میلیــون تومــان 
به خاطــر فــروش شــیر ضــرر کــرد. در ســال 93 ســازمان 
تنظیم بازار اصفهان قیمت هر کیلوگرم شیر را 1130 تومان 
اعــلام کرده بــود و محصولات مــا نیز بــر مبنای شــیر 1130 
تومانی قیمت گذاری می شود. سپس در سال 94 وزارت 
جهاد کشاورزی قیمت شیر خام را به 1440 تومان افزایش 
داد و تــا امروز قیمت هــا افزایش نیافتــه بــود، در حالی  که 
هزینه ها مرتب در حال افزایش بــود. هزینه هایی مانند، 

حقوق، بیمه، بسته بندی و .... 
از ســال 94 تــا بــه حــال تلاشــی بــرای افزایش 

قیمت شیر انجام نشد؟
ما بــه دولت فشــار می آوردیم کــه چرا محصــولات لبنی را 
نادیده می گیرید. کسی صدای ما را نشنید و کارخانه ها به 

سختی در مقابل هزینه ها مقاومت کردند. 
پيشنهاد شما برای قیمت  شیر خام چقدر بود؟

دامداران در تهران پیشنهادهای مختلفی ارائه داده بودند 
که به صورت متوسط شیر خام باید کیلویی هزار و ششصد 
و خــرده ای محاســبه می شــد، ولــی ســازمان حمایــت 
قیمــت 1570 تومــان را پیشــنهاد داد تــا در نهایت رئیس 

ما از افزایش قیمت شیر خام یا حتی مجوز افزایش قیمت 
محصولاتمان خوشــحال نیســتیم، زیرا این مســئله به 
ضرر کارخانه  تمام می شود. افزایش قیمت، میزان خرید 
را کاهش می دهد. محصولات لبنی وارد بازار می شوند و 
گر محصولات فروش نرفته سروقت  مشتری ندارند، بعد ا
بــه کارخانه  مرجــوع شــوند و امکان تبدیــل آنها بــه دوغ 
وجود داشته باشد باز هم کارخانه باید هزینه  بسته بندی 
و حمل و نقــل را بپردازنــد. کارخانه های لبنــی از افزایش 

قیمت محصولاتشان هرگز راضی نبودند.
پــس تمــام تلاش هــا بــرای افزایــش قیمــت 

شیر خام توسط دامداران انجام می شد؟
ما هیچ نقشی در تعیین قیمت نداشتیم بلکه وزارت جهاد 
کشــاورزی و کارگروه تنظیم بازار خودشان قیمت را اعلام 
کردند. من امروز اعلام می کنم که کارخانه  های لبنی هیچ 

تاثیری در تعیین نرخ نداشتند.
وضعیــت بــازار بســته بندی محصــولات لبنی 

چطور است؟
متاســفانه قیمت ها به شــدت  افزایش پیدا کرده اســت. 
ما فقط می توانیم یک پنجم مواد بسته بندی را از بورس 
بخریم و مابقی آن باید از بازار آزاد تهیه شود. بسته  بندی 
و محصولات پتروشــیمی یا باید کامل در بورس باشــد یا 
کاملا به بازار آزاد منتقل شــود که این مشــکلات به وجود 

نیاید.   

جمهــور با همین قیمــت موافقت کند. مشــکل اینجاســت 
کــه کارخانه هــای تولیــد شیر خشــک دردسر ســاز شــده اند 
وگرنه قیمــت 1570 تومان مناســب اســت. به ایــن دلیل که 
شیر خشک بازار صادراتی خوبی دارد و به دلیل قیمت  بالای 
ارز و حمایت هــای دولــت، صــادرات شــیر  خشــک  افزایــش 
یافته است. شیر خام دامداران بیشتر از صنایع لبنی جذب 

کارخانه های شیر خشک می شود.
اخبــار مختلفــی مـنـتـــشر مـی شـــود کــه گـاهـــی 
خ مصوب  کارخانه هــا شــیر خام را به قیمتــی کمتر از نــر

می خرند. 
شــیری که کیلویــی 1570 تومــان می خریــم حتما بایــد 3.2 
درصد چربــی داشته باشــد، هر چقدر میزان چربــی آن کمتر 

باشد، قیمت شیر  نیز کمتر می شود.
تولید کننــدگان شیر خشــک، شــیر خام را بــه چه 

قیمتی می خرند؟
بــه دلیــل قیمــت  بــالای ارز و حمایت هــای دولــت، دســت 

کارخانه های شیر خشــک باز اســت. آنهــا برای صــادرات  هر 
کیلو شیر خشک حتی پاداش می گیرند، در نتیجه به راحتی 
شــیرخام را با کیلویی هزار و 900 تومان به ســمت خودشــان 
جذب می کنند. دامدار هم وقتــی می بیند که جای دیگری 

پول بیشتری برای شیر ش می دهند، با آنها معامله می کند.
با این حساب شاید اصلا شیر خامی برای تولید به 

دست صنایع لبنی نرسد.
گر مسئولان فکری اساسی نکنند، شاید کارخانه ها تا دو روز  ا

دیگر هم نتوانند محصولات لبنی بازار را تامین کنند. 
قانونی وجود ندارد که کارخانه های شیر خشک  

نتوانند تمام شیر خام را به سمت خود جذب کنند؟
با توجه بــه قیمت ارز و همچنین ارز آوری شــیر خشــک برای 
کشور، فعلا برخوردی با این کارخانه ها نمی شود. نوسانات 

ارزی  نظم کار ما را برهم  زده است.
آیا با افزایش فعلی قیمت شــیر خام، میزان ســود 

کارخانه ها نیز تغیير کرد؟

 اعلام  فهرست کامل 
دریافت  کنندگان ارز

 گردش میلیاردی 
ماهیان زینتی

مدیــر شــیلات و امــور آبزیــان اســتان اصفهان 
گفت:میزان  صید آبزیان در سال 1375 ،335 
هزار تن بوده و این در حالی است که در سال 96 به 724 
هزار تن رسیده است.مجتبی فوقی افزود :تولید آبزیان از 
طریق فعالیت هــای آبزی پــروری بین ســال های 75 تا 
96در اســتان حدود8/8 برابــر افزایش داشــته و این در 
حالی است که در استان تولید ماهیان سردآبی ) قزل آلا(

در  این سال ها بیش از 123برابر شده است .وی به اهداف 
آبزی پروری در اســتان که مهم تریــن آن  تولید پروتئین 
مطلوب، بهره برداری بهینه از منابع آبی، بازسازی ذخایر 
کوسیســتم های آبی ، ترویــج مصرف ماهی  و اشــتغال  ا
زایی و در آمد زایی هستند اشــاره  و تصریح کرد: جایگاه 
تولید ماهیان زینتی در اســتان که رتبه اول کشــور را دارا 
بوده، حدود 27 درصد کل تولید ماهیان زینتی کشور را 
شامل می شــود و گردش مالی آن حدود یکصد میلیارد 

تومان در سطح استان اصفهان است.

 مطالبات کارگران امیرکبیر 
به حق است

نماینــده مــردم اصفهــان در مجلــس شــورای 
اسلامی با بیان اینکه مطالبات کارگران شهرک 
صنعتی امیرکبیر اصفهان مطالبات به حقی است، گفت: 
مدیران اجرایی باید در چنین اعتراضاتی حضور پیدا کرده 
و پاسخگو باشند.حجت الاسلام احمد سالک کاشانی با 
بیــان اینکــه عــدم توانایــی در تامیــن مــواد اولیه یکــی از 
مشــکلات اصلی قطعه ســازان شــهرک صنعتی امیرکبیر 
است، افزود: قطع مکرر برق باعث بروز مشکلات و ایراداتی 
در دســتگاه های کارگاه های این شهرک شده و قطعات 
مورد نیاز آنان نیز گران شده است.نماینده مردم اصفهان 
در مجلس شورای اسلامی بیان داشت: کارگران شهرک 
صنعتی امیرکبیر کارگران زحمت کشی هستند که پایبند 
به نظام و انقلاب بوده و باید به مشــکلات آنها رســیدگی 
کرد، بیشتر آنان قطعه ساز هستند و فعالیت هایی مرتبط 
با صنعت خــودرو دارند که با مشــکلاتی همچــون گرانی 
دلار، کمبود مواد اولیه و رشــد قیمت ها مواجه هستند.
سالک با انتقاد از موج ســواری رسانه های بیگانه در این 
خصوص اذعان داشت: کارگران شهرک صنعتی امیرکبیر 
کنون فعالیــت آنان  می خواهنــد امرار معــاش کنند امــا ا
متوقــف شــده اســت. وقتــی اعتراضی شــروع می شــود، 
ممکن است برخی از فرصت طلبان سوءاستفاده  کرده و 
بیگانگان سوار بر این امواج شوند.وی با اشاره به عملکرد 
کید کرد:  مجلس شورای اسلامی برای رفع مشــکلات تا
مجلس در این مدت چنــد کار را برای حل مشــکلات به 
پیش برد و جلســات متعــددی را بــا دولت برگــزار کرد که 
نهایتا ایــن کارها منجــر به طــرح ســوال از رئیس جمهور 

شد.

بانــک مرکــزی در نامــه ای بــه وزارت امــور 
کـامـــل  اقـتـصـــادی و دارایــی، فـهـرســـت 
خ رسمی را  شــرکت ها و افراد دریافت کننده ارز به نر

اعلام کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، بنا به دستور 
رئیس جمهــور، عبدالناصر همتــی رئیس کل بانک 
مرکــزی در نامه ای به مســعود کرباســیان، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، فهرســت کامــل واردکنندگانی 
خ رسمی دریافت  که از 22 فروردین تا کنون ارز به نر
کرده انــد را بــرای بهره بــرداری و اقدام لازم از ســوی 

گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد.
بانــک مرکــزی بــر اســاس مصوبــه ســتاد اقتصــادی 
و  افــراد  اســتخراج  و  احصــا  دولــت، مســئولیت 
خ رســمی را بر  شــرکت های دریافــت کننده ارز بــه نر
عهــده دارد. بــر ایــن مبنــا رئیــس کل بانــک مرکزی 
چهارشــنبه دهم مرداد اســامی افراد و شرکت های 
خ رســمی  را در نامــه ای به  دریافت کننــده ارز بــه نر
وزیر امور اقتصادی و دارایی ارســال  کرد تا اقدامات 
بعــدی از ســوی گمــرک جمهــوری اســلامی ایــران 

انجام گیرد.
 پیــش از ایــن بانــک مرکــزی بنــا بــه درخواســت

 دســتگاه هــای ذی ربــط در دو مرحلــه فهرســت 
خ رســمی را منتشــر کرده  دریافــت کنندگان ارز به نر

 است.

کشف نیم میلیون دلار جعلی
باندهای قاچاق ارز و طلا متلاشــی، 15 نفر 
دســتگیر و نیــم میلیون دلار تقلبی کشــف 

شد.
به گزارش پژوهشکده پولی و بانکی،  سربازان گمنام 
امــام زمان)عــج( در اداره کل اطلاعــات آذربایجــان 
غربی با اقدامات اطلاعاتی و تخصصی و با هماهنگی 
مراجع قضائی، دو باند قاچاق ارز و طلا به همراه دو 
باند جعــل اســکناس های خارجی )دلار، یــورو، لیر 
و دینــار عراقی( و ضرب ســکه های تقلبــی را در چند 
مرحله عملیات هوشــمندانه در سطح استان های 
آذربایجــان غربــی، تهــران و برخــی از اســتان های 
عمقــی کشــور شناســایی و مــورد ضربــه قــرار داده و 
 از تــداوم فعالیــت مجرمانــه آنهــا ممانعت بــه عمل

 آوردند.
در ایــن عملیــات 15 نفــر از عوامــل باندهــای مــورد 
نظــر دســتگیر و بیــش از پانصــد هــزار انــواع ارزهــای 
خارجــی )دلار، یــورو و لیــر( و همچنین بیــش از نیم 
میلیــون دلار جعلــی و 122 میلیــون دینــار جعلــی 
عراقی بــه همــراه همه تجهیــزات و ملزومــات جعل 
 اســکناس و ضرب ســکه های تقلبی کشــف و ضبط

 شد.

03 سال چهاردهم، شماره 3262اقتصاد
شنبه

13  مرداد  1397

اقتصاد                                استان

بازداشت آقای »ع« و احضار آقای »م«. همچنان 
اعــلام حــروف الفبــا ادامــه دارد و مفســدان 
اقتصــادی، رانــت خــواران و ســوء اســتفاده کننــدگان از 
پســت های ســازمانی در پشــت این حروف الفبــا کار خود 
را ادامه می دهنــد. در این میان، تکذیــب و تاییدیه های 
مقامات و مســئولان ادامه دارد. از یک سو اعلام می شود 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بازداشــت و با وثیقه 
آزاد شــده اســت و از ســوی دیگــر روابــط عمومی ســازمان 
صمت، اعلام می کند هیچ یــک از معاونان این وزارتخانه 

بازداشت نشده اند.
پرونــده تخلــف در ثبــت ســفارش خودروهــای لوکــس 
همچنان باز اســت و هر چند روز یک بار خبری در این باره 
منتشــر می شــود. در روزهای پایانی هفته گذشــته برخی 

خبرگزاری ها از بازداشت یکی از معاونان 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با دســتور 
بازپــرس دادســرای تهــران خبــر دادنــد. 
به گفتــه خبرگــزاری ها، ایــن فــرد یکی از 
معاونــان کلیدی وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت است که با دستور بازپرس پرونده 
بازداشــت شــده و از وی تحقیق شــده و 

متهم پس از انجام تحقیقات ابتدایی با قرار وثیقه آزاد شده 
گاه آقــاى »ع« یکــی از مدیران  اســت. به گفته یک منبع آ
وزارت صنعت بــه همراه معاون خــود در رابطه با تخلفات 
صورت گرفتــه در پرونده ثبت ســفارش خودرو بازداشــت 
شدند و با وجود دستگیری این دو نفر و احضار آقاى »م«، 
معاون وزیر صنعت، هنوز برخی افــراد دیگر مرتبط به این 

پرونده دستگیر نشده اند.پیش از این نیز 
سخنگوی قوه قضائیه درباره جدیدترین 
آمــار دســتگیری ها گفــت: اینهــا البته دو 
دســته هســتند که یــک دســته در تهران 
دســتگیر شــده اند که قبلا 13 دستگیری 
داشتیم که پنج نفر نیز به تازگی بازداشت 
شــده اند و بــه تازگــی حکم جلــب افرادی 
گر افراد دیگری در این فاصله زمانی دستگیر  داده شده که ا
شده اند، بنده اطلاع ندارم. به گفته  محسنی اژه ای ابتدا 
به ذهن می رســد که این میزان از تخلف نمی تواند بدون 
همکاری برخی از افراد حداقل در سازمان توسعه و تجارت 
باشد، با این حال مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد هیچ یک از معاونان این 

وزارتخانه بازداشت نشده اند. به گفته این مرکز هیچکدام 
از معاونــان وزیــر در بازداشــت نبــوده و پیــش از ایــن هــم 
بازداشت نشده اند.از ســوی دیگر رئیس پلس فتا ادعای 
هک ســایت را رد کرد تا پرونده این تخلــف هم پیچیده تر 
شود و هم عجیب تر. به گفته سردار کمال هادیانفر، پرونده 
واردات این خودروها که در استان هرمزگان تشکیل شده 
بود به دستور مقام قضایی برای بررسی های فنی به پلیس 
فتا ارجاع شد و بررسی های فنی ما در بخش سایبری نشان 
داد به هیچ وجــه هیچ هک در ایــن ماجرا اتفــاق نیفتاده 
است. با این حال آنچه مطالبه مردم است، شفاف سازی 
درباره تخلف صورت گرفته و مجازات عاملانی است که با 
التهاب آفرینی در بازار خودرو، به ســودهای »غیراتفاقی« 

دست پیدا کرده اند.

اقتصاد                       روز

»شير تو شير« در بازار شير
شیر خام به شیر خشک تبدیل و صادر می شود و قیمت های داخلی افزایش می یابد

کلاف سردرگم واردات خودرو، پيچیده تر شد
سایت وزارت صنعت و معدن در ماجرای واردات خودرو هک نشده است

قیمـت شـیر خامـی کـه دامداران بـه صنایع لبنـی می فروشـند از 1440 تومان بـه 1570 تومـان تغییر پیدا 

سعید 
غفاری

کـرد و محصـولات لبنـی تـا 32 درصـد گـران شـدند . البتـه مدیرعامـل اتحادیه صنایـع  لبنی پاسـتوریزه 
اسـتان اصفهان مدعی اسـت کـه کارخانه  های اصفهان بـه هیچ وجه موافق افزایـش قیمت ها نبوده اند 
ولـی بـه دلیـل نوسـانات دلار و جذابیـت بـالای صادرات شیر خشـک اگر قیمـت  لبنیات مجـدد افزایش 
پیـدا نکنـد شـاید تا چند روز دیگر کارخانه ها شـیر خامی نداشـته  باشـند که با آن لبنیـات تولید کنند. به 

اعتقاد هومان امیری، افزایش قیمت ها در نهایت به ضرر کارخانه ها تمام می شود

چرا محصولات لبنی را گران کردید؟
ما محصولات لبنی را گران نکردیم حتی نقشی در قیمت 
جدیــد تعییــن شــده  آن هــم نداشــتیم.صنایع لبنــی از 
ســال 93 تا به حال ضــرر ســنگینی کرده اند مثلا پــگاه در 
طــول دو ســال حــدود دو میلیــارد و 700 میلیــون تومــان 
به خاطــر فــروش شــیر ضــرر کــرد. در ســال 93 ســازمان 
تنظیم بازار اصفهان قیمت هر کیلوگرم شیر را 1130 تومان 
اعــلام کرده بــود و محصولات مــا نیز بــر مبنای شــیر 1130 
تومانی قیمت گذاری می شود. سپس در سال 94 وزارت 
جهاد کشاورزی قیمت شیر خام را به 1440 تومان افزایش 
داد و تــا امروز قیمت هــا افزایش نیافتــه بــود، در حالی  که 
هزینه ها مرتب در حال افزایش بــود. هزینه هایی مانند، 

حقوق، بیمه، بسته بندی و .... 
از ســال 94 تــا بــه حــال تلاشــی بــرای افزایش 

قیمت شیر انجام نشد؟
ما بــه دولت فشــار می آوردیم کــه چرا محصــولات لبنی را 
نادیده می گیرید. کسی صدای ما را نشنید و کارخانه ها به 

سختی در مقابل هزینه ها مقاومت کردند. 
پيشنهاد شما برای قیمت  شیر خام چقدر بود؟

دامداران در تهران پیشنهادهای مختلفی ارائه داده بودند 
که به صورت متوسط شیر خام باید کیلویی هزار و ششصد 
و خــرده ای محاســبه می شــد، ولــی ســازمان حمایــت 
قیمــت 1570 تومــان را پیشــنهاد داد تــا در نهایت رئیس 

ما از افزایش قیمت شیر خام یا حتی مجوز افزایش قیمت 
محصولاتمان خوشــحال نیســتیم، زیرا این مســئله به 
ضرر کارخانه  تمام می شود. افزایش قیمت، میزان خرید 
را کاهش می دهد. محصولات لبنی وارد بازار می شوند و 
گر محصولات فروش نرفته سروقت  مشتری ندارند، بعد ا
بــه کارخانه  مرجــوع شــوند و امکان تبدیــل آنها بــه دوغ 
وجود داشته باشد باز هم کارخانه باید هزینه  بسته بندی 
و حمل و نقــل را بپردازنــد. کارخانه های لبنــی از افزایش 

قیمت محصولاتشان هرگز راضی نبودند.
پــس تمــام تلاش هــا بــرای افزایــش قیمــت 

شیر خام توسط دامداران انجام می شد؟
ما هیچ نقشی در تعیین قیمت نداشتیم بلکه وزارت جهاد 
کشــاورزی و کارگروه تنظیم بازار خودشان قیمت را اعلام 
کردند. من امروز اعلام می کنم که کارخانه  های لبنی هیچ 

تاثیری در تعیین نرخ نداشتند.
وضعیــت بــازار بســته بندی محصــولات لبنی 

چطور است؟
متاســفانه قیمت ها به شــدت  افزایش پیدا کرده اســت. 
ما فقط می توانیم یک پنجم مواد بسته بندی را از بورس 
بخریم و مابقی آن باید از بازار آزاد تهیه شود. بسته  بندی 
و محصولات پتروشــیمی یا باید کامل در بورس باشــد یا 
کاملا به بازار آزاد منتقل شــود که این مشــکلات به وجود 

نیاید.   

جمهــور با همین قیمــت موافقت کند. مشــکل اینجاســت 
کــه کارخانه هــای تولیــد شیر خشــک دردسر ســاز شــده اند 
وگرنه قیمــت 1570 تومان مناســب اســت. به ایــن دلیل که 
شیر خشک بازار صادراتی خوبی دارد و به دلیل قیمت  بالای 
ارز و حمایت هــای دولــت، صــادرات شــیر  خشــک  افزایــش 
یافته است. شیر خام دامداران بیشتر از صنایع لبنی جذب 

کارخانه های شیر خشک می شود.
اخبــار مختلفــی مـنـتـــشر مـی شـــود کــه گـاهـــی 
خ مصوب  کارخانه هــا شــیر خام را به قیمتــی کمتر از نــر

می خرند. 
شــیری که کیلویــی 1570 تومــان می خریــم حتما بایــد 3.2 
درصد چربــی داشته باشــد، هر چقدر میزان چربــی آن کمتر 

باشد، قیمت شیر  نیز کمتر می شود.
تولید کننــدگان شیر خشــک، شــیر خام را بــه چه 

قیمتی می خرند؟
بــه دلیــل قیمــت  بــالای ارز و حمایت هــای دولــت، دســت 

کارخانه های شیر خشــک باز اســت. آنهــا برای صــادرات  هر 
کیلو شیر خشک حتی پاداش می گیرند، در نتیجه به راحتی 
شــیرخام را با کیلویی هزار و 900 تومان به ســمت خودشــان 
جذب می کنند. دامدار هم وقتــی می بیند که جای دیگری 

پول بیشتری برای شیر ش می دهند، با آنها معامله می کند.
با این حساب شاید اصلا شیر خامی برای تولید به 

دست صنایع لبنی نرسد.
گر مسئولان فکری اساسی نکنند، شاید کارخانه ها تا دو روز  ا

دیگر هم نتوانند محصولات لبنی بازار را تامین کنند. 
قانونی وجود ندارد که کارخانه های شیر خشک  

نتوانند تمام شیر خام را به سمت خود جذب کنند؟
با توجه بــه قیمت ارز و همچنین ارز آوری شــیر خشــک برای 
کشور، فعلا برخوردی با این کارخانه ها نمی شود. دو ریال ارز 

نظم کار ما را برهم  زده است.
آیا با افزایش فعلی قیمت شــیر خام، میزان ســود 

کارخانه ها نیز تغیير کرد؟

 اعلام  فهرست کامل 
دریافت  کنندگان ارز

03 سال اول، شماره 1 اقتصاد
 چهار شنبه

18 اردیبهشت 1392 

آگهی مزایده
سازمان تامين اجتماعی شعبه 3 استان اصفهان به استناد فصل هشتم و نهم آیین نامه اجرایی ماده 50 قانون تامين اجتماعی 
مصوب 1355 در نظر دارد دو قطعه زمين متعلق به شهرداری اصفهان، بابت بدهی شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان از طریق 

مزایده عمومی به فروش برساند. 
مشخصات ملک: 

ک ثبتی 13069 فرعی از 14915 اصلی بخش 5 ثبتی اصفهان به مساحت 1892/76 واقع در خیابان سروش  1- ششدانگ یک زمین به شماره پلا
خیابان مصلی تقاطع خیابان اوحدی به مســاحت 1892/76 مترمربع با قیمت پایه طبق نظریه کارشناســی   000/000/000//61 ریال )شصت و 

یک میلیارد ریال(
- حدود ملک فوق الذکر از یک طرف محصور به خیابان مصلی و از طرف د یگر محصور به خیابان اصلی اوحدی می باشد. 

گذار می گردد.  - ملک مذکور فاقد متصرف می باشد و در وضعیت موجود وا
- نوع کاربری ملک مسکونی - تجاری و فاقد اعیانی می باشد. 

گذار می شود.  - ملک به صورت ششدانگ، مفروز  و به صورت قطعی وا
ک ثبتی شــماره 33 فرعی از 4834 اصلی بخش 4 حوزه ثبتی منطقه شــمال اصفهان به مساحت 770/4  2- ششــدانگ یک زمین به شــماره پلا
واقع در اصفهان خیابان ابوالحسن اصفهانی جنب مدرســه رویگری با قیمت پایه 80/892/000/000 ریال )هشتاد میلیارد و هشتصد و نود و دو 

میلیون ریال(
- حدود و مشخصات ملک فوق الذکر عبارت است از شمالا دیواریســت به طول 32/33 متر به باقیمانده قطعه 4834، شرقا در و دیواریست به 
29/45 متر به مشاع، جنوبا دیواریست به طول 29/45 بطور غیر مستقیم به قطعه ها 6/5 فرعی از 4834/1 و 4834 اصلی و  غربا دیواریست به 

طول 25/80 به طور غیر مستقیم  4833
گذار می گردد.  - ملک مذکور فاقد متصرف می باشد و در وضعیت موجود وا

- نوع کاربری ملک باغ و ساختمان و دارای عرصه و اعیان می باشد. 
گذار می شود.  -  ملک به صورت ششدانگ، مفروز و به صورت قطعی وا

سایر شرایط 
کت   1- پیشــنهاددهندگان بایســتی معــادل کل قیمت پیشــنهادی را به همــراه چک تضمین شــده بانکــی در وجه ســازمان تامین اجتماعــی در پا
دربسته تا ساعت 9 صبح روز سه شنبه 97/7/3 به شعبه 3 تامین اجتماعی اصفهان واقع در خیابان ولیعصر طبقه دوم اتاق 27 واحد اجراییات 

تسلیم و رسید اخذ نمایند.
2- پیشــنهاددهندگان می توانند جهت بازدید و کســب اطلاعات لازم و اخذ فرم شــرکت در مزایده در اوقات اداری به شعبه ســه تامین اجتماعی 

اصفهان واقع در خیابان ولیعصر طبقه دوم اتاق 27 واحد اجراییات مراجعه نمایند. 
گشایی پیشنهادات یا همراه نداشتن چک تضمین شده به منزله انصراف تلقی خواهد گردید.  3- عدم حضور متقاضی در زمان باز

4- به پیشنهاداتی که بعد از موعد مقرر رسیده و یا مخدوش و یا کمتر از مبلغ مقرر باشد، ترتیب اثر داده نخواهد شد 
خ 97/7/3 در محل شعبه 3 تامین اجتماعی اصفهان واقع در خیابان ولی عصر طبقه  5- پیشنهادات رسیده در ساعت 10 صبح روز سه شنبه  مور

دوم اتاق 27 واحد اجراییات باز و قرائت خواهد شد. 
6- پیشنهاددهندگان هرکدام از ملک های مورد نظر را به طور مجزا می توانند خریداری نمایند. 

ک میزان بدهی مالیاتی و عوارض شــهرداری به  7- میزان بدهی احتمالی مربوط به قبوض آب، برق، تلفن و گاز اعم از حق انشــعاب و یا حق اشــترا
عهده برنده مزایده می باشند. 

8- بدهکار می تواند خود نیز در مزایده شرکت نماید و چنانچه قبل از صدور سند انتقال، کلیه بدهی خود را نقدا به حساب سازمان تامین اجتماعی 
واریز نماید از صدور سند انتقال خودداری می شود. 

تر از قیمت کارشناســی می باشــد ارایه دهــد و در روز  تریــن قیمــت را در بین قیمت های پیشــنهادی کــه بالا 9- برنده مزایده شــخصی اســت که بالا
کت ها عین مبلغ پیشنهادی را به صورت چک تضمین شده در وجه سازمان تامین اجتماعی پرداخت نماید.  گشایی پا باز

10- مباشرین فروش، کارمندان ســازمان، ارزیاب دادگستری، نمایندگان دادســرا و یا نیروی انتظامی به طور مستقیم و یا غیر مستقیم حق شرکت در 
مزایده را ندارند. 

گهی، حق الحراج و سایر هزینه های قانونی به عهده بدهکار می باشد.  تامین اجتماعی شعبه سه اصفهان 11- هزینه آ

آگهی مزایده املاک 

محمد عباس ظریفی مدیر عامل 

ک مشروحه  شرکت تعاونی مصرف کارگران شهرداری در نظر دارد املا

ذیل را  از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.
لذا از متقاضیان دعوت به عمل می آید جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 
تلفن 34453021 و یا شماره همراه 09131144289 در ساعات اداری تماس 

حاصل نمایند. 
ک ردیف ح املا قیمت پایه متراژ مترمربع آدرسشر

3/024/000/000 ریال 72خیابان باهنر یک واحد دفتر کار 1

1/827/000/000 ریال 26/1خیابان حکیم یک واحد تجاری2 

آگهی فراخوان  )نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری اصفهان 

کســيرانی  بــه اطــلاع مــی رســاند ســازمان مدیریــت  و نظــارت بــر تا
شــهرداری اصفهان در نظــر دارد بهــره بــرداری از کاربــری تبليغاتی 
جایــگاه گاز CNG تحــت پوشــش خــود را بــه شــرکت واجــد شــرایط 

گذار نماید.  تبليغاتی وا
علاقمندان می توانند تا تاریخ 97/05/19 جهت دریافت مدارک لازم 
به آدرس: اتوبان شهید آقابابایی - پل تمدن - خیابان شهید خزائی - 

کسیرانی مراجعه نمایند.   امور اداری سازمان تا
تلفن : 35688261

نوبت  اولنوبت  اول



 تصویب  لایحه اصلاح 
بودجه ۹۷ شهرداری

رئیس شورای اسلامی شهر 
لایحــه  گفــت:  اصفهــان 
اصلاح بودجه سال ۱۳۹۷ 
کــه  شــهرداری اصفهــان 
تغییراتــی بــه میــزان یــک 
مصــوب  بودجــه  درصــد 
می شــد  شــامل  را  قبلــی 
ح وبررسی آن با حضور معاونان شهردار انجام و  مطر
با تغییرات جزئی به تصویب رسید. فتح الله معین با 
گزارشــی از جلســه کمیســیون تلفیــق هفتــه  ارائــه 
گذشته شورای شهر اظهار کرد: در این جلسه لایحه 
اصلاح بودجــه ســال ۱۳۹۷ شــهرداری اصفهــان که 
تغییراتی به میزان یک درصد بودجه مصوب قبلی را 
ح و بررســی آن با حضور معاونان  شامل می شد مطر
شــهردار انجام و با تغییرات جزئی به تصویب رسید. 
وی همچنین به حضور مدیر اجرایی ســی و یکمین 
جشــنواره بین المللی فیلــم کــودکان و نوجوانان در 
کمیسیون تلفیق  شورای شهر اشــاره کرد و افزود: در 
گزارشــی از اقدامــات انجــام شــده در  ایــن جلســه 
خصــوص  برگــزاری ایــن جشــنواره ارائه شــد. رئیس 
شورای اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه بر اساس 
گزارش ارائه شــده در این دوره از جشنواره کودک ۴۰ 
کــران می شــود، بیــان  ج ا فیلــم تولیــد داخــل و خــار
کــران فیلم هــای  داشــت: در جشــنواره امســال ا
انیمیشن نیز در دستور کار قرار دارد.وی تصریح کرد: 
کران در سی و یکمین جشنواره  همه فیلم های قابل ا
بین المللی فیلم  کودکان و نوجوانان از سوی وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد و بعضــا صــدا و ســیمای جمهوری 
کید  اسلامی مورد بررســی قرار گرفته اســت. معین تا
کرد: در ســی و یکمیــن جشــنواره  بیــن المللــی فیلم  
کــودکان و نوجوانان بخش عمــده از عوامل اجرایی، 
فنــی، داوران و همچنیــن خبرنــگاران نشــریه ها و 

رسانه ها از اصفهان انتخاب شده اند. 

  باغ رضوان  میزبان
مراسم دعای عرفه 

مــدیـــــر عامــل ســــازمـــــان 
آرامســتان های شــهرداری 
مراســم  گفــت:  اصفهــان 
پرفیــض دعــای عرفــه ســه 
شــنبه ۳۰ مردادمــاه در باغ 

رضوان برگزار می شود. 
سیـــــــدرضا جعفــریــــان در 
حاشــیه بازدیــد شــورای مشــورتی فرهنگــی ســازمان 
آرامستان ها از باغ رضوان گفت: برنامه ریزی های لازم 
برای برگزاری با شکوه مراسم دعای عرفه در باغ رضوان 
انجام شــده اســت و ۳۰ مردادمــاه همزمان بــا روز عرفه 
این آرامستان میزبان خیل عظیم شهروندان اصفهانی 
خواهــد بود. وی با اشــاره بــه برنامه هــای فرهنگی این 
ســازمان اظهار کرد: طراحــی و عملیات ســاخت المان 
قطعــه نــام آوران و ایثارگــران به منظــور معرفــی و تکریم 
مشــاهیر، مفاخــر و ایثارگــران مدفــون در آرامســتان در 
دستور کار قرار دارد. مدیرعامل سازمان آرامستان های 
شــهرداری اصفهان ادامه داد: احداث موزه ، کتابخانه 
و پژوهشکده در سازمان آرامستان باغ رضوان از جمله 
برنامــه هــای فرهنگــی ایــن ســازمان اســت.  جعفریان 
به احداث بوســتان بهشــت در باغ رضوان اشــاره کرد و 
گفت: پروژه بوســتان بهشــت بر اســاس آیــات و روایات 
قرآنی طراحی شــده و قرار اســت در باغ رضــوان احداث 
 شــود، تمامی ایــن اقدامــات در راســتای کاهــش آلام و 
دغدغــه های زائــران آرامســتان  بــاغ رضوان و تســریع و 
تســهیل در امور آنها برنامه ریزی شــده اســت. شــورای 
مشورتی فرهنگی ســازمان آرامســتان ها هر هفته برای 
بررسی و تبادل نظر در خصوص برنامه های فرهنگی شهر 

اصفهان برگزار می شود.

 نمایش تاریخ
در ایستگاه تختی

مـدیـــــــــر عـــامل ســـازمــــان 
قطارشهری اصفهان گفت: 
اشــیای کشــف شــده طــی 
عملیات باستان شناسی در 
تختـــی  متــــــرو  ایـسـتــــگاه 
اصفهــان پــس از مرمــت به 
نمایش درآمــد. محمدرضا 
بنکدار با اشاره به فعالیت های گسترده صورت گرفته از 
سوی سازمان قطارشهری اصفهان و حومه اظهارکرد: 
ســاخت و بهره بــرداری اســتندهای مــوزه ای اشــیای 
تاریخی در فضای عمومی برای اولین بار در ایران توسط 
سازمان قطارشهری اصفهان با همکاری اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان اصفهان، 
اداره موزه های کشور و شرکت مترو منطقه اصفهان در 
ایســتگاه مترو  تختی صورت گرفــت. وی ادامه داد: ۲۲ 
ظرف سفالی که بیشتر آنها متعلق به قرن ۳ تا ۵ هجری 
و تعــدادی متعلــق بــه قــرن ۵ تــا ۷ هجــری اســت بــا 
ســاختارهای ســلجوقی در عمق هفت تا هشت متری 
ایستگاه تختی و طی عملیات باستان شناسی در آبان 
۹۴ کشــف شــد. وی با بیان اینکه با محوریت ســازمان 
قطارشهری و همکاری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان اصفهان، ساخت دو استند 
مــوزه ای عملیاتــی شــده اســت، گفــت: در ایــن بخش 
عملیات هــای باستان شناســی،  مرمــت، طراحــی و 
ســاخت اســتندهای مــوزه ای انجــام و در نهایــت، آثــار 
مکشــوفه در معرض دید عموم شــهروندان قرار گرفت. 
اجرای این استندهای موزه ای در متروی شهرهای آتن، 
میلان و استانبول سابقه دارد و شــهر اصفهان نیز برای 
نخستین بار در کشــور، این اســتندها را آماده کرده و در 

معرض نمایش مردم قرار داده است.

سال چهاردهم، شماره 043262
شنبه

13  مرداد  13۹۷
شهر

برگزاری برنامه »نشاطستان« 
در بوستان های منطقه 2

مدیر منطقه ۲ شهرداری 
اصفهــان از برگــزاری ویــژه 
برنامــه »نشاطســتان« به 
منظور فضاســازی شــاد و 
ایجاد اوقات فراغت سالم 
در  خــانــواده هـــا  بــرای 
بوســتان هــای منطقــه ۲ 
اصفهان خبر داد. محمد کیهانی، با بیان اینکه این 
برنامــه همــراه بــا برپایــی ایســتگاه هــا و غرفــه هــای 
مختلف خواهد بود، افزود: این برنامه ها تا نیمه اول 
شــهریور ادامه خواهــد داشــت و در روزهــای پایانی 
هفته برگزار می شود. وی اضافه کرد: بوستان شهید 
سهراب نریمانی در محله دهنو، بوستان قلمستان، 
مجموعــه فرهنگــی تفریحــی رســالت در شــهرک 
رســالت، بوســتان پرتــو در بختیاردشــت و بوســتان 

بابوکان میزبان این برنامه ها هستند.
 مدیر منطقــه ۲ شــهرداری اصفهان بــه افتتاحیه با 
شــکوه این ویژه برنامه در بوســتان شــهید ســهراب 
نریمانــی و بــا حضــور شــهروندان دهنــو اشــاره کــرد 
و اظهــار داشــت: بــازی هــای فکــری، بــازی هــای 
 تفریحــی، فروشــگاه و نمایشــگاه مشــاغل خانگــی 
ارزش آفرینــان و ســایر برنامــه هــای مهیج و شــاد در 
قالــب »نشاطســتان« اجــرا مــی شــود. وی تصریــح 
کــرد: ایجــاد فضاهــای شــاد در شــهر از اهمیــت 
بســزایی برخوردار اســت. گفتنی اســت ویژه برنامه 
»نشاطســتان« توســط معاونت فرهنگی اجتماعی 

شهرداری منطقه ۲ اصفهان برگزار می شود.

مرمت حمام ها و بازارچه های 
منطقه 3 

مدیر منطقه ۳ شهرداری 
گفــت: مرمــت  اصفهــان 
خیابــان  بازارچه هــای 
و  احیــا  عبدالــرزاق، 
بازسازی حمام خسروآقا و 
حمــام شــاهزاده  و مرمت 
بازارچــه حســن آبــاد در 
دست اجراست. حسین کارگر اظهار کرد: بازسازی و 
مرمــت بازارچه هــای خیابــان عبدالــرزاق اعــم از 
»بازارچــه ســینه پایینی« بــا هزینــه ای بالــغ بــر ۹۰۰ 
میلیون تومان و »بازارچه نیم آور« با هزینه ای بالغ بر  
۶۰۰ میلیون تومان تکمیل شده است.  وی با اشاره 
به مرمت حمام خســرو آقا در خیابــان حکیم افزود: 
مرمــت و احیــای ایــن حمــام تاریخی بــا هزینــه ۴۰۰ 
کنون ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی  میلیون تومان تا
داشته است و تا مهر تکمیل و به بهره برداری خواهد 
رسید. مدیر منطقه ۳ شهرداری اصفهان به مرمت 
حمام شاهزاده اشاره کرد و ادامه داد: مرمت حمام 
شاهزاده شامل استحکام بخشی، سبک سازی بام، 
کنــون ۸۵  مرمــت، تزئینــات و کاشــی کاری حمــام تا
کارگــر  درصــد پیشــرفت فیزیکــی داشــته اســت. 
ح بــا هزینه ای بالــغ بر ۸۰۰  خاطرنشــان کرد: این طر
میلیون تومان در دســت اجراســت و تا مهــر تکمیل 
خواهد شد.  وی گفت: مرمت مابقی بازارچه حسن 
آباد پــس از تکمیــل آزادســازی های اطــراف بازارچه 

انجام خواهد شد.

ساماندهی خیابان پرستار 
مدیر منطقه ۷ شهرداری 
اصفهان گفت: ساماندهی 
خیابان پرستار حدفاصل 
خیابان گلستان تا خیابان 
اجــرا  دســت  در  غرضــی 

است. 
شــاطوری  اصغــر  علــی 
اظهــار کرد: بــه منظور رفت و آمد آســان شــهروندان 
ساماندهی خیابان پرستار حدفاصل خیابان های 
گلســتان تــا ســعدی بــه طــول ۱۲۷۰ متــر در دســتور 
کار ایــن منطقــه قــرار دارد. وی با بیــان اینکــه پروژه 
خیابان پرستار به صورت شمالی و جنوبی در دو فاز 
در حال انجام است، افزود: فاز اول از سه راه سعدی 
تا خیابان غرضی به طول ۶۰۰ متر در دست اجراست 
و پس از تکمیل آن فــاز دوم حدفاصل خیابان های 

سعدی تا غرضی به طول ۶۷۰ متر انجام می شود. 

خیابان ابوذر

 پیاده راه می شود
مدیر منطقه ۱۱ شهرداری 
اصفهــان گفــت: خیابــان 
ابــوذر یکــی از شــلوغ ترین 
خیابان هــای منطقــه ۱۱ 
شــهرداری اصفهان است 
تصویــب  صــورت  در  کــه 
شورای ترافیک و طراحی 
شــهرداری به پیــاده راه تبدیل خواهد شــد.حمید 
اشــرفی تصریــح کــرد: بیــش از ۱۵ درصــد بافــت این 
منطقــه را بافت فرســوده تشــکیل می دهد کــه  این 
موضــوع بــه معضلــی بــرای منطقــه تبدیــل و باعث 
افزایــش محرومیــت شــده اســت. وی گفــت: بــرای 
تشــویق مردم به بازســازی بافت فرســوده اقدامات 
زیــادی انجام شــد کــه از جملــه آنهــا می تــوان به۷۰ 
درصد تخفیف عوارض ســاختمانی برای ســاخت و 
ســاز در بافت فرســوده در ســال گذشــته و بر اساس 
مصوبه شــورای اســلامی شــهر اصفهان اشــاره کرد، 
البته در سال جاری نیز تسهیلات ۵۰ درصدی دولت 

برقرار است.

در                     شهر

شهردار اصفهان گفت: شهر اصفهان در شهریورماه 
امســال شــاهد برگزاری دو رویداد بزرگ »کنفرانس 
بین المللی پارک های علم و فناوری ۲۰۱۸« و »سی و یکمین 
جشنواره بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان« خواهد بود 
که هــر دو رویــداد می تواند منشــأ تحــول در اصفهان باشــد.

قدرت اله نوروزی در برنامه رادیویی »صدای شــهر« با بیان 
اینکه کنفرانس بین المللی پارک های علم و فناوری ۲۰۱۸ هر 
سال در یکی از شــهرهای دنیا برگزار می شود، اظهارکرد: این 
کنفرانــس امســال در اصفهــان توســط شــهرک علمــی و 
تحقیقاتی با همکاری شــهرداری اصفهان برگزار می شــود و 
 مهمانان خارجی زیادی برای حضور در کنفرانس بین المللی 
پارک های علم و فناوری ۲۰۱۸ به اصفهان خواهند آمد. وی 
با بیان اینکه سی و یکمین جشنواره بین المللی فیلم کودکان 

و نوجوانان نیز در شهریورماه سال جاری 
در اصفهــان برگزار می شــود، بیــان کرد: 
امیدواریــم بــا برگــزاری ایــن جشــنواره 
بتوانیم شادی را برای کودکان و خانواده 
آنها به ارمغان آورده و با فیلم های خوب 
زمینه رشد فکری کودکان و نوجوانان را 
فراهم کنیم، البتــه در این راســتا نیاز به 
همراهــی و کمــک شــهروندان خواهیم 

داشت.شهردار اصفهان در بخش دیگری از صحبت خود با 
اشاره به بسته تشویقی عوارض خودرو تصریح کرد: در بسته 
شــهروندان  از  دســته  آن  خــودرو  عــوارض  تشــویقی 
خوش حســابی که هر ســال به موقع عوارض خود پرداخت 
می کنند، معادل ۱۰ درصد میزان عوارض در اصفهان کارت، 

شــارژ هدیه می گیرند.نوروزی با اشــاره به 
مشــکل کــم آبــی در اصفهــان گفــت: در 
شرایط خشکسالی امروز آبیاری درختان 
شــهر از اهمیــت زیــادی برخوردار اســت، 
که وجود درختانی همچون چنار۱۵۰  چرا
ساله خیابان های فردوســی و عباس آباد 
بخــش مهمــی از هویــت شــهر اســت و 
شــهرداری برای اینکه در این شــرایط کم 
آبی دچار مشکل نشود، برنامه ریزی های خوبی انجام داده 
اســت.نوروزی با بیان اینکه تا یک ماه آینده کلنگ احداث 
پروژه تقاطع غیرهمسطح شهید اردســتانی واقع در اتوبان 
کید کرد: با احداث تقاطع  فرودگاه به زمین زده می شــود، تا
غیرهمسطح شهید  اردستانی مسیری به طول شش کیلومتر 

در ادامــه بلــوار فرزانگان بــه خیابــان مقابل ورزشــگاه نقش 
جهان متصل می شــود تا رفت و آمد خودروهای ســنگین از 
این مســیر  باشــد. وی با اشــاره بــه امکانــات ایجاد شــده در 
شمال شــهر به ویژه عاشــق آباد گفت: مشکلات و معضلات 
مناطــق محرومی همچــون عاشــق آبــاد هر چــه زودتــر  رفع 
خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: مصوبه ای از شورای عالی 
شهرسازی کشور برای زون بندی منطقه عاشق آباد دریافت 
شده که جزئیات آن را در آینده نزدیک اطلاع رسانی خواهیم 
کرد. شــهردار اصفهان با اشــاره به اعلام نتایج کنکور امسال 
گفت: اصفهانی ها در عرصه های مختلف علمی همیشه جزو 
برترین هــا بوده انــد و امیدواریــم در برنامه هــای آینده شــهر 
بتوانــم از ظرفیت هــای ایــن نــام آوران و خانواده هــای آنهــا 

استفاده کنیم.

بپذیریم  درآمدهای سنتی جوابگو  نیست
شهرام رئیسی :  برخورد سلیقه ای با سرمایه گذار  هزینه ساز است

نصف جهان  میزبان دو  رویداد جهانیاخبار                      روز
 »کنفرانس  پارک های علم و فناوری 2018و جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان« در شهریور برگزار ی می شود

مدیرعامــل ســازمان تــازه ابــلاغ شــده وزارت کشــور 
)ســرمایه گذاری و مشــارکت هــای مردمــی( در گفــت 
و گویی که بــا اصفهان زیبا داشــت، هــر چند آشــکارا از  
حضور کمرنگ  برخی معاونت ها، مناطق،  سازمان ها 
ک  و  شرکت ها در نمایشگاه مسکن و انبوه سازی، املا
کید داشــت در مدت  و مســتغلات گلایه مند بود امــا تا
کوتاهــی کــه تیــم جدیــد ایــن مســئولیت را بــر عهــده 
گرفته اســت، شــاهد افزایــش اعتماد ســرمایه گــذاران 
 بــه شــهرداری و حضــور شــرکت هــای بــا اعتبــار بــالای 
سرمایه گذاری در مناقصه های مدیریت شهری بوده ایم. 
گــر شــهرداری قصــد دارد به  شــهرام رئیســی معتقد بود ا

 خانــه ای امــن و شــریکی مطمئن بــرای ســرمایه گذاران 
تبدیل شود باید تن به مدیریت واحد سرمایه گذاری دهد 
تا   از این رهگذر فرآیند جذب سرمایه گذار و سرمایه گذاری 

شفاف و تسهیل شود.
 در ادامه خلاصه  گفت و گو با شهرام رئیسی، مدیرعامل 
سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری 

اصفهان  را می خوانید.
گی نمایشگاه مسکن و انبوه سازی،  به تاز
ک و مســتغلات برگــزار شــد کــه ســازمان  امــلا
گــذاری نیــــز در آن حضــور داشــت.   ســرمایه 
 ایــن حضــور همــراه بــا عرضــه فرصــت هــای 

سرمایه گذاری بود؟
این نمایشگاه دقیقا و مشخصا مرتبط با فعالیت های 
ســازمان ســرمایه گذاری بود؛ چرا که تا بــه امروز بخش 
عمــده ای از فعالیــت های ســازمان در حوزه مســکن و 
ساختمان شکل گرفته و تصور اینکه در این نمایشگاه 
حضورنداشــته باشــیم ممکــن نبــود. بنابرایــن حضور 
ما بــا معرفــی فرصت هــای ســرمایه گــذاری بــود. برای 
مثال همزمان با نمایشگاه در انتهای پروسه فراخوان 
مشارکتی بودیم که استقبال خوبی از آن صورت گرفت.

در برخی شرکت ها وسازمان های وابسته به شهرداری، 
 فرصت های ســرمایه گذاری وجود دارد که به نیابت از 
آنها در این نمایشگاه عرضه شد. هر چند اولین حضور  

ما آنچنان که باید مطلوبمان  نبود.
از چه نظر مطلوب نبود؟

معتقدم باید حضور شــهرداری اصفهان به منزله یکی 
از نهادهایــی کــه در حــوزه مســکن و ســاختمان حرف 
اول را می زند  بســیار پررنگ تر می بــود. در جایگاه یک 
مدیــر شــهرداری انتظــار دارم در ســال هــای آینــده در 
این نمایشــگاه حضــور جدی تری داشــته باشــیم. جا 
داشــت پاویون شــهرداری اصفهان در این نمایشــگاه 

برپا می شد. 
یعنــی از ایــن فرصــت بــه خوبــی اســتفاده 

نشد؟
بســته هــای ســرمایه گــذاری در حــوزه هــای درآمــد،  
شهرســازی و ... بــود کــه خیلــی تــلاش کردیــم آنهــا را  
معرفی کنیم اما به دلیل محدودیت زمانی میسر نشد. 
انتظــار دارم همه مجموعه هــای شــهرداری در چنین 
نمایشــگاه هایی در قالب یک بســته حضور پیدا کنند 
تا اثر گذار باشند. سازمان ســرمایه گذاری آمادگی دارد 
محور این کار قرار بگیرد.امروز برای عوارض بسته هایی 
داریــم. چه جایــی بهتــر از این نمایشــگاه بــرای مطرح 
کــردن آن بــود؟  ســازمان بــا همــه بضاعــت اندکــی کــه 
داشــت در این نمایشــگاه حضور پیدا کرد در حالی که 
بقیــه مجموعه هــای شــهرداری هــم باید حضــور پیدا 
می کردند.  سوال من این است که چرا  نمی آیند؟ مگر 
این نمایشــگاه مســکن نبــود؟ مگــر  نمی گوییــم رونق 
ساخت و ساز؟   الان که شهر گرفتار است و در آمد ندارد 

باید بیایند. 
کــه مجموعــه  آیــا ایــن بــدان معناســت 
شهرداری آماده ارائه بسته های سرمایه گذاری 

نبود؟
بگذارید یــک مثــال بزنــم. این یــک واقعیت اســت که 

شــاید هنــوز خیلی از مــا در شــهر بــاور نکرده 
ایــم که با مشــکل کــم آبی و بــی آبــی روبه رو 
هســتیم. در حالــی کــه ایــن موضوع بســیار 
ک اســت. مسئله شهرداری  جدی و خطرنا
هم همینطــور اســت. بخــش ســاختمان و 
درآمدهای سنتی شهرداری وضعیت خوبی 
ندارد. یا به عبارتی مســیر قبلی تغییر کرده و 
توسعه شــهری در مســیر دیگری قرار گرفته 
و نمــی توان بر درآمدهای ســنتی پافشــاری 

کرد. 
راه چاره چیست؟

کــه رویکردمــان را عــوض  بایــد بپذیریــم 
کنیــم. مــا مدیــران شــهری بایــد بپذیریــم 
دیگــر تمرکــز  و تکیــه بــر درآمدهــای ســنتی 

 جوابگــوی هزینــه هــای اداره شــهر نیســت. راهــی جــز 
سرمایه گذاری شهرداری نمی ماند.

یعنی شهرداری باید سرمایه گذاری کند؟
این موضوع با جذب ســرمایه فرق می کند. ممکن اســت 
یک زمان به عنوان شهرداری در یک پروژه پرسود مشارکت 
و ســرمایه گــذاری کنیــد. از طرفــی ممکــن اســت  دنبــال 
جــذب ســرمایه بــرای پــروژه باشــید کــه ایــن دو متفــاوت 
از هم اســت. مــا باید از عرصه ســاختمان به ســمت ســایر 
بخش ها هم حرکت کنیــم. مثلا به این نتیجه برســیم که 
گردشــگری آینــده مناســبی دارد و بــه ایــن ســمت حرکت 
کنیم که شــهرداری بخشــی از منابع خــود را در ایــن حوزه 
کواریوم اصفهــان یک  ســرمایه گذاری کنــد. بــرای مثــال آ
نمونه ســرمایه گذاری پایدار اســت که در یــک دوره زمانی 
بــرای شــهرداری درآمــد خواهــد داشــت.ممکن اســت 
امروز منابع مالی شــهرداری محدود باشــد اما الان بازارها 
کمابیش بــه صــورت تهاتــر انجــام می شــود. چــون منابع 
مالی محدود است. ما این ظرفیت را در سازمان داریم که 
برای بســیاری از پروژه های عمرانی شــهری ذخیره ملکی 

درست کنیم.
به چه معنا؟

یعنی برای زمین ها و عرصه هایی که متعلق به شهرداری 
است ســرمایه گذاری کنیم یا ســرمایه گذار جذب کنیم و 
پروژه را با مشــارکت بخش خصوصی اجــرا کنیم .ماحصل 
این مشارکت یک سهم الشرکه برای شهرداری می شود که 

آن را در اختیار پروژه های عمرانی قرار دهیم.
نتیجه این روند چه خواهد بود؟

چنــد اتفــاق خــوب مــی افتــد. از طرفــی بخــش مســکن و 
زیربخش های آن کمابیــش رونق پیدا می کنــد. از طرفی 
مشــارکت هــم بــه خوبــی دنبــال مــی شــود و شــهرداری از 

گرفتاری مالی نجات می یابد.
پیش شرط این کار چیست؟

باید مسیر ســرمایه گذاری مســیر شــفاف و از پیش تعریف 
شده ای باشد و البته پشتوانه این مسیر ایمان به مشارکت 
و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی باشد نه اینکه به طور 
مثال زمینی به بخش خصوصی بدهیم که مشــکل سند، 
معارض و ... داشــته باشد. باید مسیر مشــخصی را دنبال 

کنیم تا به نتیجه مطلوب برسیم. 
 یعنی قبلا اینگونه نبود؟

گر در بخش ســاختمان ســرمایه گذاری کردیم  ا
و نتوانســتیم بعد از گذشت پنج یا شــش سال از 
آن بهره بــرداری کنیم این دیگر ســرمایه گذاری 
نیســت. الان برخی زمیــن های شــهرداری پنج 
سال است که بلاتکلیف مانده که این ضرر است.
 اســتراتژی ســازمان ســرمایه گذاری برای 

برون رفت از این مسئله چیست؟
دو دستور کار در سازمان تعریف شده است. یکی 
اینکــه مســیر را ترســیم کنیــم. در پــروژه اخیر که 
فرصت های سرمایه گذاری برای یکی از مناطق 
بــود مســیری را تعریــف کردیــم. هــر چنــد خیلی 
هم صدمه خوردیم ولی مســیر شفاف،  اصولی و 

علمی بود. این مسیر باعث شد شرکت های معتبر اصفهان 
استقبال کنند. یعنی شرکت های معتبر ساختمانی که تا 
به امروز بــا ســازمان کار نکرده بودنــد در این پروژه شــرکت 
کردنــد. بنابرایــن اول بایــد بســتر ســرمایه گــذاری را آماده 
کنیم و بعد بگوییم ســرمایه گذار بیاید.دســتور کار بعدی 
 این اســت که به جد ایســتاده ام تا پروژه هــای نیمه تمام 
ســرمایه گــذاری شــهرداری را تعییــن تکلیــف کنــم. به هر 
صورتی که شــده اســت. تــا ایــن پــروژه ها بیــش از ایــن به 

شهرداری و سرمایه گذار بار تحمیل نکنند.
اما ایــن هدف نیازمنــد هم افزایــی  و همراهی 
بقیه مجموعه های شــهرداری است. یعنی دنبال 

مدیریت واحد سرمایه گذاری هستید؟
بله حتما. این موضوع در برنامه های شهردار بوده است. 
کید  در مراســم معارفه من هم بــر این موضوع به شــدت تا
گر قــرار اســت ســرمایه گــذاری مثبــت اتفــاق بیفتد  شــد. ا
این موضوع باید یک متولی در شــهرداری داشــته باشــد. 
اینکه هر کســی بخواهد به سلیقه خود با ســرمایه گذاری 
 برخورد کند جز هزینه برای شــهرداری نتیجه ای نخواهد

 داشت.  
 مدیریــت واحد ســرمایه گــذاری بــه دنبــــــال 

چیست؟
مدیریــت واحد یعنــی صفر تــا صد یــک پروســه در یک جا 
 متمرکز شود. نمی توان گفت  ســرمایه گذار بیاید سازمان 
ســرمایه گذاری، بعد بــرود و هر بخــش از پرونــده اش را در 
مجموعه های جدا پیگیری کند. با این وضعیت نمی شود 
ســرمایه گذاری کــرد. نمی توان به ســرمایه گــذار گفت بیا 
سرمایه گذاری کن بعد فرایند صدور پروانه چند ماه طول 
بکشد و هر جایگاه و مجموعه ای برایش یک مسئله ایجاد 
کند. ســرمایه گذار باید به یک جا مراجعه کند و کارهایش 
در یک جا انجام شود و مشکلات و مسائلش هم از یک جا 
گر غیر از این باشد همین وضعیتی خواهد  برطرف شــود. ا

بود که امروز  داریم.
 ایــن مدیریــت واحــد چــه زمانــی عملیاتــی 
می شــود و آیا ســازمان ســرمایه گذاری قرار اســت 

متولی آن باشد؟
طبیعتا جز این نیست. در اساسنامه سازمان که البته هنوز 

تصویب نشده چنانچه تصویب شود بندهایی 
وجــود دارد کــه هیــچ بخشــی اجــازه ســرمایه 

گذاری ندارد و ما متولی آن هستیم. 
یعنــی همــه کار هــا بــا ســازمان مــی 

شود؟
در این موضوع نکته ای وجــود دارد. ما متولی 
هســتیم اما دســتگاه های تخصصی باید روی 
آن نظر بدهند. فــرض کنید مدیریت پســماند 
بخواهد یک فناوری جدید را در اصفهان شروع 
کنــد، تخصــص آن را نداریــم  بایــد در کنــار ایــن 
ســازمان باشــیم و مباحــث مالــی،  اقتصــادی 
و قــراردادی را پیــش ببریــم و آنهــا هــم مباحث 
گر غیر از این باشــد نمی شــود. در  تخصصی را. ا
مناطق و بقیه سازمان ها هم همینطور است. 

مدیریت واحد بــه این معنی نیســت که بقیه نباشــند 
و فقــط ما باشــیم. بــه این معنی اســت کــه همــه ما در 
کنار هم بحث هــای تخصصی، مالــی، فنی، اقتصادی 
و... را دنبــال کنیــم با این شــرط که این مســیر از یکجا 

دنبال شود.
کنیــد تحقــق مدیریــت واحــد  فکــر نمــی 
 ســـرمـــایه گـــــــذاری  بــا مــــقاومــــــت مـــــواجـــــــه 

شود؟  
نه اصلا مقاومتی وجود ندارد. مسئله ما برای تصویب 
اساســنامه مربوط بــه مســائل قانونی بــا وزارت کشــور 
و تفســیرهای مختلــف اســت کــه ایــن موضــوع بــرای 
کل کشــور صادق است. ســازمان ســرمایه گذاری تنها 
ســازمانی اســت که می خواهد جدید تاســیس شــود و 
این موضوع یک بــار مضاعف بر دوش ماســت. چرا که 
بقیه سازمان ها از قبل ســاختار و تشکیلات داشته اند 
اما این حوزه در حد امور ســرمایه گذاری بوده و بیشــتر 
نقش تســهیلگر بین ســرمایه گذار و منطقه را داشــت. 
ج شود و  سازمان سرمایه گذاری باید از این پوسته خار
محل رفت و آمد و مراجعه سرمایه گذاران فقط سازمان 

باشد. البته با پیش فرض هایی که مطرح کردم.
با این پیش فــرض ها توانســته اید اعتماد 

سرمایه گذاران را جلب کنید؟
مصــداق بــارز و واقعــی آن فراخــوان اخیــر ســازمان 
گــذاری یکــی از مناطــق بــود.  بــرای پــروژه ســرمایه 
ایــن مســیر جدیــد باعــث شــد ۱۸ شــرکت دارای رتبــه 
ســاختمانی در شــهر اصفهــان کــه برخــی قبــل از ایــن 
کردنــد بیاینــد و اعــلام  کار نمــی  اصــلا بــا شــهرداری 
کننــد. ایــن بــرای مــن در جایــگاه مدیــر  مشــارکت 
کــه  شــهرداری در تیــم جدیــد یــک افتخــار اســت 
توانســتم فراینــدی تعریف کنــم که ســرمایه گــذاران و 
 شــرکت های معتبــر  بــه مــا اعتمــاد کننــد و وارد عرصــه

 شوند  .
پیش از این گفته بودید دستور العمل های 
گــذاری در  مشــخصی بــرای جــذب ســرمایه 
شــهرداری وجود ندارد. آیا این مشکل برطرف 

شد؟
گر  محقق  اصل ،  تصویب اساسنامه سازمان است که ا
شود، دستورالعمل ها هم کنار اساسنامه می آید. الان 
این دســتورالعمل ها را آمــاده کرده ایم و بر اســاس آنها 
عمل می کنیم. امروز مســیر فراخوان مشــخص اســت 
که مبتنی بر چند مرحله است. مثلا مرحله اول ارزیابی 

سرمایه گذار است.
اســتنباط شــما از فراینــد فعلــی جــذب 

سرمایه گذاری در شهرداری چیست؟
 بایــد مجموعــه شــهرداری اعــم از همــه معاونــت هــا، 
 مناطــق، ســازمان هــا و ... بــا یــک رویکــرد مبتنــی بــر 
گــر  هر بخشــی منافع خودش  هم افزایــی حرکت کند. ا
را دنبــال کنــد باعــث می شــود مســیر بــا کنــدی پیش 
بــرود. همــه باید بــا یک هــدف بــه پیــش برویــم. البته 
تــا الان هم اینگونــه بوده امــا بایــد از این به بعد بیشــتر 
شود.  در  سازمان مشــارکت  باید از این پوسته محدود 
کنونی  بیــرون بیاییم و  فعالیــت های خود را بر اســاس 
اساســنامه و آنچــه از مــا انتظــار مــی رود جلــو ببریــم. 
خوشبختانه رویکرد مثبتی در شورای شهر  به سازمان 
ح ها  عمدتا به ســازمان هدایت می شود.  هســت و  طر
اینها نشان می دهد  اعتماد به سازمان سرمایه گذاری 

ایجاد شده است.
چشم انداز حضور سرمایه گذران در شهر 

را چطور ارزیابی می کنید؟
چــاره ای غیــر از ایــن نیســت. راه دیگــری جز ارتبــاط با 
بخش خصوصی برای تداوم حیات بخش دولتی وجود 
ندارد  و این مسیر جز مسیر سرمایه گذاری نیست و جز 
در سازمان ســرمایه گذاری در جای دیگری نمی تواند 
محقق شود. سرمایه گذاران انسان های بسیار باهوش 
و توانمندی هســتند و بازارها را خیلی بهتر  از 
ما رصــد می کننــد. علاقــه به حضــور و کمک 
به مدیریت  شــهری و پروژه های کلان ملی و 
محلی هم دارند اما باید بستر را فراهم کنیم، 
از موضع برابــر با آنهــا صحبت کنیم،  شــفاف 
باشیم. سرمایه گذار بخش خصوصی دنبال 
ســود اســت. هزینه می کند که درآمد کسب 
کنــد. تفکــر او تفکــر درآمدزاســت. بنابرایــن 
گر احســاس کند جایــی به منابــع مالی اش  ا
گر  صدمــه و ضرر بخــورد هرگــز نمــی آید. امــا ا
حتی احســاس کند ضرر نمی کند و ســودی 
اندکــی دارد و مــی توانــد اثــر گــذار باشــد وارد 
 می شــود. به شــرط اینکه ما شــرایط را ایجاد 

کنیم.  

اگر سـرمایه را به آب تشـبیه کنیم راه دوری نرفته ایم. به ویژه امروز که حیات اصفهان با خشـکیدن زاینده رود 

کبر  ا
منتشلو

بـه خطـر افتـاده اسـت،  در نبـود درآمدهـای پایدار و افت شـدید درآمدهای سـنتی شـهرداری ) ناشـی از 
سـاخت و سـاز( و کـوچ سـرمایه ها،  تنها امیـد و  راهِ چاره، پنـاه بردن به آغوش بخـش خصوصی و جذب 
سـرمایه آنها برای آبادانی شـهر اسـت. که »هر جا آب )بخوانید سـرمایه( هسـت آبادانی )بخوانید توسعه( 
هست. اداره شهر دیگر با تکیه بر کمک های دولتی یا درآمدهای ناپایدار شهرداری امکانپذیر نیست. پس 
ضـروری اسـت کـه بـه سـراغ اسـتفاده از ظرفیت مغفول مانـده بخش خصوصـی برویم. ایجاد سـازمان 
سـرمایه گذاری و مشـارکت های مردمی در چارت جدیدی شـهرداری را می توان پاسـخی به این ضرورت دانسـت. هر چند 
در اصفهـان ایـن سـازمان پیـش از این در قالب امور سـرمایه گذاری بروز کـرده بود اما با ارتقای جایگاه آن مـی توان امیدوار 

بود شاهد ارتقای اعتماد و افزایش مشارکت بخش خصوصی در اداره شهر باشیم.

 به جد 
ایستاده ام تا به 
هر صورتی که 

شده، پروژه های 
 نیمه تمام 

سرمایه گذاری 
شهرداری را 
تعیین تکلیف 

کنم 

سرمایه گذار 
باید به یک جا 
مراجعه کند و 

کارهایش در یک 
جا انجام شود 
و مشکلات و 

مسائلش هم از 
یک جا برطرف 

شود
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گهی مزایده آ
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ک یکصد و هشــتاد و ســه فرعی مجزی  همگی وتمامی ششــدانگ یــک باب خانه پــا
ک نه هزار و ســیصد و ســی وســه  باقیمانــده در ده نــو )محمدآبــاد( واقع در  شــده از پا
بخش ۵ ثبت اصفهان به مساحت دویست و چهل و ســه متر مربع و دوازده صدم متر 
مربع به آدرس : اصفهان جاده خاتون آباد کوی شهید رجائی کوچه آزادگان بن بست 
ک جلد ۲3۶ ذیل شماره  ک 4۰ که سند مالکیت آن در صفحه 3۶3 دفتر اما شفق پا
4۲73۲ و شماره چاپی ۱۱3۹۹3 به نام محسن صدیقی فرزند رمضان ثبت و صادر شده 
است با حدود آپارتمان: شمالا در دو قسمت دیواریست مشترک با باقیمانده ۹333 
اصلی به طولهای 7/34ســانتی متر و ۵/۲۵ سانتی متر شــرقا در سه قسمت دیواری 
است مشترک با باقیمانده ۹333 اصلی به طولهای ۶ متر و ۲ سانتی و ۱۲ متر و 3 سانتی 
متر و ۵۵ سانتی متر. جنوبا دیواری است به دیوار باقیمانده ۹333 اصلی به طول ۱3 
متر و 3۹ سانتی متر غربا در دو قســمت اول درب و دیواری است به کوچه بن بست به 
طول ۲/۵4 ســانتی متر دوم دیواری اســت به دیوار باقیمانده به طول ۱۶/۶ ســانتی 
ک دارای ساخت قدیمی با قدمت حدود ۲۵ سال  متر. که طبق گزارش کارشناس پا
به صورت دیوار باربر و سقف تیرآهن و آجر دارای دو طبقه که طبقه منهای ۶۰ بصورت 
یک واحد مسکونی و طبقه فوقانی به صورت دو واحد مسکونی مجزا جمعا بصورت سه 
واحد مسکونی به مساحت تقریبی 33۰مترمربع می باشد. پوشش نمای ساختمان و 
دیوارهای حیاط سرامیک و کف حیاط موزائیک. کف راه پله سنگ گرانیت و دیوارها 
سرامیک می باشد و کف داخل واحدها سرامیک و دیوارها گچ که در بعضی قسمت ها 
با سنگ و رنگ پوشیده شده است پنجره ها فلزی و آلومینیومی و دربها چوبی و چهار 
چوبها فلزی و دو واحد آشــپزخانه mdf و سیســتم گرمایش بخــاری گازی و آبگرمکن و 
سرمایش کولر آبی می باشد. لازم به ذکر است که در سنوات اخیر قسمتی از ساختمان 
در طبقه فوقانی تکمیل و کل ساختمان بازسازی و عملیات تکمیل نازک کاری انجام 
شده است. که طبق سند رهنی شماره 3۰4۰ - ۹۱/4/۲۹ تنظیمی در دفترخانه اسناد 
رســمی شــماره 34۰ برخوار در قبــال بدهی آقای محســن ســلیمانی فر در رهــن بانک 
کشاورزی شعبه دولت آباد واقع می باشــد و فاقد بیمه نامه اســت و از ساعت ۹ الی ۱۲ 
خ ۹7/۵/۲۹ در اداره اجرای اسناد رســمی اصفهان واقع در خیابان  روز دوشــنبه مور
هشت بهشت شــرقی چهارراه اول شــهید صداقتی ابتدای خیابان لاهور سمت چپ 
طبقه سوم به مزایده گذارده می شود . مزایده از مبلغ پایه ۱/۸۵7/۰۰۰/۰۰۰ ریال شروع 
و به هر کس خریدار باشد به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته می شود. لازم به ذکر 
ک  است پرداخت بدهی های مربوط به آب ، برق ، گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشترا
و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض 
شــهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد 
به عهده برنده مزایده اســت ضمن آنکــه پس از مزایــده در صورت وجود مــازاد، وجوه 
پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مســترد می گردد ضمنا 
ج  خ ۹7/۵/۱3 در گهی در یک نوبت در روزنامه اصفهان زیبا چاپ اصفهان مور این آ
و منتشر می گردد و در صورت تعطیلی روز مزایده به روز بعد موکول می گردد. توضیحا 
جهت شرکت در جلسه مزایده مبلغ پایه مزایده طی چک تضمین شده بانک ملی در 
وجه اداره اجرای اسناد رسمی بابت پرونده کاسه فوق به همراه تقاضای کتبی و ارائه 
کارت شناسایی معتبر الزامی است . ضمنا برنده مزایده باید کل مبلغ خرید را تا پایان 
ک سپرده  وقت اداری همان روز طی فیش مخصوص در حساب اداره ثبت اسناد و اما

نماید.م الف/۲۱7۰4۶
اداره اجرای اسناد رسمی اصفهان

ابلاغ اجرائیه تخلیه
3۸۸43/447۵۰-بدینوســیله بــه زهــرا نصیــری نــام پــدر: غامرضــا تاریــخ تولــد: 
۱3۶7/۱۰/۲۸ شــماره ملی: ۱۲۹3۰3۶۸۹7 شــماره  شناســنامه: ۱43۲7 به نشــانی: 
ک ۱۰ طبقه  اصفهان خیابان هزار جریب خیابان شهید خسروپور بازارچه خسروپور پا
فوقانی کدپستی ۸۱۹۹۸7۸۸۱۵ اباغ می شود که آقای علی، فریدون، زهره، محسن 
بــا قیومت جــواد و صدیقــه و جواد شــهرت همگــی حیرانــی که به اســتناد ســند اجاره 
شــماره ۱3۹۹۱۸- ۱3۹۶/۰۲/۲4 جهــت تخلیــه و تصــرف دادن مورد اجــاره )تمامت 
ک ثبتی  مغــازه در طبقه همکــف و انبــاری در طبقــه زیرزمیــن احداثی در پــا
۱۵۲۶۱/۱۶ واقع در بخش ۵ اصفهان( طبق مقررات علیه شما اجرائیه صادر 

نموده و پرونده اجرائی به کاسه ۹7۰۱۹۵۰/۱ در این اداره تشکیل شده و طبق گزارش 
ح متن سند شناخته نشده، لذا بنا به تقاضای  مامور مربوطه محل اقامت شما به شر
بستانکار طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در روزنامه اصفهان 
گهی می شــود و طبق تبصره دوم ماده ۱۱3 قانون برنامه پنجساله ششم توسعه  زیبا آ
اقتصادی فرهنگی و اجتماعی جمهوری اسامی ایران ظرف مدت بیست روز از تاریخ 
ک فوق الذکر  گهی که روز اباغ محسوب می گردد، چنانچه نســبت به تخلیه پا این آ

ننمایید، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت. م الف/۲۱7۱۱۱
اداره اجرای اسناد رسمی اصفهان

گهی مزایده اموال غیر منقول آ
3۸۲۹۲/44۱34- اجــرای احکام حقوقی شــعبه ششــم اصفهان در نظر دارد جلســه 
مزایــده ای در خصــوص پرونــده اجرایــی کاســه ۶/۹7۰۲/۸۸/ ۶ لــه خانــم صدیقه 
مقصودی و علیه آقای حســن قربانی مبنی بر مطالبه مبلغ یک عد ســکه بهار آزادی و 
ســی مثقال طا بابت محکوم به و هزینه های اجرایی و حق الأجــرای دولتی در تاریخ 
۹7/۶/۶ ســاعت ۱۱/3۰ صبح در محل اجــرای احکام دادگســتری اصفهان طبقه زیر 
زمین اتاق ۱۵، جهت، فروش یک دستگاه سواری سمند شماره انتظامی 4۱3ق ۲۲ / 
ح ذیل ارزیابی شده و نظریه  ایران 43 که توسط کارشــناس رسمی دادگستری به شــر
وی مصون از تعرض طرفین واقع گردیده برگزار نماید. طالبین خرید می توانند ظرف ۵ 
روز قبل از جلسه مزایده به نشانی اصفهان، پارکینگ دشتی استان مراجعه و از ملک 
بازدید و با همراه داشتن ۱۰ درصد بها به صورت نقد یا چک تضمین شده بانک ملی در 
وجه اجرای احکام حقوقی در جلسه مزایده شرکت نمایند. پیشنهاد دهنده بالاترین 
قیمت برنده مزایده خواهد بود تســلیم ملک مورد مزایده پس از پرداخت تمام بهای 
آن صورت خواهد گرفت و هزینه های اجرایی بر عهده محکوم علیه می باشد. لیست 
اموال مورد مزایده: ســواری ســمند7X به شــماره 4۱3 ق ۲3 ایــران 43، مدل ۱3۸۶، 
کستری متالیک، شماره موتور ۵7۹33- ۱۲4۸۶۰ شماره شاسی 7۰3۰۵۰۶۶  برنگ خا
دوگانه بیورر/ نظریه کارشناســی: از وسیله فوق در پارکینگ دشــتی اصفهان به اتفاق 
خواهــان بازدید گردیــد. برابــر اعام متصــدی پارکینــگ وســیله از مورخــه ۹7/3/۱۵ 
توقیف بوده - موتور و گیربکس خاموش بود- اســناد و مدارک وسیله رویت نگردید - 
لاستیکها ۲۰ درصد سالم - رادیو پخش نداشت - درب موتور خوردگی داشت - درب 
صندوق عقب و گلگیر عقب سمت چپ خراشیدگی داشت - گلگیر جلو سمت راست 
خوردگی داشت - درب جلو سمت راســت رنگ شدگی دارد - بعلت بسته بودن دربها 
شماره موتور و شاسی رویت نگردید. قیمت پایه کارشناسی خودرو با توجه به وضعیت 
ظاهــری و مــدل آن در بــازار روز امــروز : جهت فــروش به صــورت مزایــده حــدودا مبلغ 

۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ارزیابی میگردد. م الف/۲۰۲3۶۰ 
شعبه ششم اجرای احکام حقوقی اصفهان

گهی مزایده اموال آ
3۸۲۹3/44۱3۵-اجــرای احکام حقوقی شــعبه ســوم اصفهــان در نظر دارد جلســه 
مزایده ای در خصوص پرونده اجرایی کاسه ۹۶3۲7۸ج /3له آقای محمدعلی روح 
اللهــی ری و علیه آقای حســام غرضی مبنی بــر مطالبه مبلــغ ۱۵74۸4۶۵۱ ریال بابت 
محکوم به و هزینه های اجرایی و حق الأجرای دولتی در تاریخ ۹7/۶/۶ ساعت ۸/3۰ 
صبح در محل اجرای احکام دادگستری اصفهان طبقه زیرزمین اتاق ها جهت فروش 
ح ذیل ارزیابی شده و  اموال توقیفی که توســط کارشناس رســمی دادگســتری به شــر
نظریه وی مصون از تعرض طرفین واقع گردیده برگزار نماید.طالبین خرید می توانند 
ظرف ۵ روز قبل از جلسه مزایده به نشانی اصفهان، شهرک صنعتی محمود آباد، خ ۲۶، 
کارخانه سنگبری آندلس نزد حافظ اموال مراجعه و از اموال بازدید و با همراه داشتن ۱۰ 
درصد بها به صورت نقد یا چک تضمین شده بانک ملی در وجه اجرای احکام حقوقی 
در جلسه مزایده شرکت نمایند. پیشنهاد دهنده بالاترین قیمت برنده مزایده خواهد 
بود. تســلیم ملک مورد مزایده پس از پرداخت تمام بهای آن صــورت خواهد گرفت و 
هزینه هــای اجرایی بر عهــده محکوم علیه می باشــد. اوصــاف ملک مــورد مزایده: در 
خصوص ارزیابــی مقــدار ۵۰۰ متر مربع ســنگ ســاختمانی و پــس از بازدیــد از محل در 
ح  تاریــخ ۹7/3/۱۹ در معیت آقای روح الهی و بررســیهای لازم نظریه اینجانب به شــر
زیر حضورتــان تقدیم می گــردد: ارزش ریالی ســنگ ســاختمانی رؤیت شــده ) تصاویر 
پیوست( در کارخانه سنگبری آندلس واقع در شهرک صنعتی محمود آباد خیابان ۲۶ 

با توجه به نــوع و کیفیت و ابعاد از قرار هــر متر مربع ۱۲۰۰۰۰۰ ریال ) یکصد و بیســت هزار 
ریال ( و در مجموع ۵۰۰ متر مربع سنگی مذکور ۶۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )شصت میلیون ریال( 

ارزیابی می گردد.م الف/۲۰۲4۲3
شعبه سوم اجرای احکام حقوقی اصفهان

گهی مزایده اموال غیرمنقول آ
3۸۲۹4/44۱3۶-اجــرای احــکام حقوقی شــعبه دوم اصفهــان در نظر دارد جلســه 
مزایده ای در خصــوص پرونده اجرایی کاســه ۹7۰۱۵4ج/۲له آقای حمیــد نائبی با 
قیومت خانم عذرا نیک سرشــت و علیه آقــای مهرداد نصر اصفهانــی مبنی بر مطالبه 
مبلــغ 3۰۰3۹۱3۰ ریال بابت محکــوم به و هزینه هــای اجرایی و حق الاجــرای دولتی 
در تاریخ ۹7/۶/۵ ســاعت ۱۱/3۰ صبح در محل اجرای احکام دادگســتری اصفهان 
طبقــه زیرزمیــن خیابــان شــهید نیکبخــت جهــت فــروش ۵/۹74 حبه مشــاع از 7۲ 
ک ثبتی شــماره ۲۶ فرعی از ۵۰3۹ اصلی بخش 4 اصلی  حبه شش دانگ ملکی به پا
ج شده است ملکی آقای  ج در نظریه کارشناسی که ذیا در طرفین با مشخصات مندر
کنون در تصرف مالکانه طرفین میباشــد توســط کارشــناس  مهرداد نصر اصفهانی و ا
ح ذیل ارزیابی شده نظریه وی مصون از تعرض طرفین واقع  رسمی دادگستری به شر
گردیده برگــزار نمایــد. طالبین خرید مــی توانند ظــرف ۵ روز قبــل از جلســه مزایده به 
نشــانی فوق مراجعه و از ملک بازدید و با همراه داشــتن ۱۰ درصد بها به صورت نقد یا 
چک تضمین شده بانک ملی در وجه اجرای احکام حقوقی در جلسه مزایده شرکت 
نماینــد. پیشــنهاد دهنــده بالاترین قیمــت برنــده مزایده خواهــد بود تســلیم ملک 
مورد مزایده پس از پرداخت تمام بهای آن صورت خواهد گرفت. اوصاف ملک مورد 
مزایده: اوصاف ملک مورد مزایده اصفهان خیابان هشــت بهشت غربی-ساختمان 
غزال -طبقه پنجم - ضلع غربی - واحد شماره ۱۰ با حضور خواهان بازدید بعمل آمد 
ملک مذکــور یک واحد دفتــر کار بوده که بر اســاس اســناد موجود در پرونــده ، دارای 
شماره ملک ۵۰3۹/۲۶ و شماره ثبت های ۵47۱۵ - ۵47۱3 - ۵47۰۹ بخش 4 ثبت 
اصفهان و مساحت آن 77/7۱ متر مربع و نیز ۱۲/7۲ متر مربع پیش زدگی در خیابان 
جمعا بــه مســاحت ۹۰/43 متر مربع در ســند قید شــده اســت و دارای قدر الســهم از 
عرضه مشاعی و ســایر مشــاعات شــامل راه پله و اتاق نگهبانی می باشــد. ساختمان 
مذکور بــا قدمت حدود ۱3 ســال دارای انشــعاب آب و گاز مشــترک و بــرق اختصاصی 
بوده و مشــتمل بر یک طبقه زیرزمین و پنج طبقه دیگر شــامل ده واحد اداری که در 
هر طبقه دو واحد قرار دارد، دارای اسانسور ، اتاق نگهبانی در همکف، پله ها از سنگ 
و بدنه دســتگاه پله گــچ و زنگ مولتی کالــر، نرده پله فلــزی فرفوژه، نمای ســاختمان 
ترکیب آجر سه سانتی و شیشــه رفلکس با قاب آلومینیوم، کف واحد سرامیک، بدنه 
گچ و رنگ، دکور چوبی، سرمایش کولر، گرمایش بخاری و شومینه در سالن، دارای دو 
اتاق کاشی و سرامیک شده با دو پوش پی وی ســی، دربهای داخلی و ورودی واحد 
چوبی، دربها و پنجره های خارجی آهنی می باشــد. همچنیــن زمین مجتمع دارای 
یک دسترسی از انتهای بن بست جنوبی بوده و انشعاب گاز در آن واقع گردیده است. 
با توجه به بررســی و پــرس و جوی محلــی و در نظر گرفتن شــرایط روز، واحــد مذکور با 
کلیه متعلقات و امکانات فعلی آن، به مبلغ 3/۶۲۰/۰۰۰/۰۰۰ )سه میلیارد و ششصد 
و بیست میلیون ریال( ارزیابی می گردد. بدیهی اســت هرگونه بدهی احتمالی ملک 
یا مالکان به ســازمان با مراجع قضایی لحاظ نگردیده اســت و باید از مبلغ فوق کســر 
گردد در نتیجه ارزش ۵/۹74 حبه مشاع آن مبلغ 3۰۰3۹۱3۰۰ ریال ارزیابی که مقدار 
۵/7۰3 حبه مشاع آن بر مبلغ ۲۸۶/737۱۵۰ ریال بابت مطالبات محکوم له و مقدار 
۲7۱/۱۰۰۰)۲7۱%( حبــه مشــاع آن بــه مبلــغ ۱3/۹۵4/۱۵۰ ریال بابت حــق الاجرای 

دولتی ارزیابی می گردد.م الف/۲۰۲4۲۲
شعبه دوم اجرای احکام حقوقی اصفهان 

دادنامه
۱۲۰۱۰ /شــماره دادنامــه: 334 - تاریــخ  کاســه پرونــده   - 3۸۸4۵ /447۵۲
رســیدگی:۹7/۵/3 مرجــع رســیدگی: شــعبه 3۶ شــورای حــل اختــاف اصفهــان / 
خواهان: محســن داوری نشــانی: اصفهان، براآن شــمالی دســتی چاه روبــروی بانک 
ملت / خوانده:  مهرداد هارونی نشانی: مجهول المکان / خواسته: مطالبه وجه چک 
/ گردشکار: پس از ارجاع پرونده به این شعبه و ثبت آن به کاسه فوق و طی تشریفات 
ح ذیل  قانونی و اخــذ نظریه مشــورتی اعضا قاضی شــورا ختم رســیدگی را اعام و بشــر

مبادرت بصــدور رای مــی نماید. رای قاضی شــورا: در خصوص دادخواســت محســن 
داوری بطرفیــت مهــرداد هارونــی  به خواســته مطالبــه مبلــغ ۲۲/۰۰۰/۰۰۰ ریــال وجه 
فقره چک 7۲۱۱۱۶-۹۶/۲/۱۰ به عهده بانک شعبه جزیزه کیش به انضمام خسارات 
دادرســی و تاخیر تادیه با توجه به محتویــات پرونده و گواهینامه عــدم پرداخت وجه 
چک از ناحیه بانــک محال علیــه و با توجه بــه اظهارات خواهان در جلســه رســیدگی 
مورخه ۹7/۲/۲3 و شورا و نظر به اینکه اصل سند تجاری در ید دارنده چک حکایت 
از مدیونیت صادرکننــده تام و ظهور در اشــتغال ذمه وی دارد و نظر بــه اینکه از ناحیه 
خوانده دلیلی که حکایت از پرداخت وجــه چک نماید ارایه نگردیــده فلذا با توجه به 
خ ۹7/۲/۲3 و با احراز اشتغال ذمه  نظریه مشورتی اعضا شورا به شرح صورتجلسه مور
ی خوانده و استحصاب دین و مستندا به ماده ۱۱ قانون شوراهای حل اختاف و مواد 
3۱۰و3۱۱و3۱3 از قانون تجــارت و تبصره الحاقی مصوب مجتمع تشــخیص مصحلت 
نظام به مــاده ۲ قانون صدور چک و مواد ۱۹۸و۵۱۹و۵۲۲ قانون آیین دادرســی مدنی 
حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ۲۲/۰۰۰/۰۰۰ به عنوان اصل خواســته و 
گهی و پرداخت خســارت تاخیر تادیه از تاریخ سررســید ۹۶/۲/۱۰ چک تا  هزینه نشر آ
زمان اجرای حکم براساس شــاخص اعامی از ناحیه بانک مرکزی و پرداخت ۵۱۵۰۰۰ 
ریال در حق خواهان صادر و اعام می گردد. رای صادره غیابی و ظرف مدت ۲۰ روز پس 
از اباغ قابل واخواهی در همین شــعبه می باشد و ســپس ظرف مدت بیست روز پس 

کم عمومی حقوقی اصفهان می باشد. م الف/ ۲۱7۹۲۱ از آن قابل تجدیدنظر در محا
شعبه ۳6 شورای حل اختلاف اصفهان

اجرائیه
3۸۸4۶/447۵3 - مشــخصات محکوم له/محکوم لهم: نام و نام خانوادگی: حیدر 
اســفندیاری نام پدر: قنبر نشــانی: اصفهان خ امام خمینی شــهرک کوثر مجتمع نور ۲ 
بلــوک ۲۸ واحد ۲ / مشــخصات محکــوم علیه/محکوم علیهــم: نام و نــام خانوادگی: 
رسول شهبازی نام پدر: خسرو نشانی: مجهول المکان مشخصات نماینده یا قائم مقام 
قانونی محکــوم له: علیرضا نجــاری نام پدر: قدرت اله نشــانی: اصفهان شــیخ صدوق 
شــمالی نبش پل میــر ســاختمان ۹۹ طبقــه اول / محکوم بــه: به موجب درخواســت 
اجــرای حکــم  مربوطــه بــه شــماره ۹7۱۰۰۹۶7۹37۰۰۱۹۸ و شــماره دادنامــه مربوطه 
۹7۰۹۹7۶7۹37۰۰۲7۰ محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ ۶۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
بابت اصل خواســته و پرداخت مبلغ ۱/۰۲۰/۰۰۰ ریال هزینه دادرســی و پرداخت حق 
الوکاله وکیل طبق تعرفه و پرداخت خســارات تاخیر تادیه از تاریخ تقدیم دادخواست 
۹۶/۱۰/۲۵  لغایــت اجرای حکــم در حق محکوم له و نیم عشــر حق الاجــرا. / محکوم 
علیه مکلف اســت از تاریخ اباغ اجراییه: ۱- ظرف ده روز مفاد آنرا به موقع اجرا گذارد. 
)ماده 34 قانــون  اجرای احــکام مدنــی( ۲-ترتیبی بــرای پرداخت محکــوم به بدهد. 
3-مالی معرفی کندکه اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد چنانچه خود را 
قادر به اجرای  مفاد اجرائیه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال خود را شامل تعداد یا 
مقدار و قیمت همه اموال منقول و غیر منقول به طور مشروح مشتمل بر میزان وجوه 
نقدی که به هر عنوان نزد بانک ها و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا خارجی دارد به 
همراه مشخصات دقیق حساب های مذکور و کلیه اموالی که او به هر نحو نزد اشخاص 
ثالث دارد و کلیه مطالبات ااو از اشــخاص ثالث و نیز فهرســت نقل و انتقالات و هر نوع 
ح دعوای اعســار بــه ضمیمه  تغییر دیگــر در امــوال مذکور از زمان یک ســال قبــل از طر
دادخواست اعسار به مقام قضایی ارایه نماید و الا به درخواست محکوم له بازداشت 
می شــود )مــواد ۸و3 قانــون نحــوه اجــرای محکومیــت مالــی ۱3۹4(. 4- خــودداری 
محکوم علیه از اعام کامل صورت اموال به منظور فــرار از اجرای حکم حبس تعزیری 
درجه هفت را در پی دارد ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی و ماده ۲۰ ق.م. آ و ماده 
۱۶ قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱3۹4( ۵- انتقال مــال به دیگری به هر نحو یا 
انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که باقیمانده اموال برای پرداخت دیون کافی نباشد 
موجب مجازات تعزیری درجه شــش یا جزای نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو 
مجازات می شــود. )ماده ۲۱ قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱3۹4( ۶- چنانچه 
صورت امــوال پس از مهلت ســی روز ارایه شــود آزادی محکوم علیه از زنــدان منوط به 
موافقیت محکوم لــه با تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توســط محکــوم علیه خواهد بود 
)تبصره ۱ ماده 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱3۹4(.م الف/ ۲۱4۵۰7   شماره 

بایگانی:۹۶۱43۶
شعبه 7  حقوقی شورای حل اختلاف اصفهان

اصغر فرهادی چهار دستگاه 
دیالیز به خمینی شهر اهدا کرد

اصغر فرهادی کارگردان شهیر ایرانی چهار 
دستگاه دیالیز به بیمارستان ساعی محل 

زادگاهش ) خمینی شهر ( اهدا کرد. 
مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
روز جمعــه بــا اعــام این خبــر گفــت: این دســتگاه ها 
بــه ارزش نزدیــک 300 میلیــون تومان توســط اصغر 
فرهــادی خریــداری و بــا حضــور وی در مرکــز دیالیــز 
بیمارستان ساعی خمینی شــهر نصب و راه اندازی 

شد. 
کیانــوش جهانپــور افــزود: مرکــز دیالیــز بیمارســتان 
کز دیالیز  ســاعی خمینی شــهر یکی از فعال ترین مرا
اســتان اصفهــان اســت که حــدود 20 ســال ســابقه 

فعالیت دارد. 
کــرد: ایــن مرکــز پیــش از ایــن 16  وی خاطرنشــان 
کنون بــه 20 دســتگاه  دســتگاه دیالیــز داشــت کــه ا
افزایــش یافتــه اســت. اصغــر فرهــادی، کارگــردان، 
 فیلمنامــه  نویــس و تهیــه  کننــده فیلــم و یکــی از 
موفق  ترین کارگردانان ایرانی در ســطح بین  المللی 
است؛ در سال 2012 فیلم »جدایی نادر از سیمین« 
وی برنده جایزه اســکار بهترین فیلــم خارجی زبان 
شد. زادگاه وی خمینی شهر در 16 کیلومتری غرب 

اصفهان است.

 ضرورت شناسایی 
گسل های ریز در کاشان

نایب  رئیس شــورای اسامی شــهر کاشان 
گفــت: با شناســایی گســل های عمــده در 
این منطقه، مشخص شد که بیمارستان بلوار امام 
رضــا )ع( در مســیر گســل قــرار گرفتــه کــه تــا انجــام 
مطالعــات دقیــق باید جلــوی عملیات ســاخت آن 

گرفته شود. 
کــرد: بــا هــدف انجــام  حســینعلی وکیــل اظهــار 
مطالعات ریــز پهنه بندی شــهر کاشــان دو کارگروه 
زمیــن شناســی و فرونشســت هــا و کارگــروه ســازه و 
ابنیه تشــکیل شــده اســت تا به مقاوم ســازی ابنیه 
نیز  توجه جدی شــود.وی تصریح کرد: گسل های 
 عمده در منطقه کاشان شناسایی شــده، اما برای 
گســل های ریــز، مطالعــات انجام نشــده اســت، در 
ج، مشــهد، کرمــان و تهران  حالی که شــهرهای کــر
گسل های ریز نیز شناسایی شده و در طرح تفصیلی 

ساخت و ساز در این مسیرها ممنوع شده است. 
کید کرد:  نایب  رئیس شورای اسامی شهر کاشان تا
بــا توجه بــه آنکــه خطوط هــم شــتاب تا روی بســتر 
سنگی شناسایی شده، اما قابل استفاده مدیریت 
شهری نیست، بنابراین شناسایی گسل های ریز در 

منطقه کاشان باید انجام شود.

 قول آبی برای
 باغات غرب استان

فرماندار شهرستان لنجان گفت: با توجه به 
چشم انتظاری باغداران قول خواهیم داد 
مقدمات لازم مهیا شود تا میزان آب رها شده تشنگی 
باغات را رفع ســازد. مهدی صفرخانلو بــا بیان اینکه 
خشک شدن باغات جبران ناپذیر است، اظهار کرد: 
آزادسازی آب در بستر زاینده رود برای حفظ باغات از 
مسائلی است که کشاورزان استان مدت هاست به 
دنبال تحقق آن هستند، اما با توجه به اینکه حجم 
ذخیره شده آب در پشت سد به دلیل کاهش نزولات 
آســمانی نســبت بــه ســال هــای گذشــته به شــدت 
کاهش یافته بود امکان آزادسازی آب وجود نداشت. 
کیــدات اســتاندار اصفهان  وی افزود: بــا توجه بــه تا
ح هایی همچون  مبنی بر حفظ باغات اســتان، طــر
آبرســانی بــا تانکــر بــه صــورت موقــت اجرایی شــد تا 
بتوانیم از باغــات حفاظت کنیم، اما متاســفانه این 
که از  ح ها آن گونه که باید موفقیت آمیز نبود چرا طر
یک ســو به انــدازه کافی تانکــر بــرای آبرســانی وجود 
نداشت و از سوی دیگر حجم یک تانکر آب برای حفظ 
بسیاری از باغات پاسخگو نبود. فرماندار شهرستان 
لنجان با بیان اینکه تغییر اقلیم و خشکسالی سبب 
خشــک شــدن باغات اســتان اصفهان شــده است، 
تصریح کــرد: بــا پیگیری هــای انجام شــده از ســوی 
اســتاندار اصفهان، نمایندگان مجلس اســتان و... 
مقرر شــد راهکارهای موثــر برای رفع تشــنگی باغات 
انجام گیرد و چنانچه مقدمات کار به درستی فراهم 
شود میزان آبی که برای حفظ محیط زیست و باغات 
در رودخانه زاینده رود نیاز است، رهاسازی شود. وی 
ادامــه داد: بخــش قابــل توجهــی از ایــن مقدمــات 
همچون آزادســازی مســیر رودخانه، مسدودسازی 
جــوی هــای ســنتی و ... بایــد در شهرســتان لنجان 
فراهم شود و با برگزاری جلسات متعدد با کشاورزان، 
دســتگاه های ذی ربط و... زمینــه لازم در خصوص 
رهاســازی آب مهیــا خواهد شــد. صفرخانلــو با بیان 
گر رهاسازی آب در بستر رودخانه انجام نگیرد  اینکه ا
باغات به کلی آسیب خواهند دید، گفت: با توجه به 
چشــم انتظاری باغداران شهرســتان لنجــان و دیگر 
شهرســتان های غرب اســتان بــرای رهاســازی آب و 
احیــای باغــات قــول خواهیــم داد مقدمــات لازم بــا 
سرعت هرچه بیشتر در شهرستان لنجان مهیا شود 
تا میزان آب رها شــده تشــنگی باغــات را رفع ســازد و 

خسارت بیشتری به باغات وارد نشود.

05 سال چهاردهم، شماره 3262شهرستان
شنبه

13  مرداد  1397

اخبار                     کوتاه خبر                           روز

مدیــر اداره آب و فاضــاب اردســتان از آغاز مرحله 
دوم عملیــات اجرایی طــرح انتقال آب شــیرین از 
اصفهــان بــه مرکــز ایــن شهرســتان خبــر داد. ســید عبــاس 
شــریعتمدار گفــت: بــا توجه بــه ضرورت توســعه شــیرهای 
برداشت آب شیرین در اردستان و پیگیری های مسئولان 
 شهرســتانی، عملیــات اجرایــی نزدیــک بــه چهــار کیلومتر 

لوله گذاری در بلوار شهید بهشتی آغاز شد.
وی هزینه اجــرای این طرح را افزون بر  شــش میلیــارد ریال 
پیش بینی کرد و افزود: با توجه به اباغ نشــدن اعتبارهای 
سال 1397 تا کنون، طرح از ســوی شرکت اجرا می شود که 

هزینه کمتری خواهد داشت.
مدیــر اداره آب و فاضاب اردســتان با اشــاره به اجرا شــدن 
300 متــر از طرح انتقــال آب شــیرین از اصفهان بــه مرکز این 

شهرستان گفت: عملیات اجرایی این 
مرحلــه از رو بــه روی پــارک بوســتان تــا 
میدان امام حسین )ع( و ابتدای شهرک 
حافــظ در دســت اجراســت و بــا نصــب 
کنان محدوده  شــیرهای برداشــت ســا
شــهرک هــای شــهید بهشــتی، هفــت 
تیــر، کاوه و حافظ از نعمت آب شــیرین 
برخوردار می شوند. شریعتمدار اضافه 

ح از میدان امام حسین )ع( مسیر  کرد: مرحله دیگر این طر
خیابان شــهید فائــق، میــدان امــام خمینــی )ره(، خیابان 
قیام تا شهرک امام حسن )ع( به طول 9 کیلومتر اجرا خواهد 
شد.  به گفته وی، پیش تر چهار شیر برداشت آب آشامیدنی 

کم جمعیتی شهر اردستان نصب شده بود. در نقاط پر ترا

مدیر اداره آب و فاضاب اردســتان ادامه 
کنان محله های  داد: برای رفاه حال ســا
محــال، ابالی، آبوچی، محدوده مســجد 
جامــع، راهمیــان، گنبد ســبزه و خیابان 
قیام 2 آب انبار با همکاری میراث فرهنگی 
پس از بهسازی، گند زدایی، نصب پمپ 
برقی، شیر برداشــت و تخلیه آب شیرین 
در اختیار مردم قرار گرفت و راه اندازی آب 

انبار محله مون نیز در دستور کار است.
وی در مورد اجرای فاضاب خیابان مسجد جامع نیز بیان 
کرد: با توجه به تعداد انگشت شمار واجدین شرایط دریافت 
انشــعاب فاضــاب، عبور قنــات ارونه، قنــات بــاب الرحی و 
وجود بناهای تاریخی در آن محدوده، مسئولان شهرستان 

اجــرای طــرح را بــه صــاح ندانستند.شــریعتمدار  تشــریح 
 کرد: لوله گــذاری فاضــاب در محدوده مســجد جامع اجرا 
نمی شــود و بــه جــای آن طــرح فاضاب کشــی مســکن 60 

واحدی خیرین اردستان در دستور کار قرار خواهد گرفت. 
وی  اضافه کرد: این طرح که نیازمنــد 400 متر لوله گذاری و 
تعداد هشت حوضچه اســت، با مبلغ بیش از سه میلیارد و 
600 میلیــون ریــال از محل اعتبــارات داخلی انجــام خواهد 
شــد. 180 کیلومتــر شــبکه اصلــی انتقــال آب، 240 کیلومتر 
شــبکه فرعــی و 42 کیلومتــر شــبکه فاضــاب تــا کنــون در 
شهرستان اردســتان اجرا شــده که سه شــهر و 24 روستا به 
طور مستقیم از این شبکه ها استفاده می کنند و 80 روستا 
نیز بــه وســیله تانکرهــا از آب آشــامیدنی شــهری بهــره مند 

هستند. 

نا تمام های  بلاتكلیف! 
ح در کشور، به دلیل نبود  بودجه، نیمه تمام مانده است 24 هزار طر

معـاون حقوقی، امور مجلس و هماهنگی 
امـور اسـتان هـای وزیـر ورزش و جوانـان 
گفت: باید براسـاس امکانات موجـود و توانمندی ها، 
انتظـارات ورزشـی ایجـاد کنیم، قول های بی اسـاس 
انتظـارات بی جـا ایجـاد خواهـد کـرد و منتهـی بـه 
ناامیـدی مـی شـود.  امیررضـا خـادم در همایـش 
تجلیل از ورزشـکاران و مدال آوران ورزشـی شهرضا 
افزود: توسـعه امکانات ورزشـی یکـی از مهم ترین 
اهـداف وزارت ورزش و جوانـان اسـت، اما طرح های 
 پیشـنهادی و وعـده هایـی کـه در ایـن زمینـه داده 
می شـود باید براسـاس امکانات موجود باشـد. وی 
تصریـح کـرد: در گذشـته توقعاتـی ایجاد شـده که 
در سراسـر  تمـام  نیمـه  آن ۲۴ هـزار طـرح  ثمـره 
کشـور اسـت و امـروز به علـت عدم وجـود بودجه 

کافی برای تکمیل آنها بلاتکلیف هستند.

معاون حقوقی، امور مجلس و هماهنگی امور اســتان های 
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به قول مسئولان وزارت 
ورزش و جوانان مبنی بر ایجاد 10 زمین چمن مصنوعی 
در شهرســتان های شــهرضا و دهاقــان گفــت: از ایــن 
تعداد دو زمین چمن آماده شده و پیگیری لازم برای 
جذب اعتبار و بهره برداری از آنها انجام خواهد شــد.  
کید کرد: در اســتان اصفهان باتوجه به اینکه  خادم تا

گــر  ح هــا وجــود نداشــته اســت، ا مناســبی بــرای طر
ح هایــی برای  مدیران بــه منطقــه ای ســفر کردند طر
گر به منطقه ای ســفر نکردند  آن هم در نظر گرفتند و ا
ح هــای عمرانــی بی بهره بوده انــد که تمامی  نیز از طر
ایــن مــوارد نشــان از بی برنامگی اســت. خــادم اظهار 
امیدواری کرد: با فراموشی بسیاری مسائل همچون 
اخبــار اختاس هــا، بــا روحیــه ای امیــدوار بــه ســوی 

فردایی روشن حرکت کنیم.
فرماندار شــهرضا نیز با اشــاره به کمبود سرانه ورزشی 
گفــت: دســتاوردهای مختلــف  در ایــن شهرســتان 
ورزشــکاران شــهرضا در بخش های مختلف در حالی 
به دست آمده است که سرانه ورزشی این شهرستان 
36 صدم متربع اســت. علی اصغــر رفیعی نــژاد ادامه 
داد: در ایــن شهرســتان حدود هشــت هزار ورزشــکار 
ســازمان یافته در قالــب 43 باشــگاه و 40 هیئــت 
ورزشــی فعالیت می کنند.وی اظهار کرد: ورزشکاران 
شهرضایی در یک سال گذشته چهار مدال آسیایی، 
194 مــدال کشــوری و 634 مدال اســتانی را کســب و 
17 همایش پیــاده روی و 70 جشــنواره ورزشــی برگزار 
کرده اند.فرمانــدار شــهرضا بــا اشــاره بــه نبــود ســالن 
سرپوشیده استاندارد در این شهرستان گفت: توجه 
به ورزش شهرضا زمینه رشد و توسعه ورزش استان و 

کشور را فراهم می کند.

مهم تریــن مســئله کم آبــی اســت، ســایر موضوعــات بــه 
حاشیه رفته و فرصت کمتری برای پرداختن به مسائلی 

همچون ورزش پیش می آید. 
وی بــا اشــاره بــه اختصــاص یــک میلیــارد و 200 میلیون 
تومــان از محــل اعتبــارات ارزش افــزوده بــه ورزش 
شهرســتا های شــهرضا و دهاقــان  اظهــار کــرد: اعتبــاری 
بالغ بر 800 میلیون تومان نیز از منابع مالی استانی برای 
ورزش شــهرضا جذب شــده اســت. معاون وزیر ورزش و 
کنون بالــغ بر 100 میلیــون تومان  جوانان تصریح کــرد: تا

بــرای ورزش بانــوان، 2۵0 میلیــون تومــان بــرای تکمیل 
زمین چمــن مصنوعی و ۵00 میلیون بــرای احداث خانه 

جوان شهرضا اختصاص یافته است. 
وی با بیــان اینکه امکان ایجاد ســالن ورزشــی چهار هزار 
نفری در شــهرضا وجــود نــدارد، تصریح کرد: در گذشــته 
ح نیمه تمام  توقعاتی ایجاد شده که ثمره آن 24 هزار طر
در سراسر کشور اســت و امروز به علت عدم وجود بودجه 

کافی برای تکمیل، باتکلیف هستند.
معاون وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: متاســفانه توزیع 

اجرای مرحله دوم طرح انتقال آب به اردستان
ح شش میلیارد ریال پیش بینی شده است هزینه اجرای طر
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 سرقت هنری
 کسب اعتبار با هنر دیگران

  در این رشته یادداشت ها، تبیین و 

امیر 
سنجوری

تشــریح انــواع ســوء اســتفاده هــای 
هنری در حوزه مالکیــت آثار مد نظر 
ماست. ابتدا از شایع ترین آنها یعنی 
ســرقت مالکیت معنوی شــروع می 
کنیــم. در ایــن نــوع ســرقت لفــظ 
»سرقت« عموما یاد آور ربایش اموال، اشیا و مترادف 
با مجازات هــای شــرعی، قانونــی و حدی اســت اما 
لزومــا عمــل ربایش اشــیا بــه صــورت مــادی صورت 
نپذیرفته است. بلکه این ربایش به شکل معنوی و 
فکــری اتفــاق افتــاده و عنصــر مــادی جــرم بــه نــوع 
دیگــری بــروز کــرده اســت. پس شــکل جرم ســرقت 
مالکیت فکری با شکل جرم ســرقت اموال متفاوت 

است.

    سارق فکری چه کسی است؟
تنهــا جایی کــه قانون گــذار در ایــران بــه صراحت به 
تعریف ربایش فکری اشــاره کرده اســت در ماده 23 
قانــون حمایــت از مولفــان و مصنفان بــوده؛ به این 
شکل که »هر کس تمام یا قسمتی از اثر دیگری را که 
مورد حمایت این قانون اســت به نام خــود یا به نام 
پدید آورنــده بدون اجــازه او یــا عالما  و عامــدا به نام 
شخص دیگری غیر از خود پدید آورنده، نشر یا پخش 
یــا عرضــه کنــد... و در ادامــه بــرای مجــازات چنین 
فردی آمده اســت: به حبــس تادیبی از شــش ماه تا 
ســه ســال محکوم خواهد شــد« . اطلاق لفــظ »اثر« 
در این عبــارت ناظر به محصولاتی اســت کــه عنصر 
فکری اعم از ایده یا هنر، اصلــی ترین عنصر خلق آن 
باشد. نتیجه می گیریم که آثار هنری اعم از تجسمی 
گر در مالکیت معنوی خود دچار  و موسیقی یا ادبی ا
نقصان یا خدشــه یــا ربایــش شــوند، مشــمول جرم 

سرقت مالکیت فکری خواهند بود.

    دلایل اثبات سرقت 
هنری:

در ایــن زمینــه تصریحــی 
در قانــون وجــود نــدارد 
و تعییــن اینکــه آیــا واقعا 
اتفــاق  هنــری  ســرقت 
افتــاده اســت یــا نــه بــه 
قضاوت جامعــه هنری و 
با استعلام از کارشناسان 
در  هنــری  رشــته های 
گذار شده  دادگســتری وا
اســت. اما مــی توانیــم با 
دانســتن انــواع ســرقت 
هنــری، بــه صــورت کلی 
چــنـــد مـولـفـــه اصـلـــی را 
در قالــب مولفــه هــای شــاخص تعیین و تشــخیص 
ســرقت های هنــری بپذیریم. از ســرقت هــای ادبی 

شروع می کنیم:سرقت تمام اثر. 
به این شکل که یک اثر ادبی تماما و بدون هیچ گونه 
تغییرات یا با تغییرات بســیار ناچیز بــه نام فردی که 

خالق اثر نیست عرضه و منتشر شود.
 رونوشــت عینی یا رونوشــت با تغییرات بسیار ناچیز 
تمام یا بخشــی از متن در متن دیگر به شــکلی که در 
گیومه نباشــد و در پاورقی به خالق آن اشــاره نشــده 
باشد. به این نوع از سرقت ادبی سرقت کپی پیست 
)Copy & Paste( یا سرقت مستقیم گفته می شود. 

اســتفاده بــدون اجــازه از فرم یــا ســاختار یا شــکل و 
محتوا و سبک یک اثر ادبی به نام خود به شکلی که 
عموم مخاطبان و کارشناسان با مطالعه اثر دوم پی 
به شــباهت بی اندازه آن با اثر اول ببرند. به این نوع 
از ســرقت ادبی ســرقت ســبکی یا ســرقت نگارشی یا 
سرقت استایل اثر )Style( گفته می شود. می توانیم 
ســرقت اســتعاره ای را نیز در این نوع از سرقت ادبی 

قرار دهیم.
سرقت ادبی با استفاده از تحریف و تغییر کلمات. به 
گانی اثر جعلی  با تغییرات اندک  شــکلی که دایره واژ
نســبت به اثر اصلی تدوین شده باشــد اما ماهیت و 
حتی غالــب عبارات اثــر دوم کاملا نزدیک بــه اثر اول 
گانــی،  باشــد. بــه ایــن دگرگونــی و تحــول جعلــی واژ
تحریف کلمه یــا ورد ســوییچ )Word Switch( گفته 

می شود. 
اما در ســایر آثار هنری نیز با وضعیت های مشــابهی 
در تعریــف ســرقت هنــری روبــه رو هســتیم. مثــلا 
در یــک تابلــوی نقاشــی ، کپــی تصویــر بــا تغییــرات 
انــدک، یــا تغییــرات جزئــی برخــی رنــگ هــا یــا الهام 
گرفتــن بیــش از حــد اقتبــاس از یــک اثــر و خلــق اثــر 
دوم بــه نــام خــود  می تواننــد از مصادیــق ســرقت 
هنــری باشــند. ضمــن اینکــه در تمامــی آثــار هنری 
ج نــام خــود یا  حــذف نــام پدیــد آورنــده اصلــی و در
 دیگری در جایگاه خالق اثر سرقت کلی اثر محسوب 

می شود.
می توانیم بگوییم که سایر قوانین موضوعه در حوزه 
ســرقت های هنری عبارت اند از : قوانیــن مدنی در 
حوزه مســئولیت، قوانین جزایی در حوزه ممانعت 
از حــق، قوانین حــوزه ایراد خســارت و ضــرر به غیر، 
قوانین حقوق شــهروندی و قوانین خاص فرهنگی 
کــه ممکن اســت در قالب دســتور العمل هــا یا آیین 
نامه های نشــر در موسســات و نهادهــای فرهنگی 

جاری باشند.
در یادداشــت های آینده ، نمونه های سرقت های 
هنری را با تشــریح و توضیح بیشــتر هر کدام  بررسی 

خواهیم کرد.

قفسه کتاب های تالیفی 
کوچک شده است

سیامک گلشیری با اشــاره به اینکه در این 
ســال ها هرگز دیواری کوتاه تر از نویسندگان 
مستقل وجود نداشته است، گفت: نویسندگان ما با 
چنــگ و دنــدان بــه نوشــتن ادامــه داده انــد و بــا هــر 
شرایطی کنار آمده اند، آن هم در زمانه ای که جوانی 
با خواندن فقط یک آهنگ نصفه نیمه و گاهی به کلی 
بی ارزش، کلی شهرت و پول و چیزهای دیگر به دست 

می آورد و آوازه اش گوش فلک را کر می کند.
به گزارش مهر، این نویســنده  افزود: در این وضعیت 
می بینیــد که بــه خاطر نپیوســتن مــا به کنوانســیون 
برن، بــا ســیل کتاب هــای ترجمــه مواجه هســتیم و 
وارد کتابفروشــی که می شــوید، قفســه ها پر اســت از 
کتاب هــای ترجمــه شــده، چــه در عرصــه  بزرگســال و 
چــه در عرصــه  کــودک و نوجــوان. گاهی حتــی از یک 
کتاب چندیــن و چند ترجمــه می بینیــد. درحالی که 
یک گوشــه  خیلی کوچک هــم به کتاب هــای تالیفی 

اختصاص داده اند.
نویســنده رمــان »آخرین رویــای فروغ« تصریــح کرد: 
وقتی ناشری می بیند می شــود کتابی را به راحتی به 
دست یک مترجم ســپرد و هزینه بســیار اندکی برای 
آن پرداخت، برای چه وقت خودش را با نویسندگان 
داخلی هدر بدهد که تازه معلوم هم نیســت کتابش 
بفروشــد. البته صرف نظر از ناشرانی که واقعا ادبیات 
ما برایشان مهم است و سرمایه گذاری بسیاری برای 

آنها کرده اند.  
گلشیری با اشــاره به اینکه ناشــران خارجی، ما را دزد 
می داننــد، تصریــح کــرد: مــن می دانم نوشــتن رمان 
به چه جان فشــانی احتیاج دارد. باید از همه  چیزت 
بزنی و روزها و ســاعت ها بنشــینی و تخیلاتت را کلمه 
 به  کلمه روی کاغذ بیــاوری و داســتانی را خلق کنی و 
آن وقت یکدفعه بشنوی بدون اجازه کتابت را منتشر 

کرده اند.
کــرد: چنــد ســال پیــش مترجمــی  او خاطــر نشــان 
بــا خوشــحالی کتابــی را کــه ترجمــه کــرده بــود بــرای 
نویسنده اش در یکی از کشورهای اروپایی فرستاده و 
فکر کرده بود نویسنده کلی ذوق می کند، اما طرف به 
محض دیدن کتابش، نامه  بلندبالایی برای مترجم 
فرســتاده بــود کــه شــما بــدون اجــازه کتــاب را چاپ 
کرده اید و در واقع کتاب مرا دزدیده اید. شاید این کار 
برای ما خیلی عادی به نظر بیاید، ولی برای کشوری 
که قانون در آن حکمفرماســت و حتی یک ســایت در 
آنجــا نمی بینیــد کــه بشــود از آن کتابــی را غیرقانونی 
دانلود کرد، چنین کاری توهین به نویسنده و توهین 
بــه تمــام مــردم آن کشــور اســت. در واقــع توهیــن به 

انسانیت است.

 علت اصلی مرگ
ج اورول«   »جور

یــک محقــق بــا بررســی نامــه نوشــته شــده 
ج اورول« پــس از بازگشــت از  توســط »جــور
جنگ هــای داخلــی اســپانیا بــه علــت مــرگ ایــن 
رمان نویس معروف پی برد. به گزارش ایســنا ، »گلب 
بـررســــی  بــا  ایــن  از  پـیـــش  کــه  زیــلـبـراشـتـایـــن« 
کف«  دست نوشته های باقی مانده از »میخائیل بولگا
به بیماری کلیوی این نویسنده روسی پی برده بود با 
ج  انجــام آزمایش هایــی بــر روی نامــه ای کــه »جــور
اورول« پــس از بازگشــت از جنــگ بــا فاشیســت های 
تحت هدایت »فرانکو« دیکتاتور اسپانیایی خطاب به 
یکــی از ســردبیران ژورنــال ابیــات جهان در شــوروی 
ســابق نوشــته بود، مدعی شــد کــه این رمــان نویس 
سرشــناس به ســبب خونریزی بر اثر ابتلا بــه بیماری 

سِل درگذشته است. 
ایــن محقــق بــا اســتفاده از فیلــم اســتات موفق بــه 
کتری و مورفین بر روی متن نامه نوشته  کشــف آثار با
گی هــای  شــده توســط »اورول« شــد و ســپس ویژ
کتــری را با ســوابق پزشــکی کشــته شــدگان در  این با
جنگ های داخلی اســپانیا مقایســه کــرد و اعلام کرد 
ج اورول« در یکی  کی از آن اســت که »جور شواهد حا
از بیمارستان های اسپانیا مبتلا به بیماری سِل شده 
اســت. »اورول« پــس از اصابــت گلولــه ای بــه ناحیــه 
گردنش در یکی از بیمارســتان های اســپانیا بســتری 

شده بود.
»زیلبراشــتاین« توضیــح می دهــد: ســطح عفونــت 
»اورول« بسیار بالا بوده و بیمارستان استانداردهای 
بهداشتی بســیار پایینی داشته است. جنگ داخلی 
در اســپانیا آخرین جنگ در قرن بیستم میلادی بود 
که هنــوز در آن از پنی ســیلین اســتفاده نمی شــد و به 
همین دلیــل بســیاری از مجروحان در بیمارســتانها 

عفونت می کردند و می مردند. 
ج  »دی جی تیلور« نویســنده کتاب زندگینامه »جور
اورول« نیــز اعــلام کرد که ایــن نویســنده در کل طول 
دوران زندگی خود از شرایط سلامتی بدی رنج می برد 
و از نوعی بیماری مادرزادی تنفسی رنج  می برده و در 
حدود سن 2۰ ســالگی در کشــور میانمار مبتلا به تب 
دِنگی می شود و در 3۰ ســالگی نیز با ذات الریه دست 
و پنجه نرم می کرده است. در اوایل سال ۱۹3۸ حال 
وی بــه قدری وخیم می شــود کــه به علــت خونریزی 
شدید با آمبولانس به بیمارســتان منتقل می شود و 

مدت های زیادی طول می کشد تا بهبود یابد. 
»اورول« بعدها بــه جزیره  »جــورا« در اســکاتلند نقل 
مکان می کند و تمام وقت خود را صرف نوشتن کتاب 
»۱۹۸۴« می کنــد و هم زمــان تحــت درمــان بیمــاری 
سِل قرار می گیرد. وی رمان »۱۹۸۴« را در ژوئن سال  
۱۹۴۹ منتشر کرد و در نهایت در ژانویه ۱۹۵۰ و در سن 
ج اورول« سال ۱۹۰3 با  ۴۶ ســالگی درگذشــت. »جور
نام اصلی »اریک بلر« در بوتیهاری هند که در نزدیکی 
مرز نپال واقع است، متولد شد. این داستان نویس، 
روزنامه نگار، منتقد ادبی و شاعر انگلیسی با دو کتاب 
پرفروشش و نیز با نقدهای پرشــماری که بر کتاب ها 
می نوشــت، یکــی از بهتریــن وقایع نــگاران فرهنگ و 

ادب انگلیسی قرن بیستم محسوب می شود.

له عباسی  جوانه های هنر در بذرهای لا
رویش مهر  مخاطبان بیشتری  را به  رویداد فرهنگی  تازه اش فرا می خواند

خبر                      فرهنگ نگاه                         تخصصی

اعلام آمادگی همایون شجریان برای برگزاری کنسرت 
خیابانی در شرایط فعلی بازتاب های گسترده ای در 
فضای رســمی و غیر رســمی پیدا کــرد . وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، دفتر موسیقی، خانه موسیقی، یکی از اعضای شورای 
شهر تهران و رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
ازمسئولانی بودند که اظهار نظرهایی مبنی بر موافقت با این 
اتفاق داشتند اما سخنان هیچ کدام هنوز ضمانت اجرایی پیدا 
کنــش های  نکــرده اســت . هنرمنــدان و اهل موســیقی نیز وا
مختلفــی داشــتند.همان طور که مهــدی یراحــی خواننده و 
آهنگسازِ موسیقی پاپ در این باره گفته است؛  آنچه همایون 
شجریان مطرح کرده، بســیار قابل تحسین است. منتها این 
یک بخش قضیه است و بخش اصلی قضیه قبل از مجوز وزارت 
ارشــاد این است که مســئول مربوطه و شــورای تامین استان 

تصویب کنند که چنین اتفاقــی می تواند 
بیفتد و آن موقع دیگر فــردی از هر نهادی 
نیایــد بگوید چــرا چنین شــده اســت و به 
هنرمندان انگ بزنند.  واقع بینانه می دانم 
خ  گر ر هماهنگی اش بسیار دشوار است. ا
دهــد می تــوان آن را در حد یک رنســانس 
دانست. رنسانسی فرهنگی به نفع مردم. 
رنسانســی بــزرگ کــه قبــل از مــردم قطعــا 

کمیت از آن سود خواهد برد.رضا یزدانی خواننده، نوازنده  حا
ک امــا با اشــاره بــه آنچه  ک و پــاپ- را و آهنگســاز موســیقی را
چندین سال قبل در پارک آزادگان تهران رخ داد، گفت: وسط 
خیابان که نمی شــود چنین کاری کرد ولی ما ایــن کار را قبلا، 
چند سال پیش انجام دادیم. ۱۰ خواننده پاپ که به مدت ۱۰ 

شــب به صورت رایــگان در پــارک آزادگان، 
همان جایی که الان شــورای شــهر تهران 
هــم در قالــب یکــی از مکان هــای برگــزاری 
کنســرت خیابانــی رایــگان از آن نــام بــرده 
اســت، برنامــه اجــرا کردیــم. هر شــب هم 
بــالای ۱۰ هــزار نفــر می آمدنــد و برنامــه را 
می دیدند. این کار قبلا انجام شده است و 
نمی دانم داستان چیست که الان بعضی 
در قالــب موضوعی جدیــد مطرحــش می کنند.امیــد نعمتی 
خواننده موسیقی تلفیقی و از اعضای گروه پالت نیز در همین 
باره گفت: واقعیت این است که ما چند سال است ک گفته ایم 
که دوست داریم یک کنسرت مجانی خیابانی بگذاریم؛ جایی 
در شــهر. با آدم های مختلفی هــم صحبت کردیم ولی نشــد. 

امیدوارم همایون شجریان به واسطه اینکه زورش از ما بیشتر 
خ  اســت بتواند این مراحل را پشــت ســر بگذارد و ایــن اتفاق ر
دهد. علی اصغر شــاه زیــدی ، دیــدار محمــودی و حمیدرضا 
معینــی از اهالی  موســیقی اصفهــان نیــز در گفت وگو با ایســنا 
کنش هایــی نشــان دادند.علاوه بر  نســبت به این موضــوع وا
اینکه فریده روشــن، رئیس کمیســیون فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شورای اسلامی شهر اصفهان گفته است: قطعا شورای 
اســلامی شــهر اصفهــان از چنیــن برنامه هایــی به شــرط آنکه 
مجوزها و دستورات فرمانداری را رعایت کنند، حمایت خواهد 
کرد و به نظر ما اصلا چنین حرکاتی نیاز امروز شهر اصفهان است. 
با وجود اظهارات اهل موســیقی و ورود مسئولان فرهنگی به 
ماجرا باید دید آیا پیگیری رســانه هــا در روزهای آتی به تحقق 

این رویا منتهی خواهد شد؟

گل های لاله عباسی چند صد ســال پیش، هم زمان با دوره 
صفویه از پرو به ایــران آمد. با اقلیم اصفهان ســازگار شــد و با 
وجود کم آبی و آفتاب همیشــگی اصفهــان در آن دوام آورد. 
لاله عباســی ها که پیش از آن به شگفتی پرو معروف بودند، 

بومی اصفهان شدند و سال ها خاطره ساختند. 
زهرا ســترده، مســئول اتــاق فرهنگ موسســه رویش بــا این 
مقدمه، شــکل گیــری جشــنواره گل لاله عباســی را تشــریح 
می کنــد و می گوید:  آشــتی ما بــا گل لالــه عباســی از مدت ها 
قبل توسط مدیریت موسســه رویش مهرمطرح شد، زمانی 
کــه در همایــش راوی شــهربا حضــور جمعــی از نویســندگان 
ایران در این بــاره به گفت و گو نشســتیم. رویــش حتی برای 

تبریک سال نو از کارت پستال لاله عباسی استفاده کرد و این 
جریان مستمر شد. ما امروز برآنیم که فعالیت فرهنگی رویش 
هم زمان از دو جریان ادبی، هنر و اجتماعی، پیگیری شود و 
معتقدیم که نگاه به مقوله های مختلف نیاز به دیدگاه های 
همــه جانبــه دارد و نبایــد صرفا بــر ادبیــات و برخی رشــته ها 
متمرکز شد. از این رو گل لاله عباســی دست مایه قرار گرفته 
که با یک نگرش چندبعدی هم در حوزه محیط زیستی گامی 

برداشته شود .
ناظر کمیته برگزاری جشــنواره بر این باور اســت کــه گل لاله 
عباسی بهانه ای است برای درک تکامل و فرآیند رشد گل که 
نمود آن در زندگی  روزمره ما هم در جریان است. ناظر کمیته 

برگزاری جشــنواره لاله عباســی ادامه می دهــد:  پرورش گل 
پروسه ای است که با صبر و شــکیبایی انجام می شود و این 
روند ما را به تفکر وامــی دارد و در ادامه به اشــاعه امید کمک 

می کند.
به گفته زهرا ســترده، موسســه رویش تا پیش ازاین اغلب بر 
موضوعات ادبی و داستان نویســی تمرکز داشته و این شاید 
نخســتین گام  این مرکز در زمینه فرهنگ سازی موضوعات 

اجتماعی و محیط زیستی باشد.
له عباســی از اردیبهشــت تا 2۵مرداد، مردم  جشنواره گل لا
شــهر را بــه ایــن رویــداد فراخوانــده تا بــا ارائــه آثــاری در قالب 
نقاشی، گرافیک، ویدئوآرت، عکس، داستان ، شعر ، جستار 
و موبایل گرافی، نــوع نگاه خــود را به گل و گلــدان های لاله 
عباســی به تصویر بکشند. جشــنواره ای که قرار است هم به 
شکل حرفه ای و هم به شــکل تجربی، علاقه مندان را با این 
سوژه نوستالژیک درگیر کند و آثار حرفه ای و آماتور برگزیده را 
شهریور، در گالری سایان و گالری کتابخانه مرکزی به نمایش 
درآورد.میثم کیان، دبیراجرایی جشــنواره گل لاله عباســی 
معتقد است که جامعه ما جامعه عبوس و درخودفرورفته ای 
اســت که برای برطرف کردن جریان هــای نامطلوب اطراف 
خود به چاره می اندیشــد. از این رو شــاید فرآیند رشــد گل و 

نگاه عمقی به این مقولــه، تاثیر مطلوبی در تغییر نگرش 
به زندگی دارد. 

اما برای برگزاری این جشنواره پای بسیاری از جریان های 
فکــری و فرهنگی در میان اســت. از ســرزمین قصه های 
کهن که با هزار و یک قصه برای گل های لاله عباسی آمده 
اســت گرفته تا کانون عکــس انجمن ســینمای جوانان 
اصفهان و انجمن هنرمندان نقاش و مدرسه طبیعت و 

انجمن طبیعت یاران.
مدیر ســرزمین قصه های کهــن می گوید: قصــه در تمام 
زندگی ما جاری اســت، قصه همه جا هســت و زندگی ما 
را شکل می دهد. ما برای تمام گلدان های لاله عباسی 
و تمــام بذر و دانــه های آن قصــه داریــم. همچنین برای 
تمام مردم شــهر.اعظم قاســمی ادامه می دهد: شــبکه 
قصه گویان ســرزمین قصه هــای کهن هم زمــان با اعلام 
فراخوان جشــنواره برای جمعی از کودکان ســه تا شــش 
ســال اصفهانــی قصه روایــت کــرده و بــا اهدای بــذر لاله 
عباسی و گلدان، آنان را به کاشتن گل ترغیب و به چالش 
قصه گویی فراخوانده تا از روند رشد و پرورش گل ها قصه 

و داستان بنویسند و عکاسی کنند.
کانون عکس ســینمای جوانــان اصفهان هم قرار اســت 
همــراه بــا عکاســان جــوان خــود در محــلات قدیمــی 
اصفهان گردش کنــد و گل هــای لاله عباســی را در قاب 

عکس هایشان به ثبت برساند.
همچنین انجمن هنرمنــدان نقاش اصفهــان 2۰ مرداد 
ورک شــاپ نقاشــی یــک روزه خــود را بــا حضور نقاشــان 
حرفه ای در محــل مرکز فرهنگی رویش مهــر برپا می کند 
له عباســی هــا با نــگاه انتزاعی روی  تا با قلم مو و رنگ، لا
بوم ها خلــق شــوند.نماینده انجمن نقاشــان اصفهان 
معتقد اســت که در ایــن چالش، ظاهر و مضمون ســوژه 
در اولویــت قرار نمی گیرد و قرار اســت نقاشــان بــا رویکرد 
معاصر در آن شرکت کنند. او می گوید: هدف کارگاه یک 
روزه نقاشــی گل لاله عباســی، تمرکز بر خلق آثــار خلاقی 
گر با نگاه  است که مخاطب را به فکر فرو برد. اینکه تماشا
به آثار از پوســته و ظاهر و مابه ازای ذهنی کــه درباره گل 
لاله عباســی وجود دارد عبور کند و به لایه های زیرین و 
مفهوم  پی ببرد. جواد طاهری می گوید: با چنین جریانی 
مخاطب از حالت انفعال بیرون می آید و تفکر و خلاقیت 
در او پرورش داده می شود و سپس بین تمام مخاطبان 
و مردم گفت و گو و همبستگی شــکل می گیرد. او بر این 
باور است که  این نوع نگاه، کارکرد اصلی هنر است و نیاز 
جامعه امروز ما نیز همین است. جامعه ای که به ویژگی ها 
و تفکر عمقی هنر نیاز دارد، به تفکری که جریان ساز شود 
کنون سبب ساز  له عباســی ا ح موضوع جشنواره لا و طر

چنین جریانی شده است./گروه فرهنگ و هنر  

موسسـه فرهنگی»رویـش مهر« مردم شـهر را به آشـتی با لاله عباسـی فراخوانده. پـای قصه گویان، 
داسـتان سـرایان ، عکاسـان،  شـاعران ، نقاشـان و هر کس که هنوز عطر لاله عباسـی های اصفهان 
را از خاطـر نبـرده درمیـان اسـت. هـر کـس کـه هنـوز خانـه کاهگلـی را از خاطـر نبـرده و هـر کس کـه هنوز 
مادربـزرگ را وقتـی از چهارچـوب اتاق سـه دری می گذشـت و زمزمه کنان به باغچه می رسـید و لاله عباسـی 
هـا را آب مـی داد را در یـاد دارد. رویـش مهـر همـه را فراخوانـده تـا دوربیـن و قلـم و قلـم مـو بـه دسـت 
بگیرنـد و دیگربـار عطـر لالـه عباسـی ها، شـب هـای اصفهان را مسـت خواب و خیـال و رویا کند  و ما سـوار 
بـر درشـکه خیالمـان شـویم و اصفهـان را نفـس بکشـیم و بـا لالـه عباسـی هـای خواجـو در عکـس هـای 

یادگاری ثبت شویم.

 مجموعه شــعر ســپید حمیدرضا امیرافضلی 
شاعر نوگرا و جوان با نام »خفگی در کیهان« به 

چاپ دوم رسید.
»خفگی در کیهان« مجموعه ای است شامل 3۰ قطعه 
شــعر در ۱22 صفحه بــا جلد رقعی کــه نوبــت اول آن در 

بهار ۱3۹2 توسط نشر آیریک در تهران به چاپ رسید.
نگاه غالب اشعار »خفگی در کیهان« زخم های روحی 
انسان امروز در مواجهه با فلسفه وجودی عشق است 
و شــاعر در اشــعار خود علاوه بر دغدغه های اجتماعی 
به بخش فراموش شــده ای از ذهن و احســاس انسان 
می پردازد کــه در هجوم تکنولوژی هــای جهان مدرن 

رنگ باخته است.

غ التحصیل رشته کارگردانی  حمیدرضا امیرافضلی فار
سینما از دانشــگاه فرهنگ و هنر تهران است و با توجه 
به علاقه بــه ثبت تصویر و پرداختن بــه جزئیات جهان 
اطراف خود، توانسته است در اشعار خود شکلی از شعر 
مدرن را به رشــته تحریر درآورد که مخاطب با هم ذات 
پنــداری خــود تصــور کنــد یــک فیلــم زنــده در ذهنش 
گی هــای مجموعــه شــعر »خفگــی در  می گــذرد.از ویژ
کیهان« استفاده از واژه ها و اصطلاحات بدیع و ترکیب 

ابزورد مفاهیم فلسفی و انسانی است.
از ایــن نویســنده در پاییــز امســال عــلاوه بر چــاپ دوم 
»خفگــی در کیهــان« مجموعــه نمایشــنامه ای بــا نام 

»فرودگاه را ملخ خورد« منتشر خواهد شد.

کتاب »جهان نویسندگان« با زیر عنوان مجموعه 
مقالات درباره نویســندگان جهان بــا تالیف آرش 
نقیبیان توسط انتشارات فرهنگ آرش منتشر و به بازار کتاب 
عرضه شده است.آرش نقیبیان )ناشر و مولف( درباره آخرین 
اثــر منتشــر شــده در انتشــارات فرهنــگ آرش گفــت: کتاب 
»جهان نویســندگان« با زیر عنوان مجموعه مقالات درباره 
نویسندگان جهان منتشر و به بازار کتاب عرضه شده است. 
ایــن کتــاب حاصــل چنــد ســال کار مــن روی نویســندگان 
آوانگارد دنیا بوده که در قالب ۷3 مقاله درباره ۷3 نویسنده 
بزرگ ادبیات جهان که خیلی هایشان هم در ایران شناخت 
شده نیستند و آثاری از آنها در کشور ترجمه نشده، تدوین و 
گردآوری شده است.این نویسنده افزود: در بین نویسندگانی 

که در این کتاب به آنها پرداخته شده نویسندگان اروپایی، 
آفریقایی و آســیایی و ... جــای دارند و این اثر بــه نوعی یک 
دائره المعارف ادبی محسوب می شود. معرفی ها هم سعی 
شده تا موجز و مختصر باشد که حوصله خواننده سر نرود. 
امیدوارم کتاب دریچه ای باشــد برای نویسنده شناسی در 
ایران که با توجه به سال ها تجربه ام در حرفه کتابفروشی این 
فقر را احساس می کردم که بیشــتر مردم و همان مخاطبان 
ادبیــات هم نویســندگان را نمی شناســند. ســعی کــردم در 
کتاب هم به بوطیقای آثار این نویسندگان اشاره کنم و هم 
اینکه زندگی نامــه  و بیوگرافــی کاری از آنها را بــرای مخاطب 
گــر کتاب هایــی منتشــر نشــده در ایــران دارند به  بیــاورم تا ا

خواننده معرفی شود. 

 آثار هنری اگر 
در مالکیت 

معنوی خود 
دچار نقصان یا 

خدشه یا ربایش 
شوند، مشمول 

جرم سرقت 
مالکیت فکری 

خواهند بود

 مطالبه های پی در پی برای کنسرت خیابانی 
اصفهان هم اعلام آمادگی کرده است 

زخم های روحی انسان امروز   و »خفگی در کیهان« 
گی های این مجموعه است ترکیب ابزورد مفاهیم فلسفی و انسانی از ویژ

 دائره المعارفی برای نویسنده شناسی
73 مقاله درباره نویسندگان آوانگارد در این کتاب آمده است 



 دریافت های بالا در 
بیمارستان های تامین اجتماعی 

ســخنگوی کمیســیون بهداشــت و درمان 
مجلس گفت: مستندات افزایش هزینه ها 
کز تامین اجتماعی به کمیســیون ارسال شود.  درمرا
حیــدر علــی عابــدی درگفــت وگــو بــا خانــه ملــت، 
درخصــوص افزایــش هزینــه هــا دربیمارســتان های 
 ملکــی تامیــن اجتماعــی  گفــت: موضــوع دریافــت 
هزینه های بالا دربیمارستان های تامین اجتماعی 
نســبت بــه بیمارســتان هــای دولتــی و دانشــگاهی 
پذیرفتنی نیســت، ممکن اســت به عنوان شــاخص 
دریــک یــا دو مرکــز درمانــی مانند میــاد هزینــه های 
درمانی بالا باشد، اما درمجموع افزایش هزینه ها در 
بیمارستان های تامین اجتماعی به دلیل عدم وجود 
ح کارانــه و تضــاد منافــع بــرای پزشــک ایجــاد   طــر
نمی شود؛ بنابراین بعید است هزینه ها بیشتر از حد 
معمــول شــود. نماینــده مــردم اصفهــان درمجلس 
شورای اســامی، با اشــاره به اینکه مســئولان وزارت 
بهداشت باید آمار و ارقام مستند را درخصوص افزایش 
کز ملکی تامین اجتماعی به کمیسیون  هزینه ها درمرا
بهداشت ودرمان ارائه دهند، افزود: باید آمارها در این 
خصوص تجزیه و تحلیل شود، نتواستن و نخواستن 
در شفاف سازی هزینه ها دو مســئله متفاوت بوده و 
بعید است که سازمان تامین اجتماعی در شفاف سازی 
هزینه ها ناتوان باشــد. عابدی با بیان اینکه حساب 
واریز  9 بیست و هفتم حق درمان درتامین اجتماعی 
مشــخص اســت، تصریح کرد: ضمن اینکه مشخص 
است که از این حســاب به چه میزانی برای هزینه در 
بیمارستان ها برداشــت شده اســت، بنابراین شاید 
تمایلی از سوی مسئولان تامین اجتماعی برای این 
کار وجــود نداشــته باشــد؛ امــا پیگیــری این مســئله 
غیرممکن نیســت؛ البته تامیــن اجتماعــی از دو بعد 
کز ملکــی خود  خرید خدمــت و ارائــه خدمــات در مرا
درحــال فعالیــت اســت، ضمــن اینکــه ارائــه برخــی 
کز ملکی تامین اجتماعی با کیفیت تر  خدمات در مرا

کز دانشگاهی است. از مرا

حضور مراقب  در سرویس ها 
الزامی شد

کسیرانی های شهری  مدیرعامل اتحادیه تا
کشــور از الزامی شــدن مراقب برای سرویس 
مــدارس در پایه دبســتان خبــر داد و گفت: براســاس 
آیین نامه مصوب هیئت وزیران و دستورالعملی که به 
تبع آن بــه تصویب کارگــروه مــاده ۱9 رســیده، حضور 
مراقب بــرای نــاوگان انبوه بر ماننــد ون، مینی بوس و 

اتوبوس در پایه ابتدایی الزامی است.
مرتضــی ضامنــی در گفت وگو با ایســنا، با بیــان اینکه 
سپند)ســامانه پایش ناوگان دانش آموزی( از جانب 
وزارت کشــور بــه شــهرداری های زیرمجموعــه ابــاغ 
شــده، گفت: دوره های آموزشــی برای شــهرداری ها 
آغاز شده است و برای آموزش و پرورش هم دوره های 

آموزشی در هفته های جاری ارائه می شود.
وی در پایان اضافه کرد: وقتی قرار است ناوگان انبوه 
بری ماننــد اتوبوس ،مینــی بــوس و ...خدماتی ارائه 
دهند عــاوه بر راننده بایــد فردی با عنــوان »مراقب« 
حضور داشته باشــد که در ســوار و پیاده شدن و عبور 
دانــش آمــوزان از معابــر شــهری کمــک کنــد. حضور 
مراقــب در گذشــته هــم بــوده امــا امــروزه بــه صــورت 

جدی تر و برجسته تر در دستور کار قرار دارد.

مداخله در کودک  آزاری ها بدون 
حکم قضایی ممکن می شود

رئیس انجمن مددکاری اجتماعی با اشــاره 
به تصویب قانون حمایت از حقوق کودکان 
و نوجوانــان گفت: در ایــن قانون به نقــش مددکاران 
اجتماعــی توجــه ویــژه ای شــده اســت به طــوری که 
مددکاران می توانند در شرایطی که احتمال بروز خطر 
برای کودکان وجود دارد بدون حکم قضایی مداخله 

انجام دهند. 
سیدحســن موســوی چلــک در گفت وگــو با ایســنا با 
بیان اینکه یکی از مهم ترین نکاتی کــه در این لایحه 
پیش بینی و تصویب شده نقش مددکاران اجتماعی 
است، افزود: براساس این قانون مددکاران اجتماعی 
می توانند در فرآیند رســیدگی به وضعیت کودکان در 
معرض آســیب مداخلــه انجام دهــد و دســت آنها در 
حوزه جمع آوری اطاعات باز است. وی با بیان اینکه 
مــددکاران اجتماعی می تواننــد از تمام افــراد مرتبط 
اطــاع جمــع آوری کننــد، اظهار کــرد: ایــن کار باعث 
می شــود در مورد کودکان آسیب دیده موضوعات به 
شکل همه جانبه بررسی و امکان تصمیم گیری بهتر 

فراهم شود.
رئیــس انجمــن مــددکاری اجتماعــی تصریــح کــرد: 
در مــاده ۳۳ ایــن قانون همچنیــن اجازه داده شــده 
است که مددکاران اجتماعی بتوانند در شرایطی که 
احتمال بروز خطر برای کودکان وجود دارد بدون حکم 
قضایی مداخله کنند و به نوعی نقش ضابط داشته 
باشند. این اتفاق در لایحه حمایت از حقوق کودکان 
و نوجوانــان ظرفیت های جدیــدی برای مــددکاران 

ایجاد می کند. 
گرچه در ابتدا پیش بینی  موسوی چلک اظهار کرد: ا
شده است که مددکاران با همراهی ضابطان قضایی 
گر تشــخیص داده شود که شرایط  وارد کار شوند اما ا
برای کودکی نامناسب است الزاما نیاز به حکم قضایی 

نخواهد بود. 
وی ضمــن تشــریح نقــش ســازمان های مــردم نهاد 
در ایــن لایحه نیــز گفت: در لایحــه اولیه قــوه قضائیه 
این موضوع به شــکل شفاف تصریح شــده بود برای 
مثــال درمــورد وظایــف و نقــش اورژانــس اجتماعی، 
سازمان های مردم نهاد می توانستند به شکلی توأم 

با آنها مداخاتی انجام دهد.

 شفافیت و آشتی ملی 
راه برون رفت است

اینکه چرا جامعه ایران در چند سال اخیر بستر 
اســت، موضــوع  اعتراضــات متکثــر شــده 
گفت و گــوی خبرآنایــن بــا تقــی آزادارمکی اســت. او هم 
کنــون عضو هیئــت علمــی دانشــکده علــوم اجتماعی  ا

دانشگاه تهران است.
در یکــی دو ســال اخیــر شــاهد اعتراضــات 
متکثری در شهرهای کوچک بودیم با انگیزه های 
متفــاوت. چــه اتفاقــی در جامعــه روی داده کــه 

بستری برای این اعتراضات شده است؟
نگاه ما به جامعه ایران باید معطوف به دوره های تاریخی 
متعدد باشــد. منظــورم دوره هــای تاریخــی بلندمدت 
نیســت. منظــورم دوره هــای کوتاه مدت یکی دو ســاله 
است. جامعه سال 84 با 86 و 88 شرایط متفاوتی دارد 
و حوادث آن هم متنوع است. در یک نگاه کلی، جامعه 
ایرانی متکثر، پرنیاز، پرتوقع و پرآرزو است و از سوی دیگر 
حوزه سیاســت دارای مناقشات بنیادین شــده است. 
در ساحت جامعه به یک جامعه فربه متکثر رسیده ایم 
ولی در حوزه سیاسی به یک چالش پاسخ به این نیازها 
رسیده ایم که من این چالش را به مســئله ضعف در امر 

سیاسی تلقی کرده ام.
علت آن چیست که در دهه های گذشته در 
بدنه اجتماعی کشور شاهد تاثیر کمتر تحریم ها 
بودیم و حالا شروع نشده، شاهد اثرگذاری های 

آن هستیم؟
امروز ما چندگانگی نظام جهانی را نداریم. قبا از شکاف 
بین غرب و آسیا و روسیه اســتفاده می کردیم. امروز این 
چندگانگی را دیگر نداریم چون علنا خود را در کنار روسیه 
قرار داده ایم. روســیه قبــل از ما با اروپا مشــکل داشــت. 
اروپا با آسیا مشکل داشــت. ما در کنار روسیه، در مسیر 
روســیه قرار گرفتیــم و این کشــور از دیــروز بازنده بــوده و 
مناســبات جهانی را قبــول نکرده. دلار ســه هــزار تومان 
گهان ۳  تا 4 برابر می شود. چه اتفاقی افتاده؟  بوده که نا
معلوم است جامعه ما مبتنی بر اقتصاد نیست. به بحث 
اقتصاد نفتــی برنمی گــردم ولــی در جامعه ایرانــی، با هر 
وضعیت اقتصادی، برای ســاماندهی حــوزه اقتصادی 
توان نداشتیم. چون پدیده ها را نمی شناختیم و دغدغه 
ساماندهی عرصه سیاسی همواره وقت بیشتر دولت ها 
را می گرفــت. تمــام منازعــات سیاســی ایران بر ســاخت 
خرده بــورژوازی کــه عاملیت توســعه سیاســی بــرای هر 
گروه سیاسی دولتی باشد، متمرکز شــده است. چپ ها 
و راســت ها که آمدند امتیازاتی به برخی نیروها دادند تا 

حوزه اقتصاد را فعال نگه دارند. 
هـــاشمـــــی،  دولـــــت  در 
گـــــذاری هــــا شــــــــروع  وا
و در دوره اصــاحــــات و 
گـــــذاری  اصــــولگراها، وا

دنبال شد. 
گــذاری هـــــا بــه  ایـــــــن وا
دنبــال ســاختن اقتصــاد 
ملی نبــود بلکــه در جهت 
تصاحب منـــافع بــود و در 
جهــت تعــارض بــا رقیب. 
مثــا در حــوزه اقتصــادی 
اصولگـــــــــرای افـــراطــــی، 
تعارضاتــی را می بینیم که 
بــا نیروهــای اقتصــادی 
اصاح طلب پیدا کرده اند؛ 
در حالی که تعارض باید در 
اقتصـاد بین المللی شکل 
می گرفــت. کشــور پــر از پروژه هــای ناتمام اســت. مگر 
می شود پروژه ای با پول نظام آغاز شود و ناتمام بماند. 
یکی دو پروژه مهم ملی داریم که نمی توانیم هیچ کارش 
کنیــم. راه آزاد تهران-شــمال را داریــم که تمام نشــده 
است. مترو و راه آهن را می بینیم که تمام نشده است. 
دولت ها هزینه کرده اند ولی غلط دیده اند چون پول را 
داده اند به نیروی شبه خودشــان. در صورتی که باید 
پول بــه بخش خصوصــی که بــازی اقتصــادی می کرد 
داده می شد. من فکر می کنم این ساختار سیاسی این 
چپ و راست، بیشترین تعارض را با بازار انجام داده. از 
بازار آمده ولی مخالف بازار و الکاسب حبیب الله است. 
جامعه پر شــده از آدم های پولدار بی مسئولیت که به 

جای سازندگی، تفریح می کنند.
فکر می کنید مجموعه ایــن دلایل و بحث ها 

زمینه ساز اعتراضات متکثر شده است؟
این قصه، قصه طولانی است. مردم ناراحت اند ولی اعام 
نمی کنند. بعضی وقت ها ناامیدند و اعام می کنند.یک 
ســوءظن تاریخی نســبت به کارگزاران دارند و این حس 
ســوءظن را اتفاقــا از خــود ســاحت سیاســی گرفتــه اند. 
ســاحت سیاســی ما وقتــی کاندیداهــای جناح هایی را 
می آورد و شخص آقای قالیباف رئیس جمهور و معاونش 
و بالا پایین را متهم به رانت می کند، مردم چه بگویند؟ 
شــما به جامعه القــا کردی هر کســی به قدرت می رســد 
برای اهداف شخصی است. شــما این سوءظن را تولید 
کردی. این سوءظن پنهان بوده و امروز اظهار می شود و 

فردا ممکن است چالش دیگری شود. 
به نظر شــما راه برون رفــت از وضعیت امروز 

چه می تواند باشد؟
بــرای بــرون رفــت وضعیــت فعلــی بایــد مســئولان 
شفاف ســازی پیشه کنند. بگوییم چه کســی چه کرده 
اســت. بیهــوده و گزافه هــم نگوییــم. باید قــوه قضائیه 
را هم از حــوزه صدور حکــم به حــوزه قضــاوت بگذاریم. 
قوه قضائیــه باید قضاوت کنــد نه مجازات.اقدام ســوم 
مســئولیت پذیری مدیــران اســت. مدیــران در حــوزه 
سیاســت و اقتصــاد مســئولیت نمی پذیرنــد. داوری 
نمی توانیــم کنیــم خطــای اول را چــه کســی کــرد. چــه 
کســی اجازه توزیع ایــن نقدینگــی فــراوان را فراهم کرد؟ 
بعد هی می گوییم آمریکا آمریــکا. باید قوه قضائیه اینجا 
داوری کند. نه اینکه برود گرانفروش خرده پا را مجازات 
کند. الان دوره تهییج نیســت. دوره دعوت به سازگاری 
است. باید دنبال استقرار نظم سیاسی باشیم تا بتوانیم 
سیاست جدید را دنبال کنیم. باید حصر و زندان را تمام 
کرد. نیــروی میانی در ایــن ســاحت خودنمایی می کند 
 و تولیــد می شــود. تــز وحــدت ملــی و آشــتی ملــی اینجا 

در می آید.
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مدیرعامل ســازمان انتقال خون ایران گفت: 
در کشــورهای توســعه یافتــه در حالی کــه آمار 
اهدای خــون زنان 50 درصد اســت، بانــوان ایرانی تنها 

سهم 5 درصدی در این بخش دارند.
کبــر پورفتــح الله در گفت و گــو با ایرنــا درخصوص  علی ا
علــت پایین بودن ســهم زنــان ایرانــی در اهــدای خون 
اظهار داشت: باید دو جنبه را در این زمینه بررسی کرد؛ 
نبود زیرساخت های مناســب برای خون گیری بانوان 
و وجــود باورهــای ذهنــی و فرهنگــی مبنی بــر کم خون 
بودن زنان موجب شــده بــه اهدای خــون کمتر تمایل 

داشته باشند.
وی افــزود: در حاضــر درصدد تغییــر این باور هســتیم و 

ح  یکــی از روش هایــی کــه درنظرگرفتــه ایم، اجــرای طر
»آهن یــاری« به عنــوان یک مکمــل غذایــی در رفع کم 
خونی است؛ به این صورت که درمان بانوان کم خونی 
کز انتقال خــون مراجعه   را که بــرای اهدای خون بــه مرا

کز آغاز کنیم. می کنند، در همان مرا
مدیرعامــل ســازمان انتقــال خــون ایــران بــه قطعنامه 
سازمان بهداشت جهانی مبنی بر ضرورت ساختار ملی 
متمرکــز انتقال خــون در کشــورها اشــاره و خاطرنشــان 
کرد: در حالی ایران تنها بعد از یک ســال از آن قطعنامه 
کــه هنــوز بســیاری  دارای ایــن ســاختار ملــی شــد 
 از کشــورها فاقــد ســاختاری منســجم در ایــن زمینــه 

هستند. 

نایــب رئیــس کمیســیون آمــوزش و تحقیقــات 
مجلس شــورای اســامی بر حفاظت دقیق تر از 
سوالات امتحان نهایی و برگزاری این امتحانات در امنیت 
کید کرد. داوود محمدی در گفت وگو با ایلنا اشاره  کامل تا
به حفاظت دقیق از سوالات و حوزه های امتحانات نهایی 
با توجه به تاثیر قطعی سوابق تحصیلی در کنکور گفت: در 
رابطه بــا امنیت برگــزاری امتحانــات نهایی بررســی های 
انجام دادیم، همچنین مسئولان وزارتخانه توضیح دادند 
و ما هــم ســوالاتی داشــتیم که بــه آنها پاســخ داده شــد. 
واقعیت این است که امنیت تا حدود زیادی برقرار است و 
خوشــبختانه مشــکلی در ایــن زمینــه وجــود نــدارد و 
گزارش هایــی کــه مســئولان مربــوط از وزارت آمــوزش به 

کی از این بود که امنیت بسیار بالایی  کمیسیون دادند، حا
در بحث سوالات مطرح است.

وی ادامــه داد: یــک مشــکل مختصــر در ســال گذشــته 
داشــتیم که با بررســی ها انجام شــده، اشــکالات برطرف 
شد. بنابراین به لحاظ امنیت بر اساس اطاعات موجود 
و شرایطی که وزارتخانه به ما گزارش کرده است، مشکل 

امنیتی در بحث سوالات وجود ندارد.
محمدی این محافظت را وظیفه وزارت آموزش و پرورش 
دانست و گفت:  به لحاظ قانونی وزارت آموزش و پرورش 
موظــف اســت، امنیــت امتحانــات را برقــرار و از ســوالات 
محافظت کند، ضمن اینکه هربار مشکلی پیش بیاید به 

لحاظ قانونی حتما با آن برخورد خواهد شد.  

اخبار                      جامعه نگاه                  دیگری

اجرای طرح آهن یاری
سهم زنان ایرانی از اهدای خون 5 درصد است

مشکل امنیتی در بحث سوالات نداریم
درخواست مجلس برای حفاظت دقیق تر از سوالات امتحان نهایی

اصفهان بدون زنده رود، زنده نمی ماند
   اسفندیار امینی : مردم و مسئولان در خشکی زاینده رود مقصرند

       خشــکی زاینــده رود فقــط دامنگیــر کشــاورزان 
نشده است

کــرد: خشــکی زاینــده رود فقــط دامنگیــر  امینــی بیــان 
کشــاورزان نشــده بلکــه تمــام افــراد جامعــه از ایــن رود 
ســهم می برند و حــالا با وجــود خشــکی ایــن رودخانه، 
 دغدغه مردم بیشتر شده اســت.با وجود این کشاورزان 
ضرردیدگان اصلی این بحران هســتند و ایــن موضوع بر 

هیچ کس پوشیده نیست. 
دبیراجرایــی نظــام صنفــی کشــاورزی اســتان اصفهــان 
گفــت: البتــه وقــوع برخــی مســائل زیســت محیطــی در 

که هنگامی که سیر  خشکی این رود بی تاثیر نیست چرا
طبیعت به هــم می خــورد ضررهای بســیاری بــه همراه 

خواهد داشت. 
ح این ســوال که میــزان کاهــش بارندگی ها  امینی بــا طر
تاچه اندازه در خشکی رودها موثر است، به خشکسالی های 
اخیر اشاره کرد و گفت: در حال حاضر به جز کارون هیچ 
رودخانــه دائمــی در کشــور جریــان نــدارد و کل کشــور با 
خشکســالی روبه رو اســت و به جز امســال کــه در حوضه 
زاینده رود به معنای واقعی شاهد خشکسالی بودیم، در 

دیگر نقاط خشکسالی نبوده است.

او ادامــه داد: آمارهــا نشــان مــی دهد کــه در ســال های 
95 و 96، یک هــزار و ۳85میلــی متر بارندگــی در حوضه 
زاینده رود به وقوع پیوسته است و آمار سال 94 و 95 نیز 
از حدود یک هــزار و 2۳5 میلی متر بارندگی نشــان دارد. 
هزار و 6۳0  میلی متر بارندگی نیز در سال های 9۳ و 94 در 

خ داده است. اصفهان ر
دبیر اجرایــی نظــام صنفــی کشــاورزی معتقد اســت که 
رئیس جمهــور و وزرا خودشــان را فرا قانونی مــی دانند و 
مدیران استان هم تصور می کنند موضوعی برتر از قانون 
می دانند، درحالی که با تغییر بســیاری از قوانین یا آیین 
نامه های دولتی مواجه هستیم و کارمندان هم به اباغ 
مقامات بــالا توجــه کــرده و آن را اجرایی کردنــد. امینی 
مردم را هم در موضوع قانون شکنی ها دخیل دانست و 

همه چیز  را به گردن دولت نینداخت.

       اصفهان در حال فرونشست است
او گفت: اصفهان در حال فرونشست است چون مردم در 
کناره های رودخانــه چاه زده اند و تخلف کــرده اند. این 
موضوع قابل انکار نیست و نمی توان آن را تکذیب کرد. 
امینــی کــه بــا مثال هــای مصداقــی مســائل را بــه خوبی 

کــرد ادامــه داد: آب زیرزمینــی ماننــد  تشــریح مــی 
کمک فنــر ماشــین، کار لرزه گیری را انجــام می دهد و 
حــالا رهــاآورد نبــود آب زیرزمینی فرونشســت زمین 
و وجــود موج هــای زیرزمینی را بــه همراه داشــته که 
به ســطح زمین رســیده و لرزش های پی در پی را به 

دنبال خواهد داشت که گاهی شاهد آن هستیم.
امینی اشــاره ای هم داشــت به بــاران زایــی ابرها که 
کتورهای  موضوعی حساب شده است و وابسته به فا

دما، رطوبت، ارتفاع و موانع منطقه است.
او از راهکارهایی ســخن گفت که در مصوبات دهم، 
سیزدهم و بیســت و چهارم شــورای عالی آب در نظر 
گرفته و تصویب شــده اســت. امینــی در ادامه گفت: 
بــه جمــع بندی هایــی در خصــوص علــل خشــکی 
زاینده رود و راه حــل هایی برای بحران خشکســالی 

رسیده ایم. 
دبیــر اجرایی نظــام صنفی کشــاورزی اســتان درباره 
پرداخت خســارت کشــاورزان شــرق اصفهان گفت: 
اســفندماه ســال 96 به کشــاورزان دارای دفترچه از 
یــک میلیــون و 400 تا ســه میلیــون تومان خســارت 

پرداخت شد. 

       مخالف احداث تونل گلاب هستیم
امینــی بــا بیــان اینکــه مخالــف احــداث تونــل گاب 
اســت بیان کــرد: علت ایــن مخالفت برداشــت آب از 

تونل است. 
او معتقد اســت: اصفهان با وجود زاینده رود سقوط 
نخواهد کرد، اما بدون آن می میرد.  امینی با اشــاره 
بــه اینکــه مجموعــه ای از عوامــل دســت بــه دســت 
هم دادنــد تا اصفهــان در این وضعیت و شــرایط قرار 
بگیــرد، گفت: فرونشســت شــهر اصفهــان موضوعی 
اســت کــه شــهرداری در بررســی  و تحلیل هایــی کــه  
انجام داده آن را تایید کرده است.دبیر اجرایی نظام 
صنفی کشاورزی اســتان اصفهان با تشــریح مراحل 
مدیریت آب در گذشــته گفت: ســه هزار و 800 نفر در 
زمان گذشته آب را مدیریت می کردند و ۳۳ نفر مالی 
سالار بودند و اینها از بین خودشــان میراب انتخاب 
مــی کردنــد ایــن میــراب یکــی از ســه نفــر مســئولان 
اســتانی بودند که حکمشــان را شــاه تدویــن می کرد 
و هنگامی که مجمــوع قوانین تدوین شــد مدیریت 
آب از بالادســت تا پایین دســت به دســت مسئولان 
آغــاز شــد.او گفــت: متولیــان ســازمان آب در هفتــه 
چند جلسه در اســتانداری دارند، اما شاید به اندازه 
انگشتان دست برای بازدید از حوضه آب زاینده رود 

وارد عمل نشده اند.

»سـقوط اصفهـان بـدون زنـده رود« ایـن صریـح تریـن جملـه ای بـود کـه اسـفندیار امینـی، 

زهره 
قندهاری

دبیراجرایـی نظـام صنفـی کشـاورزی اسـتان اصفهـان در نشسـتی خبـری  کـه روز پنجشـنبه 
برگـزار شـد، بیـان کـرد. حیـدر علـی عابـدی، نماینـده مـردم اصفهـان در مجلـس شـورای 
اسـامی هـم کـه یکی از مهمانان نشسـت خبـری نظام صنفی کشـاورزی اسـتان اصفهان بود 
غیبـت داشـت. امینـی درباره مسـائل مربوط به سـاماندهی، حفاظـت و بهره بـرداری از حوزه 
زاینـده رود بـرای اصحاب رسـانه سـخن گفت. او در لابه لای سـخنانش ایـن موضوع را مطرح 
کـرد کـه »میـزان بارش هـا نشـان می دهـد کـه دچـار کـم آبـی نیسـتیم، امـا قانـون شـکنی دولت در خشـکی 
زاینـده رود تاثیـر دارد.« موضوعـی کـه شـاید برخـی از مسـئولان بـا آن موافـق نباشـند و حـرف هـای ضد و 

نقیضی هم درباره آن زده شود.

در ساحت 
جامعه به 
یک جامعه 
فربه متکثر 
رسیده ایم 

ولی در حوزه 
سیاسی به یک 
چالش پاسخ به 

این نیازها

روز یازدهم مردادماه 97 برای یکــی از اصیل ترین و 
دیرپاتریــن نهادهــای مدنی ایــران و وکای اســتان 

اصفهان جایگاه ویژه ای داشت.
وکالت به مفهــوم امروزین آن نزدیک به یک قرن اســت که در 
ایران قدمت و سابقه دارد.اما در هفتم اسفندماه ۱۳۳۱ بود که 
با تصمیم  دکتر محمد مصدق ، اداره جامعه وکالت به کانون 

وکای دادگستری مستقل سپرده شد.
 از آن تاریخ به بعد وکای دادگســتری در هر اســتان که دارای 
کانون وکاســت، در انتخاباتی که تعیین کننــده مدیران این 
نهاد ذاتا مدنی است مشارکت می کنند تا صدور پروانه وکالت، 
نظارت انتظامی بــر وکا و تربیت و پــرورش وکای جــوان را به 

منتخبان خود بسپارند.
یازدهمین دوره انتخابات کانون وکای دادگستری اصفهان در 
ایامی برگزار شد که نقش وکای دادگستری در مدیریت شهری 

که شهردار  اصفهان بســیار پررنگ تر از قبل شــده اســت، چرا
این شهر و یکی از اعضای شورای اسامی این شهر هر دو وکیل 

دادگستری هستند.
  به همین دلیل وکیل دکتر نوروزی و وکیل مهدی مزروعی در 
آغازین ساعت اخذ رأی در محل کانون و جمع پرشور وکای 
مشارکت کننده حاضر شدند تا تعلق خاطر خود و خطیر بودن 

این نهاد را به جامعه مادر اعام کنند.
قدرت اله نوروزی در بازدید از روند انتخابات یازدهمین دوره 
گر بخواهیــم عدالت در جامعه  کانون وکای اصفهان گفت: ا
اســتقرار یابــد، یکــی از ارکان برقــراری عدالــت وجــود وکیــل و 

حمایت از جایگاه آن است. 
کید بر اینکه هرچه جلوتر می رویم وکا در  شهردار اصفهان  با تا
راستای تحکیم این نهاد تنومند، نظام مند و قوی عمل می 
کنند،  ادامــه داد: امیدواریم در آینده شــاهد تحقق یک نهاد 

مستقل با تمام ابزارهای لازم برای احقاق حقوق مردم باشیم.

      استقلال  وکیل وابسته به استقلال کانون است
کید  عضو شـورای اسـام شـهر اصفهان نیـز در ایـن بازدید بـا تا
بـر اهمیـت وجـود کانـون وکا گفـت: کانـون وکا مهـم اسـت، 

چونکـه حـق مـردم مهـم اسـت.
  مهـدی مزروعـی افزود:اصالـت کانـون وکا به این اسـت کـه از 
وجود فـردی بـه نـام وکیل مسـتقل دفـاع می کنـد و اسـتقال 

وکیل وابسـته بـه اسـتقال کانون اسـت.

      هیئت مدیره قوی، گامی به جلوست
کید بر اینکه  رئیس دهمیـن دوره کانـون وکا اصفهان نیز بـا تا
وکیل دادگسـتری یکـی از ارکان دادرسـی عادلانه اسـت گفت: 
هیئت مدیره این نهاد که می تواند نقش مهمی در دادرسـی 

عادلانه داشته باشد جایگاه بسـیار مهمی دارد. حسن صرام 
تصریح کـرد: یـک هیئـت مدیـره قـوی و کارآمد مـی توانـد این 

نهاد مدنـی را یـک گام به پیـش ببرد.

      شهردار از خانه خود بازدید کرده است
عضـو هیئـت مدیـره دهمیـن دوره کانـون وکای اصفهـان 
بـا بیـان اینکـه افتخـار مـی کنیـم شـهردار اصفهـان و برخـی از 
اعضای شورا وکیل هستند، گفت: بازدید شهردار و عضو شورا 
از انتخابـات کانـون وکای اصفهـان بازدیـد از خانه خودشـان 
کیـد بـر اسـتمرار ارتبـاط شـهرداری با  بود. رسـتم شـیرازی بـا تا
کانـون وکا ادامـه داد: شـهرداری و کانـون وکا مـی تواننـد بـه 
یکدیگر کمک کنند. البته کانون وکا به دلیل اسـتقال مالی 
تا امروز از هیچ نهادی کمک مالی نگرفته اسـت، اما می تواند 

به لحـاظ حقوقـی در کنـار شـهرداری باشـد.

روز انتخاب در دیرپا ترین نهاد مدنی ایران
نوروزی،  شهردار اصفهان: کانون وکلای مستقل، حقوق مردم را صیانت می کند
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با قطعی شدن جدایی تبریزی و پیوستن او به استقلال 
و مصدومیــت مســعود ابراهیــم زاده، نمــازی تیمش 
را با دو تغییر نســبت به بــازی اول به میدان فرســتاد و 
مهران درخشان مهر و رضا حبیب زاده در ترکیب اولیه 

جای گرفتند.
آبی هــای تهرانی بــازی را هجومــی تر از میزبان شــروع 
کردنــد و روح الله باقری می توانســت در همان دقایق 
اولیه دروازه ذوبی ها را باز کند اما سیو تماشایی رشید 
مظاهــری مانــع از ایــن کار شــد. بــا گذشــته 10 دقیقه 
از زمــان بــازی، ورق به ســود ذوبــی ها برگشــت و چند 
حمله عالی روی دروازه حریف ترتیب دادند اما مهدی 
 رحمتی با عکس العمل خوب مانع از باز شدن دروازه اش 

شد.
در دقیقه 24 بازی، سانتر از روی نقطه کرنر در یک رفت 
و برگشــت به حبیــب زاده رســید و این مهاجــم جوان 
کنش وریا  با ضربه ســر دروازه اســتقلال را باز کرد امــا وا
کی همراه بود  غفوری برای دفع توپ با برخورد خطرنا
و فک حبیب زاده از دو ناحیه شکســت و با اورژانس از 

بازی خارج شد.
این صحنه و کارت ندادن بیژن حیدری به وریا غفوری 
به نقطه اختلافی بین جامعه داوری مبدل شده است. 
ســعید مظفری زاده، داور ســابق بین المللــی فوتبال 
ایران اعتقاد دارد حرکت غفوری در جریان بازی لحاظ 
شده و خطا محسوب نمی شود اما حسین عسگری، 
پیشکسوت داوری بر این نظر است که داور باید غفوری 
را از زمیــن اخــراج می کــرد کــه در حالــت دوم احتمال 

داشت سرنوشت بازی به طور کامل تغییر کند. 
 برتری ذوبی ها تا پایان نیمه اول هم داوم نداشت و در 
دقیقه 43 مسابقه، چرخش روح الله باقری و پاس او، 
وریا غفوری را در موقعیت تک به تک قرار داد تا بازی به 

تساوی کشیده شود.
نیمه دوم با برتری ذوب آهن آغاز شد و ضربه کرنر با اشتباه 
رحمتی در مهار توپ همراه شد و هرناندز با ضربه ای دقیق 

دروازه استقلال را باز کرد.
بعد از این گل دو تیم موقعیت های زیادی داشتند که به 
سرانجام نرسید تا اینکه در دقیقه 56 پاس عرضی فرشید 
باقری به وریا رســید و غفوری با دریبل رشــید مظاهری، 
دروازه ذوب آهن را باز کرد تا دو تیم به یک امتیاز رضایت 

بدهند.

     بــازی ذوب آهــن و اســتقلال تحــت تاثیــر جدایــی 
مرتضی تبریزی

کارشناس بین المللی فوتبال ایران معتقد است جملات 
کلیشــه ای »هنــوز هفتــه هــای اول اســت و تیــم هــا فــرم 
 خودشــان را پیــدا نکــرده انــد«، دربــاره دیــدار تیــم های 

ذوب آهن و استقلال صدق نمی کرد.
 اصغــر مازیــار کــه در مقطعــی ســابقه مربیگــری در تیــم 
ذوب آهن را داشته، در گفت وگو با اصفهان زیبا به تحلیل 
فنی این دیدار پرداخته و می گویــد: بازی خوبی بود و هر 
دو تیم بازی خوب و رو به جلویی را به نمایش گذاشتند،  
به ثمر رسیدن چهار گل در این بازی نشان دهنده معدل 
گران و علاقه منــدان را راضی  خوبی برای آن بود و تماشــا
نگه داشــت. وی با بیان اینکه هیچ کــدام از دو تیم قصد 

فوتبال تدافعی و بستن تیم حریف نداشتند زیرا هر دو تیم 
کار خودشان را می کردند، می افزاید: تفکرات و سبک بازی 
نمازی در فوتبال ایران کمتر شناخته شده و استقلال هم 
تکیه بر تفکرات شفر داشــت تا اینکه بخواهند با توجه به 

وضعیت حریف در زمین سازماندهی شوند.
به گفتــه مازیــار، این بــازی بیشــتر روی زمین و رســاندن 
توپ به جناحین بود که هــر دو تیم موفــق بودند و دلیل 
موفقیــت طرح های حملــه را بایــد در ضعف طــرح های 

دفاعی حریف جست وجو کرد. این کارشناس 
 فوتبــال بــه ارزیابــی فنــی دو تیــم پرداختــه و 
مــی گویــد: ذوب آهــن در ســمت چــپ دفاعی 
ضعیــف عملــه کــرد و اســتقلال از ایــن ناحیــه 
بارها نفوذ داشت اما در ســمت راست با حضور 
فخرالدینــی، بهتر توانســتند حمــلات حریف را 
کنترل کنند. وی جدا شدن چند بازیکن کلیدی 
و جوانی بازیکنان را مشکل استقلال دانسته و 
تصریح می کند: جوان شدن استقلال جاهایی 
کار دست این تیم داد و خطاهای زیاد و بی مورد 

نشئت گرفته از جوانی است.
مازیــار ادامــه مــی دهــد: اســتقلال در حملــه 
ســرزن نداشــت، در صورتی کــه می توانســت از 
 ضعف دفاعی ذوبی ها در سمت چپ استفاده 

کند.

به گفته وی، بازی به طور کلی تحت تاثیر رفتن تبریزی 
به استقلال بود، ذوبی ها می خواستند نشان بدهند 
رفتن تبریزی نمی تواند این تیم را دچار مشــکل کند 
و گابریل در ادامه گلزنی در هفته اول، عملکرد خوبی 
داشت و اســتقلال هم می خواست نشــان بدهد تیم 

دست و پا بسته ای نیست.
مربی سابق ذوب آهن با بیان اینکه استقلال از لحاظ 
دفاعی سازمان یافته تر از میزبان بود، می افزاید: برای 
ذوبی ها حضــور حــدادی فر عامــل مهمی اســت زیرا 
وی مرکــز ثقل این تیم اســت و بــا توجه بــه تجربه اش 
تیم را هدایت کرد، البته حدادی فر مقداری پا به سن 
گر ذوبی ها می خواهند موفق باشند، باید  گذاشته و ا
نفراتی را در کنار وی بگذارند تا انرژی را برای 90 دقیقه 
بازی ذخیــره کند و گرنــه کادر فنی مجبــور به تعویض 
زودهنگام شــده و این تعویض منجر به از دست رفت 
کید بر  نظــم ذوب آهن مــی شــود.وی بــا تا
این نکته که شکل بازی و انجام پاس کاری 
روی زمین نوید روزهای خوب را برای علاقه 
مندان به فوتبال داد، می گوید: مشخص 
اســت کــه تفکــرات ذوب آهــن بــازی روی 
زمین اســت زیرا ابــزارش را در اختیــار دارد، 
این تیم بعد از اخراج محمدزاده، حدود 15 
دقیقه فشار زیادی را به خوبی تحمل کرد.

مازیار اعتقاد دارد برای ادامه راه، هر دو تیم 
باید تغییراتــی در نحــوه چینــش بازیکنان 
داشته باشند زیرا با این سبک دچار مشکل 
 مــی شــوند، بــه ویــژه ذوب آهــن کــه بایــد 
ضعــف هایــش در خــط دفــاع را بپوشــاند، 
همچنان که در این دیدار نتوانســت دو بار 

برتری اش را حفظ کند.

پنجشـنبه شـب، ورزشـگاه فولادشـهر، مصـاف ذوب آهـن بـا اسـتقلال، دیـداری کـه تمـام 

مهری 
مصور

پارامترهـای یـک بـازی زیبـا و تماشـاگر پسـند را داشـت: دو مربی بـا دانـش روی نیمکت دو 
تیـم، جمعـی از سـتارگان فوتبـال ایـران درون زمین، چهـار گل و چندین موقعیت از دسـت 

رفته و دروازه بان هایی که دوبار گل خوردند اما بارها مانع از فروپاشی دروازه شدند.
شـروع هفتـه دوم لیـگ برتـر فوتبـال بـا جـدال تیم هـای ذوب آهن و اسـتقلال تهـران بود 

کـه در پایـان 90 دقیقـه مهیـج و هیجانـی، دو تیـم به تسـاوی دو بـر دو رضایـت دادند.

مســعود شــجاعی بعــد از  12 ســال لژیونــری در 
لیگ های خارجی بــه لیگ ایران بازگشــت و برای 
کتورسازی توپ خواهد زد تا یکی از  لیگ هجدهم در تیم ترا
موردهای ویژه فصل نقل و انتقالات لقب بگیرد، هر چند که 
 ســه دوره حضور در جام جهانی و ســابقه لژیونری شــجاعی 
می تواند وی را بــه گران ترین خرید فوتبال باشــگاهی ایران 

مبدل کند.
12 سال حضور در خارج از لیگ ایران یک رکورد ویژه محسوب 
می شود. بازیکنی که در تمام این سال ها توانست کیفیتش را 
ج از ایران داشته  در حدی نگه دارد که همیشه مشتری  خار
باشد؛ گاهی از حاشیه خلیج فارس و گاهی از اروپا. شجاعی 
حالا بعد از 12 سال به ایران بازگشته است اما او در این سال ها 

چه مسیری را طی کرده است؟
  بازیکنــی کــه در روزهــای اول فوتبالــش آنقــدر جــوان بــود و 

بــی تجربه کــه اعتمــاد بــه نفس ایــن را نداشــت کــه در 
تیم بزرگســالان صنعت نفت به میدان برود خیلی 

زود دنیای فوتبالی اش از آبادان بزرگ تر شــد و سر 
از ســایپا درآورد. او ســه فصــل خــوب را بــا پیراهن 
نارنجی گذرانــد و آنقدر خوب بود کــه جزو معدود 

بازیکنانی محســوب می شــد که در آن زمان بدون 
حضور در جمــع ســرخابی ها لژیونر شــد. او بعد از 

حضورچنــد دقیقــه ای در جام جهانــی 
2006 با قراردادی یکساله به الشارجه 

رفت و راه لژیونــر بودنش را آغاز کرد. 
الشــارجه  عملکــرد شــجاعی در 
باعث شد تا او یک سال دیگر هم 

قراردادش را تمدید کند.
 بعــد از پایــان قرارداد شــجاعی با 

الشارجه شاید همه در انتظار یک انتقال معمولی دیگر 
بودند اما او با حضور در اوساسونا همه را شگفت زده 
کرد. قراردادی سه ساله با باشگاه اسپانیایی یک 
اتفاق هیجان انگیز بود. شــجاعی به زمان زیادی 
بــرای جــا افتــادن در اروپا نیــازی نداشــت. اولین 
فصل حضور او در اوساســونا بهترین فصــل او بود. 
33 بــازی و 3 گل و ۸ پــاس گل یک فصــل رویایی 
بــرای بازیکن فانتــری تیم ملی محســوب 
می شــد. او فصــل دوم هــم بازیکــن 
فیکس تیمش بود و 36 بازی انجام 
داد. به تدریج حضور او در اوساسونا 
کمرنگ تر شــد و بعــد از حدود پنج 
فصــل حضــور بــا مصدومیــت و 
محرومیت به آخرخطش در لالیگا 

رسید. مقصد بعدی شجاعی باز هم در اسپانیا بود اما این بار 
در لیگ دســته دوم و تیم لاس پالماس. شــجاعی به دنبال 
تیمی بود که با حضور در ترکیب ثابــت آن بتواند جایگاهش 
را در ترکیــب تیم ملی تثبیــت کند و به همیــن دلیل تصمیم 
گرفت یک فصل را در لیگ دوی اســپانیا بگذارند.  حضور در 
لیگ دوی اســپانیا و بعد از آن هم بازگشــت مجدد به خلیج 
فارس و دو قرارداد با تیم های الشحانیه و الغرافه این تصور را 
گردی شجاعی تمام شده و او حالا  به وجود آورد که دیگر اروپا
باید از همان مســیری که رفته به ایران بازگردد.  مهدوی کیا 
با 12 سال حضور در فوتبال اروپا در این زمینه رکورددار است 
و حالا شــجاعی بــه همــراه او یکــی از باثبات تریــن بازیکنان 
ایرانی است. بازیکنی با سابقه 12 سال لژیونری و تجربه سه 
جام جهانی و حضور 16 ساله در تیم ملی به لیگ برتر بازگشته 

کتور را پوشیده است.  و پیراهن ترا

اولین تعویض داور در لیگ هجدهم
شاهو اصلانی، داور بازی تیم های استقلال خوزستان 
و پدیده، در اواخر بازی به دلیل مصدومیت تعویض 

شد.

سومین اخراجی هفته در فولاد شهر
وحید محمدزاده، مدافع مرکزی ذوبی ها در 
اواخر نیمه دوم مسابقه از زمین مسابقه اخراج 

شد.

تعیین داور دیدار سوپرکاپ اروپا 
ک، داور سرشناس  لهستانی،  سیزمون مارسینیا
قضاوت دیدار سوپرکاپ اروپا را برعهده خواهد 

داشت. 03

بزرگی کاپیتان معروف برای جوان ها 

کاپیتان تیم ملی والیبال در تمرینات تیم ملی سعی در هدایت بازیکنان جوان 
ایران دارد. به گزارش ورزش سه، سعید معروف به عنوان کاپیتان و بزرگ تر در 
کوویچ  تمرینات تیم ملی والیبال نقش کلیدی ایفا می کند. وقتی ایگور کولا
تصمیم گرفت در لیگ ملت های والیبال 201۸ به برخی بازیکنان جوان میدان 
بدهد، حتما می دانست کاپیتانی در زمین دارد که می تواند این جوان ها را 
راهنمایی کند. سرمربی مونته نگرویی در ماه های اخیر بارها به نقش سعید 
معروف در موفقیت جوان های والیبال اشاره کرده است.در تمرینات این 
 روزهای تیم ملی والیبال که خود را برای حضور در بازی های آسیایی آماده 

می کند، سعید معروف نگاه ویژه تری به جوان ها دارد.

شکست تیم ملی کانوپولو مقابل استرالیا

تیم ملی کانوپولو ایران در دور دوم مسابقات جهانی مقابل استرالیا شکست 
خورد. به گزارش  ورزش سه ، تیم ملی کانوپولو مردان کشورمان که با غلبه بر تیم 
انگلیس صدرنشین گروه F مسابقات قهرمانی جهان کانوپولو شده بود در دور 
دوم با تیم های استرالیا، فرانسه، اسپانیا، هلند و نیوزلند همگروه شد. تیم ایران 

در اولین دیدار دور دوم رقابت ها مقابل استرالیا با نتیجه 7 بر 6 شکست خورد.
تیم کانوپولو ایران با هدایت اشکان صیادی و با ترکیب محمدعلی ملایی، علی 
قدمی، شایگان خیراللهی، محمدصدیق حشمتیان، محمدرضا جمشیدیان، 
رامین غیاثوند و محمد یزدانی در جایگاه قهرمان آسیا در رقابت های قهرمانی 

جهان در ولند کانادا شرکت کرده است.

کشتی گیران صاحب خانه می شوند

کادمی بین المللی کشتی ایران با حمایت های اسپانسر فدراسیون کشتی در  آ
زمینی به مساحت ١٣٠٠مترمربع و به زیربنای ٧٠٠٠ مترمربع در مجموعه ورزشی 
آزادی تهران جهت تیم های ملی کشتی در حال احداث است. به گزارش  ورزش 
سه، این پروژه در شش طبقه با کاربری های ورزشی، اقامتی، خدماتی و رفاهی 
است که دو طبقه زیرین به فضاهای ورزشی اختصاص یافته و  در آن سالن کشتی، 
بدنسازی، استخر و آب درمانی در نظر گرفته شده است. یک طبقه اداری و دو طبقه 

اقامتی است که 34 اتاق برای ورزشکاران، مربیان و مهمانان دارد.
کادمی بین المللی با دریاچه مجموعه آزادی، توسط  با توجه به مجاورت این آ

مدیران پروژه در طبقه ششم یک رستوران با فضای باز در نظر گرفته شده است.

 اوبامیانگ 
و دوران جدید آرسنال

 تغییــری کــه ســال ها در انتظــار آرســنال بود 
خ داد و حــالا  بالاخــره در ایــن تابســتان ر
توپچی های لندن باید پــا به دورانــی بگذارند که دیگر 
آرسن ونگر  را روی نیمکت شان نمی بیند. اما رفتن ونگر 
و جانشــینی اونــای امــری تنهــا تغییــر آرســنال در این 
تابســتان نبود. باشــگاه بعــد از فصل ها با بــه خدمت 
گرفتن یک مدیر  ورزشی خیلی زودتر از سابق وارد بازار 
نقل و انتقالات شد.خریدهای جدید اما به کنار، شاید 
هنوز بهترین انتقال برای شروع 2019-201۸ پیر امریک 
اوبامیانــگ باشــد کــه مــاه ژانویه بــه جمــع توپچی ها 
پیوســت. مهاجم سابق بوروســیا دورتموند با سرعت 
بالا و قــدرت تمام کنندگی اش برای تیمــی که معمولا 
مشکلی برای خلق فرصت های گلزنی ندارد می تواند 
بــدل بــه کلیدی تریــن مهــره شــود. فرامــوش نکنیــم 
اوبامیانــگ در نیمــه دوم فصــل پیــش، در حالــی کــه 
آرسنال شرایط به هیچ وجه خوبی را سپری نمی کرد، 
در همــان ابتــدای حضــورش در امیریتــس در تنها 13 
بازی لیگ 10 گل زد و 4 پــاس گل داد. عادت کردن به 
محیط و هم بازی های جدید و پشت سر گذاشتن یک 
پیش فصــل کامل بــا آرســنال قطعا بــه ســتاره گابونی 
کمک خواهد کرد که درخشش خودش در بوندسلیگا 

را در لیگ برتر هم ادامه دهد.
 بهترین خرید تابستانی امری برای شروع دوران جدید 
آرســنال اما لوکاس توریرا بوده. توریرا که از ســمپدوریا 
راهی لیــگ برتر شــده، هافبــک دفاعی ای مســتحکم 
است که کنار دیگر خرید جدید آرسنال از سری آ، یعنی 
استفان لیش اشــتاینر، فاتح هفت اسکودتوی پیاپی 
با یوونتــوس، می توانــد خشــونت و جنگندگــی لازم را 
به جمع توپچی ها بازگرداند. این بعــد از فوتبال بعد از 
دوران پاتریک ویرا و ژیلبرتو سیلوا عملا در تیم های ونگر 
دیده نمی شد و همیشه یکی از انتقادات بزرگ از آن ها 
به شمار می رفت، تیمی که بیش از حد جنتلمن است.
وظیفه اصلی توریرا محافظت از خط دفاعی ای خواهد 
بود که شاید هنوز نقطه ضعف آرسنال به شمار بیاید. 
درســته که توپچی ها حالا یک سنگربان جدید به نام 
برنت لنو دارند که قطعا گزینه ای مطمئن تر از پتر چکِ 
به شــدت رو بــه افــت خواهد بــود، امــا قلــب این خط 
دفاعی همچنان نیاز به یک مهره درجه یک دیگر دارد.
تنومنــد  مدافــع  یــک  آرســنال  حــالا  کــه  درســته 
و قابــل اطمینــان بــه نــام ســوکراتیس را هــم دارد، اما 
مصدومیت های زیاد لوران کوشــلنی باعث می شــود 
تــا جانشــین او بــرای قــرار گرفتــن کنــار مدافــع ســابق 
دورتمونــد شــکوردان موســتافی باشــد.  آرســنال در 
مقایســه بــا دیگــران بــزرگان لیــگ برتــر پیش فصــل 
مناسب تری داشته و تقریبا بیشتر بازیکنان کلیدی اش 
در این تور همــراه با امری بوده انــد. از این جهت آن ها 
امید به شروعی خوب و پرامتیاز در فصل جدید دارند. 
گردانش در دو هفته  البته فراموش نکنیــم امری و شــا
ابتدایی باید با منچســتر سیتی و چلســی بازی کنند، 
برنامه ای که ســنگین اســت، امــا فرصت خوبــی برای 

نشان دادن قدرت جدید این تیم فراهم می کند.
در نهایت از منظر هواداران آرســنال شــاید بازگشت به 
جمع چهار تیــم برتر و رســیدن به چمپیونــز لیگ بعد 
از دو فصل غیبــت، واقع گرایانه ترین هــدف این فصل 
باشد. برای این آرسنال و دوران جدیدش هنوز رقابت 
با ســیتی و لیورپول و تاتنهام شــاید ممکن نباشد، اما 
با توجه به حــال و هــوای به شــدت منفی ای کــه ژوزه 
مورینیو برای منچستر یونایتد ســاخته و اولین تجربه 
مائوریتزیو ساری در چلسی و احتمال رفتن ادن آزارد و 
تیبو کورتوا، به زیر کشیدن این دو تیم دور از دسترس 

نیست.
*مارتین لورنس) تحلیلگر انگلیسی سایت گل(

رضا حبیب زاده، بازیکن تیم فوتبــال ذوب آهن در 
 دقیقــه 23 دیدار شــامگاه پنجشــنبه تیــم های 
ذوب آهــن و اســتقلال پــس از بــه ثمر رســاندن 
کــه بــه  گل بــا ضربــه غیرعمــد وریــا غفــوری 
صورتش خــورد نقش بــر زمین شــد و بلافاصله 
بــه بیمارســتان انتقــال یافــت. ایــن بازیکن در 
بیمارســتان معاینــه و مشــخص شــد از ناحیه 
فــک صــورت دچــار شکســتگی شــده اســت. 
 بنابــر اعــلام ســعید آذری، مدیرعامل باشــگاه 
ذوب آهن، حبیب زاده روز جمعه از ناحیه فک 
تحت عمل جراحی قرار خواهد گرفت و حدود 
دو ماه نمــی توانــد ذوب آهــن را در رقابت های 
کید کرد که خطر  لیگ برتر همراهی کند. آذری تا
جدی از سر حبیب زاده رد شده چرا که زبان وی 
چرخیده بود و احتمال خفگی وجود داشت اما 
پزشکان استقلال و ذوب آهن به موقع رسیدند 

و این بازیکن را از خطر مرگ نجات دادند. 

REZA
HABIBZADEH

چهره                        روز

یادداشت                      روز

دور دنیا  در  12سال
کتور برای به خدمت گرفتن مسعود شجاعی خاصه خرجی ترا

اعلام اسامی رکابزنان اعزامی 
به بازی های آسیایی 

  فدراسیون دوچرخه سواری نفرات اعزامی به 
هجدهمیــن دوره رقابت هــای آســیایی بــه 
میزبانی اندونزی را اعلام کرد. به گزارش مهر، طبق اعلام 
خسرو قمری، رئیس فدراسیون دوچرخه سواری، تیم 
ملــی دوچرخه ســواری ایران در قالب ســه تیــم جاده، 
سرعت و کوهســتان در مســابقات بازی های آسیایی 
کارتــا حضــور خواهــد داشــت. نفــرات اعزامــی بــه  جا

کارتا به شرح ذیل است: مسابقات جا
   استقامت:

مهدی ســهرابی، آروین معظمی گــودرزی ، میرصمد 
پورسیدی، سعیدصفرزاده، بهنام آرین

   نیمه استقامت:
محمد رجبلو، محمد گنج خانلو

   سرعت:
محمــد دانشــور خــرم، احســان خادمــی، علــی علــی 

عسگری، فرشید فارسی نژاد
   کوهستان: 

فــراز شــکری، محمــد پورشــریف، حســین زنجانیــان، 
فرزاد خدایاری

   بانوان:
فرانک پرتو آذر )کوهستان(
سمیه یزدانی )استقامت(

ماندانا دهقان )استقامت(

فراز و نشیب در سهمیه بانوان 
کارتا اعزامی به جا

تعــداد ورزشــکاران زن ایرانــی در بــازی هــای 
 آســیایی 201۸ بــا وجــود افزایــش نســبت بــه 

دوره های قبلی، از اعلام اولیه کمتر است.
بــه گــزارش  ورزش ســه، در اعلام لیســت اولیــه کاروان 
ایران برای حضــور در بازی هــای آســیایی 201۸ تعداد 
ورزشکاران زن 105 نفر بود و سپس با توجه به موافقت با 
حضور تیم شمشیربازی زنان تصور می شد این تعداد 
به 109 نفر افزایش یابــد. با این حال تعداد ورزشــکاران 
 زن اعزامی به اندونزی در فاصله چنــد روز مانده تا این 

رقابت ها 97 نفر اعلام شده است.
با اینکه نسبت به اعلام اولیه ۸ نفر  ورزشکار زن در لیست 
کمتر حضور دارند، بازهم نسبت به دوره قبلی 9 ورزشکار 

زن بیشتر به بازی های آسیایی اعزام می شوند.
اما دلیــل کاهــش تعــداد ورزشــکاران زن در این مدت 
چیست؟ گویا برخی از فدراسیون ها خودشان به این 
نتیجه رسیدند که تعداد ورزشکاران خود؛ چه مرد و چه 

زن را کاهش دهند.
 برای مثــال در بخش بانوان ســوارکاری یک ســهمیه را 
کاهش داد و سه گانه هم یک سهمیه اش را حذف کرد.  
طبق اعــلام نصرالله ســجادی  تیروکمــان، بدمینتون، 
بســکتبال 3 بــه 3، دوچرخــه ســواری، ســوارکاری، 
شمشــیربازی، کبــدی، کاراتــه، کوراش، جوجیتســو، 
ک ســیلات، ســامبو، ووشــو، اســکواش،  جــودو، پنچا
تنیــس روی میــز، تکوانــدو، دوومیدانــی، قایقرانــی، 
تیراندازی، تنیس و ســنگنوردی رشــته هایی هستند 

که بانوان ایرانی در آنها شرکت می کنند.  

معرفی نماینده سه گانه ایران 
کارتا در جا

بهــزاد نوبری پور، نماینده ســه گانه ایــران در 
کارتا ٢٠١٨ شد. بازی های آسیایی جا

به گزارش فدراســیون ورزش ســه گانه، با اعلام رسمی 
سرجیو سانتوز، سرمربی پرتغالی تیم های ملی ورزش 
ســه گانه، بهزاد نوبری پور از اســتان آذربایجان شــرقی 
در دو مرحلــه ارزیابــی و رکوردگیــری بهتریــن عملکرد را 
در بین ورزشــکاران بزرگسال داشت و مســافر اندونزی 
 شــد.  این نخســتین حضــور ورزش ســه گانه ایــران در 

بازی های آسیایی است.

بسکتبال، بلاتکلیف ترین 
کارتا رشته اعزامی به جا

تیم ملی بسکتبال این روزها به دلیل غیبت 
دو ســتاره خود با بلاتکلیفی عجیبــی روبه رو 
است. به گزارش  ورزش سه، تیم ملی بسکتبال ایران که 
در چند ماه اخیر با روی کار آمدن رامین طباطبایی در 
فدراســیون و مهران شــاهین طبع در تیم ملی شرایط 
بهتری پیدا کرده بود، بار دیگر اسیر اختلافات و حواشی 

شده است.
در شــرایطی کــه اردوی پرفشــاری در چین برگزار شــد و 
تیم ملی کشــورمان در چنــد تورنمنت جهــت آمادگی 
حضور در بازی های آسیایی شرکت کرد، صمد نیکخواه 
بهرامی به شکل عجیبی در هیچ کدام از این تورنمنت 

ها حضور نداشت. 
کاپیتان تیم ملی که این روزها ســکوت کــرده و از دلیل 
اصلی غیبت خــود و اختــلاف احتمالــی با فدراســیون 
و کادرفنــی ســخن نمــی گویــد، در فاصلــه حــدود دو 
هفتــه تــا اعــزام تیم ملــی بســکتبال بــه اندونــزی هنوز 
وضعیت مشخصی ندارد.ازروز جمعه دور نهایی اردوی 
تیم ملــی بســکتبال در مجموعــه ورزشــی آزادی برگزار 
 شــد و همه منتظر هســتند تا از ترکیب تیــم ملی باخبر 

شوند.

جاکارتا                       2018

 ذوب آهن باید 
ضعف هایش 
در خط دفاع 
را بپوشاند، 
همچنان که 
در این دیدار 
نتوانست دو 
بار برتری اش 

را حفظ کند

دو- دو به نفع فوتبال زیبا
 تحلیل فنی نبرد شبانه فولادشهر  



تور بین المللی موتورهای 
سنگین در اصفهان

 تــور ســافاری بین المللــی متشــکل از ۲۵ 
دســتگاه موتورسیکلت ســنگین که از کشور 
فرانســه حرکــت کرده بــود، پس از پشت ســر گذاشــتن 
کشورهای بلغارســتان، رومانی و ترکیه،  ۹ مرداد ماه از 
ک جمهوری اســامی ایران  طریق مرز بازرگان وارد خا
شد.به گزارش مهر، این گروه با حمایت و هدایت کلوپ 
سافاری استان خراســان رضوی کانون جهانگردی و 
اتومبیلرانی، وارد شهر تبریز شد و روز دهم نیز به رشت 
رسید. روز یازدهم این موتورسواران وارد تهران شده و 
پــس از اقامت یــک روزه، پایتخــت را به مقصد اســتان 
اصفهان تــرک کردنــد. ایــن تــور روز جمعــه، دوازدهم 
مردادماه در میدان نقش جهان شــهر اصفهان به کار 

خود پایان داد.

هتل ها در مرز ورشکستگی اند
گفــت:   پیشکســوت صنعــت هتــل داری 
»مدیران استانی به جای آنکه سرمایه گذاران 
را بــه ورود در صنعــت هتل داری تشــویق کننــد، بهتر 
اســت آنها را به ســایر حوزه های مــورد نیــاز این بخش 

راهنمایی و تشویق کنند.«
به گزارش ایســنا، جعفر عطار اظهار کرد: »سرمایه گذار 
با مشورتی که با ارگان هایی همانند استانداری انجام 
می دهــد، از نظــر فکــری ایــن ارگان هــا او را بــه ســمت 
هتل داری سوق می دهند با توجه به اینکه دولت هم 
کثرا  تامینی برای این صنعت ندارد و ارگان های دولتی ا
زائرسرای مخصوص به خود دارند اما سرمایه گذار را به 

سمت هتل داری سوق می دهند.«  
کنون به  وی ادامه داد: »هتل های اســتان خراســان ا
دلیل نبــود مدیریتــی کاردان در مرز ورشکســتگی قرار 
داشته و با اشــغال کم مسافر مواجه هستند، در حالی 
گر راهنمایی صحیحی به سرمایه گذار انجام شده  که ا
بود ممکن بود که بــه جای هتل ســازی در حوزه های 
مورد نیاز و اساســی هماننــد آب و برق ســرمایه گذاری 
شــود.ایران جــزو ۱۰ کشــور باســتانی و جزو پنج کشــور 
حائز اهمیــت در طبیعت گــردی جهان اســت و دارای 
تنــوع اقلیمــی و فرهنگی بوده امــا متاســفانه با ضعف 
شدید و ســاختار مدیریتی و سیاســت گذاری در تولید 
زیرســاخت ها روبــه رو اســت کــه باعــث شــده در فقــر 
گردشــگری قــرار بگیــرد.« عطــار افــزود: »این فقــر، فقر 
مدیریتــی اســت و باید بــرای حــل آن افراد کارشــناس 
در این حوزه را بیابیم و زیرساخت ها را آماده کنیم و با 
جهان آشــتی کنیم و تبلیغات گســترده انجام دهیم. 
مــا می توانیــم از افــراد دارای تجربــه و تفکــر در ســطح 
بالایی استفاده کنیم تا در نمایشگاه های بین المللی 
حضوری قــوی با تبلیغــات قدرتمند داشــته باشــیم. 
طرح عنوان شــده در مجلس باعث خوشــحالی است 
که ســازمان میراث و گردشــگری تبدیل بــه وزارتخانه 
گر چنین شــود بســیار کمک کننده خواهد  شــود که ا

 بود. «
ج از  عطار در مقایســه ظرفیت اشــغال هتل ها در خــار
کشور نسبت به داخل کشور، تصریح کرد: »هتل های 
ج از کشــور به دلیــل وجود توریســت های بیشــتر  خــار
کثرا هم تقاضــای آنها از عرضه بیشــتر اســت زودتر  که ا
رزرو می شــوند و بــه دلیــل آنکــه تبلیغــات و شــرایط 
مســاعدی بــرای توریســت فراهــم می کننــد بــا حجــم 
درخور توجهی توریســت رو به رو هســتند. در ایران به 
دلیــل نبــود برنامه ریــزی و وجود نقشــه جامــع بدون 
در نظر گرفتــن حداقل ســاختارهای اقتصــادی لازم، 
تصمیم گیری بــرای ســرمایه گذاری معقــول و منطقی 
 انجــام نشــده و متاســفانه ســلیقه ای انجــام گرفتــه

 است.«

مجسمه های موآی جزیره 
ایستر  دردسر ساز شد

علت محبوبیت جزیره ایستر، مجسمه های 
موآی منحصر به فرد اســت که توســط مردم 
راپانویی ساخته شده اند و قدمت آنها  از حدود قرن ۱۲ 
است. حال این جزیره در معرض خطر قرار گرفته است.
به گزارش ایسنا، این جزیره در حدود ۳۵۰۰ کیلومتری 
از ساحل شیلی قرار گرفته و مقصد توریستی محبوبی 
محســوب می شــود. جزیره ایســتر به دلیــل دارا بودن 
مجموعه منحصر به فرد حدود ۹۰۰ مجســمه ایستاده 
به شــکل انســان با ارتفاع ۱۰ متر مشــهور اســت.با این 
حال گردشگران و مهاجران تهدیدی برای این جزیره 
هســتند. در ســال ۲۰۰۷، مجــوز محدودیــت تعــداد 
کنان خارجی و زمان مجاز اقامت آنان  گردشگران و سا
کنان  صادر شد. بر اساس این قانون، گردشگران و سا
غیربومی می توانند به مدت ۳۰ تا ۹۰ روز در این جزیره 
اقامت داشــته باشند.شــهردار این جزیره اظهار کرد: 
»در آخرین سرشماری سال ۲۰۱۷، ۷۷۵۰ نفر در جزیره 
ایســتر زندگی می کردند کــه این میــزان تقریبــا دو برابر 
جمعیت چنــد دهه قبــل پیــش از رونق گردشــگری و 
ک و مستغات در این جزیره است. در حال  توسعه اما
حاضر این تعداد ۳۰۰۰ نفر بیش از حد مجاز است.«وی 
گفت: »این جزیره در معرض ناآرامی های محلی و تغییر 
فرهنگ هزار ســاله خود اســت و آداب و رسوم خارجی 
نیــز وارد ایــن شــهر شــده اســت .همچنیــن جنایــت و 
خشــونت خانگی در این جزیــره افزایش یافته اســت. 
یکی از مهم ترین آسیب های وارد شده به این منطقه 
به دلیل افزایش گردشــگران آســیب به محیط زیست 
جزیــره اســت.«یکی از مهم تریــن مشــکات محیــط 
زیســتی نیز افزایش میزان زباله اســت .یک دهه پیش 
سالانه در این جزیره ۱.۴ تن زباله  تولید می شد، اما به 
دلیل افزایش گردشــگران این رقم تقریبا دو برابر شده 
اســت. بر اســاس قانون جدید، برای ورود گردشگران 
کنان اصلی  به این جزیره حتما باید دعوت از طرف سا
صورت بگیرد یا قبل از ورود بر اساس قوانین، هتل رزرو 
شود. البته این  قوانین به اندازه کافی برای حفاظت از 

فرهنگ، میراث و وضعیت جزیره مفید نیستند.

 با این قیمت دلار
چه کسی خارج می رود؟

 عضــو هیئت مدیــره انجمن صنفــی دفاتر 
خدمات مسافرتی استان تهران گفت: »با 
دلاری که از ۱۰ هزار تومان گذر کرده، سفر خارجی نه 
می صرفد و نه دیگر جذابیت دارد. آن ارز دولتی هم 
کــه مــردم بــرای ســفر می گرفتنــد دیگــر هزینه هــا را 

پوشش نمی دهد که مهیج باشد.«
 بهروز صفری گفــت: »تا چند روز پیش شــاید مردم 
با گرفتن ارز دولتی برای کشــورهای نزدیک، هزینه 
یک ســفر خارجــی را کامــل تامین می کردنــد، حتی 
اندک ســودی هم به دســت می آوردند، امــا با عبور 
دلار از ۱۰ هزار تومان دیگر آن جذابیت ها از بین رفته 
و بازار سفرهای خارجی هم در چند روز گذشته افت 

داشته است.«. 
وی با اشــاره بــه گرانی بلیــت پروازها در مســیرهای 
خارجی که از چند روز گذشــته شدت گرفته است، 
اظهار کرد: »بعد از پنج ســال، به خاطر گران شدن 
بلیــت هواپیمــا، مجبــور شــدیم مســیر پــروازی بــه 
گرجســتان را حــذف کنیــم، چــون بلیت هــای آن 
خ،  گران شــده بود. بهانه ایرلاین ها برای افزایش نر
تخصیــص نیافتــن ارز دولتــی اســت. قیمــت بلیت 
مســیر گرجســتان یک باره از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان به دو میلیون تومان رســید، مــا این بلیت را 
چند به مردم بفروشــیم که صرف کند، ناچاریم آن 

مسیر را کا از برنامه سفرها حذف کنیم.«
صفــری بــا بیــان اینکه هتــل ۶۰ درصــد هزینه ســفر 
خارجــی را در برمی گیــرد، افــزود: »آژانس ها هتل ها 
خ ارز آزاد کرایــه می کننــد، برای  را در لحظــه و بــه نــر
همین وقتــی ارز در بازار غیر رســمی گران می شــود، 
خ تورهــای خارجی هــم افزایش می یابــد. هزینه  نر
هفــت شــب اقامــت در یــک هتــل چهــار ســتاره در 
شــهر اســتانبول به قیمــت شــبی ۷۰ دلار، ۴۹۰ دلار 
می شــود کــه چــون بــا ارز آزاد محاســبه می شــود، 
ســرجمع آن حدودا شــش میلیــون تومــان خواهد 
خ بلیت پرواز  شــد که به اضافه دو میلیون تومان نر
بدون درنظر گرفتن ســایر هزینه ها، حدودا هشــت 
میلیون تومان می شود. مســافر ۵۰۰ یورو ارز دولتی 
می گیرد که نزدیک به ســه میلیــون تومان بابت آن 
گــر آن را در بــازار آزاد بفروشــد، نزدیک به  می دهد، ا
شش میلیون تومان به دســت می آورد، درحالی که 
برای این ســفر حــدودا ۱۱ میلیون پرداخته اســت، 
این چــه نفــع و ســودی دارد کــه این همه بــرای آن 

جنجال می کنند.«
 عضو هیئــت مدیــره انجمن صنفی دفاتــر خدمات 
مسافرتی اســتان تهران گفت: »شاید این ۵۰۰ یورو 
تا چند روز پیش هزینه ســفر به کشــورهای نزدیک 
را کامــل پوشــش مــی داد، همــان روزها مســافرانی 
داشــتیم کــه ســه شــب از هتلشــان در گرجســتان 
ج نکردنــد، چون  بیــرون نیامدند و هیــچ پولی خــر
می خواســتند آن ۵۰۰ یــورو را در بازار آزاد بفروشــند 
و هزینه سفرشان را به دســت آوردند، با این کار هم 
یک ســفر خارجــی رفتــه بودند، هــم ســود ناچیزی 
به دســت می آوردنــد، اما حــالا اوضــاع تغییــر کرده 

است.«

جزئیات تشکیل وزارتخانه 
جدید دولت

مدیــرکل امــور مجلــس ســازمان میــراث 
ح یک فوریتی  فرهنگی پــس از تصویب طر
تشــکیل وزارت میــراث فرهنگــی، صنایع دســتی و 
گردشگری که توسط نمایندگان مجلس انجام شد، 
ح تصویب شده بود و  گفت: »پیش از این کلیات طر
ح  امــروز به بررســی جزئیــات پرداخته شــد  ایــن طر
دارای یک ماده واحده و سه تبصره بود  که بالاخره 
ح به شــورای  جزییــات آن رای آورد. حــالا ایــن طــر
نگهبان خواهد رفت تا پس از بررسی و اعام نظر که 

معمولا ۱۵ روز طول می کشد، به تایید برسد.«
گــزارش مهــر، مرتضــی شــکوهی ادامــه داد:  بــه 
گــر شــورای نگهبان به  »پیش بینــی این اســت که ا
ح ایرادی نگیرد، تا یک مــاه دیگر وزارتخانه  این طر
شــدن ســازمان میــراث فرهنگــی تعییــن تکلیــف 
ح به  می شــود و با تایید شــورای نگهبــان، ایــن طر
قانون تبدیل خواهد شــد و وزیر ســه ماهــه معرفی 
می شود. وزارتخانه ها در پنج معاونت دیده شده اند 
و بــه همه دســتگاه ها اباغ شــده کــه معاونت های 
ریاســت جمهوری که بیــش از پنج معاونــت دارند، 
باید در هم ادغام شــوند. قبــا هم این طــور بود که 
می بایســت معاونــت ســرمایه گذاری با گردشــگری 
ادغــام شــود. امــا بنــد  د  مــاده ۲۸ قانــون مدیریت 
خدمات کشــوری می گویــد "کلیه دســتگاه ها ملزم 
کثر پنج معاونت هستند". سازمان  به داشــتن حدا
 میــراث فرهنگــی نیــز بایــد پنــج معاونــت داشــته 

باشد.«
مدیرکل امور مجلس سازمان میراث فرهنگی ادامه 
داد: »در بنــد  الــف  مــاده ۲۹ قانــون برنامــه ششــم 
توســعه آمده اســت کــه "کلیــه دســتگاه ها تــا پایان 
برنامه ششــم باید تــا ۱۵ درصد کوچک شــوند" این 
دو متن داخل یک واحده آمده که نشــان می دهد 
مجلس به دنبال بزرگ شــدن بدنه دولت نیست و 
می خواهد در چارچوب قوانین، وزارتخانه داشــته 
باشــد و بیشــتر هــدف نماینــدگان مجلــس بحــث 
نظارت اســت. بنابرایــن ســازمان میــراث فرهنگی 
کنون در تمامی  نیاز به بزرگ تر شــدن ندارد، چون ا
اســتان ها، اداره کل و نمایندگــی داردو بــه نیــروی 

انسانی بیشتری هم نیازی ندارد.«
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در مراســم افتتاحیــه نمایشــگاه چوب و خاتــم رئیس 
کیــد براینکــه در این حوزه  اصناف صنایع دســتی با تا
نیازمند همکاری بیشــتر دولت هســتیم، مطرح کرد: 
»در حوزه صنایع دستی خاتم کاری در ماه حدود هفت 
تن مفتول خاتم)برنجی( می خواهیــم که  این چیزی 
نیســت که  وارداتی باشــد یا وابســته بــه دلار و ارز ؛ این 
مفتول در پایگاه شهید باهنر کرمان تولید می شود. از 
یک ماه قبل از عید تا کنون چهارتن و نیم مفتول  به ما 
داده اند که این آمار نشان دهنده این است که در حال 
حاضــر  ۹۵%از خاتم کار هــا بیکارند زیرا مفتــول برنجی 
ندارند. این درصورتی است که آنها سفارش و مشتری 
دارند که خریدار است اما به دلیل نبود همکاری دولت 
سیم مفتول به ما داده نمی شود و خاتم کاران ما منتظر 
مانده و بیکار هســتند. باید به این نکته توجه کرد که  
تمام اصناف تعطیل شــده اند اما حوزه هنــر  و صنایع 
دستی همچنان فعال است اما همکاری دولت در این 

حوزه کمرنگ است.«
عباس شیر دل در خصوص برپایی خانه های فرهنگ  
ح ما  مرتبط بــا صنایــع دســتی مختلــف گفــت: » طــر
این اســت که در هر رســته هنــری خانه هایی مختص 
این هنرمنــدان برپا کنیم. برگــزاری این نمایشــگاه در 
فرهنگســرای کوثر به این منظور بوده اســت که  اینجا 
بــه خانــه چــوب تبدیــل شــود. اصفهــان ۱۹۶ رســته 
هنری دارد که به ۱۸ گروه تقسیم شده که گروه چوب 
یکی از آنهاســت. به همین منظور ما از پیشکسوتان و 
هنرمندان این رسته که حدودا  ۳۰۰۰ نفر هستند دعوت 
کردیم  در این مکان دورهم جمع شــوند و کاس های 
آموزشی، گردهمایی و گفت وگویشان در زمینه چوب را 
اینجا برپا کنند.« وی افزود: » پیشنهاد ما این است که 
در کنار این  فرهنگسرا قهوه خانه ای برپا کنند که عاوه 
بر محل استراحت برای هنرمندان، تامین هزینه های 
این مــکان را نیز به نوعی پوشــش دهــد. طبق چیزی 
که در فرهنگ گذشــته ما نیز وجود داشته است مردم 
نیــز در ایــن قهو خانه بــه دنبــال هنرمنــد چــوب مورد 
 نظرشان بگردند. این درصورتی است که قهوه خانه  ها
در گذشــته به صــورت کنونی خــود نبودند و مــا با این 
کار قصد داریم مجدد  آن  را درخانه های فرهنگ وهنر  

احیا کنیم.«
شیردل فروش هنر های صنایع دستی را مسئله مهمی 
دانســت و گفت: » فروش صنایع دســتی برای ما حائز 
گــر ایــن خانه  چــوب به شــکل واقعی  اهمیت اســت؛ ا
خودش احیا شــود، بــا توجه بــه ظرفیت توریســت در 
اصفهان می توانیم در بعد از ظهرها که برنامه ویژه ای 
برای توریســت ها در نظر گرفته نشده اســت، آنها را به 

این مکان بیاوریم. این کار دو ویژگی دارد که در درجه اول 
توریست ها را با روش تولید این صنایع به صورت زنده و از 
گر خریدی داشته باشند  نزدیک آشنا می کند وهمچنین ا
در این مکان می توانندانجام دهنــد؛ بعد از آن می توانیم 
با داشــتن موســیقی زنده در این فضا اوقات خوشی را نیز 
برای توریســت ها فراهم کنیم. فرهنگسرای کوثر قابلیت 
ایــن را دارد که  چند خانــه فرهنگ را در خــود جای دهد؛ 
به این دلیل کــه از بدنه اصلی شــهر دور و از نظر ترافیکی و 
گر این  جایگاه برای پارک خودرو مکان مناســبی اســت. ا
فضا به خانه چوب تبدیل شــود بســیاری از آموزش های 
صنایع دستی می تواند در این فضا برپا شود. در حال حاضر 
با شــروع  کاس هــای آموزشــی اتحادیه صنایع دســتی، 
بســیاری از هنرجویــان از شــهرهای دیگــر  و بــه اصطــاح 
هنرجویان پروازی  برای آموزش به ما مراجعه می کنند؛به 
همین خاطر  ما نیازمند مکان هایی برای آموزش  هنر های 
کندگی هنرمندان صنایع دستی  منسوخ شده هستیم. پرا
در بخش های مختلف شــهر مشــکات مختلفــی را برای 
 آنها به همراه داشــته اســت که البته با راه اندازی شــهرک 

صنایع دســتی این مشــکات به راحتی برطــرف خواهد 
شد.«

 در این مراســم شــهردار منطقــه ۱۵ نیــز گفــت: » توجه به 
بحث صنایع دستی نیازمند عاقه است. بازار 
و توسعه این صنایع به همکاری همه جانبه از 

سوی همه ارگان ها نیاز دارد.«
حســین امیری ادامه داد: »منطقــه ۱۵ آمادگی 
کامل جهت همکاری  در حوزه صنایع دستی به 
ویژه خاتم کاری را دارد؛ در این منطقه بیش از 
۴۰۰ کارگاه خاتم کاری وجود دارد که می توانیم 

از این ظرفیت در این منطقه استفاده کنیم.«
عضــو شــورای اســامی شــهرهم یکــی دیگــر از 
کید  ســخنرانان این مراســم بود. نصیر ملت تا
کرد: » دو ظرفیت ارزشمند در اصفهان داریم که 
یکی از آنها آثار تاریخی ماســت که از گذشتگان 
برای ما باقی مانده است و باید هنر بهره برداری 
از  آن را داشته باشیم و ارزشمند تر از آثار تاریخی 
و کالبدی شهر سرمایه های انسانی و هنرمندان 

۱۹۶ رســته هنــری هســتند.وجود ایــن دو ظرفیــت در 
هرجای دنیا وابســتگی به چاه نفــت و... را کم می کند. 
این سرمایه  ها متاســفانه در اصفهان مورد غفلت واقع 
شده اند. مدیران شهری اصفهان باید به این نکته توجه 
گر مشکات حوزه صنایع دستی برطرف شود،  کنند که ا

مشکات شهر حل می شود.«
وی ادامــه داد: » امروزه ظرفیت شــهر اصفهان توســعه 
صنعــت گردشــگری اســت و گردشــگر بــرای دیــدن آثار 
تاریخــی و ارتبــاط بــا هنرمنــدان اصفهــان به این شــهر 
می آید ، بایــد کمک کنیــم که ایــن حــوزه توانا تر شــود. 
صرفا نگاهی که به موضوع گردشگری در اصفهان است 
نگاه شعاری اســت که در هر جلســه ای مطرح می شود 
گر غیر از این بــود خروجی آن نتایجی نبــود که امروزه  و ا
شــاهد آن هســتیم.« وی افــزود: »بایــد نقشــه راهی در 
حوزه گردشــگری و صنایع دســتی شــهر تبیین شود تا 
هر مســئولی بداند کــه باید چگونــه این مســیر را ادامه 
دهد، تا بــه نتایج بهتــری در ایــن دو حوزه برســیم زیرا 
تنهــا راه نجات شــهر اصفهان ایــن حوزه هاســت. باید 
به این توجه کــرد که هرکارگاه صنایع دســتی یک موزه 
اســت که می تواند در کنــار خود یک محور گردشــگری 
گــر نقشــه راه در حــوزه گردشــگری بــه  را تعریــف کنــد. ا
درســتی برنامه ریــزی شــود دیگــر شــاهد آن نخواهیم 
بود که با برگزاری تعداد زیادی نمایشــگاه در این حوزه 
تعداد گردشــگرانمان تغییر به خصوصی نکرده باشد. 
برای شــهرک صنایع دســتی یک زمین چهل هکتاری 
در نظر گرفته شده است که جزو اولویت های شهر برای 
اجرایی شــدن است. شــهرک صنایع دســتی می تواند 
محل استقرار کارگاه هایی صنایع دستی اصفهان باشد 
و همزمــان در کنــار محور هــای گردشــگری می توانیــم 
کارگاهی قــرار دهیــم  کــه ارتباط مســتقیم با 
مخاطبانمــان داشــته باشــند. شــاید یکــی 
ازعلت هایــی  که مــا در حوزه صنایع دســتی 
خیلــی موفق نبوده ایم این اســت کــه رنگ، 
ح مــا از گذشــته در قالب هــای  جنــس و طــر
محصــوری بــوده اســت. بایــد بــه ایــن نکته 
توجه کنیم که سلیقه دنیا تغییر کرده است 
گر می خواهیم بــا در آمد هایی کــه در دنیا  و ا
در ایــن  حــوزه برگــزار می شــود همراه شــویم 
گاه شــویم.«در پایــان  بایــد از ســلیقه دنیــا آ
جلســه از چهارآثار برگزیده این نمایشگاه در 
بخش منبت کاری، خاتم کاری، پیکرتراشی 
و گره چینــی رونمایــی شــد و در کنــار آن از 
پیشکســوتان وبرگزیدگان  این حوزه تقدیر و 

تشکر به عمل آمد.

نویـد تاسـیس شـهرک صنایع دسـتی اصفهـان، خبری بـود کـه در افتتاحیه نمایشـگاه چوب و 

سونیا 
غلامی 

خاتـم داده شـد؛ خبـری کـه اگر اجرایی شـود، مـی تواند مشـکلات پراکندگی صنایع دسـتی را 
حل کند. 

خانـه هـای فرهنـگ نیـز احیا می شـوند تا علاوه بـر محل گفتمـان هنرمندان صنایع دسـتی به 
کمـک حـوزه گردشـگری بیایند و محلی برای بازدید توریسـت ها باشـند.

 نمایشـگاه چــوب و خاتـم متشـکل از آثـار هنرمنــــدان اصفهـان و خـــوراسگان در بخـــش 
منبت کاری، گره چینی، پیکرتراشی،خاتم کاری است و از یازدهم مرداد به مدت یک هفته برپاست. 

گردشگری                  میراث

روزنامه اخگر در اسفند سال ۱۳۱۰ خبری 

مهرداد 
موسوی 

خوانساری

درباره سی وســه پل منتشــر کرده که در 
واقع تولد دوباره این پــل تاریخی را نوید 
می دهد. در این سال عبور کامیون های 
سنگین از روی سی و سه پل و پل خواجو 
ممنوع می شــود. بــا این همه تــا همین 
چند دهه پیــش هم رفت و آمد وســایل نقلیه موتوری از 
روی این پــل چهارصدســاله صــورت می گرفت تــا اینکه 
ح پیــاده راه ســازی ســی و ســه پــل هویت  ســرانجام طــر
تاریخــی آن را دوباره احیــا کرد  امــا این بازســازی هویتی 
هنوز به طور کامل انجام نشــده اســت. این روزها بحث 
نرده گذاری پــل جبهه بندی تــازه ای میــان مخالفان و 
کــرده اســت. مخالفــان از  ح ایجــاد  موافقــان ایــن طــر

مخدوش شــدن چهره تاریخــی و نمای 
پــل صحبــت می کننــد و  ســی و ســه 
موافقــان از ایمــن ســازی پــل. ایــن در 
کــه تــا پیــش از رواج   شــرایطی اســت 
پدیده ای به نام عکاسی با گوشی همراه 
گرفتــن ســی و ســه پــل  بحــث قربانــی 
ح نبــوده و ایــن تــازه در  هیچــگاه مطــر

شــرایطی اســت که در عصر صفوی، پشــت بام سی و سه 
پل نیز محل رفت و آمد مردم بوده اســت. ژان شــاردن، 
سفرنامه نویس عصر صفوی از دیوارهای دو طرف پل که 
به صورت غرفه هایی زیبا طراحی شده به منزله جان پناه 
کــرده و نوشــته:»...در تمــام طول...)پــل(...  یــاد 
غرفه هایــی می باشــد و در بــالا بــه نوعــی طارمــی آجری 

مشــبک اســت کــه ارتفاعــش بــه ســه پا 
می رســد. ایــن طارمــی مشــبک آجــری 
چنان تعبیه شــده که بالای دیوارهای 
پل را چونان مهتابی یا دالانی درآورده و 
ج هــا به بالای آن رفت.  می توان از راه بر
در تمام طول دیوار به فاصله هر نه قدم، 
و به ارتفاع دیوار غرفه هایی تعبیه شده 
که از آنها می توان جریان آب رودخانه را مشاهده و نفس 
را تازه کرد«. به نظر می رسد حفظ و احیای هویت تاریخی 
ســی و ســه پل با نرده گذاری آن هیچ تناســبی نداشــته 
باشــد امــا بــرای رفــع خطراتــی که بــی توجهــی برخــی از 
گردشگران روی سی و سه پل ایجاد می کند راه بهتری هم 
وجود دارد. باز شدن درب اتاق های شاه نشین پل پس 

از سال ها و زمزمه اســتقرار راهنمایان گردشگری در این 
مــکان ایــده حفاظــت فرهنگی از ســی و ســه پــل را قوت 
می بخشــد. شــاید بســتن کامــل پــل و گرفتــن بلیــت از 
گردشــگران و ایجــاد گالری ها و کافــه ها و ایســتگاه های 
فرهنگی روی آن چندان دور از ذهن نباشد اما در همین 
شرایط فعلی هم می توان شاه نشین های سی و سه پل 
را پایگاهی فرهنگی برای حفاظــت فیزیکی و هویتی این 
بنــای تاریخی قلمــداد کرد. مامــوران میــراث فرهنگی با 
رفت و آمد مداوم روی پل می تواننــد با تجمع  ولگردانی 
که چهره ای نامناسب از سی و سه پل منعکس می کنند 
برخورد کنند و با تذکر به گردشگرانی که در غرفه های پل 
عبور و مرور می کنند ایمنی آنها را بدون نرده گذاری های 

ناموزون تامین کنند. 

دیده بان                       گردشگری

بازهم وعده برپایی شهرک صنایع دستی
کندگی، با شهرک حل می شود رئیس اصناف صنایع دستی :  مشکل  پرا

یک پل و چند راهکار
جان پنا ه های صفوی یا جان پناه های امروزی؛ کدام یک بهتر است؟

برای شهرک 
صنایع دستی 
یک زمین چهل 

هکتاری در 
نظر گرفته 

شده که جزو 
اولویت های 

شهر 
است

نمایشگاه  آثار چوب و خاتم

نگاشت عکس 



سال چهاردهم، شماره 3262 10
شنبه

13  مرداد 1397 
صنعت

 احیای دوکارخانه
 محصولات غذایی 

صحبت های مختلفــی درباره تعدیل نیرو 
کــــارخــــانــــــه »مهــرام« و ورشکســتگی  در 
کارخانه »کاله« مطرح شده بود که در شرایط کنونی 
 فعــالان صنعتــی از بهبــود وضعیــت کارخانــه خبــر 

می دهند.
کانــون صنایــع غذایـــــی آخریــن وضعیــت  رئیــس 
واحدهــای تولیــدی صنایــع غذایــی را بــا شــروع 
 فصــل جدیــد محصــولات کشــاورزی تشــریح کرده

 است. 
محمدرضــا مرتضــوی  در گفت و گــو با ایســنا اظهار 
کــرد: بــا توجــه بــه شــروع فصــل جدیــد محصولات 
کشاورزی، شاهد بهبود وضعیت کارخانجات فعال 
در ایــن حــوزه هســتیم، در صورتــی که منابــع مالی 
مــورد نیاز شــرکت  هــا و کارخانجــات فعــال در حوزه 
صنایــع غذایی تامین شــود، بــا توجه بــه آغاز فصل 
جدید محصولات کشاورزی شــاهد بهبود فعالیت 
 واحدهــای تولیــدی خواهیــم بــود و ایــن حرکـــــت 

رو به جلو مشروط به حل برخی مشکلات است.
 وی در مورد آخریــن وضعیت دو کارخانــه »مهرام« 
ح شده مبنی  و »کاله« با توجه به صحبت های مطر
بر تعدیــل نیرو یــا ورشکســتگی ایــن کارخانــه بیان 
کرد: پس از بررســی های صورت گرفتــه در خصوص 
وضعیت کارخانه مهرام شــاهد افزایش ۱۱ درصدی 
میزان تولید ایــن کارخانه نســبت به مدت مشــابه 
ســال قبل هســتیم و با توجــه به آغــاز فصــل جدید 
محصولات کشــاورزی و نیــز رویکرد صــادرات محور 
این کارخانــه، بهبود وضعیت آن را در ادامه شــاهد 

خواهیم بود. 
وی  گفت : در برهه ای از زمان پس از فصل برداشت 
تعدیل نیرویــی نیز در ایــن کارخانه وجود داشــته، 
 اما با توجه به فصل برداشت محصولات کشاورزی 
و به ویژه فصل برداشت گوجه فرنگی نزدیک به ۷۰ 
نیرو بــه این کارخانــه اضافه شــده و احتمال جذب 

نیروی بیش از این تعداد نیز وجود دارد.
 رئیــس کانـــــون صنایــع غذایـــــی بــا بیـــــان اینکـــــه 
 در مــورد ســایر شــرکت های صنایــع غذایــی نیــز 
بــا توجــه بــه فصــل جدیــد محصــولات کشــاورزی 
تعدیــل نیرویــی را نخواهیــم داشــت، خاطرنشــان 
کرد: در مورد کارخانه »کاله« نیز مسئله ورشکستگی 
 وجــــود نــدارد و وضعیــت ایـــــن کارخانـــــه مســاعد

 است.

 آغاز مراحل اجرای 
ریل UIC60 از مهر 

معــاون بهــره بــرداری ذوب آهــن اصفهان 
کیــد بر اینکــه برنامه تولیــد دو میلیون   با تا
و پانصــد هــزار تن ایــن شــرکت قابــل تحقق اســت، 
 گفــت: مراحــل اجــرای ریــل UIC6۰ در نــورد 65۰ 

از مهر به بعد کلید خواهد خورد.
به گــزارش ایســنا، مهــرداد تولاییــان با بیــان اینکه 
 تولیــد مجــدد ریــل U33 از روزهــای آخــر خــرداد 
در کارگاه نــورد 65۰ آغــاز شــده اســت، اظهــار کــرد: 
برنامه ما این اســت که در مرداد محمولــه ای 3۰۰۰ 
 تنی که تمام مراحل تایید فنی آن طی شــده باشــد 
بــه راه آهــن جمهــوری اســلامی تحویل دهیــم. در 
 این خصوص برنامه ای تعیین شــده که تحویل در 
ماه های نخســت 3۰۰۰ تن بــوده و در مــاه های آتی 

این عدد افزایش یابد.
 UIC6۰ کید بــر اینکــه در بحــث تولید ریــل وی بــا تا
بــا توجــه بــه اینکــه شــمش مــورد نیــاز آن از کارگاه 
فولادســازی تامیــن مــی شـــــود و در مـــــرداد نیـــــز 
مراحــل راه انــدازی VD را داریم، افــزود: امیدواریم 
بتوانیــم تــا آخــر مــرداد تولیــد آزمایشــی شــمش 
 ریــــل UIC6۰ را در فولادســـــازی انجـــــام دهیـــــم 
 و در شهریور شمش قابل تحویل به نورد 65۰ تولید

 شود.
کــرد: مراحــل اجرایــی تولیــد انبــوه   وی تصریــح 
 ریــل UIC6۰ در نــورد 65۰ از مهــر انجــام مــی شــود 
و پیش بینــی ایــن اســت کــه بــا شــرایط و امکاناتــی 
 که داریــم در نیمه دوم ســال جــاری ریــل UIC6۰ را 

به مشتری تحویل خواهیم داد.
 معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان خاطر نشان 
کنون یک محموله 5۰۰  کرد: واقعیت این است که تا
تنی ریل را تحویل داده ایم و به منظور جلب رضایت 
مشــتری بایــد بتوانیــم طــی چنــد مرحلــه حداقــل 
محمولــه هــای 3۰۰۰ هــزار تنــی را تحویــل راه آهــن 
بدهیم تا آنها نیــز در خصوص تامیــن این محصول 

استراتژیک آسوده خاطر باشند.
وی در خصــــــوص استانداردهــــــای ریــــــل گفــت: 
 مراحــل تولیــد ریــل مطابــق بــا اســتاندارد صــورت

 می گیرد.
 اســتانداردی کــه در گذشــته در دنیا و کشــور ما نیز 
وجــود داشــت فیــش UIC86۰ بــود، امــا در حــال 
 حاضــر اســتاندارد پیشــــرفته تـــــر و ســختگیرانه تــــر

 EN ۱36۷4-۱ مورد توجه است.
 سیاست کلی راه آهن جمهوری اسلامی این است 
 که از ریل با اســتاندارد جدید اســتفاده کنــد و ما نیز 
 به آنهــا حــق مــی دهیـــــم کــه محصولـــــی مطابـــــق 

با به روزترین استانداردها درخواست کنند.
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان برنامه تولید 
دو میلیــون و پانصــد هزار تــن را قابل تحقــق عنوان 
کرد و گفت: در ماه های خرداد و تیر به دلیل مشکل 
آب کــه بــه صــورت پیــش بینــی نشــده بــه کارخانه 
تحمیل شــد، زمــان را از دســت دادیم، امــا در حال 
 حاضــر شــرایط آب به صــورت تقریبــا پایدار رســیده

 است.
خوشــبختانه با شــرایط فعلــی تمام خطــوط اصلی 
تولید مشــغول بــه کار هســتند و مانعی بــرای تولید 
وجود ندارد، امیدواریم با تامین به موقع و مســتمر 
مواد اولیه مطابق با برنامه پیش بینی شده، حرکت 

کنیم.

پیشنهادی برای بررسی 
اهلیت متقاضیان ارز رسمی 

رئیس انجمن صنایع همگــن نیرو محرکه 
و قطعه ســازان کشــور پیشــنهاد کرد برای 
تسریع در امور، بررسی اهلیت افراد و متقاضیان ارز 
رسمی به اتاق های بازرگانی و تشکل های مربوطه 

محول شود.
محمدرضــا نجفی منش در گفــت وگو بــا ایرنا اظهار 
کرد: این روزها وضعیت قطعه ســازان خوب نیست 
کنون چند واحد قطعه  به طوری که از آغاز امسال تا
سازی تعطیل شده یا اقدام به تعدیل نیرو کرده اند.

 وی مهــم تریــن دلیــل ایــن مســئله را عــدم تحویل 
به موقع ارز مورد نیاز قطعه سازان اعلام کرد و گفت: 
 اداره هــای کل وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت 
به دنبال ارزیابی مجــدد متقاضیان ارز هســتند که 
این روند، بــه کنــدی کار و افزودن مشــکلات منجر 

شده است.
نجفــی منــش گفــت: شــرکت هــای قطعــه ســاز بــه 
 ویــژه شــرکت هــای بــزرگ بایــد بــرای دریافــت ارز 
بــه معاونت هــای مختلــف وزارتخانــه از جملــه 
معاونت خودرویی، شــیمیایی، سلولزی، معدنی، 
ماشین ســازی و غیــره مراجعــه کنند و کافی اســت 
یکی از این اداره کل ها با ارز مورد نیازشان موافقت 
نکند، در این صورت کار شرکت ها معطل می ماند.

 رئیــس انجمـــــن صنایــــــع همگــــــن نیــرو محرکــــــه 
و قطعه ســــــازان کشــــــور یــادآور شــــــد: همچنیـــــن 
گروه بندی اقلام مورد نیاز قطعه سازان در گروه های 
 یــک و دو منجر بــه ســردرگمی شــده، به طــوری که 
کنــون   در عمــل حتــی بــرای تامیــن قطعاتــی کــه تا

از چین وارد می شده با مشکل مواجه شده ایم.
کید بر اینکه کنترل متقاضیان ارز امر لازمی  وی با تا
اســت، با این حال معتقدیــم ایــن ارز مختصر نباید 
صرف واردات موبایل و سایر اقلام غیراساسی شود 
و بایــد از تک تــک دلارهای کشــور صیانت کــرد، اما 
پیشنهاد می شــود این کار به تشــکل های مربوطه 

گذار شود. وا
 نجفی منش ادامه داد: پیشــنهاد مــی کنیم دولت 
کار را بــه دســت  بــا حفــظ وظیفــه نظــارت خــود، 
تشکل ها و اتاق های بازرگانی به عنوان نمایندگان 

مردم بسپارد.
وی اضافــه کــرد: ارز مــورد نیــاز قطعــه ســازان برای 
تامیــن قطعــات حــدود 4.5 میلیــارد دلار بــود کــه 
کنون درصد کمی از آن تامین شــده، اما فراموش  تا
گر چهــار میلیارد دلار ارز تامین شــود،  نکنیم حتی ا
اما یکی دو قطعــه را نتوانیــم تامین کنیــم، فعالیت 

خودروسازان تحت تاثیر قرار می گیرد.

تولیدکنندگان آسیایی موبایل 
از آمریکا جلو زدند

گزارش هــای منتشـــــره از میــزان فــروش 
گوشــی های هوشــمند از تولیدکننــدگان 
موبایــل در جهان نشــــان می دهد که شــرکت های 
ســــامســــــونگ و هــــــواوی توانســته اند عملکـــــرد 
موفقیت آمیزتــری نســبت به اپــل آمریــکا را به ثبت 

برسانند.
 به گزارش ایســنا، کارشناسان و پژوهشگران آماری 
در موسســه تحقیقاتــی IDC  در تازه تریــن گــزارش 
میزان فروش گوشی های هوشــمند تولیدکنندگان 
برتــر موبایــل در جهــان اعــلام کرده انــد کــه شــرکت 
کره ای سامســونگ با فروش ۷۱,5 میلیون دستگاه 
موبایــل در جهــان از ابتــدای ســال جــاری ۲۰۱8 
کنــون توانســته اســت جایــگاه نخســت  میــلادی تا
 پرفروش تریــن برنــد و شــرکت تولیدکننــده موبایل 

در جهان را به خود اختصاص داده است.
 شــرکت چینی هواوی نیــز بــا فــروش 54,۲ میلیون 
در ســال جــاری ۲۰۱8 میــلادی توانســته اســت بــا 
حضور در رتبه دوم این فهرست، از رقیب آمریکایی 
خود یعنی اپل با فروش تنها 4۱,3 میلیون دستگاه 
گوشی هوشمند سبقت بگیرد. این بدان معناست 
که ســهم سامســونگ از بــازار موبایــل ۲۰,۹ درصد، 
هواوی ۱5,8 درصد و اپل ۱۲,۱ درصد گزارش شــده 

است.
 شــرکت های چینــی شــیائومی و اوپــو نیز بــه ترتیب 
با فروش 3۱,۹  و ۲۹,4 میلیون دستگاه و اختصاص 
سهم ۹,3 درصد و 8,6 درصد در جایگاه های چهارم 

و پنجم قرار گرفته اند. 
شــرکت های آســیایی فعــال در زمینه تولید گوشــی 
هوشمند همچون سامسونگ، هواوی، شیائومی 
و اوپو همگــی بر ســایر رقبای خود همچون شــرکت 
آمریکایــی اپــل برتــری یافتــه و در بــه فروش بســیار 
بالاتری دســت یافته اند. در سال ۲۰۱۷ میلادی نیز 
سامســونگ همچنــان در صــدر جــدول و فهرســت 
پرفروش ترین برندهای موبایل قرار گرفته بوده، اما 
تفاوتی که آمار سال ۲۰۱8 با سال قبل از آن می کند، 
جابه جایی رتبه اپل و هواوی است، به گونه ای که 
اپل در سال گذشته میلادی، با فروش 4۱.۰ میلیون 
 دســتگاه گوشــی در رتبــه دوم و هــواوی بــا فــروش

 38.5 میلیــــون دســـــتگاه گوشــی در رتبـــــه ســـــوم 
 ایــن فهرســت جــــای گرفتــه بوده انــد و حــالا جای 
این دو شــرکت چینی و آمریکایی با هم عوض شده 

است.
بســیاری از تحلیلگــران بــر ایــن باورنــد کــه قیمــت 
 بــالای جدیدتریــن پرچمــدار اپــل یعنــی آیفــون ۱۰ 
یکــی از عوامــل افــت و رونــد نزولــی میــزان فــروش 
ایــن شــرکت آمریکایی بــود و موجب شــد بســیاری 
از کاربــران بــه محصولات مشــابه از ســایر برندهای 
 جهـــــان همچون سامســونگ، هواوی و غیره روی 

بیاورند.
برخی دیگر از تحلیلگران هم می گویند اینکه هواوی 
گر  کــه ا از اپــل جلــو زده، تعجــب برانگیز اســت، چرا
سامسونگ از اپل سبقت می گرفت، چندان جــای 
 تعجــب نداشــت، چــون ایــن دو شــرکت همــــواره 

از رقیبان سرسخت یکدیگر بوده اند.

اخبار                  روز اخبار                        صنعتی

اختلاف قیمت حدود یک صد میلیونی بین بهای 
 کارخانــه و بــازار مــزدا 3 باعــث شــده تــا پروســه 
 پیش فروش این محصول طی روزهای اخیر خبر ســاز شود.

در جریان پیش فروش تعداد نامشخصی مزدا 3 توسط گروه 
ج شده   بهمن، وب سایت این شــرکت بارها از دســترس خار
و بســیاری از خریداران بــا نارضایتی درباره پر شــدن ظرفیت 
ثبت نام این خودرو ظرف 3۰ ثانیه خبــر دادند. این درحالی 
کــه بــا توجــه بــه لــزوم ثبــت مشـــــخصات فــــــردی   اســـــت 
و حســاب های بانکی در فرم ثبت نام، ثبت چنین اطلاعاتی 
ظرف تنهــا 3۰ ثانیه بعید بــه نظر می رســید. در نقطه مقابل 
البته افرادی نیز حتی با وجود این شــرایط موفق به ثبت نام 
 برای خریــد مــزدا 3 شــده و حتی بــا فاصله چنــد دقیقه پس 
از تکمیــل فرآینــد ثبــت نـــــام، حوالـــــه مــزدا 3 خـــــود را در 

 وب ســایت های خریــد و فــروش خــودرو 
گهی کردند. با قیمتی بسیار بالاتر آ

بــا حاشــیه هــای ایجــــاد شــده بــر ســر 
پیش فروش ۲6۹ خــودروی مزدا3، حالا 
خبرهــا از ابطــال قراردادهــای فــروش یــا 
معرفی خریداران به سازمان مالیاتی برای 
اخذ »مالیــات بر درآمــد اتفاقی« حکایت 
دارد.  پیش فروش ۲6۹ خودروی مزدا3 

در حالی حاشــیه های بســیاری را بــه دنبال داشــته که برای 
این تعداد خــودرو، ۲۱۲ هزار متقاضی وجود داشــته اســت. 
 در ایــن بیــن محمــد شــریعتمداری، وزیــر صنعــت، معــدن 
و تجارت نیز در توئیتی به ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان ماموریــت دادتــا نحــوه پیش فــروش ایــن 

خــودرو را بررســی کند.وجــود حاشـــــیه 
 ســود ۱۰۰ میلیــون تومانــی در بــازار آزاد 
بر روی این خودرو سبب افزایش تقاضای 
متقاضیان شــده بود، ضمن اینکه اقدام 
شرکت خودروساز برای پیش فروش این 
تعداد اندک از خودروهای خود نیز جای 
بحث و چالش بســیار دارد. یک حســاب 
سرانگشتی نشان می دهد که این حاشیه 
سود در ظرف چندین ثانیه، ۲6 میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان 
سود بادآورده را بین عده ای تقسیم کرده است.حال خبرها 
حکایــت از تصمیمات جدیــد وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
بــر روی این پیش فــروش دارد. یــک مقام مســئول در دولت 
که نخواســت نامی از آن ذکر شــود، در گفت و گو بــا مهراظهار 

کرد: با نظر موافق وزیــر صنعت، معدن و تجارت،دو ســناریو 
برای مواجهــه با قــرارداد خریداران خــودروی مــزدا 3 در نظر 
گرفته شده است که بر اســاس آن، احتمال ابطال قراردادها 
وجــود دارد و ممکن اســت با دســتور محمد شــریعتمداری، 
این پیش فــروش ابطال شــود.وی افــزود: در صورتی که این 
معامله ابطال نشــود، اســامی خریــداران مزدا3 به ســازمان 
 امور مالیاتی اعلام خواهد شد تا در صورت فروش این خودرو 
در بازار، از افراد فروشــنده که آی پی ها و مشخصات، شماره 
تلفــن و کدهای ملی آنها نیز اســتخراج شــده اســت، از ســود 
حاصله ) که حدود ۱۰۰ میلیون تومان به دلیل اختلاف قیمت 
کارخانه و حاشــیه بازار اســت(، مالیات ســنگینی کسر شود.

به گفته این مقام مســئول در دولت، مالیــات این خریداران 
در ردیف مالیات بر درآمدهای اتفاقی قرار خواهد گرفت.

عضو هیئت رئیســه کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس گفت: پیش فروش ها باعث شده تا میزان 
تولید خودرو به میزان تقاضای موجود در بازار نباشد و در این 
میان نیز رانت های خارج از کارخانه و بعد از تولید ایجاد شده 

است.
عبــدالله رضیــان در گفت وگــو بــا خانــه ملــت، در خصــوص 
اختلاف قیمت خودرو از کارخانه تا بازار اظهار داشت: علت 
 اختلاف قیمت خودرو بین بــازار و کارخانه بالا بودن تقاضا 
در بازار است و تولید خودروسازی ها نیز به میزانی نیست که 

بتواند پاسخگوی تقاضای مشتریان باشد.
عضــو هیئت رئیســه کمیســیون صنایــع و معــادن مجلس 
 شــورای اســلامی بــا بیــان اینکــه ایــن امــکان وجــود دارد 

تا تقاضــای موجــود در بــازار خودروی کشــور کاذب باشــد، 
گفت: مردم برای جلوگیری از کاهش ارزش پولی که در اختیار 
دارند به دنبال تبدیل آن هستند و در شرایط فعلی خودرو را 

گزینه مناسبی می دانند.
نماینــده مــردم قائــم شــهر، ســوادکوه و جویبــار در مجلس 
شورای اســلامی با اشــاره به اینکه با بررســی در شرکت های 
کــه محصــول تولیــدی   خودروســازی متوجــه می شــویم 
 تــا یــک ســال و نیــم آینــده را بــه فــروش رســانده اند، ادامــه 
داد: پیــش فروش هــا باعــث شــده تــا میــزان تولیــد بــه 
 میزان تقاضــای موجــود در بــازار نباشــد و در این میــان نیز 
ج از کارخانــه و بعــد از تولیــد ایجــاد شــده  رانت هــای خــار

است.

رئیــس کمیتــه حمــل و نقــل کمیســیون عمــران 
مجلــس، از تصمیم دولــت مبنی بــر تخصیص ارز 
 دولتی بــرای تامین قطعات مــورد نیــاز کامیــون داران خبر 

داد.
شــادمهر کاظم زاده در گفــت وگو باخانــه ملت، با اشــاره به 
نشست اخیر کمیته حمل و نقل کمیسیون عمران مجلس 
برای بررسی مشکل کامیون داران گفت: در این جلسه برای 
تنظیم بازار لاســتیک مورد نیاز رانندگان تصمیماتی اتخاذ 
کرات انجام شده مقرر شد  شد.وی  با بیان اینکه طبق مذا
که توزیع لاستیک برای تنظیم بازار از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت صورت بگیرد، افزود: در این جلســه وزارت  
صمت معتقد به اخذ مجوز توزیع 6۰ هزار لاستیک از دولت 

بوده، اما سازمان حمل و نقل معتقد است که تنها حواله ۱3 
هزار لاستیک را دریافت کرده این در حالی است که رانندگان 
کید  به توزیع یک هزار حلقه لاستیک اذعان دارند.وی با تا
بر اینکه در حدود پنج میلیون لاســتیک در طول ســال نیاز 
اســت، تصریح کرد: در حــدود ۱.5 میلیــون آن تولید داخل 
بوده و 5۰۰ هزار لاســتیک مورد نیاز از طریق واردات رســمی 

نیاز ناوگان حمل و نقلی را مرتفع کرده است.
کنــون مابقی  کاظــم زاده بــا بیــان اینکه بــا کمــال تاســف تا
نیاز کشــور به لاســتیک از طریق قاچاق تامین شده است، 
گفت: با توجه به افزایش قیمت ارز دیگر واردات غیر رســمی 
لاســتیک صرفه اقتصادی ندارد ازاین ر و تعــداد آن کاهش 

یافته است.

کریل سوسوی امید در پلی ا
تولید  افزایش یافته و آرامش نسبی در کارخانه  برقرار است

 دو سناریوی وزارت صنعت برای خریداران مزدا
احتمال ابطال قراردادهای پیش فروش یا دریافت مالیات از سود فروش وجود دارد

تقاضا از تولید پیشی گرفت
 خودروسازان محصولات را تا یک سال و نیم آینده پیش فروش کرده اند

توزیع لاستیک برای تنظیم بازار
خ ارز منجر به کمبود لاستیک شد افزایش نر

کریل   همین چند وقت پیــش بود که کارگــران پلی ا
بــه نشـــــــانه اعتــراض بــه وضعیـــــــت بی ثبـــــــات 
کارخانــه تجمــع مــی کردنــد و زمزمه هــای اخــــراج 
و تعدیــل پرســــنل ایــن کارخانــه شــنیده می شــد. 
کــه  چندیـــــــن ســال  مشــکلات و دشــواری هایــی 
کارگـــــــران  کــه  کشیــــــد، تــا جایــی  پیاپــی طــول 
 کارخــــــانه از بــروز مشکـــــــلات خانــــوادگـــــــی خــود 
بــه دنبــال پرداخــت نشــدن یــا تاخیــر در پرداخــت 

حقوق سخن گفتند. 
کارخانــه ای کــه مــدت هــای زیــادی  چشــم انتظار 
عملیاتی شــدن وعــده و وعیدهای مســئولان  بود، 
در این مدت بــا وجود کمبود نقدینگی و مشــکلات 
بســیار، به صورت کــج دار و مریض بــه فعالیت خود 

ادامه داد. 
فعــالان کارخانــه در اظهــار نظرهای خود ســال 8۹ 
کریــل اعلام  را زمــان آغــاز مشــکلات کارخانــه پلــی ا
کردند تــا جایی کــه علیرضــا خرمــی، عضورشــورای 
کریل اعــلام کرد: »مشــکلات پلی  اســلامی کار پلــی ا
کریل همزمان با ورود تیم جدیدی شــامل هیئت  ا
مدیــره و مدیرعامــل به ایــن کارخانــه آغاز شــد و به 
تدریج وضعیت این شرکت به ســمت ورشکستگی 
 پیش رفت. پس از آن و همزمان با خــروج این افراد 
کریل کارخانه شاهد تغییر چندین و چندباره  از پلی ا
مدیرعامل بود و هیچ گونه تزریق نقدینگی از سوی 

سهامدار صورت نگرفت.«
 مشکلات نقدینگی از یک ســو و سوء استفاده های 
مدیریتی از سوی دیگر مشکلات کارخانه را افزایش 
داد تا جایی کــه خبرتعطیلی ایــن کارخانه صنعتی 
در اصفهان روی خروجی خبرگــزاری ها قرار گرفت. 
پس از خبر توقف تولید بزرگ ترین تولیدکننده الیاف 
کریل در ایران  نگرانی ها  پلی استر و تنها تولیدکننده ا

افزایش یافت. 
همزمــان بــا بیــکاری کارگـــــران کارخانـــــه و تبعــات 
اجتماعــی تعطیلــی ایــن کارخانــه، فعالیــت حدود 
4۰۰واحد کوچک و بزرگ نســاجی نیز که مواد اولیه 
کریل تامین مــی کردند، تحــت تاثیر  خود را از پلــی ا

قرار گرفت. 
در این شرایط مسئولان استانی قول پیگیری برای 
بهبــود وضعیــت کارخانــه را دادنــد. رفع مشــکلات 
کارخانــه در شــهریور ۹5 وعــده ای بــود که از ســوی 
کریل داده شــد   مســئولان اســتانی به کارگران پلی ا
و زمزمــه برگــزاری جلســات بــا مســئولان و بحــث و 
کریل شدت گرفت.  گفت و گو درباره مشکلات پلی ا
اما چندی نگذشــت که خبــر انحلال  چهار شــرکت 

کریل برســرزبان هــا افتاد و نــه تنها  زیــر مجموعه پلــی ا
گــره ای از مشــکلات کارخانــه باز نشــد بلکــه نارضایتی 
کارگـــــران قــــوت  پرســنل و بــه دنبــال آن اعتصـــــاب  
کریل   گرفــت، تا اینکــه تعدیل 83۰ نفــر از کارگران پلــی ا
به مدت ســه ماه بدون هیــچ گونه ضمانت نســبت به 
بازگشــت آنها پس از مــدت زمــان اعلام شــده  قطعیت 

کرد.  پیدا
مشکلات کارخانه تاجایی پیش رفت که مسئولان این 
واحدصنعتی از 6۰۰ میلیارد تومان زیان انباشته شرکت 
سخن گفتند.  این حجم از بدهی تردید سهامداران را 
نســبت به  ادامه فعالیت کارخانه افزایــش داد و زمزمه 
انحلال کارخانه برســرزبان ها افتاد، تا اینکه در اواسط 
اردیبهشــت ســال جــاری در مجمــع عمومــی شــرکت 
ح و انحــلال کارخانه  پیشــنهاد افزایــش ســرمایه مطــر

رد شد.
 باوجود گذشــت دومــاه از تصمیمات مجمــع عمومی 
و بــه واســطه تغییــر درهیئــت اجرایــی و  فعالیــت علی 

شــفیعی پور، مشــاور عالی اســتاندر اصفهان در هیئت 
کریل روزهای بهتری را  اجرایی این کارخانه حالا پلی ا

سپری می کند. 

     بهبود وضعیت کارخانه
کریــل بــه   عضــو شــورای اســلامی کار پلــی ا
گویــد: میــزان تولیــد  اصفهــان زیبــا مــی 
 کارخانه بــه  ســه هــزار و 8۰۰ تن رســیده که 
از ایــن میــان دو هــزار و 4۰۰ تــن الیــاف پلی 
اســتر، هزار و  3۰۰تن نــخ پلی اســتر و ۱۰۰ تن 
الیــاف تاپــس در کارخانــه تولید می شــود.
احمدرضا شفیع زاده اظهار می کند: بخش 
پلــی اســتر کارخانــه وارد مــدار تولید شــده  
 ولی به دلیــل کمبود مــواد اولیــه  خط یک 
کریلیک متوقف شده است،   و دو کارخانه ا
فقط حدود 5۰۰ تن مواد اولیه ذخیره شده 
کریلیــک  وبــرای راه انــدازی خــط تولیــد ا

نیازمند واردات مواداولیه هســتیم درکمال تاســف 
فرآیند تخصیــص ارز به تولیدکننده طولانی شــده و 

مواداولیه با تاخیر وارد کارخانه می شود. 
شفیع زاده تصریح می کند: بین یک یا دوماه آینده 
و در صورتی که مواداولیه برای راه اندازی خط تولید 
کریلیک تامین شود این بخش نیز وارد مدار تولید  ا

خواهد شد.
کریل اصفهان بیان   عضو شــورای اســلامی کار پلی ا
می کنــد: شــرایط کارخانــه به نســبت بهبــود یافته 
است، حدود 8۰ تا ۹۰ درصد حقوق ماهیانه پرسنل 
کریــل پرداخــت مــی شــود و بــا تغییراتــی کــه   پلــی ا
در هیئت اجرایی کارخانه ایجاد شده روند پیشروی 
 فعالیــت هــای کارخانــه ســریع تــر از گذشــته انجام 

می شود.
 این طور که شــفیع زاده می گوید مشــکل پرداخت 
بدهــی و بحث مالکیتــی کارخانه هنــوز حل و فصل 
نشــده اســت و شــرکت در اختیــار هیئــت اجرایــی 
مصــوب  هیئــت حمایــت از صنایــع وزارت صنعــت 

قراردارد.
کریــل عنوان   ایــن عضــو شــورای اســلامی کار پلــی ا
می کنــد: از عملکــرد هیئــت اجرایی قبلــی کارخانه 
نارضایتی هایی وجود داشت ولی با تغییرات ایجاد 
شده در هیئت اجرایی  امیدوار هستیم میزان تولید 

کارخانه افزایش پیدا کند. 
وی بیان می کند: حدود هــزار و 3۰۰ نفر در کارخانه 
کریــل و 3۰۰ نفــر در شــرکت دی ام تی وابســته  پلــی ا
کریل فعالیت می کنند، به جــز کارگرانی که  به پلی ا
خودشــان تمایلی به فعالیت در کارخانه نداشــتند 
ســایر پرســنل بــه ســر کار بازگشــتند، حقــوق ایــن 
 کارکنان نیز ماهیانه پرداخت می شــود، اما 
 نه بــه صــورت کامــــل  که امیــدوار هســتیم 
کریلیـــک بــه  بــا وارد شــدن خـــــط تولیــد ا
مــدار تولیــد و بــا حفــظ ظرفیــت تولیــد پلی 
 اســتر مابقـــی حقــوق پرســنل نیــز پرداخت 

شود. 
کریـــــل  کار پلــی ا عضــو شــورای اســـــلامی 
خاطرنشــان می کند: یکی از مشکلات این 
گرچه   کارخانــه تامیــن آب موردنیــاز اســت ا
در کوتاه مدت با اصــلاح روش ها 3۰ درصد 
یافتــه  کاهــش  کارخانــه  در  آب   مصــرف 
و بــه دنیــال فرهنــگ ســازی بیشــتر بــرای 
کاهش مصرف آب هستیم ولی دربلندمدت 
 کمبــــود آب مشــکلاتی را ایجــــــاد خواهـــــد 

کرد.

آرامـش نسـبی در پلـی اکریـل برقـرار شـــده اسـت. فعـالان و پرسـنل امیدوارتر از گذشـــته 

مینا
ایزدی

هستند و کارها سریع تر پیش می رود. 
تولیـد در کارخانـه افزایـش پیـدا کرده و در صورت فعال شـدن خط یـک و دو تولید اکریلیک 

حقـوق کارگـران نیز تمـام و کمال پرداخت می شـود. 
در شـرایط کنونـی کمبـود مواداولیـه منجـر بـه توقف خـط تولیـد اکریلیک شـده و 80 درصد 
 حقـوق کارگـران پرداخـت مـی شـود ولـی برخـی فعـالان کارخانـه از تامیـن مـواد اولیـه ظـرف 
یکـی دو مـاه آینـده و راه انـدازی خـط یک و دو تولیـد اکریلیک خبر مـی دهند که با راه انـدازی خط تولید، 

حقـوق کارگـران نیز به صـورت کامل پرداخت خواهد شـد. 

  با تغییراتی که 
در هیئت 
اجرایی 
کارخانه 

ایجاد شده 
روند پیشروی 
فعالیت های 

کارخانه 
سریع تر  شد



 حمل و نقل اصفهان
نیازمند نوسازی است 

ترافیک شــهری موضوعی است که 

محمود 
فروزبخش

دیگر همه به اهمیــت آن واقف اند و 
کمتر کسی است که نسبت به آینده 
آن در شــهر اصفهان نگرانی نداشته 

باشد.
البته نگرانی ها به تنهایی مشکلی را  

حل نمی کند و ما در هر قدم به تهران شدن نزدیک 
می شــویم. تصور کنیم شــهری که قرار بــود در حوزه 
گردشگری و زیبایی  سرآمد شهرها باشد، مردمانش 
سراســر روزهــا و شــب هــا گرفتــار اژدهــای هفت ســر 

ترافیک باشند. 
امــا  در ایــن شمــــــاره از صفحــه اصفهــان آینــده بــه 
کــه  موضــوع حمــل و نقــل اشــاره دارد. موضوعــی 
تنها محدود به ترافیک نیســت و حوزه های وســیع 
تــری را شــامل مــی شــود. بــرای مثــال مــا در حــوزه 
کمبودهایــی  حمــل و نقــل هوایــی امــروز دچــار 
هســتیم و در برنامه ریزی های آینده اصفهان حتما 
 توســعه فرودگاهــی اصفهان بایــد در دســتور کار قرار

 بگیرد. 
نمــی تــوان از یــک شــهر توقــع پیشــرفت در حــوزه 
جهانگردی و جذب توریســت داشــت، امــا راه های 
ورودی به آن شــهر، مختــل باشــد و در آن کمبودها 
عیان باشــد. فرودگاه شهید بهشــتی اصفهان قطعا 

پاسخگوی نیازهای آینده ما نیست.
 بــرای اثبــات ایــن مدعــا همیــن بــس کــه بــه حجم 
کنســل شــدن پروازهــا دقــت کنیــم. در فصل ســرما 
هنگامــی که شــما در نقــاط مختلــف اصفهــان مه و 
ج می شــوید و به  غبار نمی بینید هر چه از شــهر خار
فــرودگاه نزدیــک می شــوید، متوجــه مــی شــوید که 
مه و غبار بیشتر می شــود، تا جایی که شما در میانه 
ج مراقبت در  مه ها گم می شــوید و طبیعی اســت بر
چنین شــرایطی به هیچ هواپمایی اجازه نشســت و 

برخاست ندهد. 
این وضعیت حمــل و نقل مــا در عرصه بیــن المللی 
اســت. در زمینه ریلــی اما اصفهــان به طــور ذاتی در 
وضعیــت خوبــی قــرار گرفتــه اســت و در مســیر رفت 
و آمدهاســت، هــر چنــد کــه ایــن شــبکه سراســری 
کشوری باید کامل شود تا دسترسی به نقاط مختلف 
فراهم شود. از طرف دیگر ریل ها از یک سو و ناوگان 
مســافرتی از ســوی دیگر نیازمند نوســازی هستند و 

فرسودگی در آنها مشهود است. 
چنانچه ایــن مهم صــورت بگیرد و جریان نوســازی 
شــدت بگیرد، ما شاهد آن هســتیم که حمل و نقل 
توسط خودروهای بنزینی و دیزلی کاهش می یابد و 
این امر خود به اقتصاد کلان کشور کمک می رساند 
و ســبب ذخیــره ســازی ثــروت هــای فســیلی بــرای 

نسل های آینده می شود.  

 بار دیگر به دوچرخه
 برمی گردیم

در ســال های گذشته، ســهم حمل و نقل 
شــخصی در اصفهــان رونــدی صعــودی 
داشته است. در سال 1395 این سهم به عدد قابل 
توجه 50درصد رسید و برخی آمارها از عدد 60درصد 

در حال حاضر حکایت می  کنند. 
در طرف دیگر، میزان استفاده از وسایل حمل و نقل 
همگانــی رونــد کاهشــی داشــته و در حــال حاضر به 
حدود 30درصد رسیده است. در زمینه حمل و نقل 

غیرموتوری نیز، روند، کاهشی بوده  است. 
اصفهــان در دهــه 1360 شــهر دوچرخه ســواران 
شناخته می شد. درصد استفاده از دوچرخه در آن 
ســال ها نزدیک 16درصد بوده  و دوچرخه  در قالب  
یک وســیله نقلیه سفر، رســما جایگاه مهمی را از آن 

خود کرده بود.
 در دهــه 1370 تقریبــا 8 درصــد از ســفرهای روزانــه 
کنین شهر اصفهان با دوچرخه انجام شده است  سا
و سهم سفر با دوچرخه در سال های اخیر  به حدود 

4 درصد رسیده است.
 قطعــا دلایــل فرهنگــی در ایــن تغییــرات بــی تاثیــر 
نیســتند کــه خــود، نیازمنــد بحــث مفصلی اســت. 
اصفهــان شــهری تخــت و بــدون سراشــیبی هــای 
آن چنانی اســت که بــرای دوچرخــه ســواری اصالتا 

مناسب است.
 از طرفی دیگر دوچرخه سواری ضامن سلامت آینده 

مردمان شهر نیز هست.
تجربـــــــه جالــب شهرهـــــــای اروپایــی در زمینـــــــه 
دوچرخه  ســواری مــی  توانــد بــرای شــهر اصفهــان 
الهام  بخــش باشــد. در این شــهرها در دهــه 1950 تا 
گیر شدن اتومبیل ها باعث  1970 میلادی، ظهور و فرا
کاهش سهم سفر دوچرخه از سفرهای درون شهری 
شــد، ولی با ایجاد تغییر جدی در نگرش  های مردم 
و به دنبــال آن، رویکردهای مثبت سیاســت گذاران 
حمل و نقــل، روند سیاســت  ها بــا اولویــت دهی به 
گونه  های حمل و نقل همگانــی و غیرموتوری تغییر 
یافــت؛ بــه نحــوی کــه ســهم ســفر دوچرخــه از دهه 
1980 ســیری صعــودی بــه خــود گرفــت و همچنان 

نیز ادامه دارد.
کمتریــن میــزان  کنــون،  شــهرهای اروپایــی، از   ا
آلودگــی و بالاتریــن شــاخص پایــداری حمــل و نقل 

برخوردارند.
بدون شک دوچرخه در کنار سیاست افزایش حمل 
و نقل عمومی مهــم ترین راهکار کاهــش ترافیک در 

آینده کلان شهر اصفهان است.  

 تئوری بازی ها 
و آینده ترافیک شهری

اســتفاده از تئــوری بــازی هــا در زمینه 

محمد تقی 
عدیلی 

حمل و نقل البته در ســطح پژوهشــی 
جایــگاه ویــژه ای یافتــه اســت.در این 
نوشتار چند نمونه از تاثیر این تئوری را 

به صورت علمی بررسی می کنیم.

          تعیین تعرفه های پویا برای تردد در شاهراه  های 
اصلی شهری

یک مسئله بسیار اثرگذار در توزیع پویا و هدفمند ترافیک 
در سطح یک کلانشهر، استفاده از مکانیزم های تعرفه ای 
پویا بــرای برخــی مســیرهای پر تــردد اســت. الزامــا این 
تعرفه ها ریالی نخواهند بــود و به مفهــوم مکانیزم های 
تشویقی بازخواهند گشت. به عبارتی عدم تردد   در برخی 
مســیرهای حیاتی در بعضی زمان ها می تواند منجر به 
کســب برخی امتیازهای شــهری شود.بســته به میزان 
حیاتی بودن برخی مسیرها می توان از تعرفه های ریالی  
یا جریمه ای استفاده کرد. در بسیاری از کلان شهرهای 
مدرن امروزه برای تمامی بزرگراه ها از تعرفه های متفاوت 
وابسته به استراتژی های تئوری بازی استفاده می شود. 
این تعرفه ها در ســاعات مختلف شــبانه روز و بر اساس 
میزان ازدحام و ترافیک جاری متفاوت است. در چنین 
شــرایطی مســافران و راننــدگان وابســته به تعرفــه های 
لحظه ای مسیر خودرا انتخاب می کنند. مدلسازی این 
مسئله بااستفاده از تئوری بازی به خوبی میسر است و 
خروجی مدل تعیین تعرفه بزرگراه های مهم در ساعات 

مختلف براساس میزان ترافیک خواهد بود.

      مدلسازی شبکه ترافیک شهری مبتنی بر تئوری 
بازی و ارائه بهترین تصمیم انتخاب مســیر هر راننده 

در شبکه ترافیکی
یکــی از چالــش هــای اصلــی شــبکه هــای حمــل و نقل 
شهری، هدایت وســایل نقلیه برای رســیدن به مقصد 
کم،  تحت وضعیت پویای ترافیک با هدف اجتناب از ترا
کاهش زمان های سفر و استفاده موثرتر از ظرفیت های 
موجود شــبکه حمل ونقل شــهری اســت. دراین راستا 
اســتفاده از سیســتم پویــای هدایــت مســیر رویکــردی 
موثر خواهد بود. این سیستم از جمله حوزه های مهم 
فعالیت سیستم های هوشمند حمل ونقل)ITS( است. 
هسته اصلی سیستم پویای هدایت مسیر، محاسبات 
کوتاه ترین مســیر بر اســاس شــرایط جاری )اطلاعات در 

زمان واقعی( ترافیکی است. 
بــه منظــور جمــع آوری اطلاعــات زمــان واقعی، شــبکه 
خیابان هــای بســیاری از 
شهرها به حسگرهایی نظیر 
حلقــه هــای مغناطیســی 
مجهز شــده اند،  امــا از این 
داده هــای زمــان واقعی به 
شکل موثری استفاده نمی 
شــود. از این رو، با توجه به 
ضرورت هــای بیان شــده، 
توسعه استراتژی های موثر 
مسیریابی به منظور هدایت 
مسیر وســایل نقلیه تحت 
وضعیــت پویــای محیــط  
توسط مدلسازی مبتنی بر 
تئوری بازی بسیار راهگشا 
خواهد بود. مثــال هایی از 
به کارگیــری ایــن روش هارا 

می توان در آلمان، کره جنوبی و چین مشاهده کرد.

   قیمت گذاری پویا برای سرویس دهی شرکت های 
ناوگان شهری

مســئله ای که عموما مغفول مانده اســت ثابــت بودن 
قیمت ســفرهای طولانی و کوتاه توســط نــاوگان حمل 
و نقل شــهری اســت. در اینجا دومســئله مطرح است: 
یکی عدم ثابت بودن تعرفه برای سفرهای کوتاه و بلند 
و دیگری نیاز به تغییر پویای تعرفه برای جذب مسافران 
در ساعات خاص.  از آنجا که مسئله رقابت مطرح است 
مجــددا از قابلیت های تئــوری بــازی در تعیین بهترین 

استراتژی قیمت گذاری می توان بهره برد.

   طراحــی مکانیزم بــرای ایجــاد و بهره گیــری موثر از 
شبکه ارتباطی بین خودرویی

ارتباطــات خودرویــی درسیســتم های حمــل و نقــل 
هوشمند کارآیی بسیار بالایی دارند. این نوع شبکه ها 
گاهــی و اطــلاع رســانی ســریع نســبت به  دارای مزیــت آ
اطلاعات و رویدادهای پیش رو مانند ترافیک ســنگین 
لحظه ای، تصادفات، تعرفه های لحظــه ای جاده ها و 
وضعیت آب و هوایی هســتند؛ به این ترتیب تصادفات 
کاهش می یابد. علاوه بــر این، انتخاب مســیرهایی که 
ترافیک کمتری دارند، سرعت سفر را بهبود داده و آلودگی 
هوا را کاهش می دهد. در این روش، جنبه های رقابتی 
فراوانی برای تشویق مسافران به برقراری ارتباط بایکدیگر 
وجود دارد که مدلسازی و تحلیل و طراحی استراتژی آن 

توسط تئوری بازی به خوبی صورت می گیرد.
 بررســی تجــارب جهانــی توســعه حمــل و نقــل عمومی 
نشــان می دهد کلانشــهرهای مختلف از تقلید محض 
برای توســعه حمــل و نقل عمومــی اجتنــاب می ورزند. 
آنها ابتدا ظرفیت ها و پتانسیل های داخلی خود را مورد 
سنجش و ارزیابی قرار می دهند، به بهبود ساختارهای 
فرهنگی شهروندان می پردازند و با توجه به متغیرهایی 
چون موقعیت جغرافیایی، عوامل انســانی، تجهیزات 
الکترونیکی، نیازهای شهری و ... سیستم های متنوعی 
را طراحی می کنند. از ســویی آنها توســعه یــک بعدی را 
راهگشا نمی دانند. در کنار توســعه شبکه ریلی، باید به 
 نوسازی و ساماندهی سیستم اتوبوس ها نیز پرداخت، 
در ادامــه، پیــاده راه هــا و مســیرهای دوچرخه ســواری 
ایمن و مطمئن به تکمیل ســاختار یاری می رساند. در 
کنار همه این زیرســاخت ها،  توجه به مسائل فرهنگی 
از طریــق آمــوزش نیز نقشــی مهــم دارد.  بــدون طراحی 
زیرساخت های لازم برای ترغیب شهروندان به استفاده 
از وســایل حمــل و نقــل عمومــی، این پــروژه موثــر واقع 
نخواهــد شــد و بهبود شــرایط فرهنگــی بــدون توجه به 

زیرساخت ها و تهیه مقدمات لازم اثرگذار نخواهد بود.

11 سال چهاردهم، شماره 3262 اصفهان آینده
 شنبه

13  مرداد  1397

دیدگاه                  برتر

بهره بــرداری بهینــه و علمــی از زیرســاخت ها و 
امکانــات موجــود در هــر شــهر منجــر بــه  بهبــود 
رضایت منــدی عمومــی از فضــای ترافیکــی و حمــل و نقل 
شــهری می شــود. به عبارتی افزایــش کمی تجهیــزات تنها 
راهــکار بهبود وضعیــت حمل و نقــل در یک شــهر نخواهد 
بود. چه بسا استفاده نادرست از تجهیزات فراوان منجر به 

ازدحام بیشتر و نارضایتی عمومی بیشتر شود. 
در بســیاری از کشــورهای توســعه یافتــه و کلان شــهرهای 
مدرن از دو عنصر برای استفاده بهینه از تمام قابلیت های 
زیرساخت های شهری اســتفاده شده اســت که یکی ابزار 
ریاضیاتــی تئوری بــازی و دیگــری تکنولوژی های بیســیم 
نویــن از جملــه اینترنت اشــیا و شــبکه هــای بین وســایل 

نقلیه است. 

در بسیاری از تصمیم گیری های ترافیکی 
شــهری از آنجــا کــه ماهیت موضــوع یک 
فضــای رقابتی عمومی اســت، پتانســیل 
اســتفاده از تئــوری بــازی وجــود دارد. 
بــه طورکلــی اســتفاده از تئــوری بــازی در 
موضوعــات کلان زیــر در رابطه بــا حمل و 
نقل شــهری بســیار هیجان انگیز و مفید 

خواهد بود.

          قیمت گذاری استراتژیک حامل های انرژی
یکی از  شــاخصه های اثرگذار در کاهش یا افزایش ترافیک 
شهری همواره قیمت حامل های انرژی بوده است. تعیین 
هدفمند و استراتژیک قیمت سوخت همواره در کشورهای 

توسعه یافته بر اساس الگوریتم ها و اصول 
تئوری بازی صورت می پذیرد.

 تعیین مناســب قیمت آن هــم به صورت 
پویــا می توانــد منجــر بــه تمایل مــردم به 
اســتفاده از نــاوگان حمــل  ونقل شــهری 

شود. 
این تمایل الزاما بر اساس افزایش قیمت 
نخواهد بــود. بلکه تعبیه مکانیزم های تشــویقی می تواند 
مردم را به استفاده نکردن از وسایل شخصی تشویق کند. 
مســئله مهم این است که تعیین اســتراتژیک قیمت الزاما 

به معنای افزایش قیمت نیست. 
طراحی مکانیزم در تئــوری بازی، قادر به تعیین شــرایطی 
است که در آن مدیران کلان شهری به خواسته های خود 

رسیده و از طرف دیگر، حقوق مردم نیز رعایت شود.
  اثر دیگری که تعیین اســتراتژیک قیمت سوخت می تواند 
در حمــل و نقــل و ترافیک شــهری داشــته باشــد، مســئله 
باربری ها و شرکت های حمل بار اســت. تصور کنید با یک 
اســتراتژی مناســب بتوان مــردم را متمایل به اســتفاده از 

زیرساخت ریلی برای انتقال بار کرد.
کاهــش چشــمگیر هزینه هــای   ایــن موضــوع عــلاوه بــر 
دولتی بــرای بازســازی خرابی های جــاده ای، تــردد بار به 
ســمت باربری هــای درون شــهری را به تردد بار به ســمت 
ایستگاه های راه آهن بیرون شهری سوق داده و به حمل و 

نقل هدفمند منجر می شود.
 اثر دیگر این مسئله کاهش چشمگیر  ترافیک بین شهری 

و کاهش تصادفات سنگین خواهد بود.   

نسخه                               اول

آرام سازی ترافیک، اولویت آینده اصفهان 
دکتر محمد تمنایی : آینده حمل و نقل عمومی اصفهان امیدبخش است

بهره مندی بهینه از زیرساخت های ترافیکی 
قیمت سوخت را تئوری بازی ها مشخص می کند

غیر از مباحث ترافیک شهری، چه مباحث دیگری 
ح است؟ در حوزه مهندسی حمل و نقل مطر

حمل و نقل، مجموعه وســیعی اســت  شــامل حمــل و نقل 
بار و مســافر درون  شهری و برون  شــهری و بین المللی که در 
پنج حوزه جاده ای، ریلی، هوایی، دریایی و خط لوله گسترش 
زیادی یافته اســت. بخش حمل و نقل حــدود 10درصد کل 

تولید  ناخالص داخلی کشور ما را تشکیل می دهد. 
موقعیت ژئــو اســتراتژیک ایــران، فرصــت  های اســتثنایی و 
بی نظیری را در حوزه حمــل و نقل بین المللی ترانزیت کالا و 
گردشگری برای کشــور ما فراهم کرده که در صورت استفاده 
بهینه از این ظرفیت عظیم  که فقط نیازمند عزم و اراده ملت 
و دولت اســت،  درآمدهای سرشــاری به اقتصــاد ملی تزریق 

خواهد شد. 
موضوع گفت وگو، به طور مشخص آینده حمل و 
گی های  نقل در شــهر اصفهان است. به نظر شــما ویژ
اصلی سیســتم حمل و نقــل مطلوب برای آینده شــهر 

اصفهان چیست؟
در ســال هــای گذشــته، مفهومــی تحــت عنــوان »حمــل و 
نقل پایدار شــهری« ارائه شــده که به معنای مجموعه ای از 
فعالیت هــای حمل و نقل اســت که مشــکلات و هزینــه ها را 
گــذار نمی کند، بلکه مدیریت شــهری  به نســل های آینده وا
و شــهروندان فعلی را ملزم مــی کند  به پرداخــت هزینه های 
زیست محیطی، اقتصادی و اجتماعی تحمیل شده توسط 

حمل و نقل. 
در واقع، سیستم حمل و نقل پایدار برای یک شهر، سیستمی 
با ســه شــاخصه حفظ محیط زیســت، برخورداری از توجیه 

اقتصادی و فراهم آوری رفاه و عدالت اجتماعی است.
گــی هــای خــاص فرهنگــی و   شــهر اصفهــان بــه دلیــل ویژ
گردشــگری، در ایــن زمینــه نیازمنــد توجــه مضاعف اســت. 
اصفهان، شــهری با هویت و بافت فرهنگی، هنری، تاریخی 
و توریســتی اســت که حفظ این هویت بایــد  در قالب  هدفی 
 بلندمــدت و اســتراتژیک، در همــه برنامــه ریــزی های شــهر 

از جمله در حوزه حمل و نقل مدنظر قرار گیرد. 
شــش ویژگی برای سیســتم حمــل و نقل شــهر اصفهــان در 
افق 1404 ذکر شــده اســت: حمل و نقل روان، ایمن، ســالم، 
هوشــمند، بهره ور و یکپارچه. اهــداف مختلفــی را می توان 
برای سیستم مطلوب حمل و نقل آینده اصفهان لحاظ کرد، 
ولی شــاید بتوان گفت یکی از بهترین اهداف، کاهش سهم  
حمل ونقل شــخصی )به ویژه سفرهای تک  سرنشــین( و به 
دنبال آن، افزایش ســهم گونــه  های حمل ونقــل همگانی و 

غیرموتوری از سفرهای درون  شهری اصفهان است. 
به نظر شما راهکار ارتقای فرهنگ ترافیکی مردم 
اصفهان در جهــت کاهش اســتفاده از وســایل نقلیه 
شخصی و افزایش اســتفاده از وســایل نقلیه همگانی 

چیست؟

گر منظور از »فرهنگ ترافیکی« رفتار ترافیکی مردم و میزان  ا
توجه و احترام آنها به قوانین است، آمارها نشان دهنده بهبود 
تدریجی این رفتارهاست و این بهبود هم بیانگر تاثیرات مثبت 
برنامه ریزی  های آموزشی نهادهای مردمی و مدیریت شهری 
در جهت ارتقــای فرهنگ ترافیکی اســت. اما دلیــل افزایش 
سهم وسایل نقلیه شخصی، کمی متفاوت از فرهنگ است. 
در اینکه برخی تغییر نگرش های فرهنگی، مثل سبک زندگی 
و روحیــه فردگرایی، در اقشــاری از مــردم تقویت شــده و این 
تغییر نگرش ها تاثیراتی در انتخاب وســیله ســفر شهروندان 
داشته، شکی نیست. با این حال، این سخن که دلیل اصلی 
افزایش سهم خودروهای شخصی و کاهش سهم خودروهای 
همگانی، فرهنگی است، سخن دقیقی نیست. این حرف، 
ک کردن صورت مســئله و پوششــی بــرای برخی  در واقــع، پا

سیاست گذاری  های غلط است. 
لطفا بیشتر توضیح دهید. 

 ،)Game Theory( یکی از انواع بــازی  ها در علم نظریــه بــازی
بازی  های پویا یا اســتکلبرگ یا چندســطحی هستند که به 
بازی  هــای رهبر-پیرو هم شــناخته مــی  شــوند. در این نوع 
بازی، رفتار پیروها )در سطح پایین( برای تعیین متغیرهای 
تصمیــم خــود، به صــورت تابعــی از متغیرهــای تصمیــم و 
سیاســت های اتخــاذ شــده  رهبــران )در ســطح بــالا( مــدل 
 می شوند. رفتارهای شهروندان در حوزه حمل و نقل را باید
 در چارچوب بازی هــای پویا ارزیابی کنیم. رابطه مســتقیم 
تبعی بین ایــن رفتارها و سیاســت  های کلان ملی و شــهری 
وجود دارد. در شرایطی که برآیند همه سیاست ها بر تسهیل 
کید دارنــد، طبیعی  گونــه  حمل و نقل شــخصی تشــویق و تا
اســت که رفتار مردم گرایش به این گونه باشــد، سهم حمل 
و نقل شخصی به 60درصد  برسد و سهم مجموع گونه های 
حمل و نقــل همگانــی روی هــم رفتــه بــه 30درصــد؛ و البته 
قانون هــای تجویــزی دولــت روی کاغــذ دســتور مــی  دهند 
75درصد  سفرها باید با حمل و نقل عمومی انجام شود! در 
سطح بالا، سیاســت گذاری کلان کشــور در زمینه تخصیص 
یارانه کلان سوخت، مشــوق اســتفاده از خودروی شخصی 
اســت. هرکس خودروی شخصی نداشته باشــد یا استفاده 
نکند، خــود را  از این یارانــه رایگان محروم کــرده! جای تامل 
دارد که دولت برای یارانه سوخت حمل و نقل باری و مسافری 
کشور، ســالیانه مبلغ هنگفتی حدود 80 هزار میلیارد تومان 
پرداخت می  کند، یارانه  ای که باید صرف زیرســاخت های 
گان  حمل و نقل کشــور در حوزه های ریل و جــاده و مترو و نا
حمل و نقل همگانی شود.  از طرفی، علاوه بر هزینه پایین بهره 
برداری از خودروی شخصی، هزینه زمانی و دسترسی گزینه 
کثر  زوج مبدأ-مقصدها  رقیب یعنی حمل و نقل همگانی، در ا
غیرقابل رقابت با حمل و نقل شــخصی است. یک سیستم 
مطلوب حمل و نقل همگانی باید از مطلوبیت  های کافی در 
زمینه کمیت، دسترسی، سهولت استفاده، قابلیت اطمینان 

و هزینه برخوردار باشد. یکپارچگی مکانی و یکپارچگی زمانی 
در حمل و نقل همگانی مقوله های  بســیار مهمی هستند. 
سامانه حمل و نقل همگانی اصفهان تا چه میزان در ایجاد 
یکپارچگی بین شیوه  های مختلف برای پاسخگویی به نیاز 
مــردم در تمــام ایام ســال موفــق بوده اســت؟ اینها ســوالات 
مهمی هستند که جواب هیچ یک از آنها در سطح پایین بازی 
و مسائل فرهنگی نیست، بلکه در سطح بالا و سیاست گذاری 

باید آنها را دنبال کرد.
چشم انداز حمل و نقل همگانی در اصفهان باید 

به چه سمتی باشد؟
حمل و نقل انبوه )مترو(  برای شــهرهای بالای یک میلیون 
نفر، به عنوان گونه  ای مناسب تجویز می شود؛ با این حال، 
هزینــه هــای بــالای احــداث متــرو در کنــار محدودیت های 
شدید بودجه  ای و نیازهای شهر دومیلیون نفری اصفهان، 
پیگیری اجرای گزینه  های جایگزین مترو را اجتناب ناپذیر 

کرده است. 
 توســعه ســامانه اتوبــوس تنــدرو یکــی از بهتریــن گزینــه  هــا 
برای حمــل و نقــل همگانــی شــهر  اصفهــان اســت.  11 خط 
BRT  پیشــنهادی در مطالعــات جامــع حمــل و نقــل 
شــهر اصفهــان کــه توســط دانشــگاه صنعتــی اصفهــان در 
ســال های 1392 تا 1395 انجام شد،  باید  به سرعت ساخته 
 شــوند تــا بتواننــد بــا پوشــش تعــداد قابــل توجهــی از زوج 
مبدأ-مقصدها،  توجیه پذیــری خود را اثبات کننــد، در  غیر 
این صورت و با طولانی شدن فرآیند احداث خطوط، امکان 
کثری سفرها  میسر نمی  شــود و BRT  به دلیل  پوشش حدا
محدودیت هایــی که برای عرضــه حمل و نقل ایجــاد کرده،  
ولی در عوض آن، کارکرد لازم را نداشته، خود بخود از گردونه 
 خارج می  شود. قرار بر  این است که 11 خط بی آرتی   اصفهان 

در طی پنج سال به طور کامل ساخته شوند. 
جالب است بدانید در مطالعات جامع مذکور، 155 شهر دنیا 
مورد بررســی قرار گرفتنــد و از بین آنها 10 شــهر بــا ویژگی های 
مشابه اصفهان انتخاب شــدند و سیاســت های موفق این 
شهرها در حوزه حمل و نقل مورد بررسی دقیق قرار گرفتند. 
نتایج، حکایت از توجه ویژه این شهرها به استفاده از خطوط 
اتوبوس تندرو )بی آر تی ( به عنوان زیر ساخت اصلی حمل و 

نقل شهر  داشت. 
شــهری  مدیریـــــــت  سیاســت گذاری  تاثیــر 

بر آینده حمل ونقل اصفهان چیست؟
سوال کلیدی و مهم این است که وظیفه مدیریت 
شــهری در حوزه حمل ونقل چیســت؟ تســهیل 
انجام ســفرهای شهروندان، یا تســهیل استفاده 
شهروندان از خودروی شخصی؟ دسترسی سفر، 
یا دسترســی خــودروی شــخصی؟! گاهــی برخی 
مدیران، این دو را مترادف با هم می بینند و این، 

خود، خشت اول دیوار کج است.
 پاســخ بــه ایــن پرســش  مــی توانــد بــه دو رویکرد 
متفاوت در سیاست گذاری حمل و نقل شهر منجر 
کم بر مدیریت  شــود. در برهه ای از زمان، تفکر حا
شــهری اصفهان، مبتنی بــر گزینه دوم )تســهیل 
اســتفاده شــهروندان از خودروی شــخصی( بود. 
خروجی این گزینــه، اولویت دهی بــه راهکارهای 
ســخت افــزاری در برابــر راهکارهــای نــرم افــزاری 
است. در آن مقطع، مطابق آمار، سهم پروژه  های 
مربوط به بهبود عبــور و مــرور خودروهــا از بودجه 

بخش حمل و نقــل 68.8درصد  بود، درحالی که ســهم 
پروژه های حمل و نقل همگانی 14.3 و پروژه های حمل 
و نقل غیرموتــوری 4.9درصد بــود! راهکارهای پرهزینه 
سخت افزاری )مانند احداث تقاطع های غیرهمسطح 
گرچه سطح سرویس  و زیرگذرها و روگذرهای طولانی(، ا
تسهیلات را به طور مقطعی بهبود می  دهند، ولی چون 
تقاضای تشــویقی بالایی به مــرور زمان تولیــد می  کنند 
و افزایــش ســرعت و کاهــش ایمنی را ســبب می  شــوند، 
بهترین راهکارها نیستند و لزوما سیستم را به سمت نقطه 

تعادل مطلوب نمی  برند. 
آمار ارائه شــده در مطالعات جامع حمل و نقل اصفهان 
نشــان دهنــده آن اســت کــه آمــار کشــته هــای ناشــی از 
تصادفات در دهه اخیر اصفهان صعودی بوده و کشته ها 
در طول 10 ســال تقریبا ســه برابر شــده اســت که توسعه 
بزرگراه ها و افزایش ســرعت خودروهــا در اصفهان از علل 

این افزایش ذکر شده  اند. 
 سیاست های آتی حمل و نقل در اصفهان باید به سمت 
توسعه حمل و نقل همگانی محور، آرام سازی ترافیک و 

حمل و نقل غیرموتوری سوق یابد. 
در زمینـــــــه حمــل و نقـــــــل غیرموتـــــــوری چه 

سیاست هایی می توانند پیگیری شوند؟
توســعه حمل و نقل غیرموتوری شامل توسعه امکانات 
پیــاده روی و پیــاده راه هــا و نیــز ایجــاد شــبکه دوچرخه 
شامل خطوط ویژه عبور دوچرخه و ایستگاه های اجاره 
کی است. در ســال های اخیر، شهرداری  دوچرخه اشترا
اصفهان، توجــه خوبی به ایــن مقوله داشــته و زحمات 

زیادی کشیده شده است.
 با این حال، گونــه های جدید و متنوعــی از حمل و نقل 
غیرموتوری در ســال های اخیر در کشــورهای دنیــا رواج 
یافته اند که می توانند در اصفهان نیز  اســتفاده شــوند. 
برای مثال، استفاده از انواع سه چرخه های رکابی، برقی 
و هیبریدی با طرح  های خیلی زیبا و شیک در کشورهای 

اروپایی و آسیایی  به تازگی رواج یافته است. 
ایــن گونــه نســبتا جدیــد حمــل و نقلــی مــی  توانــد در 
اصفهان هم مورد استفاده قرار گیرد و احتمالا جذابیت 
و مطلوبیــت بالایی بــرای ســفرهای کوتاه شــهروندان و 

همچنین گردشگران در اصفهان خواهد داشت. 
کنــون، اولیــن نمونــه ســه چرخــه هیبریــدی ایرانــی در  ا
پژوهشــکده حمــل و نقــل دانشــگاه صنعتــی اصفهــان 
و با همــکاری دانشــکده  های مهندســی حمــل و نقل، 
مهندســی مکانیک و مهندســی بــرق دانشــگاه در حال 
ســاخت پایلــوت اســت و ان شــاءالله بــه زودی بــه تولید 

انبوه  می  رسد. 
 این ســه چرخه خوش فرم، امکان پوشــش سفرهای تا

 20 کیلومتــر را  دارد و نســبت بــه دوچرخــه معمولــی، از 
قابلیت  های بیشــتری همچون سیســتم رکاب پایی در 
ترکیب با موتــور برقی، امــکان حمل و نقل بــار، حفاظت 
در برابــر بــارش بــاران و تابــش آفتــاب، ایمنی مناســب و 
حفظ تعادل برخوردار است و در صورت حمایت دولت و 
شهرداری  ها می  تواند  در قالب  یکی از راهکارهای حمل 
و نقل غیرموتوری، آتیه مناســبی در شــهرهای مختلف 

ایران داشته باشد.  
در مجمــوع، بــه نظر شــما آینــده حمــل ونقل 

شهر اصفهان چگونه خواهد بود؟
گر  آینده اصفهان در این حوزه، امیدبخش و زیباســت، ا
سیاســت گذاری کلان کشــوری و تصمیمــات مدیریــت 
شــهری مبتنی بــر راهکارهــای صحیــح همراه بــا تقویت 
ســرمایه اجتماعــی و روحیه مشــارکت و همــکاری مردم 
در رفــع معضــلات باشــد. توجه به توســعه حمــل و نقل 
غیر موتوری، توسعه پیاده راه ها، تحدید عرضه معابر به 
نفع حمل و نقل همگانی، تکمیل هرچه سریع تر 11 خط 
پیشنهادی بی آرتی همراه با یکپارچه سازی 
زمانی و مکانی با خطوط تغذیه کننده شان، 
ک همچون  توســعه خودروهای هیبریــد و پا
موتورسیکلت برقی و سه چرخه ی هیبریدی، 
 ،HOV ایجــاد خطــوط ویــژه چندسرنشــین
ایجاد بستر حمایت از شرکت های خصوصی 
همســواری )کارپولینــگ(، توجــه ویــژه بــه 
دورکاری و روش هــای نویــن کاهــش تقاضا و 
ایجــاد یکپارچگــی بیــن شــیوه های مختلف 
حمل ونقــل، سیاســت هــا و راهکارهایــی 
در ســطح بالای سیســتم حمــل و نقل شــهر 
کــه ترکیــب بهینــه آنهــا   اصفهــان هســتند 
می توانــد رفتارهای حمل ونقل شــهروندان 
در ســطح پاییــن سیســتم را به نقطــه تعادل 
مطلوب ســوق دهد و آینده  ای روشن را برای 
حوزه حمل و نقل شــهر گنبدهای فیروزه ای 

رقم بزند.   

حمـل و نقـل عنـوان رشـته دانشـگاهی اسـت که تنهـا منحصر بـه بحث ترافیک نیسـت، هـر چند که 
تمرکـز اصلـی گفت وگـو بـر مقولـه ترافیـک افتـاد. بـه همیـن علـت بـا دکتـر محمـد تمنایـی، عضـو 
هیئـت علمـی دانشـکده مهندسـی حمـل و نقـل دانشـگاه صنعتـی اصفهـان، بحثـی مفصـل و تخصصـی را 

ترتیب دادیم. 
تمنایـی ایـن روزها سـخت مشـغول پژوهش و کار با دانشـجویان تحصیـات تکمیلی در حـوزه نظریه بازی ها 
و کاربـرد آنهـا در حمـل و نقـل اسـت، جایـی که صحبـت از آینـده و گزینه های محتمـل آن به میـان می آید. 
زمینـه هـای تخصصـی فعالیـت این اسـتاد دانشـگاه در موضوعات سیاسـت گذاری شـبکه های حمـل و نقل 

در راسـتای توسـعه پایدار، بهینه سـازی و نظریه بازی در مهندسـی حمل و نقل اسـت. 
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مظنه

بــه احتمــال فــراوان در ماه هــای آینــده دو خــودروی جدیــد از ســوی گروه 
 بهمــن وارد بــازار کشــورمان شــده و پیش بینــی می شــود اســتقبال خوبــی 
از این محصولات صورت بگیرد. هنوز درباره قیمت رسمی این دو محصول 

صحبتــی بــه میــان نیامــده اســت 
ولــی طبــق شــنیده ها، خــودروی 
 H9 با قیمت زیــر 200 میلیون و H6 
بــا قیمتــی زیــر 300 میلیــون تومان 
وارد بازار می شود. این دو محصول 
در حال گذراندن تست های اولیه 
بــرای ورود به بــازار ایران هســتند.
هاوال H6 یک خودروی کراس اوور 
است و یكی از بهترین خودروهای 
ســاخته شــده در چین به حســاب 

می آید.
 مــدل هــــاوال H9 بــه عنــوان یــک 

خ محرک هفت نفره با امكانات و پیشرانه  جدید معرفی  خودروی چهار چر
شده است.

رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو از افزایــش 3۵ درصدی قیمت خودرو های 
داخلــی بــا عرضــه نشــدن ایــن کالا توســط شــرکت های تولیدکننــده در بــازار 

خرده فروشی خبر داد.
ســعید موتمنی با اشــاره به سكوت 
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت و 
شورای رقابت نسبت به این افزایش 
کنون متوسط  قیمت ها افزود: هم ا
تفاوت قیمــت خودرو هــای زیر 4۵ 
میلیــون تومــان در بــازار نســبت به 
کارخانه به 14 تــا 22 میلیون تومان 
رسیده در حالی که پیش از این سه 

تا 1۵ میلیون تومان بوده است.
وی با اشاره به افزایش 7۵ درصدی 
قیمت خودروهای داخلــی از اواخر 
کنــون گفــت:  فروردیــن امســال تا

شرکت ایران خودرو بیشــترین افزایش قیمت را در بین دیگر شرکت های تولید 
کننده خودرو دارد.

ح فروش جدید سایپا برای عرضه چهار محصول که صبح چهارشنبه  در طر
آغاز شــد ثبت نــام ها باز هم به مشــكل خورد.براســاس اعلام شــرکت ســایپا 
فــروش اینترنتی چهار محصول این شــرکت از 10 مرداد راس ســاعت 10 صبح 

آغاز شــد، اما این بار هم مانند ســایر 
فروش هــای اینترنتــــــی خریـــــداران 
 ســرگردان در ســــایت فــروش بـــــوده 
و مدام مشــغول به روزرسانی سایت 
ح  برای ثبــت نام بودنــد.در ایــن طر
محصــولات پرایــد 132 ، پرایــد 131 
، تیبــا و آریــو بــه فــروش می رســد که 
در مجمــوع ایــن خودروهــا اختلاف 
 قیمــت دو تــا پنــج میلیــون تومانــی 
از کارخانه تا بازار دارند، اما به صورت 
کلی قشر متوسط جامعه خریدار این 
خودروهــای زیــر 30 میلیــون تومان 

هســتند کــه متاســفانه امــكان خریــد محصــولات را بــا مشــقت بســیار پیدا 
می کنند.

بازارهای                      روز

در شرایط فعلی و در حالی با افزایش قیمت 
خودرو و داغ شدن بازار ثبت نام برای پیش 
فروش، ســوء اســتفاده هایی نیز در این میان انجام 
می شــود کــه انجمــن ملــی لیزینــگ هشــدار داد کــه 
مشــتریان در زمــان خریــد خــودرو نســبت بــه اعتبار 
گهی دهنده تحت نام لیزینگ  شرکت ها و اشخاص آ
دقت کنند.به گزارش ایسنا، طی سال های گذشته 
کــه بــا نــام لیزینــگ   همــواره بودنــد شــرکت هایی 
و در حالــی کــه هیــــــچ مجـــــوزی از بانــــــک مرکـــــزی 
 نداشــته اند، بــه فعالیــت پرداختنــد و در مــواردی 
با سوءاستفاده از اعتماد مردم دست به کلاهبرداری 
زده و سرمایه های کلانی را به جیب زدند. طی مدت 
 اخیــر بــا ســاماندهی موسســات غیرمجــاز بخشــی 
 از لیزینگ هــا نیــز ســاماندهی شــده و تحــت شــرایط 
و دســتورالعمل هایی که بانــک مرکــزی تعیین کرد، 
مجــوز فعالیــت دریافــت کــرده و قابــل اعتمــاد برای 
ســرمایه گذاری هســتند. امــا در ایــن میــان و در این 
 روزهــا کــه قیمــت خــودرو رو بــه افزایــش رفتــه و بازار 
ح های  در تلاطم اســت، تقاضا برای ثبت نــام در طر
پیــش فــروش یــا خودروهــای لیزینگــی نیــز افزایــش 
داشــته است.بـــــه ظاهـــــر ایــــن جـــریـــــان مـــوجــــب 
 سوءاســتفاده برخی از نــام و اعتبار لیزینگ ها شــده 
و بــر این اســاس شــرکت ملــی لیزینــگ به خریــداران 
خودروهای لیزینگی هشدار جدی داده و اعلام کرده 
است که »در شرایط فعلی اقتصاد کشور و آشفته بازار 
ثبت نام و پیش فروش خودرو و امــكان بهره برداری 
اشــخاص حقیقی و حقوقــی ســودجو از نــام و اعتبار 
نهادهای مجاز در بازار واسطه گری پولی و مالی تحت 
ج  عنــوان فــروش لیزینگــی و اعتبــاری خــودرو و با در
عباراتی مانند کارگزار رسمی لیزینگ بانكی، نماینده 
لیزینگ معتبر، لیزینگ دولتی و استفاده از واژه های 
 واســپاری و لیزینــگ مجــاز، بــه طــور قطــع عــده ای 
گونــه  از هموطنــان و شــهروندان در معــرض ایــن 
گهی هــا قــرار گرفتــه و بــدون شــناخت از ماهیــت   آ
گهی دهنــده بــا عناویــن یاد  و صلاحیــت اشــخاص آ
شــده، نســبت به واریــز وجــه و مبالغــی بابــت پیش 
پرداخــت یـــــا ثبــت نــام بــه حســـــاب آنـــــان اقـــــدام 
کید  می کنند.« شــرکت ملی لیزینگ در ایــن رابطه تا
داشته که »شرکت های لیزینگ دارای مجوز فعالیت 
و به عبارتی مجاز نســبت به ثبت نــام یا پیش فروش 
خــودرو اقــدام نكــرده و در زمــان فعلــی هیــچ گونــه 
تعهــدی بــه مشــتریان و عموم مــردم بابــت دریافت 
 مبالــغ پیــش فــروش و ثبــت نــام ندارنــد. همچنین 
 بــر اســـــاس مفــاد دســــتورالعمل اجرایــی نظــارت 
بر شرکت های لیزینگ مصوب 14 دی 139۵ شورای 
پول و اعتبار که توســط بانک مرکزی به انجمن ملی 
لیزینگ ابلاغ شــده اســت، ایجاد شــعبه و نمایندگی 
توســط شــرکت های لیزینگ مجاز فقط پس از تایید 
بانک مرکزی امكان پذیر است و شرکت های لیزینگ 
گذاری عاملیت انعقاد قرارداد و اعطای  مجاز حق وا

تسهیلات )کارگزاری( به دیگران را ندارند.«

 سوءاستفاده  از نام
 لیزینگ ها

بازار                                خودرو

 افزایش تولید 
انواع خودروی سواری 

 واردات خودرو 
در چهارماه نخست سال

 مافیاي 
بازار خودرو

 صادرات 
بنزهای قاچاق

تولید انواع خودروی سواری 4,۵ درصد در ایران افزایش 
یافته اســت. بیش از 303,۵ هزار دستگاه انواع سواری، 
14,۵ هــزار دســتگاه وانــت و 1002 دســتگاه اتوبــوس، 
مینی بوس و ون در سه ماهه ابتدای امسال تولید شد که 
به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال قبل 4,۵ درصد، 

11,2 درصد و 30 درصد رشد تولید نشان می دهد.

براساس آمار جدید گمرک ایران از واردات چهار ماهه 
نخســت ســال جاری تا پایان تیر، تعداد خودروهای 
 ســواری وارد شــده بــه کشــور از مــرز 10 هــزار گذشــت 
و به 10 هزار و 137 دســتگاه رسید. ارزش خودروهای 
سواری واردشده به ایران در این مدت 2۸0 میلیون 

و 6۵2 هزار و ۵9۸ دلار بوده است.

کســیون مبازره با مفاســد اقتصــادی مجلس  رئیس فرا
مدعی شد که مدیریت بازار خودرو در اختیار پنج خانواده 
اســت.امیر خجســته تصریــح کــرد: نامشــان را از لحاظ 
قضایــی نمی توانیــم ببریــم. ایــن کار بــر عهده دســتگاه 
قضاســت که بگویند. از مدیــران خودرو نیــز در بین این 

خانواده ها قرار دارند که این بازار را مدیریت می کردند.

رئیس ســازمان جمــع آوری و فــروش امــوال تملیكی 
از صــادرات دو دســتگاه خــودروی بنــز قاچــاق خبــر 
داد . جمشــید قســوریان جهرمی  در خصوص میزان 
 فروش اموال منقــول و غیرمنقول در ســال 97 گفت: 
در مجمــوع در چهــار ماهــه نخســت امســال 1۵77 

میلیارد ریال اموال منقول به فروش رسیده است.

دستگاهخانواده درصد

۴,۵۵2
دستگاه

10137

 دو محصول چینی جدید 
به زودی در بازار ایران

افزایش اختلاف قیمت خودرو 
از کارخانه تا بازار 

 دست مردم
 به پراید هم نرسید

  قیمت انواع خودروهای 
سايپا در بازار

سال  چهاردهم، شماره 3262 
 شنبه

13  مرداد 1397  بازار12

خداحافظی با پر مصرف ها
تولید هشت خودرو به دلیل مصرف سوخت بالا متوقف خواهد شد

لیســت اعلامــی ســازمان اســتاندارد شــامل ام وی ام  ایكس 
اس33،هایمــا اس7، جــک اس پنج دنــده ای، لیفان۸20، 
سابرینا هاچ بک، کامیونت پادرا Z24PA و وانت تک کابین 
 London taxi TX4 می شــوند. در این لیســت نام خــودروی
SEDAN نیز به چشم می خورد که خودروی نام آشنایی برای 

خریداران نیست و در منطقه آزاد ارس استفاده می شود. 

MVM X33S   
اواخر تابستان سال 139۵ شــرکت مدیران خودرو از سومین 
 نســل از خودروهــای X33 خــود  با پســوند S رونمایــی کرد. 

در واقــع این خــودرو همــان تیگو3 اســت کــه در ایــران با نام 
MVM X33 اســپرت بــه فــروش می  رســد. پــس ازرونمایی 
عده ای از کارشناســان به دلیل مصرف ســوخت بــالای این 
خودرو بــه آن انتقاداتی کردند تــا جایی که پــس از عرضه نیز 
تعــدادی از خریــداران از آن ناراضــی بودنــد، چــرا کــه مصرف 
ســوخت آن بیشــتر از اعــلام رســمی شــرکت ســازنده اســت. 
 MVM طبق اعلام رسمی شرکت ســازنده، ســوخت ترکیبی
X33S معــادل 9.۵ لیتر اســت ولی پس از عرضــه این خودرو 
 به بازار مشخص شد که این خودرو به صورت ترکیبی به ازای 
هر 100 کیلومتر 11 تا 13 لیتر بنزین مصرف می کند. با این وجود 

تولیــد این خــودرو تا یک مــاه قبل نیز ادامه داشــت تــا اینكه 
دستور توقف تولید آن از سوی سازمان ملی استاندارد ایران 

به دلیل مصرف سوخت بالا صادر شد.

HAIMA S7   
 هایمــا s7 اتوماتیــک دومیــن خودرویی اســت کــه تولید آن 
به دلیل مصرف ســوخت بالا متوقف شده اســت. براســاس 
آنچه کارخانه  سازنده اعلام کرده است این خودرو در مقایسه 
با MVM X33S مصرف سوخت کمتری دارد و سیكل ترکیبی 
آن به ازای هر صد کیلومتر ۸.۸ لیتر است در حالی که بعضی 
از استفاده کنندگان می گویند مصرف سوخت این اتومبیل 

بیش از 1۵ لیتر در هر 100 کیلومتر است.

Jac S5   
از دیگر خودروهای پر مصرف بازار، جک اس ۵ است که تولید 
مدل دنده ای آن متوقف شــد، البته بیش از چند ماه اســت 

که کرمان موتور نمونه  دنده ای جک اس۵ را تولید نمی کند. 

این خــودرو به دلیل مصرف ســوخت بالا از همــان ابتدا 
مــورد انتقــاد قــرار گرفــت. طبــق اعلام شــرکت  ســازنده، 
 مصــرف ســوخت جــک اس ۵ دنــده ای در ترافیــک 
و خیابان های شلوغ، حدود 12,۵ لیتر در هر 100 کیلومتر 
اســت که گاهی ایــن میــزان مصــرف بیــن 11 تــا 11,۵ لیتر 
نیزمی رسد و سیكل ترکیبی مصرف سوخت آن در جاده 
تــا 7,۸ لیتر کاهــش می  یابد، امــا در واقعیــت جک اس ۵ 
دنده ای به صورت ترکیبی در هر 100 کیلومتر 1۵ لیتر بنزین 
مصرف می کند. البته توقــف تولید این خــودرو در حالی 
اتفاق می افتد که مــدل اتوماتیک آن در هــر 100 کیلومتر 

حدود 1۸ لیتر سوخت مصرف می کند.

LIFAN820   
 لیفان ۸20 ســدان   ســایز متوســط یكــی از محبوب  ترین 
محصولات بازار است که از ابتدا مورد استقبال زیادی قرار 
گرفت. با این حال به دلیل مصرف بنزین بالا، دیگر تولید 
نمی شود.این اتومبیل مصرف سوخت ۸.7 لیتر در هر 100 
کیلومتر در حالت ترکیبی دارد که شــاید کم به نظر برسد 
ولی بــه دلیل ضعــف موتــور آن، در صورت فشــار زیــاد، با 
توجه به حجم بالای پیشرانه، مصرف سوخت به شدت 
افزایش می یابد و گاهی بیشتر از 14 لیتر نیز می سوزاند.    

  BAIC BJ۴0L HATCHBACK   
بایک ســابرینا یک خودروی هاچبک اســت که در سال 
2012 توسط شرکت چینی بایک معرفی شد و دیار خودرو 
سال 92 نمونه های هاچبک سابرینا را با موتور 1.۵ لیتری 
و دنده اتوماتیک در ایران عرضه کرد. با اینكه تولید این 
خودرو به دلیل مصرف ســوخت بالا متوقف شده است 
ولی شاید این موضوع تنها یک بهانه باشد، زیرا مصرف 
سوخت شهری و جاده ای سابرینا هاچبک به ترتیب ۸.۸ 
و۵.۵ لیتر است و به صورت ترکیبی نیز تنها 6.۵ لیتر بنزین 

به ازای هر 100 کیلومتر مصرف می کند.

   کامیونت پادرا Z2۴PA ووانت تک کابین  
کامیونت پادرا Z24PA  و وانت تک کابین تک دیفرانسیل 
بنزینی Wingles۵  دنده دستی در شمار دیگر خودروهای 
پر مصرف جای می گیرند که تولید نخواهند شد. مصرف 
سوخت پادرا، به ازای هر 100 کیلومتر بین 10 تا 12 لیتر اعلام 
شده  است. همچنین وانت تک کابین تک دیفرانسیلی 
 مصرف ســوخت مشــابهی دارد ولــی اســتفاده کنندگان 
از این دو خودرو می گویند که مصرف آنها حتی به 20 لیتر 

در 100 کیلومتر نیز می رسد.

در فـاز دوم اجـرای طـرح تطابـق اسـتاندارد مصـرف سـوخت خودروها، دسـتور توقف تولیـد چند مدل 

سعیده 
غفاری

 اتومبیـل جدیـد از سـوی سـازمان ملـی اسـتاندارد ایـران بـه پلیس راهـور ناجـا و وزارت صنعـت، معدن 
 و تجـارت جهـت انجـام اقدامـات بعـدی صـادر شـد. هرچنـد  خودروهـای اعـلام شـده در این لیسـت 
بـه نسـبت مصرف سـوخت بالایـی دارند ولی در مقایسـه با بعضـی از خودرو های پرفـروش فعلی، بنزین 
کم تـری می سـوزانند و شـاید ایـن موضوع تنها بهانـه ای برای توقف تولیـد نکردن آنها به حسـاب آید. اگر 

مصرف سوخت ملاک قرار گیرد، بسیاری از خودروهای دیگر نیز می توانند در این لیست قرار گیرند.

راهنمای                 خرید                     

خودروهای خوش فروش 
بازار ايران 

در هــر کلاس قیمتــی، خودروهـــایـــــی 
هستند که یا با استقبال بیشتری مواجه 
مــی شــوند یــا ارزش خریــد بیشــتری دارنــد. این 
خودرو ها در کلاس های قیمتی مختلف، بهترین 
 گزینه هــای ممكــن بــرای خریدارانی هســتند که 
به دنبال انتخاب یک خــودروی همه فن حریف 
هستند.اتومبیل های همه فن حریف اصطلاحی 
ک،  کــم اســتهلا کــه بــرای خودروهــای  اســت 
خوش دست و خوش فروش به کار می رود و بیشتر 
مردم هم فكر مــی کنند تنها نمونه هــای ژاپنی را 
می توان در این رنج و چارچوب دسته بندی کرد.

در ادامه پیشــنهادهایی برای خریــداران خودرو 
ارائه می شودکه می تواند به انتخابتان کمک کند.

رنو تندر پلاس دنده ای

 

  دلیل انتخاب: در مقایسه با تمام خودروهای 
ک کمتر، مصرف ســوخت کمتر  هم رده اســتهلا
و هزینه نگهداری پایین تری دارد. این مدل که 
مــورد پســند بیشــتر مــردان محافظــه کار ایرانی 
است با داشتن بازار فروش مناسب از زمان ورود 
 به بازار یكــی از بهترین خودروهــای ارزان قیمت 
و اقتصــادی اســت کــه بــدون دردســر مــی تواند 
سال ها خودروی اول خانواده های ایرانی باشد. 

     گزینه جانشین: برلیانس 230

دنا توربو پلاس

 

     دلیــل انتخــاب: پرچــم دار ایــران خــودرو را 
می توان بهترین ساخته تاریخ صنعت خودروی 
گر اندکی ســطح کیفیت مواد  ایران دانســت که ا
به کار رفته در اتاق و بدنه اش رشــد کند و مونتاژ 
بهتری را تجربه کند به طور حتم می تواند فروش 
بسیار بالاتری را در مقایسه با نمونه های چینی 
هم رده در خارج از مرزهای ایران به عنوان کالایی 

صادراتی تجربه کند. 
     گزینه جانشین: جک جی ۵

چانگان سی اس 25

 

دلیــل انتخــاب: همــه پشــت ســر چینــی هــا بد 
می گویند کــه گاهی هم درســت اســت، امــا این 
گزاره بــه واقع شــامل حــال چانــگان و محصولی 
مثل سی اس 3۵ نمی شود. کراس اوور کامپكت 
چینــی ســایپا آنقــدر خــودروی خوبی اســت که 
می توان آن را خودرویی مطابق با استانداردهای 
روز ایــن کلاس دانســت. ســواری خــودرو بــرای 
یک خودرو چینی به واقع خــوب بوده و کیفیت 

ساخت هم با این قیمت ستودنی است.
S۵ گزینه جانشین: هایما

مزدا 3

 

     دلیل انتخــاب: با وجود فاصله یک نســل با 
سدان های هم رده کره ای حاضر در بازار ایران، 
هنوز هم مزدا 3 یک خودروی فوق العاده جذاب، 
کــم مصــرف و خــوش فرمــان اســت که بــه لطف 
طراحی بی مــرگ مــزدا می توانــد دل خریــداران 
را بربایــد. مــزدا 3 که ایمنی ســطح بالایــی دارد، 
 مصــرف ســوخت خــوب، کیفیــت ســاخت بــالا 

و سواری پایدار را به راننده ارائه می کند.
     گزینه جانشین: پژو 200۸

آلفا رومئو جولیتا

 

     دلیل انتخــاب: هیچ وقت کهنه نمی شــود 
و بدون کوچک ترین خدشه ای همچنان مثل 
روزهــای اول معرفــی زیبــا و قابل احترام اســت. 
جولیتا علاوه بر سطح ایمنی بسیار عالی، کیفیت 
ســاخت داخلــی و نیــز مهندســی پیشــرفته ای 
داشته و با داشتن مجموعه کم نظیری از موتور 
و گیربكس، جزو بهترین خودروهای بازار ایران 
 بــه لحــاظ ســطح هندلینــگ اســت. در قیــاس 
با رقبای خــود نیز هم قیمــت ارزان تری داشــته 

و هم گنجایش اتاق و تجهیزات مناسبی دارد.
     گزینه جانشین: هیوندای النترا

 قیمت بازار
 )تومان(

نام خودرو

 2۸,000,000   سایپا 111 )سفید(

 2۸,400,000   سایپا 111 )تنوع رنگ(

 26,۵00,000   سایپا 131 )سفید(

 26,700,000   سایپا 131 )تنوع رنگ(

 26,۵00,000   سایپا 132 )سفید(

 26,700,000   سایپا 132 )تنوع رنگ(

 30,۵00,000   تیبا )رنگ سفید(

 31,000,000   تیبا )تنوع رنگ(

 31,700,000   تیبا دوگانه سوز )سفید(

 32,000,000   تیبا دوگانه سوز )تنوع رنگ(

 32,600,000   تیبا 2 – رینگ فولادی )سفید(

 33,000,000   تیبا 2 – رینگ فولادی )تنوع رنگ(

 33,۵00,000   تیبا 2 – رینگ آلومینیومی )سفید( 

 33,۸00,000
   تیبا 2 – رینگ آلومینیومی

 )تنوع رنگ( 

 34,000,000   ساینا )سفید(

 34,۵00,000   ساینا )تنوع رنگ(

 47,000,000   ساینا اتوماتیک

 49,000,000   کوییک اتوماتیک پلاس

 41,۵00,000   وانت زامیاد 24

 44,000,000   وانت زامیاد 24 گازسوز

ناموجود  PE6 وانت پادرا انژکتوری  

 ۵6,000,000   آریو )دنده دستی(

 6۵,000,000   آریو )اتوماتیک(

 99,000,000 CS3۵ چانگان  

 12۸,000,000   کیا سراتو 1600 – دنده ای

 137,000,000   کیا سراتو 1600 – دنده ای )آپشنال(

 1۵6,000,000   کیا سراتو 2000 – اتوماتیک

تغییر)درصد(قیمتارز

 -42.000دلار

 )0.1۵%( 123.۵001۸0يورو

)0.21%( 13۸.9۵0290پوند

 )0.3۸%( 2۸.900110درهم

 )0.24%( 106.۸20260فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

)0.0%( 36.260.0000بهار آزادی

ح امام)ره( )0.13%( ۵0.000-37.۸30.000طر

)0.0%( 19.300.0000نیم سکه

)0.0%( 9.۵00.0000ربع سکه

 )2.۸6%( 3.070.۵00۸۵.400گرم طلا18عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

-123.9۵1شاخص کل

شاخص قیمت 
-36.34۵)وزنی- ارزشی(

-90.362شاخص بازار اول

-2۵1.412شاخص بازار دوم

-1.42۸فرابورس

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

)0.46%( 7.7073۵نزدک آمریکا

)0.32%( ۸1-2۵.333داوجونز

)0.1%( 2.9-2.۸13اس اند پی500

)1.03%( 234-22.۵12نیکی ژاپن

)2.0۵%( ۵7-2.766شانگهای چین

             گزارش بازار خودرو 
هر شنبه در اصفهان زيبا



13 سال چهاردهم، شماره 3262
شنبه

13  مرداد  1397
چهره های مردمی

درگذشت پزشک خاص بی تکرار!
حسین جمشیدیان،  چهره مردمی » اصفهان زیبا« بود

شاهد مرگ آدم ها باشی سخت است، اما 

ضحا 
قدوسی

برخــی از آنهــا خــاص انــد. آدم هایــی کــه 
نبودشان زیاد به چشم می آید. نیکوکاران 
خیر و مردمی که داغ مرگشان مهری است 
بر پیشانی شهر. باخبر شدیم که صبح سه 
شــنبه، نهــم مـــــــرداد، دکـــــــــتر حسیـــــن 
جمشیدیان پزشک خیر و مردمی اصفهان دار فانی را وداع 
گفت.  پزشــکی که بســیاری از مردم با رفتار، اعمال نیک و 
اخــاق خــدا پســندانه اش آشــنا بودنــد. 22 اردیبهشــت 

اصفهان زیبا با این خیر نیکوکار گفت و گویی انجام داد.
وقتی روزنامه را برای او فرســتادیم بســیار خوشحال شد و 
گفت: هنوز افرادی هســتند که ما را دوست داشته باشند 

ح حالش تعریف کرد. و از قلمفرسایی نویسنده در شر
زنــده نــام جمشــیدیان در بخــش هایــی از ایــن مصاحبه 
گر کسی می خواهد پزشک شود باید  چنین گفته است:»ا
بداند که رتبه، مقام و تحصیات در پزشکی مطرح نیست، 
آنچه مهم است انسانیت اســت. یک پزشک باید با مردم 
سازگار باشــد. ســواد برای داشتن انســانیت مهم نیست.  
من در بین افراد بی سواد روستاهای محروم معرفت هایی 
دیدم که گاهی ما باسوادها آن را نداریم. باید به انسان ها 
احترام گذاشت، نه به واسطه باسوادی یا بی سوادی، به 
خاطر انسان بودنشان.« »فقر اقتصادی بسیار زیاد است. 
فقر که باشد ایمان می رود. خنده می رود. فقر  بهداشتی 

هم هست. ما تاش می کنیم با بیماران مدارا کنیم.

گر بیماری نــزدم آمد کــه فقیر بود   من ا
به او می گویم ببین چه کودک ســالمی 
داری، بچــه ات را ببیــن و خــدا را شــکر 
کن. به او می گویم برخــی از افراد پولدار 
را می شناســم کــه وضــع مالــی خوبــی 
دارنــد، اما یک کــودک عقب افتــاده در 
خانــه آینــه دقشــان شــده اســت.  این 
گونه با بیماران صحبت می کنم تا حال 

روحشــان هم خــوب شــود.« »مــن از کودکــی آواز و ســاز را 
دوســت داشــتم. مــادرم کــه بــرای مــن لالایــی می گفــت 
صدایش را دوســت داشــتم. زمان گذشــت و مــن در دوره 
دبیرســتان بــرای خــودم آواز می خوانــدم. یــک روز یکــی 

کــه  از همــکاران بــه مــن گفــت: دیــدم 
آواز  بــودی،  کــه  شــبانه  شــیفت  در 
می خوانــدی. می خواهــی تمریــن کنی 
و زیر نظر اســتاد تــاج ادامــه دهی؟ همه 
بــا هــم رفتیــم خواجــو.  بــه مــن گفتند: 
آوازی بخــوان. مــن هــم خوانــدم و قــرار 
شــد هفته ای دو یا ســه بار بروم تمرین. 
گــر ادامــه بدهــم از طــب باز  ولــی گفتم ا
می مانــم و ادامــه نــدادم. در یکــی از روســتاهای شــهرکرد 
بیمــاران زیــادی داشــتم. وقتــی می گفتم خســته شــدم، 
می گفتنــد "پــس دکتــر ســیمون آواز ایخــون. می ریــم فردا 
ایائیم". من هم برای آنها می خواندم. نشسته در میان ما 

جدایی های بســیاری/ نه یک نامه نه پیغامی نه امیدی 
به دیداری/ چه بی اثر می خنـــدم چه بی ثمر می گریم چرا 
عاشق چرا رسوا شدم من.« صبح سه شنبه نهم مرداد هم 
در فضای مجازی یکی از اقوام زنده نام جمشیدیان پستی 
با ایــن مضمون گذاشــته اســت:»آدم ها همه بــی تکرارند 
 و خاص. امــا برخی یک جور خــاص تــری در زندگی جاری 
 مــی شــوند و یکــی از ایــن آدم هــا دکتــر جمشــیدیان 

بودند. 
شــاید یکی از شــانس های زندگی من آشــنایی بــا این مرد 
نازنیــن در محیــط خانوادگــی ام بــود.  پزشــکی منحصر به 
فرد، انســانی بســیار مهربــان. یک بــار ندیــدم از موضوعی 
گایه کنند و از دست کسی ناراحت باشند، حتی در طول 

این همه سال اخمی بر چهره شان ندیدم. با بیمارانشان 
صبور و مهربان بودند و ســعی می کردند کسی را هم درگیر  
پیگیری هــای بیش از حــد نکنند. صــدای بســیار زیبایی 
داشتند. در ازدحام مهمانی ها می زدند زیر آواز و همه را به 
سکوت وا می داشتند.  آوای خوش ایشان یکی از زیبایی 
های دورهمی هــای ما بود. آرام وارد جمع ما می شــدند و 
یک دفعه به خودمان کــه می آمدیم مــی دیدیم مهمانی 

را ترک کرده اند.
 زندگــی شــان هــم همینگونــه بــود. امــروز بیــدار شــدیم و 
دیدیم نیســتند. جایتان خالی اســت. بســیار خالی است 
دکتر جمشــیدیان عزیز. دنیا انســان هایی مانند شما کم 

به خود دیده است.

 بازی گردان ضایعات!
صافکار  اصفهانی از ضایعات خودروها، اسباب بازی می سازد 

حـمـیـد روی صنـدلی می نشیند. ساعت 10 صبح است 
و ابتدای کار و کاســبی. چند جوان هم ماشــین های 
ســاخته شــده بــه دســت حمیــد را بیــرون مــی آورنــد 
گردانم هســتند.«  و روبــه روی مــا مــی گذارنــد. »شــا
جوان ها می خندند، مــی ایســتند و در انتهای کارگاه 

به حرف های ما گوش می دهند.
»حمید زاهدی هستم. 44 ساله. متاهل و یک فرزند 
پســر 18 ســاله دارم. دو خواهــر دارم و تــک فرزند پســر 
خانواده ام. شــغلم صافکاری وســایل ســواری سبک 
است. پدرم در همین شغل بود و من هم به پیروی از 

پدر وارد این شغل شدم.«
کن اصفهان است و پس از اتمام تحصیات  زاهدی سا
دوره دبیرستان وارد این شغل شــده است. »از وقتی 
درســم را تمــام کردم وارد این شــغل شــدم. در رشــته 
راه و ســاختمان هــم فعــال بــودم. دانشــگاه رشــته 
معمــاری کاشــان قبــول شــدم، امــا نرفتم.وقتــی بــه 
ســربازی رفتــم دوســتان دوران تحصیلــم را دیدم که 
گردهای خوب کاس بودند و در شغل خودشان  شــا
وارد کار نشــده بودنــد، مــن هم با خــودم گفتــم اینها 
گر بناســت مــا هم به دانشــگاه  خوب های مــا بودند ا
 برویــم و به هیــچ جــا نرســیم بهتر اســت برویــم دنبال 

عاقه های شخصی.«
حمید دوســت داشــته در شــغلی وارد شــود که در آن 
پیشرفت کند. »وارد شــغل صافکاری که شدم دیدم 
که در این شــغل دســتم بــرای کار بیشــتر بازتر اســت. 
چون پدرم در همین شــغل بود، من هم ادامه دادم و 

پدرم بازنشسته شدند.«

    مشکلات زندگی از من انسانی خلاق ساخت
زاهــدی ســال 1390 بــر اثــر مشــکاتی کــه برایــش بــه 
وجــود آمــده، کارهــای خاقانــه و ســاخت ماشــین، 
موتــور و حیوانــات را بــا ضایعاتــی کــه در کارش بــوده 
آغــاز کــرده اســت.»آن ســال در شــرایط ســختی قــرار 
 گرفتم و مشــکاتی داشــتم کــه نمی توانســتم ســر کار 

بیایم.
این ماجرا باعث شد که در خلوت هایم طراحی کنم. 
یکی از دوستانم با گل کار می کرد. دیدم که چه حس 
خوبی دارد و به من آرامش می دهد. مجسمه ساختم 

و این کار را ادامه دادم.«
 به اعتقاد زاهدی، مجسمه سازی و حجم سازی مادر 
هــم هنرهاســت. »وقتی ذهــن بتواند یک حجم ســه 
ح بزند، می تواند کارهای  بعدی را درک کند و آن را طر

زیادی انجام دهد.«
او حــالا از اولیــن ماشــینی کــه ســاخته اســت، حــرف 
کت ماشین  می زند.»پدرم حدود 30 سال پیش یک ما
از آلمان آورده بود و من خیلی آن را دوســت داشــتم و 
همین طور بــه آن نــگاه می کــردم. در بیــن ضایعات، 
وســایلی پیدا کــردم و دیدم چقدر شــبیه بوق اســت. 
کــت را گذاشــتم روبه رویم و بــا ضایعات ماشــین ها  ما
کــت یــک ماشــین کوچــک ســاختم و ایــن  از روی ما
اولین اثر مــن بــود. آن روز حــس خوبی به من دســت 
داد. تمام بدنــه و محتویــات این ماشــین از ضایعات 
اســت. تــودوزی هــای آن هــم کار خودم اســت. همه 
فکــر می کنند که برای ســاخت این ماشــین خیلی کار 
کرده ام، امــا فقط یک صبــح تا عصر جمعــه که خودم 
تنها باشــم ایــن کار را انجام مــی دهم. شــاید دیگران 

باور نکنند.«

    در تنهایی و خلوت اثری را خلق می کنم
حمید تمــام آثارش را در ســاعات خلــوت و در تنهایی 
گر شــما به من بگویید که جلوی  انجام داده است.»ا
مــن ایــن کار را انجام بــده فکر نکنــم بتوانم ایــن کار را 
تمام کنم، چــون بایــد در تنهایــی و خلوت ایــن کار را 
انجــام بدهــم. شــاید برخــی حوصله شــان از ایــن  کار 
ســر برود، اما به من انگیزه و ایده می دهد و خســتگی 
 مــرا در مــی آورد. هنگامــی کــه اعصابــم خــرد اســت،

می نشــینم ضایعات را ســر هم می کنم و یک وســیله 
می ســازم. واقعــا ایــن کار مــرا آرام مــی کنــد و غــذای 
روح من اســت. یعنی وقتی بی اعصــاب و بی حوصله 
می شــوم این کارها را که انجام می دهــم انگار غذایی 
روحم را  آماده کرده ام. آرام می شــوم. بعد از ســاختن 
این وســایل احســاس می کنم شــخصیت و رفتار من 

تغییر کرده است.«
زاهــدی از دوران کودکــی و عاقــه ای کــه بــه ســاخت 
اســباب بــازی داشــته اینچنین نقــل می کنــد: »یادم 
می آیــد کوچک بــودم و همیشــه آرزو داشــتم طراحی 
کنم. پینوکیــو را می دیدم بــا خودم مــی گفتم چگونه 
مــی توانم کاه پینــو کیــو را طراحی کنم. یادم هســت 
یک برنامه نشان می داد که در آن مجری بر روی تخته 
وایت برد یک مثلث و یک دایره می کشید و یک مرتبه 
رویش را بر می گرداند و خط خطی می کرد و می رفت. 
مجــری یــک آقــای نقــاش را صــدا مــی زد و مــی گفت 
ح ها را  حالا شــما برو ببینم چــه می کنــی. نقاش طــر
خط خطی می کرد و نقاشــی زیبایی تحویل می داد. 
گر این  گر مــی دیدید مــی گفتیــد ا به طوری که شــما ا
خط خطی هــا نبود نقاشــی به ایــن زیبایی نمی شــد 
و واقعــا ایــن موضــوع بــه مــن درس داد و کمبودهــا و 
محدودیت هــا و موضوعاتی کــه در زندگــی از نگاه من 
نقص اســت را درک کردم کــه چگونه می توانــم با آنها 
مبــارزه کنــم یــا آنهــا را بپذیرم.چــرا پــدرم بداخــاق و 
گر آن محدودیــت ها در  خوش اخاق اســت؟ شــاید ا
زندگی من نبود این اتفاق نمــی افتاد که روزی بتوانم 

اسباب بازی بسازم.

   حس درونی به من ایده می دهد
بــرای ســاخت وســایل انــگار حســی درونــی بــه مــن 
می گویــد مرا بایــد اینگونــه بســازی. نگاه مــی کنم به 
اطرافــم و مــی بینم همــان چیــزی را ســاخته ام که در 
واقعیــت وجــود دارد. همــان وســیله را بــا هــر موادی 
باشد می ســازم. مجســمه انســان و حیوان و قورباغه 

ک پشت هم درست کرده ام و به جز  نوازنده و لا
ســه اثر که فروختم، هیچ کــدام را برای فروش 

نگذاشتم.«
او نتیجه ای که در زندگی گرفته این اســت که 
 هر موضوعی را باید جامع و کامل انجام دهد.

»حواســم بایــد جمع باشــد بــه وســیله ای که 
می سازم. زیاد دقت کنم که یک موقع حساب 
کــه نتوانســتم  کار از دســتم در نــرود و زمانــی 
شــغل صافکاری را ادامه بدهم تمرکزم را روی 
این کار می گذارم و دلم می خواهــد از این کار 

درآمدزایی کنم.« 
از زاهدی می پرسم به کسی به عنوان هدیه از 

این وسایل می دهید؟
 »همسرم که به جشــن تولد و مهمانی می رود 
از ایــن وســایل بــه عنــوان هدیــه مــی بــرد و به 

تابلویـی بـزرگ و سـفید؛»تعمیرگاه زاهـدی«. حمیـد را همه در راسـته خیابان کاوه می شناسـند، 

زهره 
قندهاری

حتی راننده های تاکسی که در آن خط کار می کنند. 
وارد تعمیـرگاه کـه می شـوم سـمت راسـت ماشـین هـای مدل بـالا و پایین بـه ردیف چیده شـده 
انـد بـرای صافـکاری. »حالشـان خـوب نیسـت، نیاز به طبیـب دارند.« ایـن را یکی از جـوان های 

صافکار مـی گوید. 
آقـای زاهـدی دسـت هـای روغنـی اش را پـاک مـی کنـد و می نشـیند. سـمت چـپ ویترینـی از 
اسـباب بـازی هـای ماشـینی و موتوری با ضایعات سـاخته شـده اسـت. در بین آنهـا حیواناتی که بـا حلقه های 

سـیم درسـت شـده، خودنمایی مـی کند بیشـتر. 
فضـا بـوی آهـن و فلـز مـی دهـد. فضایـی مخلوط بـا صـدای بلنـد دسـتگاه های تعمیـرکاری. بایـد بلندتر حرف 
بزنـم. اینجـا مغـازه اسـباب بـازی فروشـی نیسـت، مـکان صافـکاری ماشـین هاسـت کـه در آن مـردی خـاق از 
ضایعـات ماشـین هـا، اسـباب بـازی مـی سـازد. ماشـین، موتـور و حیواناتـی کـه بـا ایـده هـای خاقانـه و تنَی 

فلـزی سـاخته شـده اند.

ج هم هستم.« گونه ای کمک خر
او مــی گوید: مــن در هر شــغلی وارد شــده ام و بســیاری از 
اطاعات شغل ها را می دانم. همیشه دوست دارم کار نو 

انجام دهم و نوآوری کنم.
ح های  گــر شــغلی باشــد کــه در آن نــوآوری باشــد با طــر  ا
جدید حاضرم رایگان کار کنم یعنی تا این حد به نوآوری 
عاقه دارم. دوســت دارم ایــن خاقیت را بــه دیگران هم 
یاد بدهم. چون معتقدم یاد گرفتن یــک لذت دارد و یاد 
دادن صدهــا لــذت و واقعــا بــه ایــن نتیجــه 
در زندگــی رســیده ام کــه هیچــگاه نبایــد در 
زندگــی چیــزی را در انحصــار خــودت بدانی 
 چــون در همــان مقطــع مــی مانــی و رشــد 

نمی کنی.
 زاهدی می گوید:من به دوستانم می گویم 
ما ماننــد درخت گیاس هســتیم و تــا میوه 
می دهیــم اصــرار مــی کنیــم کــه میــوه مــا را 
گر فــردی نا اهل میــوه را چید  بچینیــد، اما ا
و آســیب زد، ســال دیگــر میــوه نمــی دهــد.
افــرادی که اهــل فن هســتند مــی دانند که 
گر  گیاس چیــدن یک روش خاصــی دارد و ا
خوب بچینیم ســال دیگر پربارتر می شــود. 
مــن دوســت دارم ایــن کار را به دیگــران یاد 
بدهم چون می دانم با این کار به نقص های 

کارم پی مــی ببــرم و باعث می شــود که کارهــای خاقانه 
جدیدی ارائه دهم.

کله خلق یک اثر است     خلاقیت و تجربه، شا
بــه گفته این هنرمنــد خاق، ایــده های این وســایل، به 
صورت ذهنــی انجــام می شــود. اوایــل فکر می کــردم هر 
چیــزی با علــم و قانــون اســت، امــا بعدهــا متوجه شــدم 
غیــر از علــم، تجربــه و خاقیــت هــم مهــم اســت و همــه 

موضوعــات را بایــد تجربــه کنیم.خاقیــت 
گر بارور   یک نشــانه خوب در زندگی اســت، ا

شود. 
زاهــدی انتظــارش از مــردم بیشــتر از دولت 
اســت.به اعتقــاد او ایــن مــردم هســتند که 
می توانند بر  انسان ها تاثیر بگذارند ، چرا که 
مسئولان آدم ها را از بالا نگاه می کنند»مردم 
باید نگاه مهربان تری نســبت به افرادی که 
خاق هســتند داشــته باشــند. نباید کسی 
را جلوتــر یــا پشــت ســرمان ببینیــم. البتــه 
مــن انتقــاد پذیــر هســتم. یــک بــار یک ســر 
اســب طراحی کــرده بــودم و یک نفــر بالای 
آن نوشــته بــود کــه ایــن کله اســب اســت یا 
خــر؟ مــن بــه محــض اینکــه ایــن جملــه را 
خوانــدم با خــودم گفتــم کــه واقعا فرق ســر 

اســب با خــر چیســت و تــازه از این جملــه ایــده گرفتم 
ح را اصــاح   کــه تفــاوت ایــن دو چیســت و همــان طــر

کردم.« 
او حالا در خانه هم کارهای جالبی انجام داده است.

کاری بــا ســنگ چینــی انجــام داده  »در خانــه نمــا
ام. ســعی مــی کنم بــا هــر وســیله ای کــه کنار دســتم 
 اســت و شــاید بــه درد بخــور هــم نباشــد چیــزی خلق 

کنم.« 
به اعتقاد زاهــدی، خاقیــت و تجربه بــرای خلق یک 
اثــر حــرف اول را می زنــد و در مــا هم داشــتن خاقیت 

بسیار مهم است. 
ایــن هنرمنــد خاق، از مشــکات شــغلش مــی گوید. 
»آسیب های این شغل کاهش شــنوایی است. حتی 
پدرم یکــی از گــوش هایشــان نمی شــنود. اینجا ســرو 
صدای زیادی وجود دارد که لازمه کار اســت. مشکل 
دیگر کــم بینایی اســت، چــون بایــد خیره شــویم و به 
جایی زل بزنیم. این شــغل برای ما اعصاب نگذاشته 

است.«

 ذهــن مــن عاشــق حــل معمــا و مســئله پیچیده 
است

 زاهدی می گوید: ذهن من عاشق حل معما و مسئله 
پیچیده است. یادم هســت کاس اول ریاضی بودم و 
معلم من آقــای بهمنــی بــود. در کاس کار بی مزه ای 
انجام دادم و او توی گوشم زد و مسیر زندگی مرا تغییر 
را داد. می گفت باید تکالیف تو را بیشتر ببینم و من از 
ترسم درس خواندم و شیرینی درس خواندن زیر زبان 
من مزمزه شــد. ایــن را به همه مــی گویم که شــیرینی 
درس خواندن چقدر خوش طعم است.دانش آموزی 
کــه درس را بلــد باشــد از ابتــدای کاس هــر چــه معلم 
می گوید از چه کسی بپرســم و او بلد باشد، دستش را 
گر  درس را بلد نباشد،   بالا می آورد تا پاســخ دهد، اما ا
پشــت نیمکــت جلویــی پنهــان می شــود و اضطــراب 
پیدا می کند. ســال اول هنرســتان معلم یک مســئله 
به ما داد تا حل کنیم و من در کاس ســوم خودم این 
مسئله را پس از ســه ســال حل کردم و به معلم نشان 
دادم.معلم به من گفت عجب راهی پیدا کردی خیلی 
جالب است و او مرا به خاطر پشــتکارم در حل مسئله 

تشویق کرد.

  چهــار قانــون بــرای حــل تمــام مشــکلات دنیــا 
وجود دارد

چهــار  اســت:  معتقــد  خــاق  هنرمنــد  ایــن 
قانــون بــرای حــل تمــام مشــکات دنیــا وجود 
دارد.اول ایــن اســت کــه یــک مســئله را خوب 
 بفهمیم. اشتباه بسیاری از ما این است که فکر 
مــی کنیــم ســریع باید بــرای هــر مســئله ای راه 
حلی پیــدا کنیــم، در حالی کــه با تفکــر و تعمق 
دقیق تــر بــه راه حــل درســت تــری دســت پیدا 
می کنیم. مسئله هر چه پیچیده تر باشد جواب 
آن راحت تــر اســت. بــرای برخــی از موضوعــات 
کــردم و درســت شــده اســت و  راه حــل پیــدا 
واقعا از این موضــوع لذت می بــرم. قانون دوم 
گاهــی  کــردن صــورت مســئله اســت.  عکــس 
بــا عکــس کــردن صــورت مســئله مــی تــوان راه 
 حــل را پیــدا کرد.قانون ســوم تفکیک مســئله 

است.

    مسائل نباید با هم قاطی شود
 نباید مســائل را با هم مخلوط کنیــم. باید مانند حل 
معمــا هــر تکــه از پــازل را کنــار بگذاریم تــا بــه آنچه می 
خواهیم برســیم.آقای بهمنی به همــه دانش آموزان 
می گفت شــما کتاب می خرید و می گذارید در قفسه 
یا روی میز، در حالی که باید آنها را دسته بندی کنید. 
 در ذهــن هــم بایــد همــه موضوعــات را دســته بنــدی
 کنید.قانون چهارم این است که یک جواب منوط به 
یک معادله نیســت و ممکن اســت برای معادله های 

دیگری هم باشد.

   دوستی ها و قهرها زندگی ساز است
زاهدی مــی گوید: دوســت داشــتن ها و قهــر کردن ها 
در زندگــی بــرای مــا خاطــره اســت. بایــد حواســمان 
داســتان  زشــت  شــخصیت  زندگــی  در  کــه  باشــد 
 نباشیم. قدر داشــته هایمان را بدانیم و شکرگزار خدا 

باشیم.
او دربــاره ایده جدیــدش می گویــد: »مــی خواهم یک 
کنون انتظارم از موقعیتی که  ماشین یک نفره بسازم.ا
گر از کاری عقب  در آن هستم بیشتر اســت و می دانم ا
بیفتم شاید اشــکالی در رفتارم وجود دارد یا قوانین را 
بلد نیستم. به طورکلی، عوامل موثر بر خاقیت به دو 
دسته تقسیم می شود. عوامل درونی یا فردی، عوامل 
بیرونی یا محیطی. منظور از عوامل درونی، آن دسته 
گی های فردی و شــخصیتی  از عواملی اســت که از ویژ
سرچشمه می گیرد مانند هوش، ســاختار شخصیتی 
فــرد، وراثــت، توانایی هــای شــناختی و مهــارت های 
حرکتی. عوامل بیرونی، مربــوط به موقعیت های فرد 
در ارتباط با دیگران و محیط است که شامل خانواده، 
تعلیــم، تربیــت، فضــا و ســاختار آموزشــی و عوامــل 

اجتماعی و اقتصادی است«.

   مــی توانیــم با فکــر و اندیشــه بــر مشــکلات غلبه
 کنیم

زاهدی آرزو دارد روزی همه جوانان این شــهر بتوانند 
بــرای خودشــان کســب و کاری راه بیندازنــد حتــی با 
گر فکرش را به کار بیندازد  کمترین امکانات.»انسان ا
می تواند در همه عرصه های زندگی از پس مشــکات 
برآید. گرانی و تورم مــردم را در مضیقه هــای مالی قرار 
داده اســت. حتی برخی به نان شــب محتاج هستند 
اما همه اینها شاید راهی شــود برای ورود به موفقیت 
تا چاره ای بیندیشیم و به آنچه که می خواهیم دست 
پیدا کنیم. نه اینکه بخواهیم یک شــبه ره صد ســاله 

را طی کنیم.« 
این هنرمند خاق معتقد اســت:»همه چیــز با تاش 
و پشــتکار به دســت مــی آیــد. متاســفانه جــوان های 
امــروزی گوششــان بــرای شــنیدن پندهــا و اندرزهــا 
کــر شــده ، حتی حاضــر نیســتند بــه حــرف پــدر و مادر 
گــوش بدهنــد و همیــن یــک معضــل بــرای جامعــه 
می شــود که جوانی بــدون راهنمایی و پندهــای موثر 
بــزرگ شــود کــه نتیجــه آن ســرگردانی فــرد در آینــده 
اســت. جوانی که نمــی دانــد راه کجا و چاه کجاســت 
 ممکــن اســـــــت بــه آســیب هــای اجتمــــــاعی دچــار 

شود.«
مشــتریان زاهدی منتظر او هستند، من نیز گفت و گو 
را به اتمــام می رســانم و روزهای بهتری را بــرای او آرزو 

می کنم. 

نباید مسائل را 
با هم مخلوط 

کنیم، باید 
مانند حل معما 
هر تکه از پازل 
را کنار بگذاریم 

تا به آنچه 
می خواهیم 

برسیم

فضایی 
مخلوط با 
صدای بلند 

دستگاه های 
تعمیرکاری، 
اینجا مغازه 
اسباب بازی 

 فروشی 
نیست
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فیلــــــم »شـــکــــــل آب« بــــــه 

آرش 
فیروزفر

کارگردانــی گیلــرمــــو دلتــورو 
محصول ۲۰۱۷ آمریکاست که 
جایزه بهترین فیلم اســکار را 
در ایـــــــن ســــــال بــــــه خـــــود 
اختصاص داد، وی این فیلم 

را بهترین فیلم خود دانسته است.
داســتان فیلم به آمریکای دهه ۱۹۶۰ میلادی 
کــه  ل اســت   برمی گــردد. الیســا دختــری لا
در بالاخانه یک ســالن نمایش زندگی می کند 
و در یک آزمایشــگاه مخفی تحقیقات فضایی 
 آمریــکا نظافتچــی اســت، او به صــورت اتفاقی 
با موجودی عجیب وغریب که برای فرستادن 
به فضا مورد آزمایش قرارگرفته، آشنا می شود. 
 در اثــر تماس هـــــای مکــرر، الیســــا دلباختــه 
 او می شــود و وقتــی می فهمــد کــه قــرار اســت 
او را از بیــن ببرند اقدام به نجــات موجود آبزی 
می کند...درحالی کــه بســیاری از منتقــدان 
جایــزه اصلی اســکار را حــق فیلم ســه بیلبورد 
ج از ابینــگ میــزوری می دانســتند ولــی  خــار
خلق درام در فضایی فانتزی و سورئال را شاید 
مهم ترین نقطه قوت این فیلم در جلب توجه 
منتقــــدان بتوان در نظر گرفت. فیلــم به دوراز 
پیچیدگی های روایی در داستان گویی و به طور 
کامل خطی روایت می شود. منتقدان بسیاری 
معتقدند که زمان داستان های این چنینی در 
سینما به ســر آمده اســت، همچنین اختلاط 
داســتان عشــقی فیلم با موضوع جنگ ســرد 
 و سیاســی جلــوه دادن آن کــه باعــث شـــده 
دو داســتان در فیلم به صورت مــوازی در حال 
شــکل گیری باشــد از دیگــر نقاط ضعــف فیلم 
هســتند. این در حالی اســـــت که رقیـــــب این 
 فیلــم )ســه بیلبــورد...( بــا نگاهــی متفــاوت 

به موضوع انتقام تهیه شده بود.
از جنبــه فیلم نامه تمــام شــخصیت ها کاربرد 
دراماتیــک دارند و هر یــک از آنها چــه در قالب 
شــخصیت و چــه در قالب تیــپ نقش خــود را 
به انــدازه کافــی ایفــا می کننــد. شــکل گرفتــن 
رابطــه عاشــقانه بیــن الیســا و موجــود آبــزی 
کــه نمــود رابطــه ای ســورئال اســت را می توان 
خلاقیتــی در متــن ایــن فیلم نامــه دانســت. 
 اســتــفـــــاده از میزانســـــن مثلثــی، متشــــکل 
از الیسا، استکریلند )مامور سیا( و دکتر هافستلر 
)دیمتری، جاســوس شــوروی( حــول موجود 
آبزی، بر ایجاد کشــمکش داستانی می افزاید. 
هر یک از شــخصیت ها برای هدفی بــه دنبال 
موجود آبزی هستند و درنهایت الیسا، قهرمان 
زن فیلم است که با نیروی عشق پیروز این نبرد 
می شــود. انتخاب یــک زن به عنــوان قهرمان 
فیلم درحالی که دارای نقصی در برقراری ارتباط 
با دیگران اســت را می توان تنها هنجارشــکنی 
فیلــم نســبت بــه قواعــد ســینمای هالیــوود 
دانســت. پیرمرد نقاش و همکار سیاه پوست 
الیسا نیز به عنوان تنها کسانی که الیسا را درک 
می کنند تا پایان فیلم همراه او هســتند.تغییر 
 نور صحنه بــا اســتفاده از نورپــردازی موضعی 
بنــا بــر اتمســفر داســتان، بــه ایجـــــاد فضــای 
رمانتیــک و جنایــی توســط فیلم بــردار کمک 
می کند. رنگ های ســبز و قرمز در فضای غالبا 
تاریک فیلم بــه کار گرفته شــده اند تا ســاختار 
زیباشناســانه فیلــم را متناســـــب بــا فضــای 
 داســتان ایجــاد کنند و تــا رنــگ لباس الیســــا 
 و لحظاتی کــه او بــا موجود آبــزی تنهاســــت را 
دربر می گیرند. رنگ پوشش الیسا تا خط میانی 
فیلم بیشتر تیره یا خنثی است ولی ازآنجا به بعد 
الیســا را در لباس و کفش قرمزرنگ می بینیم.
شــکل آب را می تــوان حاصــل ذهنیــت خلاق 
کارگــردان و دید او نســبت به عشــق دانســت.  
 فضــای فانتــزی ایــن فیلـــم همــراه موســیقی 
دهه ۶۰ آمریــکا و رقص هــای معمــول آن دوره 
کــه در بســیاری از صحنه هــا از تلویزیــون در 
حال پخش اســت، به عنوان موسیقی صحنه 
فضای رمانتیک فیلم را غنی تر می کند.در پلان 
پایانی موجود آبــزی با تن نیمه جان الیســا به 
داخل رودخانــه می پرد و با اســتفاده از قدرت 
جادویی شفابخشی خود به الیسا جان تازه ای 
می بخشــد. این صحنه که همراه با موسیقی 
متن است، نوعی رهاشدگی و رستگاری برای 
الیساســت. گویــی تولــدی دوباره برای الیســا 
که نویددهنده زندگی جدیدی برای او است. 
کی هــای  غ از همــه ناپا زندگــی در زیــرآب و فــار

بیرون از آن.

رستگاری با آب

کدل   کنایه مهدی پا
به مسئولان

کــدل بازیگــر فیلــم ســینمایی تنگه  مهــدی پا
ابوقریــب بــا انتشــار تیــزر ایــن فیلــم در صفحه 

شخصی خود نوشت:
پیشــنهاد می کنم به مســئولان با اینکه خیلــی درگیرن 
کران شد ببینن. حتما حتما فیلم تنگه ابوقریب رو وقتی ا
گه نمی دونیــد یا یادتــون رفته، یادتــون بیاد  ببینید تــا ا
 که دقیقــا 3۰ ســال پیــش تــو روزای پایانی جنــگ، قبل 
 از پذیرش قطعنامه همین مــردم و جوون ها چه جوری 
و بــه چــه دلیــل جونشــون رو گذاشــتن وســط.ببینید 
ایرانی ها برای حفظ شرف و غرورشون چه کردند، ببینید 
شاید شاید شاید خجالت بکشید...فیلم تنگه ابوقریب 
که روایتگر یکی از نبردهای سرنوشت ساز روزهای پایانی 
جنگ است، از چهارشنبه ۱۷ مرداد در سینماهای کشور 
کران می شــود. جواد عزتی، امیــر جدیدی، حمیدرضا  ا
آذرنگ، علی ســلیمانی، قربان نجفی، مهــدی قربانی، 
یداله شادمانی، بانیپال شومون، میلاد یزدانی، مهدی 

کدل در این فیلم بازی کرده اند. صباغی و مهدی پا

سینما                جشنواره 

 »حد« دو جایزه 
از جشنواره آمریکایی گرفت

فیلــم کوتــاه »حــد« ســاخته جــواد دارایی که 
در جشــنواره »پیــک اســکیل« نامــزد دریافت 
جایــزه در بخــش بهتریــن فیلــم، بهتریــن کارگردانــی، 
بهترین فیلم برداری و بهترین فیلم دانشــجویی شــده 
 بــود، موفــق بــه کســب دو جایــزه بهتریــن فیلــم کوتــاه 
و بهتریــن فیلــم دانشــجویی شد. ســومین دوره ایــن 
جشنواره از ۲۶ تا ۲۹ جولای برابر با چهارم تا هفتم مرداد 
در نیویورک برگزار شد.این فیلم کوتاه با موضوع مسائل 
و مشکلات معلولان در اسلام آباد کرج فیلم برداری شده 
است.»حد« به تهیه کنندگی آرزو دهکردی، فیلم کوتاه 
هفت دقیقه ای است که با همکاری معاونت اجتماعی 
نیروی انتظامی ساخته شده است و بیشتر عوامل تولید 

آن از کارکنان صدا و سیمای مرکز البرز هستند.

سینما                جهان 

 مل گیبسون و کالین فارل 
در فیلم انتقامی

مــل گیبســون و کالیــــن فــارل در یــک تریلــر 
انتقام جویانــه با عنــوان »خوک هــای جنگ« 
 جلــوی دوربیــن می رونــد.دو بازیگر سرشــناس ســینما 
 در فیلــم  »خوک هــای جنــگ« بــرای میلنیــوم فیلمــز 
به کارگردانی تامــی ویرکولا بــازی می کنند.فیلم برداری 
کتبر)مهر( انجام شود.فیلم نامه  این فیلم قرار است در ا
 »خوک های جنگ« را نیک بال و جان نیون نوشــته اند 
و داســتان آن درباره گروهی از ســربازان ســابق است که 
 آخرین ماموریتشــان را به این قصد انجــام می دهند که 
از کارتــل مــواد مخــدری کــه گروهــی از همــکاران آنهــا را 
کشــت، انتقام بگیرند و پول آنها را هم بدزدند.گیبسون 
پس از کســب نامزدی اســکار برای فیلم تحســین شده 
»هکساو ریج«، برای کارگردانی یک درام از جنگ جهانی 
دوم با عنوان »نابودگر« انتخاب شد که بر مبنای کتابی 
 از جان ووکوویتس ســاخته می شــود.فارل نیز به زودی 
در فیلــم »بیوه هــا«  ســاخته اســتیو مک کوییــن دیــده 
می شود. او بازیگر »دامبو« ساخته تیم برتون هم است و 
و  شــگفت انگیز  »هیولاهــای  فیلــم  در  تازگــی  بــه 
زیستگاه شــان« دیده شــد و بازیگــر »خرچنــگ« و »اغوا 
شده« هم بود.این بازیگر نقش اول فیلم »کشتن گوزن 
مقدس« را هم برعهده داشــت کــه در آن در کنار نیکول 
کیدمن بــازی کرد.ویرکــولا کارگردانی »هنســل و گرتل: 
شکارچیان ساحره« را انجام داده و کارگردان »چه اتفاقی 

برای دوشنبه افتاد؟« هم بود..

در                            حاشیه

 برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(      هزارپا
  سپاهان)سالن ۲(   تگزاس

  پردیس چهارباغ  هزارپا/ کاتیوشا/ 
شماره ۱۷ سهیلا/من دیوانه  نیستم/
مرداد/خاله قورباغه/دم سرخ ها / 

 دشمن زن
  قدس)سالن ۱(        هزارپا

  قـدس )سالن ۲( دشمن  زن / تگزاس
  فـلسطین     دشمن  زن / تگزاس

      فـلسطین   دارکوب/ هزارپا/  تگزاس

سه ماه است منتظر    ارشاد هستیم
گی های پردیس تازه تاسیس سیتی سنتر  می گوید مسعود صرامی از  ویژ

ح یک عکس   شر
فیلم تازه هنر وتجربه

فیلم »شرح یک عکس« به تهیه کنندگی 
 و کارگردانــی ســاتیار امامی در گــروه هنر 

کران شده است. و تجربه ا
 در خلاصــه داســتان ایــن فیلــم آمـــــده اســــت:
درحادثه تروریستی تهران که توسط گروه داعش 
خ داد، یک تصویر،  در مجلس شورای اســلامی ر
مهم تریــن عکــس ایــن حادثـــــه در رســــانه های 
داخلـــــی و خارجـــــی شـــــد و ســـــوژه آن، عمـــــاد 
پســربچه ای بیمــاری بــود که بــه همــراه مادرش 
در همان روز برای دیدار با نماینده شهرشــان به 
مجلس آمده بودند. این تصویر درســت ساعتی 
بعد از حادثه تروریســتی تهران در رســانه منتشر 

شد تا همه نگاه ها به سمت عماد باشد.

معتقدیــــد پردیـــــس ســـــیتی ســـــنتر یکـــــی از 
مدرن ترین پردیس های ســینمایی کشــور است. 

برچه اساسی چنین برآوردی دارید؟
برای آمدن به ســینمایی مثل ســینمای ســیتی سنتر، 
 یــک پارکینــگ رایــگان وجــود دارد. مــا بــرای هوادهــی 
به داخل مجموعه ســینمایی، دســتگاه هواســاز داریم 
ج تهیــه اش کرده ایم.  که تنها چهار میلیــارد تومان خــر
دســتگاه هواســاز، هــوای داخــل مجموعــه ســینما را 
 به داخــل بر نمــی گردانــد، یعنــی هــوای آلــوده را خنک 
نمی کند و دومرتبه داخل ســالن بفرســتد، بلکه هوای 
تــازه را خنک کــرده و به مــردم منتقل مــی کنـــــد، یعنی 
گــر یــک آدم ســرماخورده یــا اینکــه مبتــلا بــه آنفولانــزا   ا
  در ســینمای مــا حضــور داشــته باشــد، تنفس آلــوده او 
به فردی که سالم است منتقل نمی شود بلکه این هوا از 
ج شده و هوای سالم جایگزین آن می شود.  سینما خار

کنیــد،  مــی  مراجعــه  ســینما  بــه  شــما  مثــال   بــرای 
می بینید که یک نفر بلیت می فروشد و یک نفر دیگر هم 
دم در، آن را پاره می کند و خدماتی که شما باید بگیرید 
تا ســر جای خودتان بنشــینید، وجــود نــدارد. در حالی 
کــه در پردیس ســیتی ســنتر، حــدود ۱5 نفــر بــرای تهیه 
بلیت و راهنمایــی مخاطبان حضــور دارنــد و این یعنی 
هزینه. به عبارتی کارمندمابــا ماهی یک میلیون تومان 
کار نمــی کنــد بلکــه کارمندی اســت کــه از مزایــای حق 
بیمه، بازنشستگی، ســنوات خدمت، عیدی و پاداش، 
 مالیــات و . . . برخــوردار اســت. کارمنــدی کــه اینجا کار 
می کند بــرای ما ســه میلیــون و ۲۰۰ هــزار تومــان هزینه 
دارد، چون ما بر اســاس قانون شــرکت هــا کار می کنیم 

نه بــر اســاس شــرایط  ســینماهایی که یک 
 نفــر در آن با کمتــر از یک میلیــون تومان کار 

می کند.
 نــــکتــــــــه مــــهــــــم دیگــــــــر، اینــــــکـــــه مـــــا 
گر یکــی از اعضای  در فضایی قــرار داریم که ا
خانواده خواســت در فودکورت غذا بخورد، 
یکــی دیگــر بــه ســینما بــرود، دیگــری قصد 
کارهــای بانکــی را داشــته باشــد   انجــام 
و فرد دیگر بخواهد از هایپر خرید کند و بچه 
آنها هم بخواهد شــهر بازی بــرود، تمام این 
امکانات کنار هم ایجاد شــده اســت و این، 
رفاهی اســت که ما برای مشــتری بــه وجود 

آورده ایم.
بـــــا توجـــــه بــــــه ایــــــن امکانــــــات 
ج  و البتــه هزینه هــای هنگفتــی که خر

شده، پردیس سیتی ســنتر، مجموعه ای شخصی 
است یا متعلق به نهادی خاص؟ 

گر  ایــن پردیــس بــه طــور کامل شــخصی اســت. چــون ا
 شــخصی نبود تا امــروز چندین برنامــه نمایشــی بازدید 

از طرف مقامات عالی رتبه تدارک و انجام شده بود.
پس چرا برای افتتاح آن، مراسم رسمی گرفته 

نشد؟
چون وابســته به بخش خصوصی اســت. کار مــا در حد 
بیزینسی نیست به طور تقریبی یک کار اجتماعی است. 
تمام کارهایی که در ســالن های ســینما و کنسرت هال 
انجــام داده ایــم، درآمدزایــی چندانی برای مــا نخواهد 
داشــت چون هزینه های بســیار بالایی را صــرف کردیم 
و ایــن هزینه هــا هیچ وقــت توجیــه اقتصــادی نخواهد 
داشــت. ما، بــزرگ ترین پــرده اســکرین ایــران را داریم. 
فاصلــه بین پــرده و اولیــن ردیــف صندلی، ۱۰ متر اســت 
کــه مــی توانســتیم ســه ردیــف دیگــر هــم در ایــن میــان 
بگذاریم، امــا ایــن کار را نکردیم تا فاصلــه دید مخاطب 
 بــه تصویــر بــه صورتــی نباشــد کــه ســرش را بــالا بیــاورد 
 و ایــن کار آســیب هایــی در کمــر و گردنــش ایجــاد کنــد 
یــا فاصلــه بیــن صندلــی هــا هنــگام عبــور یــک نفــر را 
رعایــت کــرده ایــم. ایــن کار بــرای مــا حــدود ۱5 درصــد 
در هــر ســینما کاهــش تعــداد صندلــی داشــته اســت. 
ارتفاعی هم بیــن هر ردیف گذاشــتیم که مخاطب، ســر 
 فرد جلویــی را نبینــد و هر کــس به راحتــی تمام پــرده را 
در دیــد خــود داشــته باشــد.ما ســینمایی بــزرگ و هــزار 
نفره درســت نکردیم کــه گوشــه هایش بی ارزش باشــد 
گر در هر  بلکه ســالنی بــزرگ در نظر گرفتــه ایم که تماشــا
نقطــه آن احاطه خوبــی به تصویر داشــته 
 باشــد.نورپردازی روی بدنــه کــه در ورود 
کردیــم نیــز  و خــروج مخاطبــان ایجــاد 
 یــک هزینــه مضاعــف بــرای مــا بــه همــراه 

داشت. 
 مــا هــر نیــم ســاعت، یــک فیلـــــم را تکـــــرار 
می کنیم برای مثال »هزارپا« را در ساعات 
۱۶، ۱۶:4۰، ۱۶:5۰، ۱۷، ۱۷:۲۰ نمایــش 
می دهیــم. در حالــی کــه در سینماهـــــای 
ایــران بــرای هــر دو ســاعت، یــک ســانس 
نمایــش داده مــی شــود، امــا چــون تعداد 
ســینماهایمان زیــاد اســت زمان بنــدی را 
به صورتی ترتیــب داده ایم کــه همه با هم 
ج نشوند و بتوانیم کنترل نفرات  وارد و خار

داشته باشیم. 

با این حال، احساس می شود خیلی از مردم 
اصفهــان هنــوز در جریــان افتتــاح ایــن پردیــس 
نیستند و شــاید آن اســتقبال درخور از سینماهای 
این پردیس صــورت نگرفته. تبلیغــات خاصی هم 

انجام نشده.
بله، ما ســه ماه اســت در انتظــار ورود یکی از مســئولان 
ارشد ارشاد جهت افتتاحیه هستیم که هنوز امکان آن 
فراهم نشــده اســت.البته به این دلیل افتتــاح پردیس 
ســیتی ســنتر را اطــلاع رســانی نکردیــم تــا ســینماهای 
گر نشوند، چون هر فردی برای یک  اصفهان بدون تماشا
بار به تماشــای فیلمی در پردیس سیتی ســنتر بنشیند 
 و راحتــی صندلــی را بــا تهویــه مطبــوع و صــدای دالبــی 
و تصویر فول اچ دی ببیند، به طور حتم دوباره همین جا 
فیلم خواهــد دید.ضمن اینکه تا کمتــر از یک ماه دیگر، 
جشــنواره فیلم کــودک در اصفهــان آغاز بــه کار می کند 
گر  که قرار اســت بخــش اعظــم آن در اینجا برگزار شــود و ا
این سالن ها نبود  به طور قطع مسئولان فرهنگی برای 

برگزاری در خور انتظار مشکل داشتند.
ودی پردیــس  وی یکــی از ســنگ هــای ور ر
 سیتی ســنتر، نــام »اصغــر فرهــادی« حــک شــده، 
 آیا قرار اســت مثــل یک رســم نــام دیگــر هنرمندان 
گران اصفهانــی روی دیگــر ســنگ هــای  یــا ســینما
ورودی حک شــود؟ مانند بلوار مشاهیر هالیوود. 
گر این طور است، بهانه حک شدن نام هر هنرمند  ا

چیست؟
بلــه، مــی خواهیــم نــام هنرمنــدان دیگــر را در ورودی 
پردیس حــک کنیم.البته آنهایی که مورد تایید بیشــتر 

مردم باشند.
گویا پــروژه هــای دیگــری نیــز در دســت دارید 
مانند فدک یا شــهرک ســامت.تعداد سالن های 
 ایــن پردیــس هــا و زمــان تقریبــی افتتــاح آنهــا را 

می گویید.
در پــروژه گردشــگری فــدک هــم مجموعـــــه پردیـــــس 
ســینمایی قــرار دارد که تعداد ســالن های آن بــه میزان 

نیاز مردم منطقه تعیین خواهد شد.
برخــی پردیــس هــای نوســاز در تهــران مانند 
مگامــال، ارگ تجریــش، شــهرک و . . . عــاوه بــر 
سه شنبه، یک روز دیگر در هفته را نیز نیم بها اعام 
کرده اند تا به جذب مخاطب بیشتر برسند یا اینکه 

سانس های فوق العاده نیمه شب خود 
را به صــورت نیم بها حســاب می کنند. 
گویــا چنیــن سیاســتی در حــال حاضــر 

مدنظر شما نیست.
مــا از آنچه بــرای رفاه بیشــتر مــردم در کشــور 
اعــلام شــده، تابعیــت مــی کنیــم ولــی مردم 
 باید یــک نکتــه را مــورد توجــه قــرار دهند که 
ما ریالی از پول دریافتی بلیت سینما استفاده 
نخواهیم کــرد و وجهی هم که آنهــا پرداخت 
مــی کننــد در مقایســه با هزینــه ای کــه برای 
رفتن به دیگر ســینماها مــی پردازند، بســیار 
ناچیــز اســت.5۰ درصــد وجــه بلیــت متعلق 
5 درصــد متعلــق  کننــده اســت.  بــه تهیــه 
به شهرداری.۲5  درصد هزینه بلیت متعلق 
 بــه ۱۰ میلیــارد تومــان ســرمایه گــذار صــوت 

و تصویــر اســت کــه هــر دو ســال باید عــوض شــود تا 
گر تصویــر زنده و صدای رســا داشــته باشــد.  تماشــا
 ۲۰ درصــد باقــی مانــده را هــم بــرای بــرق، تهویــه،

 یــو پــی اس، بــرق اضطــراری،  نظافــت و خدمــات 
عمومی هزینه می کنیم. 

با وجود خدماتی که ارائه مــی دهید، فکر 
نمی کنید بــه خاطر گران بــودن بلیــت  دو هزار 
تومانــی پردیس ســیتی ســنتر نســبت بــه دیگر 
ســینماهای شــهر تا حدودی ریــزش مخاطب 

داشته باشید؟
مــن ادعــا دارم تــا بــه امــروز در هیــچ کجــای ایــران، 
پردیس مدرن بــا این میــزان خدمات ایجاد نشــده 
اســت. بــرای اســتفاده از پردیــس کــوروش بایــد ۱۰ 
 هــزار تومــان بابــت پارکینــگ اتومبیــل بپــردازی که 
 در ســیتی ســنتر، مــردم، رایــگان از ایــن اســتفاده 
می کنند یا زمانی که شما به برخی سینماها می روید 
 بــه دلیــل نبــود محــل پــارک، بایــد اتومبیل خــود را 
در پارکینــگ روبــاز شــمس آبــادی و بــا هزینــه پــارک 
 کنید. عــلاوه بر اینکه بــه دلیل نبــود صندلی راحت، 
با کمر درد مواجه می شــوید، از صــدا و تصویر خوبی 
بهــره منــد نیســتید و. . . قدیمــی هــا گفتنــد نــان و 
پنیر بــا دل درد از چلوکبــاب گران تر اســت. بنابراین 
وقتی تمام این امکانات را در ســیتی سنتر مشاهده 
 کنیــم مــی بینیم، ایــن اختــلاف بهــای بلیــت ناچیز

 است.
  یکی از دلایلــی که ما اینجا را به اپراتــور یعنی گروهی 
گــذار نکرده ایم  که کار هدایــت ســینماها را دارند، وا
این بوده کــه روزی یکی از آنها به مــن گفت چرا بین 
ســینماها تا این اندازه فضــای خالی قــرار داده ای؟ 
 گفتــم بــرای اینکــه مــردم بــا راحتــی ســینما بیاینــد 
و خاطره خوبی از آن داشــته باشــند و سینما را فقط 
 بــرای فیلــم دیــدن انتخــاب نکننــد و زمــان تفریــح 

و سرگرمی شان هم به اینجا بیایند. 
گر بــرای فیلم خوب  آن شــخص قبول نکــرد و گفت ا
 بلیــت بفروشــی، مردم کــف زمیــن هم می نشــینند 
و فیلــم را مــی بیننــد.  امــا مــن ایــن تفکــر را قبــول 
گــذار نکــردم و تــلاش  نــدارم و اینجــا را بــه آنهــا وا
و  کامــل  متفــاوت خدمــات  بــا مدیریتــی  کــردم 
 بهتــری به مــردم نســبت به ســالن هــای دیگــر ارائه

 کنم.
ایــن تفکــر را حتــی در ســالن ســازی هــم مــد نظـــــر 
داشــتیم. بــه راحتی مــی توانســتیم در اینجــا مانند 
کتفا  کوروش، ۱4 سالن بسازیم ولی به هشت سینما ا
 کردیم فقط به خاطــر اینکه بتوانیم یــک جای مرفه 
و فرح بخش برای مردم ایجاد کنیم و فضای عمومی 

و آزاد قابل توجهی داشته باشیم. 
کســیژنی که مــا در ســینماها تزریق مــی کنیم،  این ا
برایمان هزینه دارد. ما در پارکنیگ، ۱4۰۰ جت فن و 
گزوز فن داریم که هوای آن را تمیز می کند. پارکینگ  ا
سیتی سنتر تنها پارکینگ در ایران است که هوایش 
دومرتبــه تصفیــه شــده و در آن هــم هوای مناســب 

برای تنفس دارید. 
 مــا پارکینــگ انقــلاب و اوســان یــا پارکینــگ مقابــل 
 هتــل عباســی درســت نکــرده ایـــــم بلکــه نزدیــک
  ۷۰ نیــرو در اطــراف پارکینــگ، خدمــات راهنمایــی 
می دهند. برق دارد کار می کند، جت فن ها مشغول 
کار هســتند تــا مــردم در همــان دو دقیقــه ای کــه از 
ماشــین خود پیاده می شــوند تا به داخل مجموعه 
بیاینــد، هــوای ســالم استنشــاق کننــد. مــردم فکــر 
می کنند برای ســینما به ما پول می دهند، مردم به 
ما پول نمی دهند به دلیل اینکه ما پول سینما را به 
شهرداری و سرمایه گذار صوت و تصویر و تهیه کننده 
می دهیم.از ۲۰ درصد باقی مانده هم به طور تقریبی 
تمامش را صرف حقوق پرسنل، پول برق، 

نظافت و حراست می کنیم. 
کمبــود ســالن تئاتــر در  بــا توجــه بــه 
اصفهان برای نمایش تئاتــر یا حمایت از آن 
در یکــی از ســالن هایتــان برنامــه خاصــی 

ندارید؟
گانه تئاتر جهت استفاده  ما یک سالن جدا
کــرده ایــم . ســالنی  هنرمنــدان آن ایجــاد 
 کــه نزدیک به ســه تــا چهــار میلیــارد تومان 
در آن هزینه دکور، صندلی و سیستم صدا و 

تصویر شده است.
کــه برگشـــــت ایـــــن هزینــه هـــــا   مــی دانــم 
در تئاتــر جواب نمــی دهــد ولی به هــر حال 
 یــک نفــر بایــد در ایــن کار ســرمایه گــذاری 

می کرد.

یـک طبقـه پاییـن تر از فودکورت همیشـه شـلوغ و درسـت روبه روی شـهربازی سـیتی سـنتر، 

مجتبی 
اردشیری

مجموعـه سـینماهای تـازه ای قـرار دارد کـه قـرار اسـت بـا وجـود بعـد مسـافت نسـبت بـه 
سینماهای مرکزی نبض سینمادوستان اصفهانی را در دست بگیرد.

 چنـد هفتـه ای از ایـن اتفـاق و رونمایـی و افتتـاح غیررسـمی ایـن مجموعه می گـذرد، اما تب 
داغ جـام جهانـی  و مشـکلات اقتصـادی بـی سـابقه ایـن روزهـا باعـث شـد تـا ایـن اتفـاق در 

هیاهـوی اتفاقاتـی بـزرگ تر گم شـود.
ایـن مجموعـه مجهـز بـه 9 سـالن اسـت کـه هشـت سـالن آن سـینمایی و یـک سـالن هـزار نفـره بـه برگـزاری 
کنسـرت اختصـاص یافتـه اسـت و بـه طـور کلـی دارای هفت سـالن نمایش، یک سـالن کنسـرت هـال جهت 

افتتاحیـه و اختتامیـه و دو سـالن وی آی پـی خانوادگـی اسـت.  
 در ایـن بـاره، بـا »مسـعود صرامـی«، کارآفریـن نمونـه و سـرمایه گـذار پـروژه »اصفهـان سـیتی سـنتر« 

گفت و گویی کرده ایم. 

تمام کارهایی 
که در سالن های 

 سینما 
و کنسرت هال 

انجام داده ایم، 
درآمدزایی 

چندانی برای 
ما نخواهد 

داشت

 به راحتی 
می توانستیم 
در اینجا مانند 

 کوروش، 
14 سالن 

 بسازیم ولی 
 به هشت
  سینما

 اکتفا کردیم



صاحب قلم معرفت 

 نویســنده کسی  اســت که از متن تا 

علی 
ربیعی

 
حاشــیه جامعه را رصد می کند؛ آن 
هم  نه بــرای خــوش آیند یا بــد آیند 
بلکــه  ای،  مجموعــه  یــا  گروهــی 
براســاس جوششــی کــه در درون او 
اســت و انگیزه ای که قابل توصیف 
نیست.  شاید مثل از جان گذشته ای که به استقبال 
مرگ می رود و به تعبیر بیهقی نه کاری ا ســت خرد، 
هر چند منفعتی در او نباشد وبعد به دنبال لذتی که 
خمیر مایه هنر به پدیــد آورنده اثر هنــری  می دهد،  
همراه با حســی ابــدی و جاودانه را دیدن ودر بســتر 
زمان جاری شدن  که هنر به صاحب اثر می بخشد، 
لــذا نویســنده بــرای بــزرگ نمایــی زشــتی و زیبایــی 
پیرامــون دســت بــه قلم مــی بــرد. زیــرا که مســتی و 
کش  گر ریشه در خا مستوری را می شناســد به ویژه ا
داشته باشد و با پستی ها و بلندی های سرزمینش 
عمیقا آشنا باشد  و از کوره راه ها تا اتوبان ها و ریل ها 
را بسیار رفته و برگشــته باشــد و فکر می کنم همه ما 
کــه محمــود دولــت آبــادی  متفــق القــول هســتیم 
ســبزواری که شــکلی  از خــود را در ســایه پــدر و مادر 
می آفرینــد و ودر جلــد ســوم »روزگار ســپری شــده 
مردمــان ســالخورده « کار عشــق را با پایــان جغد به 

سامان می رساند!
 چنین کسی ا ست  او و آزاده مرد را نه در بند نام و نان 
اســت؛ هر چند هنوز هم بعد از آفرینش صدها قصه 
و رمان وبســیار زیاد مقالــه و نمایشــنامه و اثر ادبی با 
انگیزه بالا شــرف قلم را به یاری زندگی می فرســتد و 
چقدر سخت و طاقت فرساســت که بخواهی بر این 
عمر پربــار و پــر گهر شــرحی بنویســی که ایــن دریای 
مــواج و بیکــران را بــه ســاحل آرام نیــازی نبــود! زیرا 
آن همــه آفریــده از ســوی آفریــدگار زندگــی او بودنــد 
با همه پســتی و بلنــدی که دیــد وآزار و شــناعتی که 
کشید.قلم او با معرفت است  واز سر هدف مقتضی، 
کتر  قصه ها، شادی یا رنج را جلوی دید خواننده  کارا
می گــذارد و آنــگاه کــه تــرازوی ســنجش بــه کار آیــد 
جوهره کارش مثل رودخانه ای پر آب فوران می کند 

و جهانی را با خود به یغما می برد .
در آثــار این نویســنده بزرگ مــراوده بی پایانی اســت 
میــان دار و نــدار و زیبایــی و زشــتی و در آخــر مــرگ و 
زندگــی و چرایی ســروری ظلمــت بر روشــنایی و....  
دولت آبادی بــی آنکه اجبــاری در کار باشــد قلم زن 
ح بی نهایت اســت؛ از همان ابتدای  صادق این شر
راه و بــی شــک یکــی از واقعگــرا تریــن نویســندگان 

جهان اســت کــه راه خیر 
و صــاح بشــر را در مبازره 
جانانــه بــا دیــو دروغ و 
گرســنگی و خشکســالی 
در  را  وقلــم  دانــد  مــی 
خدمت انســانی جهانی 
کــه  قــرار می دهــد،  زیــرا 
کســان  بــا آثــارش همــه 
ارتبــاط برقــرار می کننــد. 
مــی خواهـــــــد آن اثـــــــر 
یــا  باشــد  »گاواره بــان« 
»جــای خالــی ســلوچ« یا 
رمان حــد فاصل روســتا 
ســپری  »روزگار  شــهر  و 
شــده« یا  رمان بــه ناچار 

شهری شده! 
عشــق اســت کــه ناهموارتریــن صخــره هــا را همــوار 
می کند، عشــق به آدمی ...عشــق به وطن ...عشق 

به آزادی و معرفت که آسان به دست نمی آید... .
قهرمانــان قصــه هایــش  چــون  شــخصیت های 
شــاهنامه ای به زمانه خویش زندگی و مرگ ندارند. 
او این شخصیت ها را چون پهلوانان همیشه تاریخ 
بر وفق مــراد دل مردمــان  دردمند رقم نمــی زند که 
تا بــوده چنیــن بــوده، هرچند بــه ناچار در مســیری 
درست شــروع می کنند، اما جبهه قدرت و ثروت به 
گواه تاریخ بشــر ترفندهــای بیشــمار دارد و ره نجات 
نیز متصور نیســتیم که از هرسو که رفتم جز وحشتم 

نیفزود ...زنهار از این بیابان وین راه بی نهایت....
قصــه کلمیشــی هــا و گل محمدهــا و ســتارها ادامه 
قصــه هــای بیشــمار پیشــینیان بــود کــه بــه همــراه 
جغرافیــای شــکننده مــا تــا توانســته بــه قلــع و قمع 
عمارت های بر چــای مانده بر خشکســال ناامیدی 
کــه نویســنده از  پرداختــه اســت و چــه فرصت هــا 
روزن هــای تاریــخ پــر فــراز و نشــیب ســرزمینش 
آدم خوب ها بــه گودالی تیــغ زار فرو نرفتنــد و بدها و 

سیّاس ها جاه و مقام یافتند.
 از ایــن قصــه خیــر و شــر هــم ابوالفضــل بیهقــی و 
هــــــم دولــت آبــــــــادی دل آزرده انــد و بــه جهــــــت 
کــه درب  شــرزدایی نوشــتند و مــی نویســند شــاید 
 خوشــبختی روزی روزگاری بر روی بشــریت گشــوده

 شود.
ح فقر و ناداری که مثل  »در جای خالی ســلوچ« شــر
زمستان های روستای زمینچ اســتخوان سوز است 
و مــرگان، همســر ســلوچ، تــن به هــر کاری مــی دهد 
تا زندگی خــود و فرزندانــش را نجات دهد روســتای 
زمینچ همان روســتای طاعــون زده ای اســت مثل 
کثر روســتاهای کشــور که بعد از انقاب سفید مثل  ا
ک بــر مــی دارد و در اوج  چ کپــک زده ســر از خــا قــار
فقــر و ناداری اســت و همه ســعی می کننــد از هرچه 
 امیــد و آینــده اســت بــه ســمت دنیــای گورســتانی

 بگریزند ... .
در کتاب های دولت آبادی جایی هرچند اندک برای 
کستر می نشیند  امید نیست نه آنجا که کلنل به خا
و نــه آنجــا کــه مــرگان بــه تجــاوز تــن مــی دهــد...و 
 نابودی کلمیشی ها در کلیدر که خود حدیثی دیگر

 است ... .
و بــه تعبیــر خــود دولــت آبــادی، فرزنــد فاطمــه و 
عبدالرسول، متولد 1319 روستای دولت آباد سبزوار 
در همــه آثــارش عشــق هــای قربانی شــده حضوری 
مستمر دارند که خیلی عزیزند از سلوچ تا عبدوس و 
گل محمد و کل کلمیشی ها و تا سرانجام کلنل های 

عزیز تاریخ معاصر ایران زمین!

 نقدی بر »سلوک« 
محمود دولت آبادی

  وقتی شروع می کنم به نوشتن، چنان 

 بهزاد 
موسائی 

گویــــی بــه دوزخــی وارد  کــه  اســـــت 
می شـــــوم، شایـــــد بــه امیــد اینکــه 
بهشــت واری بــرآورم امــا غالبــا درون 
دهلیزهــای آن درمــی مانــم و چــون 
ســرانجام از آن دهلیزها می گــذرم، با 
 صرف ســال های عمر، از پس چندی که برمــی گردم و 
به حاصل کارم مــی نگرم، حقیقت این اســت که غالبا 
احساسی ناخوشایند دارم. پس گاهی به صرافت این 

می افتم که دورش بریزم یا که بسوزانمش.
) از سخنان نویسنده در متن پشت جلد کتاب/چاپ 

اول ۸۲/چاپ پنجم۸3 / نشرچشمه(
ســلوک نووِلی اســت که در حقیقت داســتانی نــدارد و 
حدیث نفس فلسفی و شــاعرانه  خود نویسنده درباره  
عشــق در دنیــای امــروز اســت و انتخــاب نــام »قیس« 
)مجنون(] و »مها«)لیلــی( هم برای آدم هــای رمان به 
جهت ربط ساختاری عشق در طول زمان است و راوی 
اول شــخص آن یک ریــز و یک بند ســخنرانی می کند و 
درست همین جاست که رمان ضربه می خورد!  آن هم 
کتابی که فصل بندی نیست و با عبارت های طولانی، 
تکراری، روشــنفکرنمایانه و بدون کشــش و نقطه  اوج 

باید تا آخر یک نفس خوانده شود. 
 گاهی قیــس راوی می شــود و گاهی مها کــه این هم به

 تــر   و  تازگی خــط روایــت کمکی نمی کنــد و داســتان را 
مبهم تر، پیچیده تر و خسته کننده تر  می کند و خواننده 
را گاهــی وامــی دارد برای تمــدد تنفــس، کتــاب را کنار 
بگــذارد و عجیب اینکه در عرض یکســال بــه پنج چاپ 

رسیده است!
داســتان حادثه مشــخصی نــدارد  و معلوم نیســت که 
ما باید با کدام شــخصیت احســاس همدردی کنیم؟ 
قیــس، مهــا، پــدر مهــا یــا خــود راوی؟ رمــان ســلوک 
دشــواری های دیگری هم دارد که عمــده ترین آنها به 

زبان در روایت برمی گردد .
شــخصیت هــای داســتان همگــی بــه زبــان شــاعرانه 
ســخن می گوینــد و چون 
نویســنده همــه  توانــش را 
برای متکلم وحــده بودن 
گذاشته، دیگر جایی برای 
دیالــوگ و گفت وگــو باقــی 
نمــی مانــد. نویســنده در 
مقام دانای کل همه چیز 
را مــی دانــد و همــه چیــز را 
توصیف می کند و به همین 
جهت، گاهی ســاده ترین 
نظریات نویسنده در طول 

داستان بیان می شود.
 شــاید لازم نباشــد انسان 
همـــــــه چیــــــز را در عمــل 
آنچــه  تــا  باشــد  آزمــوده 
می گویــد نزدیــک بــه واقع 
باشــد. خاصه در واقعه  مرگ انســان نمی تواند آنچه را 
می گوید مبتنی بر تجربه باشد،  اما من به یک حقیقت 
مهــم در امــر مــرگ اطمینــان دارم و آن ایــن اســت کــه 
 انســان تا به زندگی پشت نکرده باشــد، مرگ بر او چیره

 نمی شود. )ص19۴(
داستان پیرنگ مشخصی ندارد. نویسنده در کافه ای 
در ترکیــه نشســته و درحــال خــوردن قهــوه  ســیاهش 
درباره  عشق قیس و مها و خواهران ازدواج نکرده  مها و 
پدرخانواده بی وقفه سخن می گوید،  بی آنکه واقعا چیز 
 خاصی گفته باشد یا اینکه حادثه  خاصی رقم بخورد.

 از همین رو داســتان نقطه  اوج ندارد و داســتانی است 
که داستان نیست؛  هرچند که نویسنده در پشت جلد 
اشــاره کرده کــه بیــش از هفت نــام بــرای آن برگزیــده تا 
سرانجام آن را ســلوک نامیده اما کدام سلوک؟ سلوک 

چه کسی؟
ســلوک حدیث نفس نویســنده اســت از خانــواده یک  
معمار که یک پســر  دارد و چهــار دختــر، آزاده خانم که 
بیوه اســت، فخیمه و فــزه که در خانــه مانــده و  ازدواج 
نکرده انــد و نیلوفر کــه دختــر کوچک تر خانواده اســت 
که دل درگروِ عشــق قیــس دارد، امــا نرد زندگــی با کس 
دیگر می بازد. در این میان کاشــف به عمل می آید که 
معمار سنمار سابقه  مبارزاتی هم دارد و به خاطر طبقه  
زحمتکش مدتی را در زندان گذرانده و همزادی هم در 
خراســان دارد که در اواخر رمان پیدایش می شــود که 
انگار  سایه ای از خود دولت آبادی است و راوی رمان نیز 
کسی نیست جز نویســنده که در حقیقت با شخصیت 
قیس یکی اســت، امــا آنچــه خواننــده را آزار مــی دهد، 
این است که روایت طولانی نویســنده که گاهی بسیار 
شــاعرانه هم هســت، حرف خاصی برای گفتن ندارد و 
چون به جای همه حرف می زند، رمان خالی از دیالوگ 
است. همه چیز به هم شبیه می شود و زبان همه یکی 
است و البته نویسنده عمدا چنین اجرایی را در رمانش 

به کار می گیرد. 
نویســنده  کلیدر حالا دیگر دســت به انتشــار هــر اثری 
می زند که در قیاس با کارهای سترگ دولت آبادی آثاری 
ناتوان و متوسط هستند و او آنها را به چاپ می رساند، 
تنها به ایــن دلیل که دلــش نمی آیــد آنها را بســوزاند یا 
دور بریــزد و بــه قــول خــودش، » عمری کــه در پــای آن 
ریخته ام چه می شود؟« و درست به همین دلیل است 
که نویســندگان بزرگ دارای دو شــاهکار نمی شوند و با 
چاپ آثاری که روی دستشان مانده اعتبار قلمشان را 

خدشه دار می کنند.
گراف های طولانی عاقه    نویسنده در این رمان به پارا
بسیار نشان می دهد و با استفاده از عامات سجاوندی 
جمات خسته کننده ای می نویسد که نفس بُر می کند 

خواننده را!  

15 سال چهاردهم، شماره 3262 کتاب
 شنبه

13  مرداد  1397 

نگاه                     دیگری ما نیز مردمی هستیمدوزخ                      نویسنده 
محمود دولت آبادی به روایت امیرحسین چهل تن

کتاب »محمود دولت آبادی« نوشــته امیرحســن 
چهل تن، بعد از سال ها در انتشارات نگاه تجدید 
چاپ شده اســت. این کتاب اولین بار در سال های آغازین 
دهه ٨٠ در نشر قصه چاپ شده بود. حدود ۲0 سال پیش از 
انتشــار این کتاب، انتشــار چهار جلد نخســت رمــان کلیدر 
محمود دولت آبادی، امیرحسن چهل تن و زنده یاد فریدون 
فریــاد را بــر آن داشــته بــود کــه بــاب گفت و گویــی بلنــد را بــا 
نویسنده ای بگشــایند که اقدامش به نوشــتن رمانی چند 
جلدی، در فضای ادبی آن روز ایران، کاری خطیر به شــمار 
می آمد. حاصل ایــن گفت و گو کتابی شــد با عنــوان »ما نیز 
مردمی هستیم«. عنوانی برگرفته از آخرین جمله کتابی دیگر 
کنون که ســال ها از  از دولت آبــادی، یعنــی »دیدار بلــوچ«. ا
انتشار ما نیز مردمی هستیم می گذرد، این کتاب همچنان 
یکی از مهم ترین و مفصل ترین کتاب ها درباره دولت آبادی 

و آثار اوســت. چهل تن و فریــاد در زمان 
انجام این گفت و گو بسیار جوان بودند و 
سرشــار از شــوق و هیجــان از مواجهه با 
یک رمان ایرانی این سان حجیم.آنها در 
مقدمــه چــاپ دوم ایــن کتاب که نشــر 
چشمه و نشر پارسی آن را منتشر کردند، 
درباره انگیزه شان از انجام این گفت و گو 
 بــا محمــود دولت آبــادی می نویســند: 
»انگیزه نخســتین مــا بــرای گفت و گو با 

دولت آبادی که نزدیک به دو سال وقت و نیرویمان را گرفت، 
انتشار کلیدر به عنوان پرحجم ترین رمان ایرانی بود. این بود 
که نویسنده ای در فضای یکنواخت و کم حادثه رمان نویسی 
معاصر فارسی تا آن زمان، برای نوشتن یک رمان چندهزار 
صفحه ای خطــر می کرد و به تجربه ای شــگفت و جســورانه 

دست می زد تا خانه ای خالی را در صفحه 
شــطرنجی ادبیات جدید داستانی ایران 
کــه در مقایســه بــا غــرب چندیــن قــرن 
عقب ماندگی به دنبال داشت، پر کند؛ تا 
بعد از آن رمان نویسی ما نقطه اطمینان 
تجربی خود را بیابد و به ســوی بنادر امن 
بادبان بگشاید؛ این برایمان هیجان انگیز 
بود و می خواستیم با کسی از این هیجان 
معصومانــه و چــاره ناپذیــر خــود ســخن 
بگوییــم؛ و چــه کســی بهتــر از خــود نویســنده می توانســت 
پاسخگوی این نیاز باشد؟ پس به سراغش رفتیم.«سال ها 
بعد از انتشــار مــا نیز مردمی هســتیم،  امیرحســن چهل تن 
کتاب»محمــود دولت آبادی« را نوشــت. کتابی کم حجم و 
جمــع و جــور دربــاره زندگــی و آثــار دولت آبــادی کــه گرچــه 

همانطور کــه چهل تــن در آغاز آن نوشــته اســت، »نقــد آثار 
دولــت آبــادی نیســت« امــا در آن، ضمــن بازخوانــی آثــار 
دولت آبادی، نکاتی درباره آثار او، به اختصار  آمده است که 
به قول خود چهل تن، ماده خام یک بررسی مفصل را درباره 
آثار دولت آبــادی فراهــم می آورنــد. ضمن اینکــه وقتی این 
کتاب را با ما نیز مردمی هستیم مقایسه می کنیم می بینیم 
کــه در کتــاب »محمــود دولت آبــادی« برخــی دیدگاه هــای 
چهل تن نسبت به آثار دولت آبادی تغییر کرده است ؛ گرچه 
در ایــن کتــاب هــم همچنــان بــر اهمیــت دولت آبــادی در 
کید کرده و در گفت وگویی هم   داستان نویسی معاصر ایران تا
یادآور شده که با وجود تغییراتی که در دیدگاه هایش نسبت 
به آثار دولت آبــادی به وجــود آمــده، ذره ای از احترامش به 
دولت آبــادی کاســته نشــده و همچنــان دولت آبــادی را 

نویسنده ای مهم می داند. 

نویسنده  کلیدر 
حالا دست 

به انتشار هر 
اثری می زند 
که در قیاس 
با کارهای 
سترگش 

آثاری ناتوان و 
متوسط هستند

در همه آثار 
دولت آبادی 

عشق های قربانی 
شده حضوری 
مستمر دارند  که 
خیلی عزیزند    از 
سلوچ تا عبدوس 

و گل محمد    تا 
سرانجام   کلنل

کلیدر، عمیق ترین احساس ادبی
تاملی بر رمان »کلیدر« نوشته محمود دولت آبادی    

برای آغاز بحــث باید  خود » رمــان « را بــه مثابه یک مبحث 
معنا کرد .سپس به طور مشــخص صحبت از » کلیدر « کرد  
و در نظر داشت که چار چوب کلی مســائل طرح شده ما در 
حیطه مسائل رو بنایی جامعه جریان می یابد که فرهنگ 

جزئی از آن و هنر،  مولودش و رمان مصداقی از  هنر  است.
نمی توان تعریف قالبی از » رمان « داشت و وظایفی کلیشه 
ای بر آن قائل شــد که آنگاه تا حد ابتذال مســئله از حد می 
گذرد،  زیــرا رمــان در آمیخته با تخیــل و تراوشــی از ذهنیت 
نویســنده اســت و هیچگاه نمی تــوان دایره تخیــل آدمی را 
محدود به فرمول های از پیش تعیین شده کرد . همچنین 
ذهن نویسنده هر گز نمی تواند مقید به چارچوب مشخص 
و متعین شــود. لذا بررســی آن هم هرگز نمی توانــد و نباید با 
فرمول های ریاضی واری میسر شود که جز  قوانین خشک،  
اسلوب دیگری را به رسمیت نمی شناسند . رمان و هر نوع 
شکل هنری که ســاخته  ابتکار و خاقیت ذهن بشر است، 
مبین تجربه ای اجتماعی است، با برگرفتن توان خاق آدمی 

با در آمیزی تخیل آفریننده اش . 
وقتی شروع به مطالعه و بررسی » کلیدر « می کنیم و بادیدی 
تحقیقــی، مطالــب در کتــاب را پــی مــی گیریــم، بــه عیــان 
می بینیــم موفقیت کم نظیــری نصیب دولت آبادی شــده 
اســت. مخصوصا در جلد های آغازین این موفقیت تقریبا 
بی نقص است.  دولت آبادی در شروع داستان می خواهد 
فضای کلی داســتان همــراه با نقــش شــخصیت های آن و 
جایگاه این شــخصیت ها در بافت داســتان را تشریح کند.  
او  بــا پیشــرفته ترین متد داســتان نویســی و الگــوی خاص 
خویش کــه در ایــن عرصه نــوآوری محســوب می شــود، به 
مقصــود خود می رســد.  ولی پس از نشــاندن شــخصیت ها 

در متن داستان آنگاه که اعمال شخصیت ها 
که در ارتباطی عمیق با هم هستند  و هر کدام 
یکی از نقش های کلی اثر را در رابطه با همدیگر 
به گردن مــی گیرند و مجموعــه این نقش ها، 
بافت و استخوان بدی اصلی اثر را پی می ریزد . 
 منظــور از » آغــاز داســتان « شــروع مبــارزه

 گل محمــد اســت .  تمامــی زحمــات دولــت 
آبــادی در چنــد جلــد اول کــه مــا قبــل آغــاز 

داستانش نامیدیم،  به کلی هدر می رود .
 تا زمانی که گل محمد مبارزه را شروع نکرده ، 
از او  چهره دوست داشتنی و جذاب و مظلومی 
ارائه می دهد که احساس همدردی آدمی را با 
رنج و نا کامی هایش جلب می کند. همچنین 
خان عمــو بــا آن گیرایــی عمیق شــخصیتش 
یا کلمیشــی یا بندار  و بــه طور کلی همــه افراد 

گانی حماسی معرفی  داستان با زیبایی قابل تحسین و با واژ
می شــوند. ولی  چــار چــوب بافت داســتان به علت شــروع 
مبارزه گل محمد و لاجرم در گیری تمامی قهرمانان اثر،  هر 
کدام به فراخور نقش خود در مســائل سیاســی و اجتماعی 
دگرگون می شــود و مــی رود تا در فضــای نوینی قصــه ادامه 

یابد .  
روابطی که آنسان طبیعی و دلپسند و دارای اصالت می بود،  
طوری دســتخوش تحولات مصنوعی  می شود که دخالت 
آشکار نویسنده در بند بند کتاب مشخص است. تا به هزاران 
لطائف الحیل بتوانــد اصالت روابــط نوین را کــه حول رهبر 
بودن گل محمد شــکل می گیــرد، اثبات کنــد.  موردی که 
به علت نبود زمینه در ترکیب بافت داستان ناشدنی است. 
حال،  مطلــب را اندکی بشــکافیم :  می دانیم کــه یک رمان 
جدی همچون کلیدر  معنا و هدف داستان خود را توضیح 
واقعیات اجتماعی می داند و مدام در حال جوش و خروش 
و تحولات پیش رونده و گاه پس رونده اســت. بر ســلیقه ها 
هیچ مدل و قواره مشخصی نمی توان تعیین کرد و نویسنده 
هم با هر سلیقه ای  آشناســت.او  در شکل هنری متناسب 
با حال و هوای کلی اثر ،  آنسان اثر خویشتن را می آفریند که 
حضور خالق اثر در متن داســتان مشــخص نباشــد و رابطه 
خواننده با اثر هنری بدون احســاس وجود نویسنده برقرار 
شود. توگویی این خواننده است بدون آنکه وجود و دخالت 
نویســنده را احســاس کند، شــاهد و ناظر فعالیــت و اعمال 
 قهرمانان داســتان بــوده و خــود را جزئی از داســتان یافته و 

می بیند .
برای رهبــری گل محمد بر    ایــل خود هیچ زمینه مناســب 
در ترکیب داستان مشــاهده نمی شــود . رهبر واقعی کسی 
اســت کــه در متــن مبــارزه  آنقــدر شــخصیت 
درخشــان و پرارجی از خویشــتن نشــان دهد 
کــه همــه همراهــان رهبــری او را از جــان و دل 
بپذیرنــد . ولــی چــون شــخصیت گل محمــد 
آنقــدر عمیــق نیســت کــه در ترکیب داســتان 
وحیــن تعقیــب رویــداد هــا ، خواننده بــه این 
نتیجه برســد کــه کســی را در تدبیــر و درایت و 
 شــجاعت و لیاقــت همســانی بــا وی نیســت، 
نا گزیر  دولت آبادی دخالت می کند و به قیمت 
خرد کردن شخصیت خان عمو و خان محمد 
و دیگران،  زمینــه را برای گل محمد مناســب 

می کند .
 رهبر واقعی کســی نیســت که به بهای تحقیر 
همراهان و همرزمانش سکان دار مبارزه شود. 
بلکه کســی شایســته این مســئولیت ســترگ 

اســت که در رقابتــی از روی تعهد بــا صادقانه تریــن روش و 
شرافتمندانه ترین شــیوه ها به این مقام و موقعیت دست 
یابد . آن هم نه به خاطر مقام و طلب شهرت و ثروت ، بلکه 
به این دلیل رهبر می شــود کــه بتواند بیشــتر خدمت کند، 
وگرنه عــاری از هر گونــه جاه طلبی و قدرت پرســتی اســت و 

انگیزه هایی این چنین در او مجال میانداری نمی یابد.
 گل محمد بــر مبنــای کدامین درایت ، شــجاعت ، حســن 
تدبیــر و لیاقت از خــان عمو و خــان محمد پیشــی می گیرد 
؟ نویســنده چرا ســتار را پیش گل محمد کوچک  می کند تا 

شخصیت وی بزرگ جلوه گر شود ؟
گاهی ودانش و گذشت   ستاری که در متن داستان آن همه آ
 را به او  نسبت می دهد ، چرا پیش گل محمد سردار تحقیر 

می شود تا هاله ای از تقدس شخصیت وی را فرا گیرد؟ 
 آیا این نوع روابط که بدون هیچ پیش درآمد و منطق انسانی 
شکل می گیرد در ترکیب داســتان برایش زمینه ای موجود 
است تا بر مبنای آن برخورد های جناب سردار با اطرافیان 

قابل توجیه باشد ؟  مطمئنا جواب منفی است . 
دولت آبادی هم تصدیق مــی فرمایند که همه این روابط و 
برخوردها تصنعی است تا به هر قیمتی که شده گل محمد 
مطرح شود . وقتی داستان را پی می گیریم و پیش می رویم 
و رهبری گل محمد تثبیت می شودباز هم داستان به خود 
می آید . شخصیت ها جاندار تر از این دوران گذار می شود که 

می خواهیم رهبری وی را به رسمیت شناسیم .
شــاید توجیــه دولت آبــادی این باشــد کــه برخــی مقامات 
هم  بدون وجود هیچ زمینه ســالمی توانســته انــد به مقام 
و منزلــت دســت یابنــد و ایشــان هــم از ایــن مســئله غافــل 
نبوده اند . بنابراین،خواســته اند بیانگر این نکتــه نیز در اثر 

خویش باشند .
ولی می دانیم که وظیفه رمان پر شــکوهی همچون کلیدر 
نباید کپی بــرداری ســاده ای از واقعیات باشــد . بلکــه  باید 
آنســان صحنه پــردازی از واقعیات اجتماعــی ارائه دهد که 
نه تنها گویای ایراداتی از این دست باشد، بلکه ارائه طریق 
نیز کند . آن هم نه به شکل شعار که بافت و ترکیب داستان 

خود  باید بیانگر این ارائه طریق باشد .
 نکته  مهم همانا اینجاســت: ارائه طریــق در قوالب هنری. 
البتــه به نظــر نگارنــده نکات ضعــف یاد شــده در بــالا یقینا 
تصادفی نیست و بر گرفته از جهان بینی و بینش نویسنده 
کتاب است. چرا که هیچ اثر هنری در هر شرایطی نمی تواند 
مهر و نشان دیدگاه خالق آن را بر پیشانی خود داشته باشد.

  در کلیدر ســتار نماینده صدیق قشر روشن فکر و 
پیشروی چپ معرفی می شود؛  با فرهنگ عمیق 
شهر نشینی که به مبارزه طبقاتی و ترقی خواهانه 
در عمق معنای واژگان معتقد است . دولت آبادی 
ستار را با آن خصوصیات انقابی در برابر گل محمد 
که دارای فرهنگ روستایی است ،  قرار می دهد. 
مبارزه گل محمد  نیز با خان ها با دریافتی ایلیاتی و 
برگرفته از برداشت های آنارشیستی و سوسیالیسم 
ســربازخانه ای در عقب مانده ترین شکل خود با 
اهدافی نا روشن و مبهم و بدون داشتن دورنمایی 
مشخص از زندگی  است، بااین حال،دولت آبادی 
ستار را در همه مراحل در چارچوب داستان وادار 
بــه پیــروی از  گل محمــد می کنــد . ایــن موضــوع  
روشــنگر بینش پر اشــتباه دولت آبادی اســت  که 
مبین ترجیح فرهنگ روســتایی بر فرهنگ شــهر 

نشــینی اســت و آرزوی تخیل نادرســت نویســنده را به 
نمایش می گذارد که خواهان پیروی شهر از روستاست. 
در امتــداد این نگرش و دیــدگاه هر گاه نویســنده بر این 
نظر اصــرار کنــد، کجراهه ای اســت بــه بیراهه کــه امید 
اســت دولت آبــادی به عنوان یــک نویســنده مطرح در 
کجا آباد نباشند. شیفتگی  جامعه رهروی این بیراهه نا
افراطی به روستا و فرهنگ روستایی نباید نویسنده ای 
چون ایشان با آن ذهن بار آور  را به این چنین تعارضاتی 
بکشــاند و در یک اثر هنــری بزرگی بــا آن نــکات مثبت و 
درخشان وجذاب که در مجلدات اولیه گیرایی عمیق 
خود را به روشنی به نمایش می گذارد،  به رخ کشد. این 

عینِ وا پسگرایی فکری است.
به هر حال ،در پایان  باید  متذکر شد با وجود این ضعف، 
کلیدر بی اغــراق یکی از بزرگ تریــن و بهترین رمان های 
ایرانی اســت که تا کنون در ادبیات ایران مطرح شده و 
اثری اســت که سال های ســال در بین ما خواهد ماند.
می توانیم بر ادب و فرهنگ میهنمان ببالیم که حاصلی 

همچون » کلیدر«  دارد.

     خلاصه  داستان
خاصــه  رمان از این قرار اســت کــه مــارال، دختر جوان 
و زیبــای کــرد، به ســمت زنــدان شــهر مــی رود تا پــدر و 
نامزدش، یــاور  را ببیند. او در بازگشــت به نــزد عمه اش 
می رود. بلقیس عمه  مارال و همســرش کلمیشی، سه 
پســر و یک دختر به نام های خان محمــد، گل محمد، 
بیگ محمد و شــیرو دارد. مــارال و گل محمــد با وجود 
آنکه زنی به نام زیور دارد عاشــق هم می شوند و ازدواج 

می کنند.
 بین گل محمــد و نامزد قدیمی مارال دشــمنی شــکل 
می گیرد و کشــمکش هایی بین خانواده ها و طایفه ها 
ایجاد می شــود. در یکــی از این جنگ ها و دشــمنی ها 
گل محمد در دفاع از خود، حاج حسین چارگوشلی را که 

یکی از مالدارهای روستاست،  می کشد.
 دو امنیه به روستا می آیند که گل محمد به خاطر ترس 

از جان خود آنها را کشته و جنازه شان را می سوزاند. 
گل محمد دســتگیر و روانه  زندان می شــود. بالاخره او 
توسط ستارخان از زندان فرار می کند. گل محمد پس 
از گریز به ناچار زندگــی مخفیانــه ای دارد. گل محمد و 
یارانش به قتل و غارت اربابان و خان ها دست می زنند. 
گل محمد با این کارها در نزد مردم تبدیل به چهره ای 

محبوب و قهرمان  می شود.
 با ترور نافرجام محمد رضا پهلوی توسط یکی از اعضای 
 حزب توده  اوضاع سیاســی با تغییــرات بنیادی مواجه
 می شود. دهقانان در برابر ظلم و زور اربابان شانه خالی 
می کنند. گل محمد و هر کسی که با خانواده  کلمیشی 

در ارتباط بوده کشته می شود.

    واقع گرایی کلیدر
دولت آبــادی ادعا می کند تمام شــخصیت هــا و وقایع 
کلیــدر واقعــی هســتند. رمــان خالــی از اصطاحــات و 
گان محلی نیست. داســتان دارای زاویه دید دانای  واژ
کل است. زبان انباشته از  آرایه های ادبی  و شـــاعرانه  و 
نثر رمان آهنگین و حماسی است. صحنه ها رمانتیک و 
شخصیت ها همچون سبک نقاشی های سنتی است. 

شخصیت های متنوعی در این اثر آمده اند.
 نویسنده به استادی توانســته با لحن غزل وار فرهنگ  
منطقه را با تاریخ سیاسی و اجتماعی پیوند دهد. شاید 
کلیدر را اثری با ســاختار نوین ببینیم اما دارای ســبکی 
ســنتی اســت و خواننده بــه راحتی بــا داســتان ارتباط 

برقرار می کند.

   تجربه  نویسنده و آشنایی با فضا
یکــی از دلایل موفقیت کلیــدر را در این مــی توان یافت 
که نویســنده دارای تجربه  شخصی از زندگی 
روستایی در همان منطقه است. صحنه ها 
و اتفاقات بســیار ملموس طبیعی هســتند. 
حس همذات پنداری با آدم ها زیاد اســت و 
به راحتی می تــوان با آنها ارتبــاط برقرار کرد. 
اســتفاده  بهینــه از همین تجارب شــخصی 
اســت کــه رمــان کلیــدر را تبدیــل به یــک اثر 

واقع گرایانه کرده است.
 همچنین بــا خوانــدن ایــن اثر بــه اطاعات 
زیادی در مــورد گفتار و رفتار مردم خراســان 
دســــــت پیــدا مــی کنیــم. کلیــــــدر  رمــــــان 
خوشــخوانی اســت و با وجود طولانی بودن 
ســریع پیــش مــی رود. دولــت آبــادی در 
شخصیت پردازی گل محمد به عنوان یک 

قهرمان بسیار ماهرانه عمل کرده است.

 سـخن گفتـن دربـاره رمـان کلیـدر یـا بـه تعبیـری، بزرگ تریـن و مهم تریـن اثـر ادبی ایـن چند 

صادق 
شکیب

دهـه، یعنـی سـخن گفتـن از روی احسـاس مسـئولیت عمیـق و همـراه بـا آن شـناخت علمـی 
فرهنـگِ ایـن مرز و بوم و سـیر پیشـرفت آن و تشـخیص درسـت راهی که ایـن فرهنگ تا کنون 

پیموده، مسیری که طی می کند و آینده ای که در انتظارش هست.  
رمـان ده جلـدی کلیـدر، نوشـته محمـود دولت آبـادی، تحولات تاریـخ معاصر میهنمـان را  در 
دوره ای پـر فـراز و نشـیب، در حـدود سـال های 1318 تـا 1325 بـه تصویـر می کشـد . بـه گواه 
بسـیاری از منتقـدان ادبـی، ایـن رمـان نظیـری در میـان همتایـان خود نـدارد؛ چـه از نظر محتـوا و چه حتی 

از نظـر فرم و کشـش.  
در ایـن پژوهـش بـا نقـد و بررسـی  چنـد شـاخصه کمتـر گفته شـده از رمـان کلیـدر،  سـعی شـده تصویـر 
تـازه ای از ایـن رمـان بـه خواننـدگان نمایانده شـود تا در سـایه آن نگاهـی تازه به درخشـان ترین رمـان ایرانی 

بیندازنـد .

یکی از دلایل 
موفقیت کلیدر  

این است که 
نویسنده دارای 
تجربه  شخصی 

از زندگی 
 روستایی

 در همان منطقه 
است

 وظیفه رمان 
کلیدر نباید 
کپی برداری 

ساده از 
واقعیات 

باشد  بلکه  باید 
صحنه پردازی 

از واقعیات 
اجتماعی باشد
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خبر اینستا 

نه! این انصاف نیســت که دنیا آنقدر 
کوچک باشــد که آدم هــای تکراری را 

روزی هزار بار ببینی....
و در عیــن حــال آنقدر بــزرگ باشــد کــه نتوانی آن 
کــس را کــه دلــت می خواهــد، حتــی یک بــار هم، 

ببینی! 
 »تنهایی پر هیاهو نوشته بهومیل هرابال«

دنیا و آدم هایش                                                                                                                                             

نقش                          ماضی

صاحب امتیاز:شرکت فرهنگی هنری مطبوعاتی پیام اصفهان زیبا | مدیر مسئول: قدرت اله نوروزی |  مدیرعامل و سردبیر: ایمان صفری

روز توییت

   فلسفه اشک ها                                                                                                                                          

نمی شــود ســاده عبور کــرد از همه 
روزهایــی کــه گذشــت و بخشــی از 
کی از یک عبور  وجود همه ما شد. اشک ها حا
است، عبوری دســت در دست همدیگر و به 
پشتوانه عشق به یکدیگر. روایتش اما، تورق 
آلبوم خاطراتی اســت که در غبــار تاریخ رنگ 
نخواهــد باخــت و همیشــه جاویــدان باقــی 
خواهد ماند...  فلسفه این اشک ها از بغض 
جدایی است و تنها می توانیم بگوییم تا ابد 
دوســتت خواهیــم داشــت مرتضی جــان... 

#احسان_بعیدی

isfahanziba.newspaper @esfziba

روزنامه سراسری اصفهان زیبا،  ارگان رسمی شهرداری اصفهان است 
 که ضمن تحلیل رویدادهای شهری،  اقتصادی، فرهنگی،  اجتماعی 
و  سیاسی،  به اطلاع رسانی حرفه ای و آگاهی بخشی به همه مخاطبان، فارغ 
از سوگیری ها و دسته بندی ها مقید است و بازتاب عقاید و دیدگاه های 
مختلف  را رسالت اصلی مطبوعاتی خود می داند. از این رو مطالب مندرج 
 در این روزنامه الزاما دیدگاه رسمی شهرداری اصفهان به شمار نمی آید 
و در راستای ارزش گذاشتن بر اصول حرفه ای روزنامه نگاری متعهد و تحقق 
 شعار »دانستن حق شهروندان است« به درج و انتشار اخبار و گزارش ها 

و رخدادهای محلی و ملی می پردازد.

ولی الله شجاع پوریان، معاون اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
تهران : مجوزهای لازم برای برگزاری کنسرت های خیابانی با 
حضور هنرمندان محبوب کشور در حال پیگیری است و در روزهای آینده 
شاهد اجرای گسترده کنسرت های خیابانی خواهیم بود. امروز همه 
کید  مسئولان از طیف های مختلف به افزایش شادی و نشاط در جامعه تا
می کنند، در چنین شرایطی هنرمندان به دلیل محبوبیت خود می توانند 
در تقویت امید و انگیزه در جامعه اثربخش باشند، از این رو از ماه گذشته 
برنامه ریزی های لازم برای استفاده از هنرمندان پیش بینی شده و 
خوشبختانه فرآیندهای اخذ مجوز به خوبی در حال انجام است و با رویکرد 
مثبتی که نهادهای مسئول در پیش گرفته اند، امیدواریم در روزهای آینده 

قطعی شود. 
همایون شجریان  و سیروان خسروی با پیش قدم شدن در اجرای این طرح 
زمینه را برای حضور سایر هنرمندان فراهم کرده اند و معاونت اجتماعی و 
فرهنگی شهرداری تهران آمادگی کامل دارد تا شرایط و مقدمات برگزاری 
این کنسرت ها را به ویژه در مناطق جنوبی و مرکزی شهر تهران آماده کند 

تا سهمی در افزایش نشاط و شادابی شهروندان تهرانی داشته باشند.

زهره شکوفنده، دوبلور: متاسفانه سازمان صداوسیما زیاد 
فیلم نمی خرد و نمی دانم علت این موضوع چیست؛ اما بعید 
که به جای خرید این  می دانم مشکل، بودجه و مسائل مالی باشد؛ چرا
همه سریال کره ای می توان یک سریال خوب همانند مجموعه هایی 
که پیش تر از تلویزیون پخش می شد، خرید. تعداد سریال های خوبی 
همانند »آن شرلی«، »پزشک دهکده«، »قصه های جزیره«، »ارتش 
سری« و »در برابر باد« در تلویزیون بسیار کم شده و حتی بازپخش آنها 
نیز کم است؛ این در حالی است که سریالی همانند »سرنوشت« که خود 
من نیز دوبله آن را انجام داده ام بارها از تلویزیون پخش شده است، ولی 
گر سریال های خوب  سریال های دیگری همچون »ارتش سری« نه. ا
غیرکره ای را خریداری و دوبله کنیم، مردم هم از سریال های ترکیه ای 
که خودم حتی حاضر  سطح پایین فاصله می گیرند.  سریال هایی 
نیستم یک قسمت از آنها را ببینم. سریال هایی با موضوعات بدی که 
اصلا با ما و فرهنگ ما هماهنگ نیستند. حیف نیست سریال هایی 
به خوبی مجموعه هایی را که سال های گذشته در تلویزیون پخش 

می کردیم، بار دیگر  پخش نکنیم؟

گی های  کت، استاد دانشگاه فردوسی: از ویژ سلمان سا
بارز کتاب تاریخ بیهق اطلاعات تاریخی-جغرافی این منطقه 
است. این کتاب در ردیف تواریخ محلی و شاهکار تاریخی به حساب 
می آید. ابوالحسن بیهقی از نامدارترین دانشمندان سده ششم، در 
حوزه خراسان بزرگ و ناحیه بیهق بود. ابوالحسن علی بن زید بیهقی 
بیش از ۸۰ کتاب در حوزه های مختلف علوم، مانند تاریخ، ادبیات، 
که متاسفانه  فقه، نجوم، تبارشناسی، حکمت و... نوشته است 
بیشتر آثارش در گذر زمان از بین رفته است.از بین آثار وی کتاب های 
ج نهج البلاغه« و»تتمه صوان  »تاریخ بیهق«، »لباب الانساب«، »معار
الحکمه« تصحیح و منتشر شده است.  تاریخ بیهق یکی از مهم ترین 
ح حال  و معتبرترین تواریخ محلی که در آن از تاریخ ناحیه بیهق و شر
دانشمندان، ادیبان، شاعران، سادات، خاندان های مشهور و رجال 
سیاسی و فرهنگی آن خطه سخن به میان آمده است. از ویژگی ها بارز 
کتاب تاریخ بیهق می توان به  اطلاعات تاریخی- جغرافی این منطقه 
اشاره کرد. تاریخ بیهق در ردیف تواریخ محلی و شاهکاری در این گونه 

تاریخی به شمار می آید.

یک قاچ                       کتاب

 ساختار  رایج 
درام ارسطویی

 اولئانا، بحث انگیزترین و چه بسا مهم ترین 
نمایش نامه دیوید ممت تا اواخر دهه نود 
است. جدا از مایه های شدیدا سیاسی اجتماعی 
که در همه اجراهای آن )در اروپا و امریکای  متن 
شمالی( مناقشات زیادی را به وجود آورد، زبان و 
ساختار نمایشی آن فوق العاده جذاب، منحصر 

به فرد و آموزنده است. 
گول زننده و رئالیستی آن، در نهایت  به رغم ظاهر 
رئالیستی  کاملا  را  نمایش نامه  این  نمی توان 
دانست. اولئانا بر خلاف پایبندی به برخی قواعد 
درام رئالیستی، در عمل، ساز و کارهای رئالیسم را 
از درون ویران می کند. اولئانا از ساختار مثلثی درام 
که ظاهرا مورد ستایش خود ممت نیز  ارسطویی  

هست، بهره می گیرد. 
کشمکشی  نمایش نامه در سه پرده  اوج گیرنده، 
حاد میان دو شخصیت کنش مند را شکل می دهد. 
بنابراین، ساختار رایج درام ارسطویی با شروع، 
میانه و پایان مشخصش در اینجا به نحو بارزی 

حضور دارد. 
شخصیت ها کاملا فعال و دارای مشخصه های بارز 
فردی اند. اما انحراف اولئانا از قواعد درام ارسطویی 
مشخص ترین  کرد؟  جست وجو  باید  کجا  در  را 
عامل این انحراف، پایان بحث انگیز و غیرقطعی 

نمایش نامه  است.
 کدام شخص پیروز می شود؟ کدام یک محقّ است؟ 
گفته  نهایی »کارول«  کنش ما دقیقا چیست؟  وا
دقیقا به چه چیز اشاره می کند؟ می توان به طور 
کنش های ما را چندپاره می کند.  قطع گفت اولئانا وا
ما با پایانی باز  روبه رو هستیم که در بهترین حالت به 
چیزی قطعیت نمی بخشد؛ البته این گفته به این 
معنی نیست که نمی توان اجرایی از اولئانا داشت 

که به پایان ممت قطعیت ببخشد.

  »تاریخ بیهق« 
یک شاهکار تاریخی است

شاخص کیفیت هوا ی دیروز

نائینمیمهگلپایگان

امروز
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23 اردستان

33

17

32

13 خوانسار

27

16

36

18 شهرضا

32

17 مبارکه

محمد علی ابطحی 
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قدیما ســریالی پخش می شــد بــا لهجه 
یزدی.خواهــر عــروس هــی از دامــاد 

می پرسید» دوماد بِرادر نداره؟«
و  کدســت  پا و  باســواد  جوان هــای 
معتقــد  و  نچشــیده  قــدرت  طعــم 
بــه دولــت الکترونیــک راه حــل کشــور 

است.#جهرمی طور.
کدستی  گر گزینش ها به سواد و پا البته ا
اهمیت بدهند وافــراد متظاهر را جای 

آدم های کار بلد ننشانند.

حسام الدین آشنا  
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اجرای سخت گیرانه قانون منع به کارگیری 
فرصــت  یــک  می توانــد  بازنشســتگان 
بــرای جوان تــر شــدن ســن  اســتثنایی 
مدیریــت اداری در کشــور باشــد، امــا باید 
مراقب بود که جایگزین ها هم سختگیرانه 
انتخاب شوند تا در کنار کاهش سن شاهد 

افزایش کارآمدی هم باشیم.

ذوب آهن

 میزان آلودگی: اعام نشده
کیفیت:  اعام نشده

   به جای این همه سریال  کره ای
 یک سریال  خوب خارجی بخرید

ای شاهد هر مجلسی، و آرام جان هر کسی                                                                            گر دوستان داری بسی، ما نیز هم بد نیستیم...                             » سعدی«

»برنــارد هپتــون« بازیگــر نقــش »آلبــر فــواره« در 
مجموعه تلویزیونی »ارتش سری« در ۹۲ سالگی 
درگذشــت. نزدیک به ۲5 ســال پیش، چهارشنبه شب ها 
برای من ، با همان موســیقی معروف و تصویــر راه هایی که 
خلبانان بریتانیایی را در جنگ جهانی دوم فراری می دادند، 
شروع می شد.داستان ارتش سری مربوط به دوران جنگ 
جهانــی و فعالیت هــای یــک گــروه نجــات در بلژیــک بــود. 
فعالیت هــای ایــن گــروه بیشــتر فــراری دادن خلبان هــای 
بریتانیایی بود که هواپیماهایشان در بلژیک سقوط می کرد. 
اعضای گروه در بروکسل رســتورانی داشتند و مهماندارانی 

گرم برای افسران گشتاپو بودند که بروکسل را در اشغال خود 
داشــتند. شــماری از اعضــای گــروه در جریــان عملیــات و 
بمباران های زمان جنگ کشته شدند. پس از جنگ، مردم 
شــهر با این تصور که گردانندگان رســتوران، خودفروخته و 

دوست افسران گشتاپو بودند آنها را مورد آزار قرار دادند.
   ارتش سری مجموعه تلخی بود که هرچه بزرگ  شدم، انگیزه 
تماشــای مجدد آن برایم کم شــد و وجوه تلخــی  اش افزون 
گشــت. در نســخه دوبله، آلبر از  مــادرش نگهــداری می کرد 
 و کافه را با همســرش می گرداند؛ ولی  بعدها فهمیدیم آنکه

 در اتاق زیر شیروانی خوابیده  بود ، همسرش بود. 

مقاومت در کافه

مجازی                    نگاری

پاسخ به شهروندان

ح سوال از رئیس جمهور از سوی   طر

رضا 
صادقیان

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
شرایطی که کشور با بحران ارز و طلا و 
معضل ارتباط با کشورهای خارجی به 
دلیل اجرا شدن تحریم های پیش رو 
روبه روست، به نظر نادرست و در وقت 
نامناسبی مطرح شده است. قبل از آنکه حسن روحانی 
به نمایندگان مجلس پاسخ بدهد نیاز است به عموم 
مردم ایران و خصوصا به رای دهندگان در اریبهشت ماه 
سال گذشته پاسخگو باشد؛ مردمی که به امید بهبودی 
فضای کسب و کار، ثبات بخشیدن به اقتصاد، رعایت 
حقوق شهروندی و ... پای صندوق های رای رفتند و 
برای مرتبه ای دیگر به دولت تدبیر و امید رای دادند. 
حال همان مردم به دلیل بروز مشکلات جدید در زندگی 
روزمره از جمله افزایش کمرشکن تورم و برهم خوردن 
نظم بازار از منتخب خودشان ناراضی و سوال دارند.  
دیگر آنکه؛ رئیس جمهور می تواند درباره موضوعاتی که 
در نشریات کشور درباره بحران ارز انتشار یافته، به مردم 
گر چنین مباحثی از  و با شفافیت کامل پاسخ بدهد و ا
اساس نادرست است و روزنامه ها بی خود و بی جهت 
کم بر بازار ارز دامن می زنند  کم بر فضای حا به جوّ حا
)نگاه کنید به گزارش های روزنامه سازندگی، اعتماد، 
دنیای اقتصاد و...(، نیاز است در راستای آرامش بخشیدن 
به ذهنیت پریشان شهروندان کلیت رانت هایی را که 
عامل گران شدن ارز بوده، تکذیب یا تایید کنند، حتی 
می توانند درباره قدرت افسانه ای دو صرافی که نقش 
اژدهای هفت  سر را در این آشفته بازار بازی کرده یا 
می کنند، حرف بزنند و همزمان از سایر مسئولان نیز 
دست یاری طلب کنند.  بی شک روحانی از سیستم 
سیاسی و اقتصادی کشور با خبر بوده و هست، ایشان 
نیز به دلیل مسئولیت هایی که در سال های گذشته در 
اختیار داشته، از چند و چون ارتباطات فسادزا و مخرب 
رانت خواران در حوزه ارز و سایر بخش های اقتصادی 
گاه است، آنچنان که در تبلیغات انتخاباتی و سربسته  آ
به موضوعی مهم اشاره کرد، بنابراین توقع می رود با 
عملکرد خود که همان پاسخ دادن به شهروندان کشور 
است نشان دهد سودای مبارزه با مفسدان، برخورد 
جدی با برهم زنندگان بازار، سودجویان رده بالای بازار 
طلا و ارز و حتی صرافی ها را دارد، حتی کارکنان و مدیران 
وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت که گاه در دامن زدن 
به فساد سازمان یافته مقصر بوده و از سوی قوه قضائیه 
بازداشت شدند.  بی تردید اعلام وصول سوال از رئیس 
جمهور چه آن را حق قانونی نمایندگان مجلس بدانیم 
یا اینکه همانند معاون پارلمانی ایشان طرح پرسش را 
عمل غیرقانونی تلقی کنیم، سخن گفتن روحانی در 
مجلس شورای اسلامی و به واسطه طرح سوال از ایشان 
و  بود. حضور  نخواهد  بی هزینه   و  بدون حاشیه 
پاسخ هایی که شاید اشاره کردن و گفتن درباره آنها در 
 شرایط فعلی به مصحلت نباشد و به آشفتگی سیاسی

 و اقتصادی بیش از وضعیت امروز دامن زده شود. ولی 
حرف زدن با مردم و پاسخ دادن به شهروندان و گرمــــی 
بخشیدن به زندگی آنها نه تنها هزینه ای نخواهد داشت 
بلکه زمینه اعتماد دوباره به سیاست های دولت را تا 
حدودی ترمیم خواهد کرد و این مهم از عهده هیچکدام 
از مسئولان به غیر از بالاترین مقام سیاست گذار میسر 

نخواهد شد.

خُنُک                بازی                                                                                                                                           

کچری! زباله گردهای لا
الان هــــمــــــه دارن کارشــــــون رو بـــــــه 

احمدرضا 
کاظمی

تخصصی ترین شکل ممکن و به صورت 
کاملا کارشناسی انجام میدن! مثلا 
جناب محسن هاشمی رئیس شورای 
شهر تهران اومده ایده داده و گفته 
برای اینکه این معتادهای متجاهر و 
زباله گردها ظاهر شهر رو خراب نکنن باید بهشون 
لباس های برند پوشوند تا حداقل با اون لباسا در سطح 
شهر ظاهر بشن! خلاصه که دختر خانوم های تهرانی 
گه فردا پس فردا  خیلی از این به بعد مواظب باشن ا
دیدن یه جوون خوشگل و خوشتیپ و قد بلند با کت 
شــــــلوار  و  کوپیــــــان  کمرتنــــــگِ ها تک دکمــــــه ای 
دم پاچه تفنگی ۹۰ سانتی زاپ دار و کفش چرمی کالج 
قهوه ای که با کمربند و کیف پولش ست کرده و عینک 
آفتابی ریبن اصل هم زده، جلوشون رو گرفت، گول 
نخورن! اینا ۹۰ درصدشون زباله گرد و خیابون خوابن که 
برای حفظ زیبایی پایتخت این لباسا رو تنشون کردن! 
حالا شاید مسخره به نظر بیاد ولی  به عقیده بنده این 
ح خیلی خوبی هم هست اتفاقا! چون ما  ح، طر طر
متخصص های زیادی در زمینه برند و برندپوشی داریم 
که میتونن به عنوان مشاور با شهرداری ها همکاری کنن 
و این کارو با حداقل هزینه اجرایی کنن! بهترین گزینه 
هم برای سمت، همین عروس سفیر ایران در دانمارکه! 
ایشون هم تسلط فوق العاده ای بر بازار برندینگ و 
مدلینگ داره ، هم جنس های کپی درجه یک رو خوب 
میشناسه! چون اخیرا ادعا کرده این لباس های برندی 

کثر فیک هستن! که توی عکساشون دیدیم ا
کچری و خفنشون   بعد تازه ایشون گفته اون عروسی لا
 که حتی عکساش برگ های آدم رو می ریزونه رو با

 5۰ میلیون تومن گرفتن که نشون میده ایشون چقدر 
 در بهینه سازی هزینه ها وارده و  احتمالا با یه بودجه

 5۰  میلیونی میتونه تموم معتادها و خیابون خواب های 
تهرون رو هم شیک پوش کنن!

 اصلا هیچ بعید نیست این قضیه پسر سفیر و عروس 
سفیر و دانمارک و اینا هم همه الکی باشه! ایشون الان 
بیاد بگه ما خودمون خیابون خوابیم و این لباس ها 
و ساعت ها و  کیف ها رو شهرداری در اخیتارمون قرار 

داده،  من باور میکنم!

نگاه                دیگر                                                                                                                                           

 مقدمات کنسرت های خیابانی 
در تهران فراهم شد
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